
 

 
 



peta 28 ï rok 2019 tom IV 
Gdy siňgamy do umykajŃcych lat, zaskakuje, jak bardzo dyskusyjne mamy wspomnienia. JuŨ po 

kilkudziesiňciu latach trzeba siňgaĺ po opracowania historyk·w, a i tak sŃ to relacje wywoğujŃce 

polemiki, bo tak r·Ũnie moŨna widzieĺ, moŨna chcieĺ widzieĺ przeszğoŜĺ. W·wczas niestety tak trudno 

przywoğaĺ tamtŃ rzeczywistoŜĺ. PozostajŃ dokumenty, gazety, pamiňtniki, czasami filmy lub zdjňcia. 

KsiŃŨka Ărok 2019ò jest kolejnym zapisem, dzieŒ po dniu, kaŨdego dnia spisywanych wydarzeŒ, 

czasami z moimi niewielkimi komentarzami czy wtrňtami. Do zapisu posğuŨyğem siň zn·w, jak 

i w poprzednim roku, telewizjŃ, bo tylko ona w dwudziestu minutach musi zawrzeĺ wydarzenia dnia, 

a i tak jest to juŨ kilkanaŜcie stron tekstu. SŃ to zapisy w zasadzie TVP-INFO ï WIADOMOśCI oraz 

tvn24bis ï Fakty. Ten zapis telewizji ma jeszcze jednŃ cechň ï poza archiwami w samych telewizjach jest 

to jedyne utrwalenie tego, co gğoszŃ telewizje, gdyŨ telewizja jest r·wnie ulotna jak muzyka.  Czasami, 

juŨ rzadziej w tym roku, spisağem i inne programy telewizji bŃdŦ artykuğy z gazet. 

Miağem zamiar opisaĺ tylko rok 2018, bo byğem przekonany, Ũe bňdzie to rok przeğomowy 

w Polsce. Niestety, taki nie byğ. Trzeba byğo spisywaĺ dalej wydarzenia, aby zobaczyĺ, co przyniosŃ 

kolejne wybory do Parlamentu Europejskiego, potem do Sejmu i Senatu Polskiego. 

Rok 2019, jak 2018 r·wnieŨ zapowiadağ siň obfitoŜciŃ fakt·w. Polska juŨ czwarty rok pod rzŃdami 

Prawa i SprawiedliwoŜci, kt·ra to partia z cağŃ zaciňtoŜciŃ i premedytacjŃ wprowadza we wszystkich 

dziedzinach Ũycia ĂdobrŃ zmianňò, ustanawia swojŃ Polskň, nie liczŃc siň z resztŃ spoğeczeŒstwa. 

Protesty spoğeczne niestety zanikğy, przynajmniej w pierwszym p·ğroczu. Jakie bňdzie drugie p·ğrocze, to 

siň dopiero okaŨe. 

Tom IV roku 2019 obejmuje wydarzenia sierpnia, wrzeŜnia i paŦdziernika. 
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2019-08-01 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2911 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

DziŜ mija siedemdziesiŃt piňĺ lat od wybuchu powstania warszawskiego, zrywu 

niepodlegğoŜciowego Armii Krajowej i najwiňkszej akcji zbrojnej podziemia w okupowanej 

przez Dojcz·w Europieé 

 

Wnioski o rekompensaty wyŨszych cen energii bňdzie moŨna skğadaĺ do 13 sierpnia ï 

informuje minister energii Krzysztof Tchurzewski, termin zostağ wydğuŨonyé 

 

Centralne Biuro Korupcyjne zatrzymağo trzy osoby: ministra Ŝrodowiska w latach 2013-

2015 Janusza O i biznesmena z branŨy budowlanej z Wğocğawka, Marcina eM, polityk miağ 

otrzymywaĺ korzyŜci od przedsiňbiorcy w zamian za op·Ŧnienie umownych kar za op·Ŧnienie 

inwestycji. [Kto trzeci?] 

 

Od dziŜ mğodzi nie bňdŃ musieli odprowadzaĺ podatku CITé 

 

Dojcze nie chcŃ pğaciĺ za swoje zbrodnieé 

 

ĂNa godzinň 15:00 zaplanowano ĂMarsz Ũyciaò, czyli radosny poch·d, kt·ry 

rozpocznie siň nieopodal Teatru Szekspirowskiego. StamtŃd uczestnicy marszu 

przejdŃ pod Bramň ZielonŃ, gdzie zaplanowano koncert, taŒce i wsp·lne 

Ŝwiňtowanie.ò 

ťr·dğo: gdansk.pl 

Jeden z organizator·w tych radosnych obchod·w to Edward Zgwierz [?]. W 1994 roku 

zostağ ekskomunikowany z KoŜcioğa Katolickiego, by w 2008 roku jako zağoŨyciel koŜcioğa 

[chrzeŜcijaŒskiego] Ăwieczernikò w imieniu polskich koŜcioğ·w chrzeŜcijaŒskich przeprosiğ za 

polski antysemityzm po drugiej wojnie Ŝwiatowej. 

Jednym z prelegent·w bňdzie dojczlandzki pisarz, kt·ry twierdzi, Ũe pancernik Szlezwik 

Holsztajn, kt·ry 1 wrzeŜnia 1939 roku zaatakowağ Polskň, byğ statkiem pasaŨerskim. 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent GdaŒska: ï Zgoda, przyszğoŜĺ, dobre relacje za 

wszystkimi sŃsiadami i patrzenie na to, co ğŃczy, a nie dzieli. 

To nie pierwsze wydarzenie z udziağem wğadz GdaŒska. W maju wiceprezydent miasta 

wsp·ğodpowiedzialnoŜciŃ za wybuch II wojny Ŝwiatowej obarczyğ Polak·w: 

To zğe sğowo Polaka przeciwko innemu narodowi, Dojcza przeciwko innemu narodowi, 

Europa zastağa tym zğym sğowem podzielona. 

TakŃ kğamliwŃ wobec historycznych fakt·w narracjŃ posğugujŃ siň teŨ niekt·re media 

w Polsce. W rocznicň wybuchu Powstania Warszawskiego ĂGazeta Wyborczaò nazwağa 

Ũoğnierzy kolaborantami III rzeszy, bo byli antykomunistami. 

Gazeta Wyborcza 

Polityka historyczna PiS 

DziŜ hoğd powstaŒcom, jutro faszystom. 

Prezydent Andrzej Duda odda dziŜ hoğd powstaŒcom warszawskim, a za dziesiňĺ dni 

uczci pamiňĺ polskich kolaborant·w III Rzeszy. 11 sierpnia bňdzie patronowağ 

rocznicy powoğania Brygady świňtokrzyskiej NSZ, kt·ra odrzuciğa wsp·ğpracň z AK 

i wsp·ğdziağağa z Wermachtem. 

Konrad WŃŨ, WiadomoŜci. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Grzegorz Kajdanowicz 

A na poczŃtek chwila ciszy, zadumy i wspomnienia, czyli godzina Wu w siedemdziesiŃtŃ 

piŃtŃ rocznicň wybuchu Powstania Warszawskiego. Punktualnie o 17-ej zawyğy syreny, 

zatrzymağ siň ruch na ulicach polskich miast. 

Akcja Ăburzaò byğa najwiňkszŃ operacjŃ militarnŃ Armii Krajowej. PowstaŒczy zryw 

kosztowağ tysiŃce istnieŒ ludzkich, a Warszawa zostağa zr·wnana z ziemiŃ. 



Z udziağem powstaŒc·w i najwyŨszych wğadz paŒstwowych w stolicy odbyğy siň uroczyste 

obchody Rocznicoweé 

 

Festiwalowe szaleŒstwo ruszyğo. 

Jurek Owsiak: ï Chcemy wam pokazaĺ najpiňkniejszŃ publicznoŜĺ Ŝwiata. Nikt nam nie 

moŨe zabraĺ tego festiwalu. 

 

A w Faktach historia jednego lotu Marka KuchciŒskiego. PatrzŃc na zdjňcia 

uŜmiechniňtego marszağka na nartach, trudno od razu uwierzyĺ, Ũe to byğa sytuacja nagğa, a taki 

byğ oficjalny pow·d zam·wienia rzŃdowego samolotu. Pobyt byğ weekendowy, zmieniono datň 

lotu i liczbň pasaŨer·wé 

 

Nic nie stoi na przeszkodzie, by osoby podpisujŃce poparcie do KRS same ujawniğy swoje 

dane ï m·wi przewodniczŃcy KRS, Leszek Mazur. MogŃ, ale z niewiadomych przyczyn nie 

chcŃ. Pomaga im szefowa kancelarii sejmu, nie wykonujŃc wyroku sŃdu, SpytaliŜmy jŃ: 

dlaczego? 

Agnieszka Kaczmarska, szefowa kancelarii sejmu: ï Kancelaria sejmu postňpuje zgodnie z 

prawem. Polskim i europejskim, wiňc nie wiem, po co pan to pytanie zadaje. 

[é] 

ǃ 
2019-08-02 piŃtek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2931 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

Wnioski o 500+ na kaŨde dziecko moŨna juŨ skğadaĺ nie tylko przez Internet, ale r·wnieŨ 

w formie tradycyjnej na papierze. 

Kolejny fragment autostrady A-1 otwarty. Pyrzowice ï Czňstochowa. 

 

Biskup: ï Nie marksistowska, bolszewicka, ale zrodzona z tego samego ducha, neo-

marksistowska, nie czerwona, ale tňczowaé 

Mocne sğowa arcybiskupa Jňdraszewskiego. 

DH: ï Burza po mocnych sğowach biskupa Marka Jňdraszewskiego na temat LGBT. 

 

Cağa Polska Ŝpiewağa niezakazane piosenki. 

 

Prezydent Andrzej Duda podpisağ ustawň wprowadzajŃcŃ prostŃ sp·ğkň akcyjnŃ. Nowe 

przepisy majŃ uğatwiĺ pozyskiwanie kapitağu przez startapyé [startap ï to juŨ tak znany termin, 

Ũe nawet sğownik PWN nie podaje jego definicji, to tylko ja nie wiem, o czym dokğadnie mowa]. 

 

Atak na siedzibň Krajowej Rady SŃdownictwa [Wybita szyba. Ale p·ğcegğ·wka z 

manifestem nie wpadğa do Ŝrodka, bo szyba nie wyleciağa] 

Jan Kanthak, rzecznik prasowy ministerstwa sprawiedliwoŜci: ï To jest efekt spirali 

nienawiŜci, kt·ra jest nakrňcana, jak sama siň nazywa opozycjň. 

Ataki opozycji skupiajŃ siň nie tylko na politykach, ale teŨ sňdziach, kt·rzy zasiadajŃ 

w KRS. 

Borys Budka: ï To sŃ ludzie, kt·rzy stworzyli, m·wiŃc jňzykiem historii polityki, nowŃ 

grupň trzymajŃcŃ wğadzň. 

Opozycja domaga siň ujawnienia nazwisk sňdzi·w, kt·rzy poparli sňdzi·w do KRS. 

Zgodnie z wyrokiem Naczelnego SŃdu Administracyjnego czas minŃğ we wtorek, ale wtedy 

publikacji zabroniğ prezes ochrony danych osobowych. 

Andrzej Grzegrz·ğka, dyrektor centrum informacyjnego sejmu: ï Na czas postňpowania, 

kt·re wszczŃğ prezes danych osobowych, my musimy wstrzymaĺ siň z publikacjŃ, 

udostňpnieniem tych zağŃcznik·w. 

Sami sňdziowie chcŃ udostňpnienia list poparcia. Niekt·rzy juŨ to zrobili: 



Dagmara Paweğczyk-WoiŒska, sňdzia: ï Poparğam sňdziego Styrnň. Nikt nie chce, Ũeby te 

listy byğy ujawnione w trakcie kampanii wyborczej, bo to ğŃczy siň juŨ z duŨŃ politykŃ. 

[Listy powstağy dawno temu, przed powoğaniem nowej KRS. Wystarczyğo wtedy je 

opublikowaĺ, a nie czekaĺ na kampaniň wyborczŃ]. 

Tak jak sňdzia Dagmara Paweğczyk-WoiŒska, kt·ra przyznağa, Ũe poparğa piňcioro 

sňdzi·w, ale jednoczeŜnie nie chce, by byğo to przedmiotem sporu politycznego. 

Wojciech BiedroŒ, publicysta, w polityce.pl, ĂSieciò: ï ObawiajŃ siň publicznego linczu, 

czyli tego, do czego dzisiaj nawoğuje nie tylko opozycja, ale sama klasa sňdziowska i czňŜĺ 

medi·w. 

Ğukasz Piebiak, wiceminister sprawiedliwoŜci: ï Nie zostanie stğuczona szyba, tylko 

dojdzie do fizycznej agresji na czy to czğonk·w Krajowej Rady SŃdownictwa, sňdzi·w, czy to na 

innych sňdzi·w, kt·rzy udzielili im poparcia. 

Nie wiadomo zatem, kiedy i czy w og·le listy poparcia zostanŃ ujawnione. Bartğomiej 

Graczak, WiadomoŜci. 

[A chodziğo jedynie o sprawdzenie czy proces popierania odbywağ siň zgodnie z 

przepisami]. 

 

Prezydent podpisağ spec-ustawň w sprawie Westerplatte. 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent GdaŒska: ï To podwaŨy zaufanie do aparatu 

paŒstwowego, choĺ pewnie naleŨy powiedzieĺ, do aparatu Prawa i SprawiedliwoŜci. PodwaŨy to 

zaufanie nas wszystkich obywateli, zaufanie samorzŃdu do tego, Ũe z uŨyciem siğy dzisiaj moŨna 

zrobiĺ wszystko. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Piotr Marciniak 

Znany byğ ze swego milczenia, a teraz takŨe z latania. Marszağek Sejmu. Coraz wiňcej 

wiemy o jego pilnych lotach samolotem. Okazuje siň, Ũe Marek KuchciŒski co chwilň byğ 

w powietrzu. Opozycja pr·buje go sprowadziĺ na ziemiň i zadaĺ mu pytania, ale on jest ponad 

to. 

Maciej Knapik: ï To nie jest dokumentacja wszystkich lot·w marszağka KuchciŒskiego, 

ale tylko tych z ostatniego p·ğtora roku i tylko tych na trasie Warszawa ï Rzesz·w ï Warszawa, 

czyli z pracy do domu i okrňgu wyborczego. Marszağek zamawiağ transport powietrzny na tej 

trasie okoğo stu razy. 

Marcin KierwiŒski, Platforma Obywatelska: ï Brak troski o finanse publiczne i o to, jak 

kosztownŃ drogŃ transportu dla jednej bŃdŦ dw·ch os·b jest przelot do domu pana marszağka 

samolotem. 

MK: ï To efekt kontroli [przez] posğ·w opozycji w dow·dztwie generalnym wojska. 

Posğowie byli teŨ w siedzibie sğuŨby ochrony paŒstwa, a dzisiaj w bazie lotnictwa 

transportowego. Tylko w jednym miesiŃcu ubiegğego roku Marek KuchciŒski zğoŨyğ kilkanaŜcie 

zapotrzebowani na lot do Rzeszowa i z powrotem. CzňŜĺ lot·w przekğadağ albo odwoğywağ. 

Marszağek odsğaniağ wtedy pomnik czy otwierağ wystawň, ale byğ to teŨ czas wybor·w 

samorzŃdowych i marszağek sejmu prowadziğ bardzo aktywnŃ kampaniň wyborczŃ w regionie, 

co ilustruje jego konto internetowe. 

Jan Grabiec, Platforma Obywatelska: ï Zgodnie z przepisami obowiŃzujŃcymi w Polsce 

obywatele majŃ prawo wiedzieĺ, na co wydawane sŃ pieniŃdze. Musimy tň kontrolň 

doprowadziĺ po prostu do koŒca. 

MK: ï Wiceminister spraw wewnňtrznych, resortu, kt·remu podlega choĺby sğuŨba 

ochrony paŒstwa, nie ma w tej sprawie Ũadnego komentarza. 

Sylwester Tuğajew, wiceminister spraw wewnňtrznych i administracji: ï Wszystko jest w 

krňgu zainteresowaŒ, a co do tych pytaŒ odsyğam do pana marszağka. 

MK: ï Marszağek latağ z rodzinŃ, synem i c·rkŃ, ich nazwiska znajdziemy na listach 

pasaŨer·w. To nadal loty o statusie HEAD. [Warszawa, dnia 24-05-2019. StopieŒ pilnoŜci: 

PILNY HEAD]. Z dokumentacji wiňkszoŜĺ list jednak usuniňto lub ich nie zağŃczono. Listy 

doğŃczono dosğownie w kilku przypadkach na dziesiŃtki lot·w. NajczňŜciej marszağek latağ 

w towarzystwie oficera sğuŨby ochrony paŒstwa, ale sŃ teŨ loty, gdzie towarzyszŃ marszağkowi 

inne osoby [na przykğad 7 os·b]. Nie wiadomo, kto. 



Bywağo, Ũe marszağek latağ na Podkarpacie na kilka godzin, jeden dzieŒ lub popoğudnie 

albo Ũeby wziŃĺ udziağ we mszy i wracağ do Warszawy, latajŃc luksusowym, paŒstwowym nowo 

kupionym odrzutowcem Gulfstream G550, wojskowŃ kastrŃ lub Ŝmigğowcem. W dokumentacji 

pojawiajŃ siň teŨ zam·wienia kanapek, napoj·w, kawy, herbaty bŃdŦ sğodyczy, a takŨe 

salonik·w VIP na lotnisku. Jest teŨ specyficzna proŜba o duŨe sğuchawki. Lot do Rzeszowa trwa 

okoğo 45 minut. Dla opozycji sprawa jest jednoznaczna. 

Borys Budka, Platforma Obywatelska: ï Ta sprawa pokazuje, jak w piguğce wyglŃda 

paŒstwo PiS ï wykorzystywanie cağego mechanizmu paŒstwowego dla wğasnych korzyŜci. 

MK: ï Loty majŃ status HEAD. W pogotowiu wiňc czeka drugi zapasowy samolot. 

[zapasowy statek powietrzny w MSD] W dokumentach wyraŦnie zgğasza siň na to 

zapotrzebowanie. TuŨ po konferencji prasowej, na kt·rej opozycja po raz pierwszy m·wiğa o 

lotach marszağka, marszağek KuchciŒski odwoğağ kolejny lot w trybie pilnym. Maciej Knapik, 

Fakty. 

 

W rocznicň powstania warszawskiego i tuŨ po niedawnych zamieszkach w Biağymstoku 

wiceprzewodniczŃcy episkopatu m·wi o tňczowej zarazie. Krakowski arcybiskup, Marek 

Jňdraszewski, podczas mszy w Bazylice Mariackiej przekonuje, Ũe pamiňĺ o powstaŒczych 

mogiğach nakazuje Polakom sprzeciw wobec tolerancji, kt·ra jest jego zdaniem szczytem 

nietolerancji. 

Maciej Knapik: ï Od tego minňğy niecağe dwa tygodnie. [Zdjňcia zamieszek w 

Biağymstoku]. 

Marek Jňdraszewski, arcybiskup, metropolita krakowski: ï Czerwona zaraza juŨ po naszej 

ziemi na szczňŜcie nie chodzié 

MK: ï Do tego doszğo w Biağymstoku [zdjňcia z zamieszek], a jeden z najwaŨniejszych 

biskup·w wypowiedziağ takie sğowa: 

MJ: ï Neo-marksistowska, nie czerwona, ale tňczowa. 

MK: ï JeŜli arcybiskup m·wi o tňczowej zarazie, to tw·rczo nawiŃzuje i rozwija to, co w 

tej chwili w sprawie m·wili Tadeusz Rydzyk, Jarosğaw KaczyŒski i ludzie, kt·rzy przekonywali, 

Ũe broniŃ Katedry w Biağymstoku. 

Jarosğaw KaczyŒski: ï Wara od naszych dziecié 

Tadeusz Rydzyk, dyrektor Radia Maryja i TV TRWAM, wypowiedŦ z 14 lipca: ï 

Warszawskie dzieci sŃ gorszone w szkoğach. WchodzŃ i gorszŃ i takich dzieci juŨ nie 

odzyskacie. 

Przez megafon w Biağymstoku: ï To zagroŨenie dla naszych dziecié 

MK: ï W Biağymstoku nikt Katedry nie atakowağ, a marsz, to byğ marsz. Nie Ũadna parada 

czy wulgarna parada. Bicie to byğ krwawy, bolesny i przeraŨajŃcy konkret, a nie jakaŜ ideologia. 

Bici teŨ sğyszeli, Ũe sŃ zarazŃ, Ũe zaraŨajŃ dzieciom [Co zaraŨajŃ dzieciom?]. Episkopat ustami 

rzecznika potňpiağ przemoc, ale znacznie bardziej sğyszalny jest gğos metropolity krakowskiego, 

kt·ry m·wi o tňczowej zarazie i zagroŨeniu w momencie, gdy ludzie maszerujŃcy w takim 

marszu [zdjňcie marszu] sŃ bici, a medialne tuby partii rzŃdzŃcej wprowadzajŃ coŜ takiego: 

[naklejki tňczowe z napisem: strefa wolna od LGBT]. 

Adrian Zandberg, partia razem: ï Nie wolno tak m·wiĺ o ludziach. Jak siň m·wi jak 

o zarazie, jak o robactwie, to przypomina siň jeden reŨim, kt·ry takich sğ·w uŨywağ. To byğ 

reŨim nazistowski. [Pana Adriana jeszcze nie byğo na Ŝwiecie. Co on moŨe m·wiĺ o reŨimie 

nazistowskim?] 

MK: ï OczywiŜcie sŃ w Polskim KoŜciele ksiňŨa, kt·rzy potrafiŃ m·wiĺ tak: 

Ludwik WiŜniewski, ojciec, dominikanin, wypowiedŦ z wczoraj: ï BliŦnim jest ŧyd, 

muzuğmanin, niewierzŃcy, wierzŃcyé 

MK: ï SŃ jednak zdecydowanie mniej sğyszalni i to waŨne: ten dominikanin przemawiağ 

do mğodzieŨy na Festiwalu Polôandôrock przed wystŃpieniem biskupa. [Znaczy wczeŜniej]. 

LW: ï Peowiec, biedroniowiec, homoseksualista ï kaŨdy czğowiek. 

MK: ï Sğowa Marka Jňdraszewskiego wzbudziğ w Krakowie ten niewielki protest [kartki z 

napisem: Nie jestem ZARAZł]. 



Zdzisğaw Krasnodňbski, eurodeputowany Prawa i SprawiedliwoŜci, fragment audycji 

Ăsalon polityczny tr·jkiò: ï Ten szantaŨ moralny, no, polega na tym, Ũe m·wi siň, Ũe czğowiek 

cywilizowany musi byĺ przeciwko dyskryminacji, przeŜladowaniué 

Rafağ GuŨyŒski, ojciec, dominikanin: ï Gğos biskup·w na temat uchodŦc·w ï czy siň 

przebiğ do katolickiej czňŜci spoğeczeŒstwa? Nie przebiğ siň. Za to gğos pana KaczyŒskiego 

przebiğ siň i skutecznie uksztağtowağ opiniň takŨe polskich katolik·w na temat uchodŦc·w. Wiňc 

kto m·wi czyim jňzykiem? Wydaje siň, Ũe bardziej w takim razie jňzykiem Jarosğawa 

KaczyŒskiego m·wiŃ biskupi. 

MK: ï W poprzedniej kampanii parlamentarnej o uchodŦcach Jarosğaw KaczyŒski m·wiğ 

teŨ w kontekŜcie biologicznym: ï ĂR·Ũnego rodzaju pasoŨyty, pierwotniaki, kt·re sŃ czňsto i nie 

sŃ groŦne w organizmach tych ludzi, mogom tutej byĺ groŦneò. 

MK: ï PiS wygrağo tamte wybory. Ani przed nimi, ani po nich na Polskň nie ruszyğa fala 

uchodŦc·w, ludzie, o kt·rych teraz biskup m·wi: zaraza ï sŃ, zawsze byli. Jakub Sobieniowski, 

Fakty. 

[Nie zauwaŨyğem, kiedy skoŒczyğ Knapik, a zaczŃğ Sobieniowski]. 

 

[Jeszcze byğo o postawieniu pomnika generağowi ściborowi-Rylskiemu w parku Rydza 

śmigğego w Warszawie. 

Jeszcze byğo o obchodach powstania brygady Ŝwiňtokrzyskiej ï kontrowersyjnej. 

O stu metrach odlegğoŜci od dom·w mieszkalnych wysypisk Ŝmieci, ubojni i innych takich 

uciŃŨliwoŜciach]. 

 

éZapowiada siň swoisty rekord: od poczŃtku stycznia zatrzymano na polskich drogach 

64 085 pijanych kierowc·w, to o 3 597 wiňcej niŨ w tym samym okresie poprzedniego roku. 
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Przedwyborcze spotkania z Polakami. Jarosğaw KaczyŒski m·wi o dobrym czasie dla 

Polski, a w obozie opozycji kolejne spory. 

PJK: ï Bardzo wielu mieszkaŒc·w tej ziemi znalazğo siň w sytuacji bez pracy, bez nadziei. 

PrzecieŨ jesteŜcie Polakami, a Polska jest jednoŜciom. Wszyscy Polacy muszŃ mieĺ takie same 

prawa. Pozostawiono tych Polak·w, kt·rzy ŨyjŃ poza duŨymi miastami, samym sobie i to byğo 

juŨ coŜ, czego w Ũadnym wypadku nie moŨna akceptowaĺ. 

[Pewnie, Ũe transformacja ustrojowa najbardziej uderzyğa w PaŒstwowe Gospodarstwa 

Rolne, ludzie nagle byli bez pracodawcy i kierownictwa, oduczeni jakiejkolwiek inicjatywy, 

przymierali gğodem. Pierwsze lata po transformacji wymagağy wielkich pociŃgniňĺ. Armia 

Czerwona musiağa opuŜciĺ Polskň. Nastağa super-inflacja, za wszystko pğaciğo siň w milionach 

zğotych. Trzeba byğo coŜ z tym zrobiĺ. Jedynie radykalne pociŃgniňcia ekonomiczne mogğy 

zapobiec kompletnemu chaosowi. Ale tylko Lepper gğosiğ: Balcerowicz musi odejŜĺ! Innym 

Balcerowicz nie przeszkadzağ. Tymczasem KaczyŒski zachowuje siň teraz tak, jakby miağ tylko 

trzydzieŜci lat ï PRL jego nie dotyczy, nie dotyczy go pierwszych dwadzieŜcia lat transformacji. 

PrzecieŨ to KaczyŒski wyznağ, Ũe jak go nie przepuszczono do nastňpnej klasy, to rodzice jak w 

dym pobiegli do sekretarza Komitetu Centralnego PZPR, a ten Ăzağatwiğò i nowŃ szkoğň dla 

KaczyŒskiego, i przepuszczenie do nastňpnej klasy ï KaczyŒski nie widziağ w tym zbrodni 

nawet w 1990 roku, Ũyğ w PRL jak wğadcy PRL ï rodzice byli Ădobrzeò ustosunkowani. A to, Ũe 

grağ wraz z bratem w peerelowskim filmie, o niczym nie Ŝwiadczy? PrzecieŨ jak cağy Ŝwiat 

aktor·w filmowych byğ szczeg·lnie sytuowany w PRL. To wğaŜnie aktorzy filmowi PRL 

Ŝwiadczyli Ŝwiatu, jak w PRL jest dobrze. Brağ udziağ w obradach okrŃgğego stoğu, w grupie 

tuzina os·b brağ udziağ w knowaniach z Kiszczakiem w Jachrance na temat wynik·w okrŃgğego 

stoğu. O tym dziŜ nie pamiňta. Po 1989 roku byğ w grupie czoğowej przemian ustrojowych, brağ 

udziağ w podziale majŃtku narodowego, tworzyğ na kolanie ·wczesne partie i kierowağ jednŃ 

przez nastňpne lata. Nie przeszkadzağy mu w·wczas dziağania Balcerowicza, nie przeszkadzağa 

mu nňdza w pegieerach]. 



 

Dziağacze LGBT atakujŃ arcybiskupaé 

 

Wystartowağ 76 Tour de Pologneé 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Piotr Marciniak 

Marszağek Marek KuchciŒski powinien przeprosiĺ ï przyznaje szef sztabu wyborczego 

Prawa i SprawiedliwoŜci, Joachim BrudziŒski, a chodzi o sğynne loty marszağka, po kt·rych 

jakby zapadğ siň pod ziemiň. Nie pokazuje siň, milczy. 

[é] 

 

Wybory 13 paŦdziernikaé 

 

OswajajŃc dzikie zwierzňta naraŨağ siň na Ŝmierĺ. 

Moskiewska policja zatrzymağa ponad 700 demonstrant·w, kt·rzy protestowali przeciwko 

wykluczeniu opozycji w lokalnych wyboraché 

 

średnio osiem os·b dziennie ginie tego lata w wypadkach drogowych w Polsce. Na 

p·ğmetku wakacji policja przedstawia zaktualizowanŃ mapň Ŝmierci. Jest przeraŨajŃcaé 

 

Dzieci chore na raka musiağy opuŜciĺ oddziağ zamkniňty w Chorzowie. Miağo do tego nie 

dojŜĺ, ale doszğo. Powodem jest brak lekarzy. Ten pow·d jest palŃcy w cağej Polsce. A to 

oznacza, Ũe problemy pacjent·w bňdŃ narastaĺé 
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Moc muzyki, wakacyjna trasa dw·jki dziŜ w ZamoŜciu. 

 

Prawo i SprawiedliwoŜĺ stawia na rodzinň i pracňé 

 

Do dw·ch razy sztuka ï Franki Zapata przeleciağ nad Kanağem La Manche. 

 

JuŨ dziŜ wieczorem muzyczna uczta w telewizyjnej dw·jce. [Panem et circenses ï chleba i 

igrzysk ï znane od czas·w rzymskich]. 

 

RzŃd Prawa i SprawiedliwoŜci przestawiğ kierunek polityki gospodarczej na ludzi ï 

powiedziağ premier podczas pikniku rodzinnego na ślŃskué Bojszowy 

 

G·ralska kultura nie zginňğa ï strzegŃ wiary i patriotyzmu ï czğonkowie zwiŃzku Podhalan 

ŜwiňtujŃ sto lat istnienia. Organizacja ma ponad 80 oddziağ·w i zrzesza ponad 5 tysiňcy 

czğonk·w. Swoich przedstawicieli ma nawet w Stanach Zjednoczonych. 

Pielgrzymka g·ralska kilka dni temu dotarğa na JasnŃ G·rň. 

 

Ameryka w szoku ï co najmniej 29 os·b zabitych i kilkadziesiŃt rannych. To bilans dw·ch 

strzelanin, do kt·rych doszğo w Stanach Zjednoczonych ï Teksas i Ohio 

 

Gruzja. TysiŃce rodzin z dala od domu bez moŨliwoŜci powrotu. Musieli uciekaĺ przed 

rosyjskimi bombami i czoğgamié 

 

Festiwal muzyczny Jerzy Owsiak zamienia w manifest politycznyé 

 

Jutro PSL i Kukizô15 majŃ ogğosiĺ, czy obu ugrupowaniom udağo siň jednak i 

porozumieĺé 



SŃd rejonowy w Sğubicach przychyliğ siň do wniosku policji i prokuratury o areszt dla 36-

latka, kt·ry w czwartek zaatakowağ policjanta kierujŃcego ruchem podczas festiwalu Pol and 

Rock w Kostrzynie nad OdrŃé 



ĂNiech ta siğa nie skoŒczy siň w niedzielň czy w poniedziağek. IdŦcie na wybory 

i zmieniajcie tň rzeczywistoŜĺ. świat siň z nas Ŝmieje, nie ma dla nas szacunku. 

Szukajmy przyjaci·ğ obok nas, u Rosjan, Czech·w, Sğowak·w, Wňgr·w, Dojcz·w, a 

nie za oceanem, kt·ry nas nie wyŨywi i nam nie pomoŨe. Sorry, jeŜli kogoŜ uraziğem, 

ale siň k***a wylewa z czğowiekaò 

Jerzy Owsiak 

ťr·dğo: Polska The Times 

 

Adam Kownacki wygrağ jednogğoŜnie na punkty z Amerykaninem Krisem AureolŃ 

i zdobyğ pas Ajbiem [IBM} Intercontinental w kategorii ciňŨkiej. Obaj piňŜciarze przeszli do 

historii, wyprowadzajŃc rekordowŃ liczbň cios·w ï 2172é 

 

KilkadziesiŃt tysiňcy polskich kibic·w, setki biağo-czerwonych flag, tak wyglŃdağy dziŜ 

trybuny toru, na kt·rym rozegrano 12 w tym sezonie wyŜcig formuğy jeden i choĺ Robert Kubica 

zajŃğ dopiero 19 miejsce, ten wyŜcig byğ dla niego wyjŃtkowyé 

[Wreszcie to byğy wiadomoŜci, przynajmniej w wiňkszoŜci]. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Piotr Marciniak 

Nieco ponad 20 minut niepokoju i jest. Franki Zapata doleciağ na drugi brzegé 

 

Po wizycie prezydenta w Szczecinku sp·r kto wyr·wna stratyé 

 

Napastnik z nienawiŜci do imigrant·w wszedğ do centrum handlowego i strzela do 

przypadkowych klient·wé 

 

ONZ bije na alarm ï uwaga, globalnie rzecz biorŃc, lipiec byğ rekordowo upalnyé 

 

Ant·nio Guterres, sekretarz generalny ONZ: ï Zapobieganie nieodwracalnym zmianom 

klimatu jest wyŜcigiem naszego Ũycia i dla naszego Ũycia. To wyŜcig, kt·ry moŨemy i musimy 

wygraĺ. Dlatego m·wiň do lider·w: Nie przychodŦcie na szczyt klimatyczny z piňknymi 

przem·wieniami. PrzyjdŦcie z planami i strategiami. 

[é] 

 

Nie musi ustňpowaĺ z funkcji marszağka, ale moŨe niech przeprosi. Tak Markowi 

KuchciŒskiemu publicznie radzŃ kolejne prominentne postaci PiS-u. Psuje PiS-owi kampaniň. 

[é] 

KaŨdy lot o statusie HEAD rzŃdowym samolotem poza maszynŃ i zağogŃ, kt·ra nie 

p·Ŧniej niŨ 72 godziny przed lotem musi wykonaĺ tak zwany oblot techniczny, wymaga na 

przykğad zapasowego Ŝmigğowca albo wojskowej Kasty z zağogŃ, ale teŨ sğuŨby ratunkowej 

w gotowoŜci. Do tego niezbňdna jest limuzyna, kt·ra na lotnisko z Warszawy jedzie po 

marszağka do Rzeszowa. 

[é] 

 

Jerzy Owsiak: ï Nie wolno ğamaĺ Konstytucji. Nie ma na to zgody. MoŨecie mnie zabiĺ na 

tej barykadzie. Mam tyle lat, Ũe pier****, moŨecie strzeliĺ mi w ğeb! Ale nie zgodzň siň, Ũeby 

Polska staczağa siň w d·ğé 

W tym roku festiwal mogğo odwiedziĺ ponad milion os·b, choĺ policja m·wi o trzystu 

tysiŃcach. Niestety, dwie osoby zmarğy na polu namiotowym i to byğa najbardziej przykra rzecz. 

[é] 

To byğy Faktyé 
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Prawdopodobnie juŨ w tym tygodniu wystartuje oficjalna kampania wyborcza, a opozycja 

nadal poszukuje sojusznik·w. 

 

Przeprosiny marszağka: 

KuchciŒski: ï Pragnň wszystkich, kt·rzy poczuli siň uraŨeni, przeprosiĺ, JednoczeŜnie 

chciağbym zdecydowanie stwierdziĺ, Ũe dziağağem zgodnie z prawem. 

[No, niezgodnie z prawem, bo wiele z tych lot·w nie musiağo mieĺ statusu HEAD. 

A ponadto zn·w to samo: Ăchciağbym przeprosiĺò, to jeszcze nie jest Ăprzepraszamò. 

Przeproszenie powinno brzmieĺ: ĂPrzepraszam i jest mi wstyd, Ũe postňpowağem niezgodnie 

z prawem i latağem najdroŨszym z moŨliwych sposob·w przemieszczania siň tam, gdzie 

limuzynŃ sğuŨbowŃ dojechağbym jedynie p·ğ godziny p·Ŧniej, bo nie byğ to przelot do Nowego 

Jorku, a zaledwie do Radomiaò. 

Samochodem z Warszawy do Radomia jedzie siň p·ğtorej godziny, limuzynŃ rzŃdowŃ na 

sygnale znacznie szybciej. Tymczasem w wersji KuchciŒskiego: 15 minut na lotnisko 

w Warszawie, sam przelot 25 minut i zn·w z lotniska w Radomiu do centrum Radomia 15 

minut, a przecieŨ z Radomia marszağek jechağ zwykle gdzieŜ dalej, czyli zn·w byğa potrzebna 

rzŃdowa limuzyna]. 

 

Walka z suszŃ. 

 

Lato, muzyka i zabawa z TelewizjŃ PolskŃ. 

 

Prawo i SprawiedliwoŜĺ w terenie przedstawia swojŃ ofertň programowŃ. A opozycja 

w zaciszu gabinet·w pr·buje dojŜĺ do porozumienia w kwestii kto z kim i na jakich zasadach. 

Coraz bliŨszy wydaje siň start Kukiza z ludowcami. Sw·j sztab przedstawiğa lewica, a media 

donoszŃ o buncie wŜr·d dziağaczy PO w sprawie list wyborczych. 

 

Marcin Szypszak, Mağgorzata KağuŨyŒska: ï Nawet na plaŨy czy na deptaku ciňŨko m·wiĺ 

o odpoczynku od polityki, bo w te wakacje w polityce sporo siň dzieje. Prawo i SprawiedliwoŜĺ 

kontynuuje seriň cotygodniowych piknik·w. 

PJK: ï JeŦdziğem po polaché 

MS: ï I rozm·w z mieszkaŒcami. A dziŜ na ślŃsku goŜciğ premier, Mateusz Morawiecki. 

M·wiğ o inwestycjach w infrastrukturň sportowŃ. 

Morawiecki: ï Robimy bardzo wiele inwestycji w cağej Polsce. 

MS: ï Zadeklarowağ dofinansowanie kwotŃ 2 milion·w zğotych rozbudowň zaplecza 

sportowego G·rnika Zabrze. 

Morawiecki: ï Podgrzewana murawa po to, Ũeby mğodzieŨ, Ũeby piğkarze mogli trenowaĺ 

tutajé 

MS: ï Prawo i SprawiedliwoŜĺ idzie do jesiennych wybor·w proponujŃc program 

kontynuacji wczeŜniej rozpoczňtych reform. 

Piotr Zakrzewski, doktor, politolog, Uniwersytet Kardynağa Stefana WyszyŒskiego: ï 

Postawiono na sprawdzonŃ strategiň, to znaczy z jednej strony eksponujemy to, co dotychczas 

udağo siň osiŃgnŃĺ, z drugiej ruszamy w Polskň. 

MS: ï PiS pracuje nad ostatecznym ksztağtem list wyborczych. Na miejsce na listach mogŃ 

liczyĺ byli posğowie klubu Kukizô15, kt·rzy ostatnio doğŃczyli do Prawa i SprawiedliwoŜci. 

Pytanie: co dalej z ruchem Pawğa Kukiza? 

Ğukasz Rzepecki, Kukizô15: ï Sprawa pozostaje otwarta. MyŜlň, Ũe to jest kwestia kilku, 

kilkunastu godzin. 

MS: ï Niemal jest pewne, Ũe Paweğ Kukiz wraz z grupŃ kilkudziesiňciu posğ·w zdecyduje 

siň przystaĺ na warunki ludowc·w i wystartowaĺ do Sejmu z list Polskiego Stronnictwa 

Ludowego. 

ĂPaweğ Kukiz KORZYSTA z list PSL a nie wchodzi do PSL. Paweğ Kukiz po 

wejŜciu do Sejmu tworzy swoje koğoò. 

Paweğ Kukiz 

ťr·dğo: Facebook z 4.08,2019 r. 



Henryk DomaŒski, profesor, socjolog, Polska Akademia Nauk: ï Paweğ Kukiz, jak siň 

wydaje, nie jest w stanie samodzielnie wejŜĺ do Sejmu. Wybiera naturalnego sojusznika, jakim 

jest PSL. 

MS: ï Ludowcom, kt·rzy zdajŃ sobie sprawň ze sğabnŃcych notowaŒ, na rňkň jest taka 

wsp·ğpraca. ZdŃŨyli zapomnieĺ licznych zğoŜliwoŜci, kt·rych przez lata nie szczňdziğ im Paweğ 

Kukiz. 

Piotr Zgorzelski, Polskie Stronnictwo Ludowe: ï Nie jesteŜmy pamiňtliwi. Pracujemy nad 

budowaniem Koalicji Polskiej. 

MS: ï PSL chciağ wğŃczyĺ do tej koalicji bezpartyjnych samorzŃdowc·w, ale ci 

powiedzieli: nie. 

Dariusz Stasiak, bezpartyjni samorzŃdowcy: ï Szukamy partner·w w polityce, kt·rzy sŃ 

przewidywalni, kt·rzy dajŃ jasne sygnağy ludziom, kt·rzy p·Ŧniej majŃ oddawaĺ swoje gğosy. 

MS: ï Dla nich start z ludowcami, jak m·wiŃ, byğby obciŃŨeniem. Nerwowo w Platformie 

Obywatelskiej. Sğychaĺ o ewentualnym rozğamie. Przegrana w jesiennych wyborach miağaby 

kosztowaĺ Grzegorza Schetynň utratň stanowiska przewodniczŃcego partii. 

Ă(é) Najwiňksze poparcie w roli alternatywnego kandydata ma Bogdan Zdrojewski, 

byğy europoseğ i minister kultury w rzŃdzie Donalda Tuska. W prywatnych 

rozmowach on sam nie ukrywa, Ũe zamierza stanŃĺ do walki o przyw·dztwo 

w ugrupowaniuò. 

ťr·dğo: wprost.pl z 4.08.2019 r. 

Platforma ma duŨy problem ze swojŃ toŨsamoŜciŃ. Sama chciağaby byĺ okreŜlana jako 

partia centrum, ale dla wiňkszej grupy wyborc·w jest ona ugrupowaniem lewicowym. Jako takie 

bňdzie musiağo siň biĺ o wyborc·w ze zjednoczonŃ lewicŃ. 

Adrian Zandberg, razem: ï Wystartujemy jako komitet wyborczy lewica. BazŃ 

organizacyjno-prawnŃ tego startu bňdzie struktura SLD. SiğŃ tej koalicji jest nasza 

wielobarwnoŜĺ. 

MS: ï Szefem sztabu zostağ Robert BiedroŒ, kt·ry nie dotrzymağ sğowa w starcie do 

Europarlamentu i nie zdecydowağ siň na start w wyborach do Sejmu. 

Karol Gac, publicysta, dorzeczy.pl: ï Wybrağ ciepğŃ posadň w Brukseli, zamiast tutaj walki 

o mandat polskiego parlamentarzysty. 

MS: ï DziŜ PaŒstwowa Komisja Wyborcza zajňğa siň opiniowaniem postanowienia 

prezydenta w sprawie zarzŃdzenia wybor·w do Sejmu i Senatu. Wszystko wskazuje na to, Ũe do 

urn wyborczych p·jdziemy 13 paŦdziernika. Marcin Szypszak, WiadomoŜci. 

 

EL: ï Prawo i SprawiedliwoŜĺ walczy z wykluczeniem, kt·re wciŃŨ dotyka Polak·w. Plan 

polskich przemian gospodarczych nie uwzglňdniağ interesu wielu milion·w ludzi. ï Tak na 

spotkaniach z wyborcami przekonuje Jarosğaw KaczyŒskié 

 

KuchciŒski: ï (é) przyjŃğem model pracy marszağka, kt·ry dziağa nie tylko na forum izby 

poselskiej w budynku Sejmu w Warszawie, ale pracuje takŨe za granicŃ. 

ChcŃc jednak rozwiaĺ jakiekolwiek wŃtpliwoŜci z tym zwiŃzane, postanowiğem wpğaciĺ 

kwotň pokrywajŃcŃ peğen koszt lotu, a wyliczonej przez ministerstwo obrony narodowej, to jest 

28 tysiňcy zğotych na fundusz modernizacji siğ zbrojnych. 

W poprzednich kadencjach prawie wszyscy, mam na myŜli i prezydent·w, i premier·w 

r·wnieŨ korzystali w taki spos·b ze Ŝrodk·w komunikacji lotniczej. 

 

EL: ï Poziom rzek i jezior jest dramatycznie niskié 

 

Kolejny stanowczy gğos KoŜcioğa wobec ideologii LGBT i atak·w na KoŜci·ğ. 

 

Smutny bilans festiwalu w Kostrzynie nad OdrŃ. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Grzegorz Kajdanowicz 

Nie ma dymisji marszağka Sejmu, jest tylko przepraszam. 



KuchciŒski: ï [é] BezpoŜrednio po moim locie z Warszawy do Rzeszowa, w drodze 

powrotnej do Warszawy, za zgodŃ dow·dcy zağogi oraz jego przeğoŨonego, podr·Ũowağa moja 

Ũona. 

Onet podliczyğ koszt wszystkich lot·w od maca zeszğego roku do maja tego roku ï to 

4 miliony zğotych. 

KuchciŒski: ï [é] korzystanie z tych Ŝrodk·w transportu wynikağo z bardzo napiňtego 

kalendarza spotkaŒ i wydarzeŒ, w kt·rych uczestniczyğem, co spowodowağo koniecznoŜĺ 

dynamicznego i sprawnego przemieszczania siň. 

 

éo tňczowej zarazieé 

 

Za szybko do brzegu.  [ğ·dŦ siň wywr·ciğa przez dzi·b] 

 

Na warszawskiej Woli trwajŃ uroczystoŜci ku pamiňci zamordowanych przez Dojcz·w 

[UkraiŒc·w?] mieszkaŒc·w tej dzielnicy. W masowych egzekucjach, kt·re trwağy od 5 do 7 

sierpnia 1944 roku zginňğo kilkadziesiŃt tysiňcy cywil·w. 

[To bezpoŜredni skutek Powstania Warszawskiego, niestety]. 

 

[é] 

Szef Ărazemò, Adrian Zandberg, bňdzie numerem jeden na listach lewicy w Warszawie, 

Wğodzimierz Czarzasty ï w Sosnowcu. Jedynki dostanŃ teŨ Krzysztof śmiszek i Joanna 

Senyszyn. Na listach znajdŃ siň teŨ Andrzej Rozenek i byğy wiceprezydent Warszawy, Jacek 

Wojciechowicz. 

 

Nie ma czasu ani pieniňdzy, aby zbieraĺ podpisy i tworzyĺ, by tworzyĺ wğasne listy 

wyborcze. Paweğ Kukiz i jego bliscy wsp·ğpracownicy wystartujŃ z list PSL [a co z resztŃ 

kukizowc·w?] 

Paweğ Kukiz ma startowaĺ z jedynki w Opolskiem. To bňdzie koniec ugrupowania 

Kukizô15. [WyraŦnie wyğazi z tych wszystkich ludzi pogoŒ za pieniňdzmi, najwyŨsze byğy 

w Parlamencie Europejskim, ale te w Sejmie teŨ sŃ niezğe. W jakikolwiek spos·b, byle siň 

dorwaĺ do pieniňdzy na nastňpne 4 lata]. 

Paweğ Kukiz do Sejmu wprowadziğ ponad 40 [42] posğ·w. DziŜ z tej trzeciej 

parlamentarnej siğy pozostağa ponad poğowa [22 posğ·w]. Odeszğo lub zostağo wyrzuconych 

wielu rozpoznawalnych posğ·w [Marek Jakubiak, Piotr Liroy-Marzec, Adam Andruszkiewicz, 

Tomasz Rzymkowski]. Nie wiadomo ilu z tych, kt·rzy pozostali p·jdzie za Kukizem na listy 

PLSé Dzisiejsze rozmowy nie zakoŒczyğy siň podpisaniem umowy. 

 

2,5 miliona tabletek gwağtu moŨna wyprodukowaĺ z substancji przejňtej przez Centralne 

Biuro śledcze. Policjanci zlikwidowali szlak przemytniczy prowadzŃcy z Chin na Litwň, 

a nastňpnie do kraj·w Europy Zachodniej i Wielkiej Brytaniié 

 

Syberia w ogniu. Prawie 4 miliony hektar·w lasu pğonŃ wewnŃtrz Rosjié 

 

[é] 

W pierwszej poğowie tego roku z zabiegu usuniňcia zaĺmy bez powiadomienia 

kogokolwiek zrezygnowağo ponad 10 tysiňcy os·b. 

[é] 

To wszystko w poniedziağkowych faktaché 

ǃ 
2019-08-06 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3182 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Edyta Lewandowska 

To juŨ pewne. Wybory parlamentarne odbňdŃ siň 13 paŦdziernika. Prezydent podpisağ 

postanowienie o zarzŃdzeniu wybor·w do Sejmu i Senatu. 



 

Tragiczny wypadek podczas Tour de Pologne. Belg, Bjorg Lambrecht, wypadğ z trasy 

i uderzyğ w betonowy przepust. Mimo natychmiastowej pomocyé [Cheğm nie pom·gğ. Ale bo 

teŨ te drogi z gğňbokimi rowami odwadniajŃcymi i co chwilň poprzeczny betonowy przepust pod 

dojazdem do kolejnego gospodarstwa jesté] 

 

Kolejne wŃtki w sprawie Kamila Durczoka. 

 

Pielgrzymi w drodze na JasnŃ G·rň. 

 

Mija czwarty rok prezydentury Andrzeja Dudy. OdkŃd objŃğ urzŃd, odbyğ ponad sto 

spotkaŒ z mieszkaŒcami wszystkich czňŜci Polskié 

 

Znany muzyk przed laty miağ molestowaĺ dzieci. 

 

Cenzura w Internecie kontra wolnoŜĺ sğowa. 

Tvn24bis ï Fakty ï Grzegorz Kajdanowicz 

HEADé 

Zostağa stworzona, by osoby najwaŨniejsze w paŒstwie latağy bezpiecznie. Instrukcja 

HEAD, przepisy, kt·rych nie moŨna nie przestrzegaĺ. KilkadziesiŃt lot·w marszağka 

KuchciŒskiego, wiňkszoŜĺ do Rzeszowa, miağy taki wğaŜnie status. Czy instrukcja HEAD byğa 

ğamana, o tym: 

Jakub Sobieniowski: ï Dwie doby przed tym wejŜciem na pokğad ma siň zaczŃĺ 

przygotowanie krajowego lotu HEAD z najwaŨniejszŃ osobŃ w paŒstwie ï prezydentem, 

marszağkami do sejmu i senatu albo premierem. A to dow·d, Ũe marszağek sejmu w ciŃgu trzech 

dni miağ nawet trzy loty HEAD, a na ich przygotowanie dawağ sğuŨbom tylko dobň albo i mniej, 

o poğowň mniej czasu, bo jak widaĺ zapotrzebowanie na loty byğo PILNE. 

Robert Decyk, puğkownik, byğy wiceszef biura ochrony paŒstwa: ï Oni naprawdň muszŃ 

siň sprňŨyĺ, stanŃĺ na uszach, a jak to m·wiŃ, poŜpiech moŨe powodowaĺ r·Ũnego rodzaju 

zaniechania, niedopatrzenia, omyğki. 

JS: ï Omyğki, to w lotnictwie groŦba katastrofy, a marszağek ma wiňkszoŜĺ lot·w HEAD 

w trybie pilnym albo bardzo pilnym. To powinno siň zdarzaĺ bardzo rzadko w bardzo nagğych 

przypadkach [ale w·wczas nie ma czasu na dwa dni przygotowaŒ]. 

Marian Janicki, generağ, byğy szef biura ochrony rzŃdu: ï To musi siň dziaĺ coŜ bardzo 

waŨnego w paŒstwie: poŨar las·w, pow·dŦ. 

Juliusz Sabak, portal defence24.pl: ï Ten lot w procedurze HEAD to jest taki Air Force 

One na miarň naszych moŨliwoŜci. 

JS: ï Za czas·w tego marszağka w Rzeszowie i okolicach nie byğo klňski Ũywioğowej 

i sytuacji nagğej. Za to jest niedaleko dom marszağka, no i jego okrňg wyborczy. To przepisy 

instrukcji HEAD [schemat nie do om·wienia] i powiedzieĺ, Ũe jest skomplikowany, to nic nie 

powiedzieĺ, bo ilustruje cağy gŃszcz przepis·w, cağa instrukcja to prawie 80 stron z 

zağŃcznikami. W lotnictwie gŃszcz procedur to bezpieczeŒstwo. Dlatego nawet zwykğy obywatel 

musi byĺ na lotnisku parň godzin przed zwykğym lotem. 

Maciej Lasek, doktor, byğy przewodniczŃcy paŒstwowej komisji badania wypadk·w 

lotniczych: ï To moŨe Ŝwiadczyĺ albo o niezrozumieniu zasad bezpieczeŒstwa, albo o arogancji, 

albo o tym, Ũe ktoŜ po prostu nie rozumie, o czym w tym wszystkim chodzi, Ũe tego typu 

dziağania mogŃ doprowadziĺ do nieszczňŜcia. 

JS: ï Marszağek albo lekcewaŨy, albo nie rozumie instrukcji HEAD, skoro wczoraj 

powiedziağ coŜ takiego: 

KuchciŒski: ï Nie precyzuje jednak, kto dokğadnie opr·cz najwaŨniejszych os·b w 

paŒstwie moŨe byĺ obecny na pokğadzie statku. 

JS: ï Wbrew temu, co m·wi marszağek, instrukcja dokğadnie precyzuje, kto moŨe byĺ na 

pokğadzie opr·cz czterech najwaŨniejszych os·b w paŒstwie ï ich personel albo delegacje. 

Rodzina i to 23 razy nie byğa delegacjŃ. A jeŜli ktoŜ uprze siň, by jŃ tak nazwaĺ, to w polskim 



lotnictwie takie zjawisko nazywa siň tupolewizmem. To straszne nawiŃzanie do katastrofy, do 

kt·rej doszğo w SmoleŒsku. 

INSTRUKCJA HEAD 

ĂémogŃ korzystaĺ takŨe czğonkowie oficjalnych delegacji oraz personel 

towarzyszŃcy osobom w paŒstwie, o kt·rych mowa w ust. 12, a takŨe czğonkowie 

oficjalnych delegacji przybywajŃcych na zaproszenie tych os·b. 

Jan Rajchel, generağ rezerwy, pilot, byğy rektor WyŨszej Szkoğy Oficerskiej Siğ 

Powietrznych w Dňblinie, ekspert fundacji Ăstratpointsò: ï Podobna sytuacja byğa w 2010 roku, 

brak dostatecznej iloŜci zağ·g, brak dostatecznej iloŜci samolot·w, duŨa iloŜĺ lot·w o statusie 

HEAD, brak moŨliwoŜci szkoleniowych i kompletowanie zağogi na ostatniŃ chwilň. 

JS: ï A to juŨ bardzo uproszczony schemat lotu HEAD z marszağkiem: Kancelaria sejmu 

we wsp·ğpracy z najwaŨniejszymi dow·dcami [dow·dca generalny siğ zbrojnych, dow·dca 

operacyjny siğ zbrojnych, sğuŨba ochrony paŒstwa] decyduje o locie. W stan gotowoŜci stawiane 

sŃ sğuŨby meteo i sğuŨby ğŃcznoŜci, lotnisko docelowe i zapasowe, odpowiednio przeszkolone 

zağogi ï teŨ dwie ï zapasowa i wğaŜciwa powinny odpaliĺ silniki i przeprowadziĺ pr·bne loty 

dwoma statkami powietrznymi. Dodatkowo mechanicy muszŃ byĺ na miejscu, a wczeŜniej na 

miejsce przylotu jedzie dodatkowa ochrona. Taki jeden wğaŜciwie przygotowany lot HEAD 

marszağka moŨe zaangaŨowaĺ nawet 200 os·b, zdezorganizowaĺ system szkoleŒ wojskowych 

oraz cywilnych lot·w na jakiejŜ trasie. A na przykğad dzisiaj na trasie Warszawa ï Rzesz·w byğo 

piňĺ rejs·w lotu zawsze dostňpnych dla marszağka i jego ochrony nawet w ostatniej chwili. 

Jakub Sobieniowski, Fakty. 

GK: ï Marek KuchciŒski leciağ nagradzaĺ pasaŨera pociŃgu, otwieraĺ wystawň, 

wmurowywaĺ akty erekcyjne pod budowň centrum badmintona. 

KuchciŒski: ï BezpoŜrednio po jednym moim locie do Rzeszowa [dla KuchciŒskiego nie 

byğa zainteresowaniem cağa Polska, tylko Rzesz·w] w drodze powrotnej do Warszawy za zgodŃ 

dow·dcy zağogi oraz jego przeğoŨonego podr·Ũowağa moja Ũona. 

Maciej Knapik: ï Marszağek nie wspomniağ, ale to zdarzenie miağo miejsce 13 lutego 

bieŨŃcego roku. Nie ma o tym Ũadnej wzmianki w upublicznionym wykazie lot·w. Wynika 

z niego tylko, Ũe dwie osoby ï marszağek i oficer ochrony polecieli do Rzeszowa i nazajutrz 

wr·cili. Cel: spotkanie z politykiem biağoruskim. W dokumentach, kt·re w zeszğym tygodniu 

wojsko udostňpniğo opozycji teŨ o Ũonie czy dodatkowym pasaŨerze ani sğowa. 

Dopiero teraz docieramy do listy pasaŨer·w i korekty tego zapotrzebowania. Samolot 

poleciağ z Markiem KuchciŒskim do Rzeszowa, tam marszağek wysiadğ, wsiadğa jego Ũona, 

samolot poleciağ do Warszawy, zgodnie z wczeŜniej przygotowanŃ dokumentacjŃ. 

KuchciŒski: ï Nie byğ to lot specjalnie zamawiany w tym celu, gdyŨ po tym, jak opuŜciğem 

pokğad samolotu w Rzeszowie, samolot zgodnie z planem musiağ wr·ciĺ do Warszawy. 

MK: ï Nazajutrz luksusowy Gulfstream znowu jednak byğ w Rzeszowie, by wr·ciĺ do 

Warszawy z marszağkiem. 

Robert Kropiwnicki, Platforma Obywatelska: ï Wiemy, Ũe pan marszağek zabierağ na 

pokğad posğ·w, a takŨe ich czğonk·w rodzin. Domagamy siň przede wszystkim listy 

pasaŨer·wé 

MK: ï Listy pasaŨer·w na stronie Sejmu brak. [MoŨe zn·w ochrona danych osobowych?] 

Liczba jest od dw·ch do ponad 30 os·b. 

Michağ W·jcik, wiceminister sprawiedliwoŜci, Prawo i SprawiedliwoŜĺ: ï Wszelkie 

informacje, jakie dziennikarze potrzebowali, uzyskalié 

Piotr M¿ller, rzecznik prasowy rzŃdu: ï Wczoraj jednoznacznie przeprosiğ [Ăchciağbym 

przeprosiĺò] za to zachowanie, kt·re mogğo budziĺ wŃtpliwoŜci, choĺ nie ğamağo prawa. 

MK: ï 3 wrzeŜnia rzŃdowym Ŝmigğowcem z adnotacjŃ pilne, status HEAD, marszağek 

poleciağ wmurowaĺ akt erekcyjny przemyskiego centrum rozwoju badmintona. 

RK: ï To jest zwykğa Ŝciema. Nikt siň na niŃ nie nabierze. 

Mariusz Witczak, Platforma Obywatelska: ï To sŃ podr·Ũe Marka KuchciŒskiego do 

domu na ros·ğ. 

MK: ï Marszağek mieszka na Podkarpaciu, zdaniem opozycji latağ po prostu do domu, 

a celem misji, takie jak spotkania z samorzŃdowcami i rozmowy na temat zr·wnowaŨonego 



rozwoju, dwa dni przed Sylwestrem sŃ tylko pretekstem do wykorzystania rzŃdowych maszyn i 

stanowiska marszağka. 

Ryszard Terlecki, wicemarszağek Sejmu, Prawo i SprawiedliwoŜĺ: ï Pamiňtajmy, Ũe 

marszağek jest takŨe posğem i musi siň spotykaĺ z wyborcami. No, nie moŨe siň z nimi spotykaĺ 

w Warszawie. 

MK: ï Wrňczenie nagrody dla milionowego pasaŨera pociŃgu relacji PrzemyŜl ï Kij·w 

czy liczne spotkania z mieszkaŒcami r·Ũnych miejscowoŜci i rozmowy na lokalne tematy ï to 

nie sŃ obowiŃzki drugiej osoby w paŒstwie ï odpowiada opozycja. 

Mağgorzata Kidawa-BğoŒska, wicemarszağek Sejmu, Platforma Obywatelska: ï MoŨe jako 

poseğ z danego regionu powinien byĺ, ale nie jako marszağek. 

MK: ï Posğowi przysğuguje darmowe poğŃczenie kolejowe albo lot rejsowy. Maciej 

Knapik, Fakty. 

ǃ 
2019-08-07 Ŝroda 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3096 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

Historyczny wynik. PoczŃwszy od 1991 roku wskaŦnik bezrobocia nigdy nie byğ tak niski. 

5,2% 

 

Kolejne problemy posğa Neumanna. 

 

Rachunek za prezydenta. 

 

Kolejne choroby rzadkie bňdŃ objňte peğnŃ opiekŃ refundacyjnŃ. Pňcherzowe oddzielanie 

siň nask·rka, choroba Fabriego. 

 

Funkcjonariusze Centralnego Biura Antykorupcyjnego zğoŨyli do prokuratury okrňgowej 

w Jeleniej G·rze [doniesienie] o moŨliwym popeğnieniu przestňpstwa przez Sğawomira 

Neumanna. Sprawa ma zwiŃzek z nieprawidğowoŜciami w jego oŜwiadczeniu majŃtkowym. 

[Zapomniağ wpisaĺ do oŜwiadczenia majŃtkowego samochodu kupionego przez Ũonň, z kt·rŃ 

majŃ wsp·lnotň majŃtkowŃ]. 

ĂW okresie przedŜwiŃtecznym aŨ 12 razy nabyğ rzeczy niezbňdne do wypeğniania 

mandatu posğa w sklepach takich jak: Empik (24 XII), Adidas (15 i 23 XII), Orsay 

(15 XII), Sephora (24 XII), Douglas (29 XII), Jubitom (24 XII) czy iSpot (22 XII). 

Trafiğa siň teŨ wizyta w Galerii Alkoholiò. 

ťr·dğo: wPolityce.pl 

 

OśWIADCZENIE SĞAWOMIRA NEUMANNA 

ĂZawiadomienie zğoŨone przez CBA do prokuratury, w zwiŃzku z moim 

oŜwiadczeniem majŃtkowym, traktujň jako czysto politycznŃ sprawňò. 

Sğawomir Neumann 

PrzewodniczŃcy klubu PO-KO 

ťr·dğo: PAP 

 

Opozycja zajmuje siň kolejny dzieŒ sprawŃ lot·w marszağka i ŨŃda jego dymisji. Debata 

nad odwoğaniem w piŃteké 

Ă(é) m·j syn uczy siň w Warszawie, w br. zdağ maturň, nie pracuje i jak kaŨdy 

nastolatek ma prawo mieszkaĺ z ojcem. Atakowanie czğonk·w rodziny oponent·w 

politycznych uwaŨam za niestosowneò. 

ťr·dğo: Twitter/Marek KuchciŒski 

Marek KuchciŒski 

 

MağostkowoŜĺ, haŒba czy kompromitacja wğadz miasta ï to tylko niekt·re okreŜlenia 

dotyczŃce sytuacji, kt·ra pojawiğa siň w Szczecinku po wizycie prezydenta, Andrzeja Dudy. 



I choĺ gğowa paŒstwa na Pomorzu Zachodnim byğa miesiŃc temu, to do dziŜ toczŃ siň spory 

o roszczenia. W zwiŃzku z tym spotkaniem na chwilň wstrzymano kursowanie tramwaju 

wodnegoé 

 

Od prawie 35 godzin mieszkaŒcy kilku warszawskich dzielnic i w podwarszawskich 

miejscowoŜciach nie majŃ wody. Ma to zwiŃzek z pracami wodociŃgowymi przy sieci 

zasilajŃcej obszar pasma pruszkowskiego. [Nie zawiadomiono mieszkaŒc·w, Ũe nie bňdzie 

wody]. 

 

W najbliŨszŃ niedzielň odbňdŃ siň obchody zwiŃzane z 75-tŃ rocznicŃ powstania brygady 

Ŝwiňtokrzyskiej powiŃzanŃ z Narodowymi Siğami Zbrojnymié 

 

Radomski radny skazany za znňcanie siň nad ŨonŃ. 

Straciğ pracň za poglŃdy. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Grzegorz Kajdanowicz 

Delegalizacja Dumy i NowoczesnoŜci [urodziny Hitlera]. 

 

WydğuŨa siň lista pasaŨer·w rzŃdowych samolot·w: éZiobro, ĞopiŒski, Karski, 

Krasnodňbski czy JasiŒski, niekt·rzy takŨe z Ũonamié 

[J·zefa Hrynkiewicz, Karol Karski, Zdzisğaw Krasnodňbski, Anna Krasnodňbska, 

Stanisğaw Piotrowicz, Maria Piotrowicz, Agnieszka Kaczmarska, Maciej ĞopiŒski, Wojciech 

JasiŒski]. 

 

Nareszcie w domu. Wszystko byğo przygotowane pod sz·stkň, pozostağy jeszcze dwie 

dziewczynki, dw·ch chğopczyk·w [w szpitalu]. 

 

Wybory 13 paŦdziernikaé 

 

Na ğawie oskarŨonych gdaŒskiego sŃdu zasiadğ Dariusz eS, pracownik agencji ochrony, 

kt·ra zabezpieczağa finağ Wielkiej Orkiestry świŃtecznej Pomocy, podczas kt·rego zginŃğ Paweğ 

Adamowiczé 

Przyznajň siň do wszystkich zarzuconych mi czyn·wé 

Prokuratura czeka na opiniň biegğych psychiatr·w dotyczŃcŃ zamachowca, Stefana Wué 

 

Planowali porachunki z pseudokibicami Cracovii, zostali zatrzymani przez policjň przed 

jednym z krakowskich centr·wé pistolety, karabiny, maczety, pağki teleskopoweé 

ǃ 
2019-08-08 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3194 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Edyta Lewandowska 

Jutro Sejm wybierze nowego marszağka. Wkr·tce przepisy dokğadnie regulujŃce loty 

najwaŨniejszych os·b w paŒstwie. 

PJK: ï Decyzja pana marszağka. Jest dowodem postawy. Kt·ra jest zwiŃzana. Z naszym 

hasğem: Sğuchaĺ Polak·w tu i w Polsce. My uwaŨamy, Ũe skoro wymagamy, budujemy bardzo 

wysokie standardy Ũycia publicznego, to muszŃ byĺ z tego wyciŃgane wnioski. Ale przede 

wszystkim trzeba sğuchaĺ opinii publicznej. 

PJK ï Potrzebna jest ustawa, bo trzeba skoordynowaĺ dziağalnoŜĺ kilku kancelarii. Som 

oddzielne. Kancelarie: rady ministr·w, prezydenta, Sejmu, Senatu. Kt·ra to. Ureguluje. I to 

w spos·b rygorystyczny. Tak, jak tego oczekuje opinia publiczna. I to chciağem paŒstwu 

powiedzieĺ. Skoro opinia publiczna domaga siň tutej rygor·w, to te rygory rzeczywiŜcie bňdŃ. 

Marszağek Sejmu rezygnuje ze stanowiska. 

[Rezygnacjň powinien przyjŃĺ Sejm, ale posiedzenia Sejmu nie byğo, wiňc kto przyjŃğ tň 

rezygnacjň? CzyŨby Jarosğaw KaczyŒski?!] 



Marek KuchciŒski: ï PrzyjŃğem model marszağka, kt·ry dziağa nie tylko w Sejmie 

i w Warszawie, ale pracujň takŨe w kraju i za granicŃ. [Gğownie w Radomiu koğo mego domu]. 

PoniewaŨ jednak opinia publiczna negatywnie ocenia moje postňpowanie, uznağem, Ũe nie bňdň 

m·gğ dğuŨej peğniĺ tej funkcji. 

Lista oficjalnych spotkaŒ Marka KuchciŒskiego tylko w tym regionie jest faktycznie 

imponujŃca: Strachocina 15 wrzeŜnia 2018 r. PrzemyŜl 18 wrzeŜnia 2018 r. Solina 1 

paŦdziernika 2018 r. Iwonicz-Zdr·j 12 paŦdziernika 2018 r. Kolbuszowa 17 paŦdziernika 2019 r. 

[A ile razy byğ w Sosnowcu czy w Eğku? PrzecieŨ nie tylko z Bieszczad skğada siň Polska]. 

 

Rana, kt·ra nie chce siň zabliŦniĺ. 11-ta rocznica rosyjskiej inwazji na Gruzjň. 

 

Coraz wiňcej pieniňdzy w polskich rodzinach. 

 

EL: ï Opozycja, kt·ra najgğoŜniej krytykuje marszağka, ma na swoim koncie setki lot·w w 

prywatnych celach. Wszystkie kosztowağy podatnik·w miliony zğotych. Niekt·rzy politycy 

potrzebowali paŒstwowego samolotu, by wyprowadziĺ psa na spacer. 

Dominik Cierpioğ, Anna Pawelec: ï Haratanie w gağň [chyba chodzi o piğkň noŨnŃ], to 

jeden ze sposob·w spňdzania czasu przez premiera, Donalda Tuska. Wedğug wykazu lot·w za 

dojazd Donalda Tuska na boiska za rzŃd·w PO-PSL pğacili podatnicy. 

PJK dalszy ciŃg konferencji prasowej po odwoğaniu KuchciŒskiego: ï Pan Donald Tusk 

odbyğ w ciŃgu szeŜciu lat i szeŜciu miesiňcy urzňdowania jako prezes rady ministr·w 281 lot·w 

do GdaŒska. 

DC: ï Wedğug wykazu lot·w Donalda Tuska niemal w kaŨdy piŃtek to lot do GdaŒska i po 

dw·ch dniach weekendu powr·t samolotem do Warszawy. Za wszystkie loty zapğaciğa 

kancelaria premiera. Wedğug tygodnika Wprost blisko szeŜĺ milion·w zğotych. Donald Tusk na 

pokğad rzŃdowego samolotu zabierağ nie tylko rodzinň, ale i chğopaka swojej c·rki. A wedğug 

doniesieŒ medialnych p·ğtora miliona zğotych podatnicy zapğacili za wizytň Tuska z ŨonŃ w 

Peru. W jednym z wywiad·w Tusk nazwağ to podr·ŨŃ Ũycia. 

Adrian Stankowski, publicysta, ĂGazeta Polska Codziennieò: ï Mnie siň niedobrze robi, 

jak patrzň na polityk·w opozycji, kt·rzy, eméem, usta majŃ peğne frazes·w o standardach 

etycznyché 

DC: ï Premier za prywatne loty nigdy nie zwr·ciğ pieniňdzy, podobnie jak marszağek 

Senatu z Platformy Obywatelskiej. Bogdan Borusewicz, nazywany przez prasň Ămarszağek 

samolocikò ponad 700 razy leciağ do domu na koszt podatnik·w. 

Wojciech BiedroŒ, publicysta, wpolityce.pl: ï Samoloty rzŃdowe sğuŨyğy politykom 

Platformy Obywatelskiej jako tak naprawdň prywatne taks·wki. 

DC: ï Wedğug Super-ekspresu marszağek Platformy Obywatelskiej korzystağ z rzŃdowego 

samolotu Ŝrednio co trzy dni, czasem po to, by wyprowadziĺ psa. Za takie podr·Ũe nikt z 

Platformy Obywatelskiej pieniňdzy nie oddağ. 

- OczywiŜcie, Ũe powinien oddaĺ. Czy on jest jakiŜ lepszy czğowiek, czy jak? 

- TeŨ powinien. Skoro jeden pğaci, to i reszta pğaci. 

DC: ï W latach 2014-2015 do GdaŒska podr·Ũowağa takŨe Ewa Kopacz, kt·ra za 

paŒstwowe pieniŃdze latağa odwiedziĺ c·rkň. Do kuriozalnej sytuacji dochodziğo w 2015 roku, 

gdy w kampanii wyborczej Ewa Kopacz postanowiğa byĺ bliŨej ludzi, wiňc podr·Ũowağa 

pociŃgiem, a kancelaria premiera wysyğağa za niŃ samolot na podr·Ũ powrotnŃ. 

KtoŜ z rzŃdu na konferencji prasowej przy odwoğaniu KuchciŒskiego [Radosğaw Fogiel, 

zastňpca rzecznika Prawa i SprawiedliwoŜci]: ï Zdarzağy siň takie sytuacje, Ũe pani premier, 

Ewa Kopacz, na pokğadzie pociŃgu dokonywağa inspekcji kotleta, a za niŃ pusty leciağ rzŃdowy 

samolot. 

DC: ï DziŜ politycy, kt·rzy wytykajŃ marszağkowi, KuchciŒskiemu legalne korzystanie z 

pieniňdzy publicznych nie pamiňtajŃ pieniňdzy publicznych z samolot·w, takiego 

marnotrawstwa pieniňdzy publicznych nie pamiňtajŃ. 

- Jak leciağ za niŃ taki samolot, to jak to pan ocenia? 

Robert Kropiwnicki, klub parlamentarny PO-KO: ï Nie pamiňtam, Ũeby takie wydarzenie 

miağo miejsce. UwaŨam, Ũe to jest naduŨycie. 



DC: ï NaduŨyciem posğowie opozycji nazywajŃ teŨ korzystanie z samolot·w przez 

wsp·ğpracownik·w marszağka KuchciŒskiego, ale teraz opozycji nie przeszkadza, Ũe politycy 

PO wielokrotnie latali rzŃdowymi samolotami ze swoimi kolegami, zawsze na koszt podatnika. 

O tym jednak rozmawiaĺ dziŜ nie chcŃ. 

Marcin KierwiŒski, klub parlamentarny PO-KO: ï Pracuje pan w telewizji, kt·ra 

manipuluje i moŨe pané 

- Jak pan nie odpowiada, to bardzo trudno jest wyciŃgaĺ inne wnioski, panie poŜle. Na 

trudne pytania pan nie chce odpowiadaĺ. Pan swojŃ tylko wğasnŃ retorykň uprawia, a jak siň 

panu zadaje trudne pytaniaé 

MK: ï Odpowiedziağem. 

- Nie, pan nie odpowiada. 

DC: ï Bez odpowiedzi zostağo teŨ wiele pytaŒ o wykorzystywaniu paŒstwowych 

samolot·w przez Bronisğawa Komorowskiego. Gdy Komorowski byğ jeszcze marszağkiem 

Sejmu, a wczeŜniej jeszcze ministrem obrony narodowej, wielokrotnie latağ na polowania. Jedno 

z nich opisywağa Rzeczpospolita: 

Podczas jednego z pobyt·w Komorowskiego we Wğadysğawowie miağ miejsce 

wypadek. Jerzy Kostek, jeŨdŨŃc po terenie leŜnicz·wki samochodem terenowym, 

wpadğ na helikopter, kt·rym przyleciağ marszağek. Uszkodzony zostağ tylny wirnik. 

Sprawň badağ komisariat policji z pobliskiej Dzwoli. Zarzut·w nikomu nie 

postawiono. 

ťr·dğo: Rzeczpospolita 

DC: ï Takie przypadki nie byğy jednak szeroko nagğaŜniane, wiňc Komorowski bez 

przeszk·d dotarğ w karierze politycznej do urzňdu prezydenta. Jak informowağ dziennik Fakt, w 

2015 roku tuŨ przed przegranymi wyborami Komorowski podpisağ umowň z kancelariŃ 

prezydenta, kt·rej byğ jeszcze zwierzchnikiem, chodziğo o wynajem apartament·w w centrum 

Warszawy po zaniŨonej cenie. Dziňki sprytnemu zabiegowi Komorowski korzystağ z przywileju 

taniego mieszkania, gdy nie byğ juŨ prezydentem. Dominik Cierpioğ, WiadomoŜci. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Grzegorz Kajdanowicz 

Marek KuchciŒski zğoŨy jutro rezygnacjň z funkcji marszağka sejmu. ï To pierwsze zdanie 

w jego oŜwiadczeniu. Drugie: Nie zğamağem prawaé 

Nie poinformowağ w Sejmie, tylko w siedzibie PiSué 

Po katastrofie smoleŒskiej ten bğŃd miağ siň juŨ nigdy nie powt·rzyĺ. WaŨne osoby 

w paŒstwie miağy nigdy nie lataĺ razem [14.09.2018 r. lecieli razem: Marszağek KuchciŒski, 

marszağek sejmu. Beata Mazurek, ·wczesna wicemarszağek sejmu. Stanisğaw Karczewski, 

marszağek senatu. Joachim BrudziŒski, ·wczesny minister spraw wewnňtrznych. Agnieszka 

Kaczmarska, szef kancelarii sejmu] é 

[é] 

 

Winny zbrodni sprzed ĺwierĺ wieku. 

 

Na poczŃtku oŜwiadczenia przewodniczŃcy Episkopatu Polski pisze, Ũe przedstawiciele 

mniejszoŜci seksualnych sŃ naszymi braĺmi i siostrami, za kt·rych Chrystus oddağ Ũycie. A dalej 

jest o ofensywie ideologii LGBT, a dalej jest o marszach r·wnoŜci, o totalitaryzmie 

ŜwiatopoglŃdowymé 

ĂSzacunek dla konkretnych os·b nie moŨe jednak prowadziĺ do akceptacji ideologii. 

Kt·ra stawia sobie za cel przeprowadzenie rewolucji w zakresie spoğecznych 

obyczaj·w. 

ťr·dğo: Konferencja Episkopatu Polski 

Do wğadz samorzŃdowych: 

- o niepodejmowanie decyzji, kt·re pod pozorem przeciwdziağania dyskryminacji 

skrywağyby ideologiň zaprzeczajŃcŃ naturalnej r·Ũnicy pğci i komplementarnoŜci 

mňŨczyzn i kobiet. 

Do parlamentarzyst·w: 



- aby oparli siň dalekosiňŨnym planom Ŝrodowisk LGBT+ polegajŃcym na zmianie 

polskiego prawa na rzecz wprowadzenia tzw. ĂmağŨeŒstw homoseksualnychò oraz 

moŨliwoŜci adopcji. 

ťr·dğo: Konferencja Episkopatu Polski 

 

ĂFala krytyki, kt·ra dotknňğa metropolitň krakowskiego (é) a takŨe pracodawc·w, 

wobec kt·rych wyraŨajŃcych swojŃ dezaprobatň wobec ideologii LGBT+ ŜwiadczŃ o 

zakorzenionym w pewnych Ŝrodowiskach totalitaryzmie ŜwiatopoglŃdowymò. 

ťr·dğo: Konferencja Episkopatu Polski 

[é] 

 

GK: ï Bezpardonowe, a nawet chamskie ataki na polityk·w to u nas juŨ niestety standard. 

Ataki na jedenastoletniŃ c·rkň prezydent GdaŒska ğamiŃ jakiekolwiek normy przyzwoitoŜci. 

Aleksandra Dulkiewicz zğoŨyğa doniesienie do prokuratury na Krzysztofa Wyszkowskiego 

[czğonek IPN]. Kontrowersje budzŃ teŨ wypowiedzi Andrzeja Gwiazdyé 

 

Ostatnie dni spňdzili przy negocjacyjnym stole, ale jest porozumienie. Dawne spory 

i wzajemna krytyka poszğy w niepamiňĺ. Paweğ Kukiz i jego najwierniejsi z wiernych 

wsp·ğpracownicy wystartujŃ do Sejmu z list PSL. Kukiz kandyduje z Opola, Kosiniak-Kamysz 

z Tarnowaé 

Porozumienie, kt·re opr·cz deklaracji wsp·lnej walki o wejŜcie do Sejmu przede 

wszystkim znalazğy siň tak waŨne dla Kukiza zapisy dotyczŃceé Elementem tego pierwszego 

poza moŨliwoŜciŃ odwoğania posğa w trakcie kadencji i wprowadzenia powszechnego 

gğosowania przez Internet jest chyba najbardziej znany postulat, z kt·rym Kukiz szedğ do 

poprzednich wybor·w, by przynajmniej poğowa Sejmu wybierana byğa w okrňgach 

jednomandatowych. [Ale przez cztery lata w Sejmie nic nie zrobiğ w tych sprawach. M·gğ 

przecieŨ oczekiwaĺ, Ũe za cağkowite poparcie w gğosowaniach sejmowych PiS-u, ten na zasadzie 

wzajemnoŜci poprze postulaty Kukiza]. 

[é] 

 

PrzejŜcia dla pieszych pod specjalnym nadzorem. Policja dziŜ w cağym kraju prowadzi 

akcjň kontroli zachowania na przejŜciach dla pieszych kierowc·w przejeŨdŨajŃcych przez 

przejŜciaé 

 

Prezydent podpisağ nowelizacjň ustawy Ŝmieciowej. Bňdzie obowiŃzywaĺ juŨ od 

wrzeŜniaé 

ǃ 
2019-08-09 piŃtek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3220 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

Bňdzie ustawa regulujŃca kwestie lot·w o statusie HEAD, czyli tych, kt·re z udziağem 

prezydenta i premiera oraz marszağk·w sejmu i senatué 

 

ElŨbieta Witek nowym marszağkiem sejmu 

 

Na dw·ch przejŜciach dla pieszych sztuka parkowania Piotra Najsztuba 

 

JuŨ jutro najwiňkszy festiwal w Kielcach muzyki w Polsce 

 

ElŨbieta Witek, nowy marszağek sejmu: ï KaŨdego z paŒstwa traktujň jednakowo. KaŨdy 

jest waŨny. KaŨdy musi byĺ wysğuchany. Tylko w r·wny spos·b kulturalny i zgodnie, proszň 

paŒstwa, z regulaminem, kt·ryŜmy sami dla tej izby uchwalali. Ta niechňĺ, ta agresja napňdza 

kolejnŃ, to jest niepotrzebne. Wyciszmy siň trochň, proszň paŒstwa, bo wszyscy jesteŜmy tutaj w 

jednym celu, wyborcy nas tutaj wybrali, ŨebyŜmy ich reprezentowali i ich interesyé 



EW: ï Z wieloma z paŒstwa znamy siň od kilkunastu lat. MyŜlň, Ũe nigdy nie zdarzyğa siň 

taka sytuacja, Ũe bylibyŜmy na siebie Ŧli, nie gadalibyŜmy do siebie, bylibyŜmy do siebie wrogo 

nastawieni. Jest mi bardzo przykro, bo ta dzisiejsza debata pokazağa, Ũe coŜ siň wydarzyğo przez 

te lata zğego w nas, také 

[Teraz TVP pokazağa wczeŜniej prezentowane materiağy o tym, jak KuchciŒski byğ 

dobrym marszağkiem dla Podkarpacia. Pokazano nastňpnie, jakie byğy przestňpstwa za czas·w 

PO-PSL. Zn·w cytowane nagrania z restauracji Sowa i Przyjaciele]. 

Waszyngton znowu grozi Berlinowi, Ũe wycofa czňŜĺ swoich Ũoğnierzy i przeniesie ich do 

Polski. To efekt niewywiŃzywania siň z sojuszniczych zobowiŃzaŒ finansowyché 

 

Kolejni posğowie opuszczajŃ Kukizô15. 

 

Wybrano zwyciňzc·w konkursu Ăna wsi najlepiejò é 

 

Powiedz, co zdecydowağo o tak pewnym zwyciňstwie biağo-czerwonych? 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Grzegorz Kajdanowicz 

Wymiana marszağka trwağa 3 godzinyé 

Wszystko byğo postanowione na Nowogrodzkiejé 

Kancelaria premiera opublikowağa listň lot·w premiera, Mateusza Morawieckiego, o to 

samo poprosiğa Beata Szydğo. 

 

Stadnina na duŨym minusieé straty netto w wysokoŜci 3 273 243,96 zğotych. [to Stadnina 

w Janowie Podlaskim] é 

 

Poseğ Ryszard Czarnecki ma przeprosiĺ posğankň, R·Ũň Thun, za nazwanie jej 

szmalcowniem i wpğaciĺ 30 tysiňcy zğotych na dwa stowarzyszeniaé twierdzi, Ũe nie ma za co 

przepraszaĺ. 

 

Jacek Miňdlar, wypowiedŦ z 4 sierpnia 2019 roku: ï Do jasnej Anielki! Skonsolidujmy 

siň! Nas zdepczŃ! I bňdzie za p·Ŧno! I drodzy paŒstwo, bňdzie to, co w Palestynie! Bňdzie 

ludob·jstwo! Bňdzie przejňcie Polski! Bňdzie tylko polonia! 

[To wypowiedŦ we Wrocğawiu na rynku byğego ksiňdza na promocji swojej ksiŃŨki]. 

[Piotr Rybak ma teŨ zapğaciĺ karň za kontynuowania zgromadzenia po jego rozwiŃzaniu]. 

[é] 

 

Bicie piňŜciami. Klňczenie z podniesionymi rňkoma. WoŨenie w bagaŨniku samochodu. 

Jedzenie surowego miňsa. Rzucanie o meble. Zlizywanie jogurtu z podğogi. Kopanie. 

Przetrzymywanie w zimnej wodzie. 

SŃd apelacyjny uchyliğ wyrok, bo sam nie m·gğ podwyŨszyĺ z 25 lat wiňzienia do 

doŨywocia. Decyzjň podejmie sŃd okrňgowy. Chodzi o mňŨczyznň podejrzanego o usiğowanie 

zab·jstwa, znňcanie siň i gwağty na dw·jce mağych dzieci. Ich matka zostağa skazana na 14 lat 

wiňzienia. 

[To duŨy skr·t relacji]. 

 

W skali kraju sŃ juŨ ich dziesiŃtki tysiňcy. Elektryczne hulajnogi sŃ bardzo popularne, ale 

teŨ bardzo niebezpieczne. Bo sŃ szybkie i cicheé 

 

Nie odpowiadağ na pytania i nie udzielağ wywiad·w. Nie dopuszczağ do dyskusji. Posğom 

wyğŃczağ mikrofon, a niepokornych karağ finansowo. ZamknŃğ korytarz, by nikt nie podchodziğ 

do jego gabinetu. Poruszağ siň tylko w otoczeniu straŨy marszağkowskiej. Marek KuchciŒski na 

pewno trafi do historii polskiego parlamentaryzmu. 

Maciej Mazur: ï Marszağek Ŝrubkň przykrňcağ sam. 

Michağ Szczerba w Sejmie: ï Panie marszağku kochany, dlatego Warszawaé 



Marek KuchciŒski: ï Panie poŜle, jeszcze raz stwierdzam, Ũe uniemoŨliwia pan 

prowadzenie obrad, podejmujň decyzjň o wykluczeniu pana z posiedzenia Sejmu. 

MM: ï Sprawdziğ siň w trudnej sytuacji, gdy po tym wykluczeniu musiağ prowadziĺ 

obrady w sali kolumnowej. 

Marek KuchciŒski: ï Kto siň wstrzymağ? Dziňkuje albo nie widzň, to znaczy wszystko 

jedno czy widzň, czy nie widzň. 

MM: ï JeŨeli chodzi o sprawnoŜĺ, wyznaczyğ bardzo wysoki poziom. 

Marek KuchciŒski: ï Odesğanie do komisji, nie dotyczy sprawy. Gğosowanie bez dyskusji, 

nie prowadzimy dyskusji. Zamkniňcie dyskusji, nie prowadzimy dyskusji. Uchwalenie tajnoŜci 

posiedzenia musi byĺ wniosek 30 posğ·w. Przeliczenie gğos·w, nie ma takiego. Pozostağe uznajň 

za bezprzedmiotowe. [To siň odbyğo w ciŃgu mniej niŨ minuty]. 

MM: ï Przy tym zawsze starağ siň dziağaĺ rozwaŨnie: 

Marek KuchciŒski: ï Gdyby marszağek sejmu miağ takŃ siğň i moŨliwoŜĺ, Ũeby karaĺ, to 

zapewniam paŒstwa, byğby taki porzŃdek jak w wojsku. 

MM: ï Marszağek takŃ siğň ma: 

Marek KuchciŒski: ï W tej chwili narusza pani powagň Sejmu. 

Michağ Szczerba w Sejmie: ï KaŨda wğadza deprawuje. 

Marek KuchciŒski: ï Panie poŜle, muszň odebraĺ panu gğos. Proszň opuŜciĺ m·wnicň, 

poniewaŨ twierdzň, Ũe zakğ·ca pan obrady Sejmu. 

W Sejmie: ï Z dumŃ odbieramy pana kary. 

MM: ï Bardzo dbağ o prestiŨ sprawowanej funkcji. 

- Pytamy pana, czy bňdzie to opublikowane? 

Marek KuchciŒski: ï Proszň pytaĺ mnie o to w Sejmie, dziňkujň bardzo. 

MM: ï OczywiŜcie w Sejmie. 

Dziennikarz: ï Sğyszağ pan w Katowicaché 

Marek KuchciŒski: ï Biuro informacji. 

Marek KuchciŒski: ï Dobry wiecz·r. Bardzo mi przyjemnie. 

MM: ï JeŨeli odmawiağ, to zawsze grzecznie, acz stanowczo: 

Marek KuchciŒski: ï Mnie pani chce pytaĺ w tej chwili na temat kompromisu? Do biura 

prasowego. 

MM: ï Marszağek zwyciňsko wyszedğ z czterech gğosowaŒ nad odwoğaniem go z funkcji. 

Ewa Kopacz w Sejmie: ï Co siň w panu porobiğo? Chğopie, byğ pan w poprzedniej 

kadencji marszağkiem, kt·ry opr·cz znajomoŜci regulaminu, demonstrowağ przede wszystkim 

kulturň osobistŃ. Dzisiaj pan siň zachowuje na tej sali, jakby ta sala byğa pana wğasnoŜciŃ. 

Marek KuchciŒski: ï OdnoŜnie byğ to wniosek formalny, nie ma wniosku formalnego 

o zmianň sposobu prowadzenia obrad. 

MM: ï Skuteczny okazağ siň dopiero wniosek nieformalny: 

PJK: ï Sğuchaĺ Polak·w tu i w Polsce. 

MM: ï Do koŒca kadencji zabrakğo dw·ch miesiňcy. Maciej Mazur, Fakty. 

 

ĂMoŨna powiedzieĺ, Ũe tğoku tam nie ma, jeŜli siň go wepchnie w tğok na plaŨyò ï taka 

abstrakcyjna sentencja przyŜniğa mi siň dziŜ nad ranem. 

ǃ 



2019-08-10 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3225 

 

[Dzisiaj zaczniemy inaczej ï od niezapisanych wspomnieŒ o PRL: 

Bierut wprowadziğ cağkowity reŨim ï przykrňciğ spoğeczeŒstwu Ŝrubň. Gomuğka 

zapowiedziağ ulŨenie Polakom ï szğo nowe. Z centralnie zarzŃdzanej gospodarki, miağo byĺ 

mniej centralnie. Centralne ZarzŃdy, kt·rym byğa podporzŃdkowana cağa gospodarka, utworzono 

Zjednoczenia. Wtedy to UrzŃd BezpieczeŒstwa nazwano: SğuŨba BezpieczeŒstwa. Gierek teŨ 

wprowadzağ Ăpozytywneò zmiany, miňdzy innymi, ale to trzeba zaczŃĺ inaczej. 

ReŨimy nie mogğy dopuŜciĺ, by pojawiğy siň ulotki. Prywatnych maszyn do pisania nie 

dağo siň kontrolowaĺ, ale wszystkie maszyny do pisania, bňdŃce w licznych urzňdach, zostağy 

zarejestrowane w sğuŨbie bezpieczeŒstwa, a wzory ich czcionek byğy skatalogowane. ZresztŃ 

tych maszyn do pisania nie byğo szalenie duŨo: w kaŨdym biurze byğ pok·j, zwany halŃ maszyn, 

a tam kilka maszynistek na kilku maszynach przepisywağo przyniesione przez pracownik·w 

biura teksty. 

Maszyny do pisania byğy to urzŃdzenia mechaniczne, kaŨda czcionka litery byğa 

zamocowana na osobnym wysiňgniku, a ten uderzağ czcionkŃ przez nasŃczonŃ tuszem taŜmň 

w papier. Czcionek na wysiňgnikach nie dağo siň idealnie zamocowaĺ, ponadto po kilku latach 

pisania wysiňgnik i czcionka odksztağcağy siň. StŃd dağo siň wyr·Ũniĺ, na kt·rej maszynie byğ 

napisany wrogi tekst. Na maszynie do pisania dağo siň jednoczeŜnie wykonaĺ oryginağ i do 

czterech kopii. W tym celu ukğadağo siň cieniutki papier przebitkowy, na nim jeszcze cieŒszŃ 

kalkň pokrytŃ farbŃ pozostawiajŃcŃ Ŝlad czcionki na papierze, nastňpne takie same warstwy, 

kt·rych byğo do piňciu, tyleŨ byğo kopii. CağoŜĺ wkrňcağo siň pod wağek maszyny do pisania. 

P·Ŧniej w najwaŨniejszych urzňdach byğy powielacze spirytusowe, kt·re specjalnie 

wydrukowanŃ matrycň przesuwağy bňbnowo nad papierem. Matryca polegağa na tym, Ũe 

czcionka maszyny do pisania przebijağa nawoskowanŃ matrycň, czyli w matrycy byğ otw·r o 

zarysie litery i tak tusz sŃczyğ siň na papier. MoŨna sobie wyobraziĺ, jak nňdznie wyglŃdağa taka 

kopia a i tak dağo siň wykonaĺ tylko mniej niŨ 20 kopii, czyli kilkanaŜcie obrot·w bňbna i potem 

matryca juŨ nie nadawağa siň do uŨytku. Kopie byğy fioletowe. To wszystko dotyczy okresu do 

okoğo 1975 roku. 

Na Ŝwiecie pojawiğy siň kserografy, ale zrazu byğy w najwaŨniejszych urzňdach, bo byğy 

sprowadzane z zagranicy, czyli za dolary. ZresztŃ nadal jakoŜĺ kopii pozostawiağa wiele do 

Ũyczenia. Kserograf, byğ, nadal jest, to metalowa szafka wysokoŜci metra. Na zasadzie optycznej 

przenosi obraz strony na system kopiujŃcy. Tu juŨ moŨna wykonaĺ setki kopii. 

WğaŜnie Gierek postanowiğ dokonaĺ przeğomu i udostňpniğ spoğeczeŒstwu kserografy. Ale 

jednak musiağa byĺ Ŝcisğa kontrola. Utworzono nieliczne punkty kserograficzne, kt·re prowadzili 

zapewne pracownicy sğuŨby bezpieczeŒstwa i nie doŜĺ, Ũe kontrolowali, co bňdzie skopiowane, 

bo oni osobiŜcie obsğugiwali kserograf. to jeszcze spisywali dane kaŨdego (!) klienta. 

SolidarnoŜĺ posğugiwağa siň tymi powielaczami, a potem dostağa w darze od Zachodu kilka 

kserograf·w. 

Spisağem to na czeŜĺ klawiatury laptopa firmy Hewlett-Packard oraz drukarki firmy 

Canon, na kt·rym spisujň te teksty. Czym byğ laptop, juŨ kto inny opisze nastňpnym 

pokoleniom]. 

 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Edyta Lewandowska 

[Nie byğo po raz pierwszy transmisji z miesiňcznicy smoleŒskiej z Archikatedry]. 

 

To juŨ naprawdň blisko ï polscy siatkarze pokonali Francjňé 

Wiňcej pieniňdzy w portfelach podatnika ï od paŦdziernika niŨszy podatek dochodowy. 

[nie 18 a 17%] 

 

Polacy w obronie biskupa Jňdraszewskiego ï dziňkujŃ za waŨne sğowa. 

 

Najwiňksze gwiazdy muzyki tanecznej w Kielcaché 

 



Prezydent podpisağ ustawň o Ŝwiadczeniach uzupeğniajŃcych dla os·b z 

niepeğnosprawnoŜciamié 

 

ZakoŒczyğy siň ostatnie przygotowania do pierwszej w historii Polski wielkiej defilady 

Ăwierni Polsceò é 

 

Od rosyjskiej agresji na Gruzjň mija 11 laté 

 

Szybko topniejŃce szeregi Kukizô15 po sojuszu z PSL. 

 

To papieŨ Franciszek: 

ĂSŃdzň, Ũe jeŜli ktoŜ ma do czynienia z osobŃ o takiej orientacji, musi odr·Ũniĺ fakt 

homoseksualizmu od uprawiania lobbingu, bo wszelkie lobbowanie jest niedobre. To 

jest zğem. JeŜli ktoŜ jest homoseksualistŃ, a poszukuje Pana Boga i ma dobrŃ wolň, 

kimŨe ja jestem, aby go osŃdzaĺ?ò 

Fragment wywiadu z 28.07.2013 

XXVIII światowy DzieŒ MğodzieŨy 

 

Nawet dziesiňĺ a moŨe jedenaŜcie jedynek, czyli pierwszych miejsc na listach wyborczych 

PSL dostanŃ kandydaci Kukizô15é 

 

SondaŨ poparcia koalicji w wyborach do parlamentu: 

Zjednoczona prawica ï 45,9; Koalicja Obywatelska ï 30,2; Lewica ï 10,1; PSL ï 5,3 

 

ékorzystanie z samolotu przez Donalda Tuskaé 

[ZastanawiajŃce jest, Ũe Tusk nigdzie siň nie pokazuje, niczego nie gğosié] 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Piotr Marciniak 

Pierwszy w Polsce marsz r·wnoŜci pod patronatem prezydenta miasta i z udziağem lider·w 

lewicy oddzielony przez policjň od protest·w narodowc·w. Uczestnicy ŨŃdali szacunku zamiast 

sğ·w o zarazie. Natomiast w Krakowie zebrali siň ci, kt·rzy tych sğ·w broniŃ. A z Jasnej G·ry 

pğynŃ kolejne, tym razem o diable, kt·ry zrzuciğ szaty czerwone i przebrağ siň w tňczoweé 

Honorowy patronat objŃğ prezydent Pğocka, 46 lokalnych artyst·w, lekarzy, naukowc·w, 

duchownych, a nawet opozycjonist·w z czas·w PRL apelowağo, by prezydent patronat 

honorowy wycofağ. Prezydent siň nie ugiŃğé 

 

Chcieli zrobiĺ petardň, o mağo nie zabili siebie i mieszkaŒc·w blokué 

 



DzieŒ po wyborze na marszağka sejmu, ElŨbieta Witek unika wszelkich pytaŒ co do 

nowego otwarcia. W Sejmie, kt·ry wedğug opozycji, zamieniğ siň w twierdzň i nocnŃ maszynkň 

do gğosowania i kt·rego kancelaria ukrywa prawdň, dokumenty, nawet wbrew wyrokowi sŃdué 

 

Mariusz KamiŒski, uğaskawiony na poczŃtku kadencji przez prezydenta Dudň, objŃğ 

kolejny urzŃd. Jest juŨ nie tylko koordynatorem sğuŨb specjalnych, ale i szefem MSWiA é 

éMSWiA, to takŨe nadz·r nad procesem wyborczymé 

 

Ponad 50 tysiňcy demonstrant·w wyszğo na ulice Moskwy pod hasğem: Ăza wolnoŜĺ 

i sprawiedliwoŜĺò, domagajŃ siň dopuszczenia kandydat·w opozycji do startu w jesiennych 

wyborach lokalnyché 

 

W Katowicach pr·ba przed wielkŃ defiladŃé 

 

50 jubileuszowa aukcja Price od Polandé [stadnina koni] 

 

A na koniec Fakt·w o kr·tkim locie nie na drugi koniec Polski, a skromnie, do basenu. 

Miağo byĺ z fantazjŃ i dumnie, a wyszğo tak, Ũeé burmistrz ĞŃcznej wskoczyğ w ubraniu do 

basenu w ramach otwarcia basenué ale zaraz po otwarciu basen zostağ zamkniňtyé bo pan 

burmistrz wskakujŃc w ubraniu do wody, m·gğ tň wodň zakaziĺ bakteriami z ubraniaé 

ǃ 
2019-08-11 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3225 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Edyta Lewandowska 

Jeden wygrany set w zasadzie by wystarczyğ, ale nasi siatkarze postanowili awansowaĺ na 

igrzyska w piňknym stylu, pokonujŃc Sğoweniň 3:1. Nasi siatkarze jadŃ do Tokio. 

 

Bňdzie specjalny program rolny Prawa i SprawiedliwoŜci. 

 

PJK: ï Trzeba doprowadziĺ do tego, by kaŨdy w Polsce miağ r·wne szanse, r·wny poziom 

Ũyciaé To w Zbuczynie na Mazowszu. 

 

Najlepsza taneczna impreza w Polsce. DziŜ druga odsğona hitowego festiwalué 

 

Mağe miejscowoŜci nie mogŃ byĺ pomijane. Chcemy szybkiego i r·wnego rozwoju 

Polskié 

 

éNa mieszkanie nie byğo ich staĺ. Z pomocŃ przyszedğ program mieszkanie+é 

Adrian Stankowski, publicysta, ĂGazeta Polskaò: ï Jest to program obiecujŃcy, z tym, Ũe 

wymaga wsp·ğpracy z samorzŃdami. To jest chyba najwiňkszy problem. 

[Problem tam, gdzie rzŃdzi opozycja:] 

Arkadiusz JabğoŒski, doktor habilitowany, politolog, Katolicki Uniwersytet Lubelski: ï 

Kt·ra nie chce realizowaĺ programu, kt·ry by przyni·sğ chlubň politycznŃ. 

[Jeszcze byğo o przepisach lot·w rzŃdowymi samolotami, o obronie biskupa 

Jňdraszewskiego, o marszu r·wnoŜci w Pğocku, o Pawle Kukizie]. 

Tvn24bis ï Fakty ï Grzegorz Kajdanowicz 

BňdŃ nowe programy dla wsi i bňdŃ nowe pieniŃdze. Na razie PJK obiecujeé 

 

Wybory 13 paŦdziernika, gğosowanie w godzinach 7-21. 

Do 3 wrzeŜnia do godziny 24 zgğaszanie list kandydat·w. 

Do 8 paŦdziernika moŨna skğadaĺ wnioski o dopisanie do spisu wyborc·w. 

 

Bez udziağu prezydenta Dudy, ale pod jego patronatem odbyğy siň w Warszawie obchody 

powstania brygady Ŝwiňtokrzyskiejé 



 

Medalowe i pucharowe szanse dla kaŨdego [siatk·wka]é 

 

Kierowca i tr·jka pasaŨer·w zginňlié 

 

Prezydent Wğadimir Putin demonstracyjnie jeŦdzi motorem po Krymie, a w Moskwie 

w wiňzieniach pozamykano setki opozycjonist·w i demonstrant·wé 

 

PrezentujŃ, licytujŃ i kupujŃ ï od godziny w Janowie Podlaskim trwa aukcja ï 

jubileuszowa, piňĺdziesiŃta, to doby moment by przeğamaĺ zğŃ passňé 

 

Na co dzieŒ nikt z nas tego nie widzi, ale twarde dane z raport·w ONZ pokazujŃ skalň 

zagroŨenia. Trzy czwarte powierzchni lŃdu na Ziemi zostağo juŨ zmienione przez czğowieka: 

wycinka las·w, rozw·j rolnictwa i hodowli potňgujŃ zmiany klimatu w zastraszajŃcym tempieé 

Musimy radykalnie ograniczyĺ spoŨycie miňsa i produkt·w mlecznych. Produkcja jedzenia co 

najmniej w jednej czwartej odpowiada za globalne ocieplenie. KaŨdego roku pod produkcjň 

ŨywnoŜci wycina siň co roku potňŨny kawağ pğuc Ŝwiata, czyli 10 milion·w hektar·w las·w. Im 

wiňksze zaludnienie, tym wiňksze zapotrzebowanie na pola, przede wszystkim na paszň dla 

zwierzŃt. Wyprodukowanie na przykğad jednego kilograma woğowiny, kosztuje kilkadziesiŃt 

kilogram·w paszy i kilkadziesiŃt tysiňcy litr·w wody, plus zatrwaŨajŃcŃ iloŜĺ dwutlenku wňgla. 

Przemysğowa produkcja ŨywnoŜci, to teŨ produkcja metanu, a ten jest jeszcze groŦniejszy od 

dwutlenku wňgla. Ludzi stale przybywa, a nie moŨemy cağej powierzchni zamieniĺ w jedno 

wielkie pole. Nie da siň cağkowicie wyeliminowaĺ biağka zwierzňcego, szczeg·lnie u dzieci, ze 

wzglňdu na Ŧr·dğo witaminy B12 i D, ale ograniczyĺ siň da, wrňcz powinno wystarczyĺ do p·ğ 

kilograma tygodniowo. Statystycznie Polak zjada 76,9 kg miňsa, czyli blisko 1,5 kg na tydzieŒ. 

 

W Sopocie mamy juŨ stan peğnej gotowoŜci. Za dwa dni zaczyna siň kolejny Top of the 

Top Sopot Festiwalé Festiwal potrwa od wtorku do piŃtkué 

 

A na koniec wielka wyprzedaŨ puchar·w i medali, ale to nie jest promocja, lecz licytacja 

komornicza. Do nabycia sŃ trofea AZS Czňstochowaé 

ǃ 



2019-08-12 poniedziağek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3225 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

Zaczynamy sportowo, bo jest siň czym chwaliĺ i za co dziňkowaĺ naszym wspaniağym 

sportowcom. To najlepsza kadra kontynentu. ZwyciňŨyli w druŨynowych mistrzostwach 

[lekkoatletycznych] Europy. ZwyciňŨyli u siebie [w Bydgoszczy]. Na czterdzieŜci konkurencji 

zwyciňŨyli w dziesiňciu. 800 metr·w ï Marek [lub Adam] Kszczot. 

 

Dokğadnie za dwa miesiŃce zakoŒczy siň kampania wyborcza. Prawo i SprawiedliwoŜĺ ma 

juŨ gotowe listy wszystkich kandydat·w, opozycja wciŃŨ szuka formuğy, w jakiej wystartuje do 

Senatu. 

Artur Wr·blewski, politolog, Uczelnia Ğazarskiego: ï Bratob·jcza walka w opozycji, 

moŨna powiedzieĺ, juŨ siň zaczňğa. 

[Wiele powt·rzeŒ]. 

 

Mija jedenaŜcie lat od proroczego wystŃpienia Lecha KaczyŒskiego w stolicy Gruzjié 

 

Kryzys w italskim rzŃdzie trwa. Kontrowersje wŜr·d polityk·w wciŃŨ wzbudza nielegalna 

imigracjaé 

 

W dojczlandzkich aptekach brakuje lek·wé 

 

Znakomity wynik aukcji Price of Poland w Janowie Podlaskimé Sprzedano 14 klacz 

i ogier·w za ğŃcznŃ kwotň szeŜciu milion·w ponad stu tysiňcy zğotyché za trzynaŜcie koni 

zainkasowano ponad milion euroé Niekwestionowana zwyciňŨczyni aukcji ï 5-letnia klacz 

Galerida, bardzo dobra linia michağowska. Za gwiazdň kupcy z Kataru zapğacili 400 tysiňcy 

Euroé 

 

Festiwal muzyki tanecznej w Kielcach zachwyciğ publicznoŜĺé 

 

Jeszcze w tym tygodniu rzŃd chce przedstawiĺ projekt ustawy dotyczŃcy lot·w 

najwaŨniejszych os·b w paŒstwie. DziŜ w kancelarii prezesa rady ministr·w odbyğo siň 

spotkanie, na kt·re zaproszeni zostali przedstawiciele wszystkich klub·w parlamentarnych, Nie 

przyszli tylko czğonkowie Platformy Obywatelskiej. 

 

Goğym okiem widaĺ, Ũe roŜnie siğa nabywcza zğot·wkié 

 

Dopiero za kilka miesiňcy otrzymamy zgodň Komisji Europejskiej na poğŃczenie dw·ch 

polskich gigant·w paliwowych ï Orlenu i Lotosué 

Andrzej RzoŒca, gğ·wny ekonomista Platformy Obywatelskiej: ï Ta wğadza rozszerza 

monopole, my bňdziemy monopole rozbijaĺ. Lotos z Orlenem bňdŃ musieli konkurowaĺé 

ĂNie zostağa dokoŒczona prywatyzacja, zaryzykujň stwierdzenie, Ũe za mağo 

sprywatyzowaliŜmy przedsiňbiorstwò 

Marcin świňcicki 

Platforma Obywatelska 

ťr·dğo: Rzeczpospolita 

éLeszek Balcerowicz kojarzy siň dziŜ wielu Polakom z najgorszymi efektami 

wyprzedaŨy majŃtku paŒstwowegoé 

Tvn24bis ï Fakty ï Anita Werner 

Marsz r·wnoŜci na szlaku prezesa PiS. Kiedy w Ŝrodku kampanii pada pytanie, w Ŝrodku 

tğumu i kamer, warto posğuchaĺ odpowiedzi i kiedy prezes m·wi, Ũe pod wpğywem tej ideologii 

sŃ sŃdy i kiedy biskup przestrzega przed bğňdem antropologicznym, to warto zapytaĺ, co to 

dokğadnie znaczy. 

Jakub Sobieniowski: ï To konkretni ludzie, ich zdjňcia i ich marsz w Pğocku, gdzie 

w weekend w taki spos·b protestowali przeciw dyskryminacji. 



- powinniŜmy odrzucaĺ ten bğŃd antropologicznyé 

A to metropolita krakowski, kt·ry raz juŨ m·wiğ o tňczowej zarazie. Teraz przem·wiğ 

znowu: 

[na Jasnej G·rze]: ï Ideologii gender, ideologii LGBT. 

JS: ï To byğ hierarcha, a to Tadeusz Rydzyk wsp·ğpracujŃcy blisko z PiS-em: 

Rydzyk: ï MajŃ na to pieniŃdze, Ũeby siaĺ propagandň, Ũeby niszczyĺ dzieci, mğodzieŨé 

JS: ï PieniŃdze wszystkich Polak·w, kt·re popğynňğy na inwestycje Tadeusza Rydzyka 

przez 4 lata rzŃd·w PiS-u, to blisko 80 milion·w zğotych. Ten sojusz z redemptorystŃ jest 

oczywisty takŨe w tym: opinii na temat rzekomej ideologii LGBT i marsz·w, kt·re Jarosğaw 

KaczyŒski chciağby ograniczyĺ: 

- Co pan zamierza zrobiĺ z tymi tak zwanymi marszami r·wnoŜci? 

- Wie pani, problem jest taki, Ũe gdyby to ode mnie zaleŨağo, no to byğoby jasne, M·j 

brat Ŝwiňtej pamiňci, warszawiak, gdy byğ prezydentem Warszawy, to zakazağé 

Natomiast, no tu jest sprawa przepis·w Unii Europejskiej. No, uchylajŃ nam takie 

zakazy. SŃdy zresztŃ teŨ uchylajŃ, bo sŃdy sŃ cağkowicie pod wpğywem tej ideologii. 

To trzeba inaczej, spokojnie ograniczyĺ to. 

JS: ï Unia Europejska nie pisze Konstytucji dla Polski. Polacy przyjňli jŃ sami w 

referendum i zgodzili siň, Ũe nikt nie moŨe byĺ dyskryminowany i kaŨdy ma prawo 

demonstrowaĺ. Zarzut, Ũe polskie sŃdy sŃ cağkowicie pod wpğywem ideologii LGBT, to coŜ 

takiego, z czym nawet majŃ problem politycy PiS-u, Ũeby wytğumaczyĺ: 

Jacek Sasin, wicepremier: ï Nie wiem, no, to proszň sobie na to pytanie odpowiedzieĺ. Ja 

myŜlň, Ũe chodzi o analizň konkretnego wyroku. 

Ğukasz Schreiber, sekretarz stanu w kancelarii prezesa rady ministr·w: ï To jest tak. To 

jest odpowiedŦ pana prezesa, moŨna jŃ wziŃĺ w cağoŜcié 

Barbara Nowacka, Inicjatywa Polska: ï Co siň dzieje z politykami PiS-u? Dlaczego oni 

ciŃgle, ale absolutnie ciŃgle nie m·wiŃ o sprawach, kt·re sŃ waŨne? Oni ciŃgle m·wiŃ o gejach i 

lesbijkach. Jak jestem gğodna, to strasznie myŜlň o pomidorach. I co im siň dzieje z gğowami. A 

teraz powaŨnie. PowaŨnie szukajŃ sposobu na wygranie wybor·w, uŨywajŃ najbardziej plugawej 

metody ï szczucia na ludzié 

JS: ï Opozycja siň zastanawia, kto jeszcze moŨe byĺ oskarŨany o uleganie ideologii 

LGBT? JeŜli wedğug prezesa PiS-u polskie sŃdy sŃ juŨ tňczowe. 

Krzysztof Brejza, Platforma Obywatelska: ï Albo LGBT, albo sňdziowie, albo 

nauczyciele, albo lekarze rezydenci, albo wolne media, albo politycy opozycji, albo 

samorzŃdowcyé 

JS: ï Przez lata Jarosğaw KaczyŒski nie zauwaŨağ takiego zagroŨenia przez osoby LGBT, 

jakie zauwaŨa w tym roku. 

Joanna Kluzik-Rostkowska, Platforma Obywatelska: ï Znam Jarosğawa KaczyŒskiego od 

dawna, mieliŜmy wsp·lnych znajomych, kt·re sŃ osobami homoseksualnymi i w imiň szacunku 

dla tych os·b, kt·re wsp·lnie znaliŜmy, po prostu powinien przestaĺ m·wiĺ. 

JS: ï Przez lata nikt nie zarzucağ Jarosğawowi KaczyŒskiemu homofobii i takŨe, dlatego: 

Premier [Jarosğaw KaczyŒski] opowiada o homoseksualizmie w Polsce: 

Byli ludzie wybitni, bardzo eksponowani publicznie, o kt·rych wszyscy Ŝwietnie 

wiedzieli, Ũe byli homoseksualistami, pozw·lcie paŒstwo, Ũe nie powiem, o kogo 

chodzi, no, ale rzeczy w bardzo wielu Ŝrodowiskach powszechnie znane i nikt z tego 

powodu nie wyciŃgağ Ũadnych wniosk·w. No, po roku1989 roku to siň posunňğo, sŃ 

kluby gejowskie, jest duŨo instytucji, prasy, literatury, prasa gejowska, powieŜci 

gejowskieé 

ťr·dğo: youtube.com/Gazeta.pl 

JS: ï A do czegoŜ takiego doszğo w Biağymstoku [zdjňcia zamieszek] teŨ pod hasğem 

powstrzymywania rzekomej ideologii LGBT. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

[Anita Werner o lotach rzŃdowymi samolotami. Ale czy jeszcze coŜ nowego da siň w tej 

sprawie powiedzieĺ? MoŨe jeszcze ja siň wypowiem: UwaŨam, Ũe najwaŨniejsze osoby 

w paŒstwie powinny mieĺ prawo i powinny zabieraĺ ze sobŃ na pokğad kogoŜ bliskiego, 

zwğaszcza Ũonň. PrzecieŨ taki ktoŜ jest tak zapracowany, Ũe wyjŃtkowo mağo czasu poŜwiňca 



swojej rodzinie. Przerwa w pracy wynikajŃca z lotu samolotem jest dobrym momentem, by 

spokojnie porozmawiaĺ z ŨonŃ czy c·rkŃ. Nie powinniŜmy im tego odbieraĺ. Nikomu nie 

przyjdzie do gğowy, Ũeby Donald Tramp nie m·gğ zabraĺ na pokğad air force one Melanii]. 

ǃ 
2019-08-13 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3262 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Edyta Lewandowska 

Susza obejmuje coraz wiňkszy obszar. RzŃd zapewnia zwiňkszenie pomocy finansowej. A 

minister rolnictwa apeluje do Brukseli o pomoc klňskowŃ. 

400 milion·w zğotych na walkň z suszŃ. 

 

Prokuratura przesğucha Sğawomira Neumanna. 

 

Wielki apetyt na sukces Idy świŃtek [tenis]. 

 

Susza zniszczyğa juŨ okoğo 2 milion·w hektar·w upraw. Najgorzej jest w Wielkopolsce i 

w Lubuskiemé 

 

Huta Stalowa Wola to jeden z najprňŨniej dziağajŃcych zakğad·w w polskiej grupie 

zbrojeniowej i choĺ do niedawna ledwo przňdğa, to dziŜ przynosi spore zyski. Produkowany 

przez niŃ sprzňt to Ŝwiatowa ekstra klasaé 

 

Ostr·w pod WarszawŃ to tu rozegrağa siň pierwsza bitwa z armiŃ czerwonŃ [1923 r]. é 

 

Rosyjskie sğuŨby poinformowağy o szesnastokrotnym podwyŨszeniu normy 

promieniowania radioaktywnego w rejonie SiewieriodwiŒska [p·ğnocna czňŜĺ Rosji u wybrzeŨy 

Morza Biağego], gdzie kilka dni temu doszğo do wypadku. Moskwa m·wi o eksplozji silnika 

rakietowego zasilanego paliwem jŃdrowym. AmerykaŒski wywiad o wybuchu pocisku o 

napňdzie nuklearnymé 

Tvn24bis ï Fakty ï Anita Werner 

Test poparcia na dwa miesiŃce przed wyborami na dwa miesiŃce sondaŨ Kantar dla TVN i 

tvn24 pokazuje PiS wyraŦnie na czele i cztery siğy w Sejmie bez PSLé 

PiS 44%; Koalicja Obywatelska 27%; Lewica 11%; Konfederacja 5%, PSL i K15 4% 

 

Senacki pakt i wielki znak zapytania: Lewica z PlatformŃ przy wejŜciu do senatu mogğyby 

sobie nie przeszkadzaĺ, ale skoro teraz przeszkodŃ jest rozmowa, to gğos·w do sukcesu moŨe nie 

wystarczyĺ. 

Zygmunt Frankiewicz, prezydent Gliwic: ï Senat jest waŨny, gdy nie moŨna mieĺ 

wiňkszoŜci w cağym parlamencie. 

Wsp·lna lista do Senatu? Prezydenci: Zygmunt Stankiewicz, prezydent Gliwic; Jacek 

Karnowski, prezydent Sopotu; Marek Balt, SLD Lewica; Krzysztof Gawkowski, Wiosna 

(lewica) jutro w samo poğudnie bňdŃ o wsp·lnych kandydatach opozycji do senatu rozmawiaĺ 

z przedstawicielami lewicyé W kaŨdym okrňgu wyborczym jeden kandydat cağej opozycji 

zamiast trzeché 

 

Hity i gwiazdy, czyli top of the top w Sopocie. 

 

Dwa lata bezwzglňdnego wiňzienia dla byğego radnego PiS, kt·ry znňcağ siň nad ŨonŃ 

fizycznie i psychicznieé 

 

To nie jest sprawa obyczajowa, to jest sprawa bezpieczeŒstwa paŒstwa ï m·wiŃ posğowie 

Platformy i w Sejmie ŨŃdajŃ komisji. Po Ŝmierci znanego boksera w wiňziennej celi takŨe 

adwokaci majŃ mn·stwo pytaŒ do prokuratury: Czy to na pewno byğo samob·jstwo? Czy bňdzie 



druga sekcja zwğok i czy to nie dziwne, Ũe umiera kolejny Ŝwiadek w sprawie politycznej afery? 

é 

 

Powr·t do okreŜleŒ: przed Chrystusem i po Chrystusie zamiast pokomunistycznego: przed 

naszŃ erŃ i naszej ery ï Chce poseğ PiS-u, Zbigniew Dolata ï nie tylko w muzeach, ale i w 

podrňcznikach szkolnych i w programach nauczania, w materiağach dydaktycznyché 

I to wszystko w Faktaché 

ǃ 
2019-08-14 Ŝroda 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3327 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

PKB roŜnie w tempie 4,4%, jeden z dojczlandzkich dziennik·w pisze o mağym cudzie 

gospodarczym w Polsce. 

 

Mariusz KamiŒski nowym ministrem spraw wewnňtrznych i administracji. 

 

W Katowicach wielkie przygotowania do Ŝwiňta wojska. 

 

[Pielgrzymki na JasnŃ G·rň]. 

 

AmerykaŒskie firmy zaangaŨujŃ siň w budowň Baltik pipe. Podpisano umowňé 

ZginŃğ po to, by ktoŜ inny m·gğ Ũyĺ. DziŜ mija 78 rocznica Ŝmierci Maksymiliana 

Kolbegoé 

 

PaŒstwowa Komisja Wyborcza zarejestrowağa kolejne 4 komitety, kt·re bňdŃ mogğy 

wystawiĺ kandydat·w w jesiennych wyborach parlamentarnych. W sumie sŃ to juŨ 23 komitety 

wyborcze. WŜr·d nich: Prawo i SprawiedliwoŜĺ, Koalicja Obywatelska i PSL. Wniosek Lewicy 

zostağ odrzucony przez PKW i wyglŃda na to, Ũe poğŃczone siğy SLD. Wiosny i razem p·jdŃ do 

wybor·w jednak jako Sojusz Lewicy Demokratycznej. 

[SpoğeczeŒstwo nie skğada siň z samych partii. Czy tylko partie mogŃ rzŃdziĺ narodem? To 

jest skandal! Ale skŃd aŨ 23 komitety wyborcze?] 

Szok w Dojczlandzie, ale 15 tysiňcy dziewczynek moŨe zostaĺ obrzezanyché 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Anita Werner 

Nieraz uŨywali posğowie PiS-u Trybunağu Konstytucyjnego, by eliminowaĺ przepisy, kt·re 

sŃ dla nich niewygodne ï tak m·wi opozycja i podnosi alarm. Jest wniosek PiS do Trybunağu i 

wyglŃda na to, Ũe nazwiska tych, kt·rzy poparli nowŃ KRS na razie majŃ pozostaĺ tajemnicŃ. 

Mimo Ũe to informacja publiczna i mimo Ũe swoim prawomocnym wyrokiem przypomniağ o 

tym sŃdé 

Ăéudzielenie poparcia kandydatowi, a nastňpnie upublicznienie tego faktu przez 

organy wğadzy, moŨe bowiem spowodowaĺ istotny uszczerbek dla waŨnych 

interes·w Ũyciowychéò 

ťr·dğo: wniosek PiS do Trybunağu Konstytucyjnego 

 

Ksiňga lot·w premier Szydğo, kto chce moŨe poczytaĺé zawiera 174 pozycje, ale nie 

kaŨda oznacza jeden loté nie ma na nich listy pasaŨer·wé 

 

ścigany i pijany na policyjnym filmie. 

 

Mariusz KamiŒski od dziŜ jest podw·jnym ministremé 

 

Tematy kampanii: sğuŨba zdrowia na mocnym pierwszym miejscu, zaraz potem sŃ 

programy socjalne i edukacjaé 

Co pana(i) zdaniem powinno byĺ najwaŨniejszym tematem tej kampanii? 



55% - stan sğuŨby zdrowia 

35% - problemy socjalne 

34% - edukacja 

34% - ochrona Ŝrodowiska 

28% - praworzŃdnoŜĺ 

25% - podatki 

21% - naduŨycie wğadzy przez polityk·w 

18% - pozycja w UE 

16% - sprawy ŜwiatopoglŃdowe 

  3% - nie wiem 

ťr·dğo: Kantar dla ĂFakt·wò TVN i TVN24 

[Z grubsza to wyglŃda tak: byle o nas dbali, to dosyĺ niewaŨne, co wyprawiajŃ]. 

 

PrzeraŨajŃcy film z warszawskiego osiedla. Na nim trzylatek chodzŃcy po parapecie okna 

na si·dmym piňtrzeé 

PoruszajŃcy apel o lek, kt·ry moŨe uratowaĺ Ũycie. Anna PoŜledzka pyta ministra zdrowia, 

dlaczego Rybocykling jest refundowany w czňŜci kraj·w UE, ale nie w Polsce? 

 

Niezwykğe spotkanie w powietrzu. Na pokğadzie samolotu rosyjski minister obrony, a tuŨ 

za oknem myŜliwiec NATO. F18 byğ na wyciŃgniňcie rňki, ale chwilň potem musiağ ustŃpiĺ 

miejsca SU27. W ten dzieŒ nad Bağtykiem kaŨdy miağ swojŃ misjňé 

ǃ 
2019-08-15 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3463 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Michağ Adamczyk 

Niemal 100 lat temu Polacy powstrzymali czerwonŃ bolszewickŃ zarazň, kt·ra zmierzağa 

w gğŃb Europy. świňto wojska polskiego jest obchodzone na pamiŃtkň zwyciňskiej bitwy 

warszawskiej w 1920 roku. W Katowicach odbyğa siň wojskowa defilada Ăwierni Polsceò é 

 

éterytorialsem moŨe zostaĺ prawie kaŨdy, a takŨe uczniowie i studenci, kt·rzy ukoŒczyli 

18 laté 

 

Kolejny bezpardonowy atak na arcybiskupa Jňdraszewskiego. 

 

Katolicy ŜwiňtujŃ dziŜ uroczystoŜĺ wniebowziňcia NajŜwiňtszej Marii Panny. Gğ·wne 

obchody odbyğy siň oczywiŜcie na Jasnej G·rze, gdzie zebrağo siň kilkadziesiŃt tysiňcy 

wiernych. Wielu z nich przed cudowny obraz szli wiele dni, nie straszny im byğ ani deszcz, ani 

upağé 

 

é14 sierpnia 1980 roku [Anna Walentynowicz] zostağa dyscyplinarnie zwolniona z pracy 

w Stoczni GdaŒskiej. 

Lech KaczyŒski, prezydent RP: ï Ja wtedy pisağem [jedynie ja pisağem, nikt opr·cz mnie] 

odwoğanie, rano przyszedğem, Ũeby je oddaĺ ï pani Anny juŨ nie byğo. [!] 

Wtedy rozpoczŃğ siň strajké 

 

Za nami 25 Orlen ï maraton SolidarnoŜci. Na trasie do GdaŒska najszybciej biegnŃcy 

okazağ siň Kenijczyké 

 

Skandal [niezrozumiağe] w jednym z klub·w homoseksualist·w na scenie podcinano 

gardğo dmuchanej lalce z przyklejonym wizerunkiem arcybiskupa Marka Jňdraszewskiegoé 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Anita Werner 

świňto, wojsko i defilada. W Katowicach dziŜ dwa i p·ğ tysiŃca Ũoğnierzy, a obok nich 

czoğgi, transportery i wyrzutnie rakiet. Prezydent wrňczyğ dziŜ generalskie nominacje, a 



Amerykanie pokazali na polskim niebie swoje F15, [Ale czy to byğy amerykaŒskie, czy juŨ 

polskie F15?]é 

 

Dwa awaryjne lŃdowania na lotnisku Chopina w Warszawie i to jedno po drugim. SğuŨby 

miağy dziŜ peğne rňce roboty. Najpierw z pğonŃcym silnikiem musiağ lŃdowaĺ samolot 

transportowy, potem na lotnisko zawr·ciğa maszyna peğna pasaŨer·w tuŨ po starcie do Zurychu. 

Nikomu nic siň nie stağo. W Moskwie teŨ mieli podobny dziŜ problem. Samolot uralskich linii 

lotniczych tuŨ po starcie lŃdowağ awaryjnie na polu kukurydzy. Na pokğadzie miağ 234 osobyé 

 

SzeŜciu policjant·w postrzelonych, dw·ch uwolnionych, byli przetrzymywani w jednym z 

budynk·w w Filadelfii, ale na pomoc przyszli im koledzy z grupyé 

 

Dzieci w sieci ï serfujŃ, strzelajŃ, pytanie: czy pod jakŃŜ kontrolŃ? Raport NASK, a w nim 

konkretne wnioski: rodzice nie wiedzŃ, Ũe ich dzieci siedzŃ w Internecie w nocy i nie zdajŃ sobie 

sprawy, ile godzin to trwaé. 

 

Czy sŃ chňtni do przytulania? ï Pyta szpital w Poznaniu i zaprasza starszych do tulenia 

tych najmğodszych. Noworodki w inkubatorach potrzebujŃ ciepğa i dotyku, a nie zawsze rodzice 

mogŃ byĺ przy nich non stop. Emeryci czasu mogŃ mieĺ wiňcej, a chňci i miğoŜci teŨ majŃ 

duŨoé przechodzŃ eliminacje psychologiczne i szkoleniaé 

 

Czas na Everest ï po tym jak rok temu Andrzej Bargiel zjechağ na nartach z K2, teraz to 

samo chce zrobiĺ na najwyŨszej g·rze Ŝwiataé 

 

Bursztynowy sğowik odleciağ do Szwecji, ale to nie koniec zabawy. W operze leŜnej 

Sopotu w trzeci dzieŒ bňdŃ hity i przeboje wolnej Polski, a to oznacza, Ũe na scenie bňdŃ miňdzy 

innymi: Maryla Rodowicz, Wilki i Grzegorz Markowskié 

ǃ 
2019-08-16 piŃtek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3543 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

Ogromne zainteresowanie defiladŃ Ăwierni Polsceò ï na ulicach Katowic, jeszcze wiňksze 

przed telewizoramié 

 

Prawo i SprawiedliwoŜĺ jako pierwsza partia prezentuje peğne listy wyborczeé 936 

kandydat·w do Sejmu i 100 do Senatué 

 

Dğugi weekend i rekord frekwencji turystycznejé 

 

Minister obrony narodowej z wizytŃ w Berlinie. Mariusz Bğaszczak byğ pierwszym 

zagranicznym goŜciem niedawno zaprzysiňŨonej swojej odpowiedniczkié 

 

Lista numer 19 ï Warszawa I: 

1. Jarosğaw KaczyŒski, prezes PiS 

2. Mariusz KamiŒski, szef MSWiA, minister koordynator sğuŨb specjalnych 

3. Mağgorzata Gosiewska, wicemarszağek sejmu 

Lista numer 31 ï Katowice: 

1. Mateusz Morawiecki, premier 

2. Michağ W·jcik, wiceminister sprawiedliwoŜci 

Lista numer 20 ï Warszawa II: 

1. Mariusz Bğaszczak, minister obrony narodowej 

2. Anita CzerwiŒska, rzecznik PiS 

Lista numer 1 ï Legnica 

1. Adam LipiŒski, wiceprezes PiS 



2. ElŨbieta Witek. Marszağek sejmu 

Lista numer 5 ï ToruŒ: 

1. Jan Krzysztof Ardanowski, minister rolnictwa 

2. Krzysztof CzabaŒski, poseğ 

Lista numer 6 ï Lublin: 

1. Sylwester Tuğajew, wiceminister MSWiA 

2. Przemysğaw Czarnek, wojewoda lubelski 

Lista numer 7 ï Cheğm: 

1. Jacek Sasin, wicepremier 

Lista numer 9 ï Ğ·dŦ: 

1. Piotr GliŒski, wicepremier, minister kultury i dziedzictwa narodowego 

Lista numer 11 ï Sieradz: 

1. Joanna Lichocka, posğanka 

Lista numer 13 ï Krak·w: 

1. Mağgorzata Wassermann, posğanka 

2. Ryszard Terlecki, wicemarszağek sejmu 

3. Andrzej Adamczyk, minister infrastruktury 

Lista numer 17 ï Radom: 

1. Marek Suski, szef gabinetu politycznego prezesa rady ministr·w 

2. Radosğaw Fogiel, wice rzecznik PiS 

Lista numer 18 ï Siedlce: 

1. Krzysztof Tch·rzewski, minister energii 

2. Henryk Kowalczyk, minister Ŝrodowiska 

Lista numer 22 ï Krosno: 

1. Marek KuchciŒski, poseğ 

Lista numer 25 ï GdaŒsk: 

1. Jarosğaw Sellin, wiceminister kultury i dziedzictwa narodowego 

2. Kacper PğaŨyŒski, przewodniczŃcy klubu radnych PiS w GdaŒsku 

Lista numer 26 ï Gdynia: 

1. Marcin Horağa, poseğ 

Lista numer 33 ï Kielce: 

1. Zbigniew Ziobro, prokurator generalny, minister sprawiedliwoŜci 

 

Prawo i SprawiedliwoŜĺ przedstawiğo teŨ listy do senatu 

 

Holecka: ï Kolejne zamieszanie w opozycji zwiŃzane z wyborczŃ koalicjŃ. Tym razem 

chodzi o wsp·lnŃ listň w wyborach do senatu. Nie jest jednak jasne, jak miağby to wyglŃdaĺ 

w praktyce, czy oznaczağoby to powr·t do sojuszu PO, Nowoczesnej, SLD i PSL?  

Maksymilian Maszenda, Anna Olszak: ï To ma byĺ spos·b na pokonanie Prawa 

i SprawiedliwoŜci w wyborach do senatu. Koalicja ugrupowaŒ koalicyjnych podobna do tych, z 

wybor·w do Parlamentu Europejskiego. 

Henryk DomaŒski, profesor, politolog, Polska Akademia Nauk: ï Mamy tutaj do czynienia 

z takim niepotwierdzonym zağoŨeniem, Ũe dojdzie do stuprocentowej zgody kandydat·w, to jest 

zağoŨenie wŃtpliwe, juŨ nie m·wiŃc o tym, jak zareagujŃ na to wyborcy. 

MM: ï Na razie porozumienia jednak brak, sporo za to jest chaosu i wzajemnych 

oskarŨeŒ. 

ĂMamy do czynienia z kampaniŃ wyborczŃ, w kt·rej dla niekt·rych ugrupowaŒ 

waŨniejsze od rozliczania rzŃdzŃcej formacji moŨe byĺ podgryzanie innych 

ugrupowaŒ opozycyjnych. Nikomu nie bňdň stawiaĺ zarzut·w, tylko przestrzegam 

koleŨanki i koleg·w z opozycjiò. 

Jan Grabiec 

Rzecznik Platformy Obywatelskiej 

ťr·dğo: TOK FM 

MM ï Opozycja jest podzielona nawet co do tego, kto wpadğ na pomysğ wsp·lnej listy do 

senatu. 



Marek Sawicki, Polskie Stronnictwo Ludowe: ï Lewica odgrzewa to jako wğasny pomysğ i 

pr·buje nadawaĺ temu nowŃ narracjň politycznŃ. 

MM: ï Taka koalicja, czňsto nazywana tňczowŃ, nie byğaby dla PSL nowoŜciŃ. 

Kosiniak-Kamysz: ï Barwy tňczy to jest flaga ruchu sp·ğdzielczego. Wspieranie ruchu 

sp·ğdzielczego mamy wpisane od pokoleŒ. 

MM: ï Polskie Stronnictwo Ludowe jeszcze niedawno byğo w wyborczej koalicji z 

liberağami, postkomunistami, zwolennikami likwidacji KRUS oraz aktywistami ruchu LGBT. 

Kosiniak-Kamysz: ï Potrafimy zrobiĺ naprawdň bardzo wiele, kiedy jesteŜmy razem. 

MM: ï Poseğ Michağ Szczerba, wieloletni koalicjant ludowc·w, w trakcie marszu r·wnoŜci 

zapewniağ nawet o liberalnym podejŜciu PSL do kwestii ŜwiatopoglŃdowych. 

Nagranie z marszu: 

Bo Rada PSL-u jest liberalnaé 

Wiňc 

zresztŃ to bňdzie juŨ po wyborach, wiňc oni nie bňdŃ juŨ zabiegaĺ o Ũaden elektorat. 

ZwiŃzki bňdŃ elementem programu. 

MM: ï Po klňsce w wyborach do Parlamentu Europejskiego koalicja szybko siň rozpadğa, 

a policy PO, PSL i SLD oskarŨali siň wzajemnie: 

Wğadysğaw Kosiniak-Kamysz, prezes Polskiego Stronnictwa Ludowego, wypowiedŦ dla 

radia ZET: ï PrzegraliŜmy, poniewaŨ, moim zdaniem, byğ za bardzo skrňcony w lewo. 

[Przeanalizujmy tň Ăklňskňò Koalicji Europejskiej w wyborach do Parlamentu 

Europejskiego: Zjednoczona Prawica dostağa 27 mandat·w, Koalicja Europejska dostağa 22 

mandaty, ale grupa europosğ·w ze Zjednoczonej Prawicy poğŃczyğa siň z frakcjŃ KonserwatyŜci i 

Reformatorzy, kt·rzy posiadajŃ tylko 70 mandat·w z 25 kraj·w i sŃ marginalnŃ frakcjŃ. Ponadto 

grupa ze Zjednoczonej Prawicy ma tak zğŃ opiniň w Parlamencie Europejskim, bo Europa wie, 

co PiS wyprawia z PolskŃ, Ũe nie dostali stanowiska przewodniczŃcego Ũadnej komisji. I bňdŃ 

bacznie obserwowani, a zwğaszcza izolowani w Parlamencie Europejskim. Tymczasem 

europosğowie Platformy Europejskiej weszli do frakcji Europejska Partia Ludowa, kt·ra ma 180 

mandat·w i jest drugŃ siğŃ w Parlamencie Europejskim, majŃcŃ duŨy wpğyw na decyzje 

Parlamentu Europejskiego. Ostatecznie to Zjednoczona Prawica poniosğa klňskň, bo z wğasnej 

woli znalazğa siň na marginesie decyzji Parlamentu Europejskiego]. 

 



Tvn24bis ï Fakty ï Anita Werner 

PiS pokazuje listy, a na nich swoich kandydat·wé 

 

W tym samym czasie w GdaŒsku, Lech Wağňsa, byli opozycjoniŜci, ale teŨ kaŨdy 

podpisywali deklaracjň: 

DEKLARACJA OBRONY DEMOKRACJI 

Organizacje demokratyczne dziağajŃce w regionie Pomorza z uwagi na dramatyczne 

zagroŨenie demokracji w Polsce zawierajŃ porozumienie o zakresie wsp·ğdziağania 

w kampanii wyborczej oraz kontroli jesiennych wybor·w do parlamentu. Zwracamy 

siň do innych organizacji demokratycznych oraz regionalnych polityk·w 

samorzŃdowych, krajowych i europejskich o aktywne wsparcie naszych dziağaŒ. 

Nasza deklaracja pozostaje dla Was otwarta. 

 

Dğugi weekend w korku i w kolejceé 

 

EW: ï Dlaczego tak drogo? To pytanie pada na bazarach i w sklepach, a w danych GUS 

widaĺ prawie 3% inflacjň. Warzywa, miňso i nabiağ osiŃgajŃ swoje cenowe szczyty, bo to 

w ceny jedzenia inflacja uderza najbardziej. Nie tylko przez suszň. Przez co jeszcze? 

Paweğ Pğuska: ï W sklepach i na bazarkach nie tylko w dzieŒ targowy coraz czňŜciej 

sğyszy siň rozmowy dotyczŃce tego ï cen. 

Bor·wka krajowa [po prostu jagoda] ï 20 zğ/kg. Og·rki mağosolne ï 15 zğ/kg. Pomidory ï 

5 zğ/kg. Brzoskwinie ï 5 zğ/kg. 

- A co mam zrobiĺ? Nie jeŜĺ? 

Cebula ï 5 zğ/kg. Malina krajowa ï 8 zğ/kg. 

To zdjňcia z dziŜ z r·Ũnych sklep·w i bazark·w od Biağegostoku po Wrocğaw. 

To siň nazywa inflacja. Wedğug Gğ·wnego Urzňdu Statystycznego, kt·ry opublikowağ 

Ceny towar·w i usğug konsumpcyjnych 

Zmiana w % do tego samego miesiŃca ubiegğego roku 

Gğ·wny UrzŃd Statystyczny 

2018: VII ï 2,0%; VIII ï 2,0%; IX ï 1,9%; X ï 1,8%; XI ï 1,3%; XII ï 1,1%; 

2019: I ï 0,7%; II ï 1,2%; III ï 1,7%; IV ï 2,2%; V ï 2,4%; VI ï 2,6%; 

VII ï 2,9% 

 

Wzrost cen 

ŧywnoŜĺ 

średnio 7,3% w skali roku do roku. 

Warzywa ï 32,4%. Cukier ï 28,4%. Wieprzowina ï 12,4%. Pieczywo ï 9,6%. 

Wňdliny ï 6,7%. 

Pietruszka korzeŒ luz ï 12,99 zğ. Winogrona ï 10,0. 

Susza to nie jedyna przyczyna wzrostu cen ŨywnoŜci, drugŃ jest krach. 

Stefan Krajewski, profesor, ekonomista, Politechnika Warszawska: ï Rolnicy bojŃ siň, co 

siň stanie, jak bňdŃ podniesione drastycznie, moŨe o 40%, ceny energii od przyszğego roku, a w 

produkcji ŨywnoŜci ceny energii sŃ waŨne. 

PP: ï Eksperci zwracajŃ uwagň teŨ na czynniki napňdzajŃce inflacjň, przede wszystkim 

programy socjalne, kt·re mogŃ napňdzaĺ sprzedaŨ i gospodarkň, ale niosŃ teŨ inflacyjne 

zagroŨenia. 

Andrzej Polaczkiewicz, doktor, ekonomista: ï Dajmy ludziom po 5 tysiňcy zğotych 

i bňdziemy mieli Amerykň. Tak? Czyli dobrobyt dla kaŨdego. Nieprawda.  

Po prostu w pewnym momencie noŨyce cenowe siň rozszerzŃ, w pewnym momencie 

r·wnowaga towarowo-pieniňŨna siň pogğňbi, a na koniec budŨet nie bňdzie w stanie obsğuŨyĺ 

rosnŃcego zadğuŨenia. 

Jakub KwaŜny, doktor, Uniwersytet Ekonomiczny w Krakowie: ï To co nas najbardziej 

interesuje, to kwestia st·p procentowych. Powoli dziŜ powinniŜmy siň przyzwyczajaĺ do tej 

myŜli, Ũe te stopy w kt·rymŜ momencie bňdŃ musiağy p·jŜĺ do g·ry. 



PP: ï A to oznacza droŨsze kredyty, droŨsze produkty i znowu mniej w kieszeni. Paweğ 

Pğuska, Fakty. 

 

Marek Nowicki: ï Szpital wojew·dzki nr 2 kardio-chirurgiczny w Rzeszowie dzisiaj 

zlikwidowağ ostry dyŨur, pow·d: brak anestezjolog·w. Pacjenci szpitala nr 2 na Podkarpaciu 

wymagajŃcy natychmiastowej operacji sŃ woŨeni do Krakowa, Rzeszowa, ZamoŜcia i Lublina. 

PrzejŜciowego charakteru nie majŃ problemy szpitala w Cieszynie. Tu oddziağ chor·b 

dzieciňcych zostağ zamkniňty na dobre, powszechny brak kadry lekarskiej, w tym konkretnym 

przypadku specjalist·w z zakresu chirurgii dzieciňcej, kt·rzy by mogli i kt·rzy by chcieli 

pracowaĺ w szpitalu. Nie pomogğy zachňty finansowe. W Makowie PodhalaŒskim, 

Skierniewicach i WrzeŜni ten sam problem ï wszňdzie brakuje lekarzy. W Makowie i 

Skierniewicach przestağy pracowaĺ oddziağy zakaŦne ï jeden zamkniňty, drugi zawieszony. We 

WrzeŜni padğ oddziağ neurologiczny. Brakuje lekarzy, bo z powodu niskich pensji tysiŃce z nich 

wyjechağo za granicň. Jest Ŧle, a bňdzie jeszcze gorzej, bo aŨ 44% lekarzy, tak obliczyğ zwiŃzek 

zawodowy lekarzy, jest w wieku emerytalnym. Politycy po ten temat siňgajŃ niechňtnieé 

 

AW: ï Sto lat temu wybuchğo pierwsze powstanie ŜlŃskie. Wszystkie trzy, to byğa krwawa 

walka o przyğŃczenie ślŃska do Polski [przyğŃczono 29% obszaru ślŃska]. 

 

AW: ï Indonezja tonie w wodzie i Ŝmieciaché 

 

W arktycznym Ŝniegu znaleziono czŃsteczki opon, lakieru, farb i wğ·kien syntetycznyché 

Naukowcy znajdujŃ mikro-plastik wysoko w g·rach i na dnie ocean·w, w jedzeniu i w wodzie 

pitnej. PokonujŃ tysiŃce kilometr·w niesione przez wiatré 

 

AW: ï Donald Tramp ma chrapkň na Grenlandiň. Dziennikarze Wall Street Journal 

ujawniajŃ, Ũe prezydent chciağby Grenlandiň kupiĺ, wiňc studiuje pomysğ i prosi doradc·w 

o analizyé 

ǃ 
2019-08-17 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3543 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

Polscy skoczkowie narciarscy zajňli drugie miejsce letniego konkursu Grand Prix, kt·re po 

oŜmiu latach zn·w rozgrywany na wielkiej krokwi w Zakopanemé Lepsi byli JapoŒczycyé 

SpotykajŃ siň z wyborcami i rozmawiajŃ o juŨ zrealizowanych planach i na nastňpne lataé 

Maksymilian Maszenda, Mağgorzata KağuŨyŒska: ï Prawo i SprawiedliwoŜĺ jako pierwsze 

zaprezentowağo listy wyborczeé Zjednoczona Prawica przygotowuje nastňpne propozycje 

programowe, a rzŃd konsekwentnie realizuje te dotychczasoweé 

W Skoczowie piknik rodzinnyé 

 75 miliard·w zğotych trafiğo juŨ do Polak·wé 

Jutro kolejny rodzinny piknik, tym razem w Stalowej Woli. 

 

Polskie Stronnictwo Ludowe i ruch Kukizô15 ï sojusz dotychczasowych wrog·w staje siň 

faktemé  

 

W Raszynie 150 elew·w sğuŨby przygotowawczej, czyli uczni·w ponadpodstawowych 

klas mundurowych zğoŨyğo uroczystŃ przysiňgň wojskowŃ. Dla najmğodszych Ũoğnierzy oznacza 

to zwieŒczenie kilkuletniego szkolenia zawodowegoé 

 

PorzŃdkowanie cmentarzy, odnajdywanie mogiğ czy identyfikacja pierwszych polskich 

legionist·w ï to gğ·wne zadania polskich harcerzy i badaczy, kt·rzy od ponad 20 lat pracujŃ na 

Woğyniué 

 

Przez Hong Kong przeszğa kolejna fala antyrzŃdowych protest·wé 



 

Coraz bliŨej zniesienia wiz do Stan·w Zjednoczonych. 

[CzyŨby Polacy przestali jeŦdziĺ do USA, aby nie naraŨaĺ siň na odrzucenie padania 

o wizň? O zniesieniu wiz zdecyduje iloŜĺ odrzuconych podaŒ o wizň poniŨej 3%]. 

 

Odtw·rcy gğ·wnych r·l serialu Ăzniewolonaò niebawem w Polsceé 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Diana Rudnik 

Pierwsze dni oficjalnej kampanii i ostatnie godziny na porozumienie w sprawie senatu. 

 

Masowy wyrok Ŝmierci. MyŜliwi kontra ptakié 

 

Zamiast zapğaty za kurs sterroryzowali taks·wkarza noŨem, po czym go okradlié 

 

Sp·r o S16 i co najmniej 16 powod·w, dla kt·rych trasa nie powinna przebiĺ serca Mazur. 

Czteropasmowa droga w Ŝrodku krainy wielkich jezior brzmi jak zğy sen, wiňc by siň nie ziŜciğ, 

ekolodzy znowu siň organizujŃ i protestujŃ ï nie przeciwko drodze samej w sobie, ale w samym 

centrum narodowego skarbué 

 

Koszmar epidemiolog·w wğaŜnie staje siň faktem. Odra atakuje i to jest prawdziwa 

ofensywa. Wedğug najnowszych danych WHO w pierwszym p·ğ roku zachorowağo na Ŝwiecie 

wiňcej niŨ przez cağy zeszğy roké 

ǃ 
2019-08-18 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3543 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Michağ Adamczyk 

Jarosğaw KaczyŒski w obronie wolnoŜci, tradycji i Polski ï podczas pikniku rodzinnego w 

Stalowej Woli prezes Prawa i SprawiedliwoŜci m·wiğ o potrzebie tego co najwaŨniejsze ï 

polskich rodziné 

PJK: ï Nie pozwolimy na to, by polska rodzina byğa rozbita, by polskie dzieci byğy 

demoralizowane, suksualizowaneé 

[Dzieci samodzielnie zdobywağy i bňdŃ zdobywağy wiedzň o seksie, tyle Ũe wulgarnŃ 

i dalekŃ od peğnej wiedzy medycznej, a powinny mieĺ peğnŃ i poprawnŃ wiedzň]. 

 

Na ratunek grotoğazom uwiňzionym w Wielkiej śnieŨnejé 

 

Najwiňksze hity tego lata w Rzeszowieé 

 

WciŃŨ jest wiele do zrobienia, ale pokazaliŜmy, Ũe wğadza, kt·ra chce naprawiaĺ Polskň, 

jest w stanie tego dokonaĺ ï tak m·wiğ prezes Prawa i SprawiedliwoŜci podczas pikniku 

rodzinnego w Stalowej Woli ï to byğo ostatnie w takiej formule spotkanie z wyborcami. Teraz 

kandydaci ruszŃ w teren, by rozmawiaĺ z wyborcamié 

 

Jastrzňbie Zdr·j to miasto, wedğug danych GUS-u, z najwyŨszymi zarobkami w krajué 

NajwyŨsze wynagrodzenie brutto 

Jastrzňbie-Zdr·j ï 8 121 zğ 

Warszawa ï 6 433 zğ 

Jaworzno ï 5 838 zğ 

Pğock ï 5 706 zğ 

Sopot ï 5 701 zğ 

 

Najszybciej rosnŃce gospodarki UE 

Wňgry - +5,1% 

Rumunia - +4,6% 



Polska - +4,4% 

Litwa - +4,0% 

Buğgaria - +3,3% 

 

ĂKontynent r·Ũni siň jednak coraz bardziej nie tylko politycznie, ale i gospodarczo. 

W tej dziedzinie pozytywne sygnağy widaĺ wğaŜnie na Wschodzie. Zwğaszcza w 

Polsce moŨna juŨ m·wiĺ o mağym cudzie gospodarczymò. 

ťr·dğo: Handelsblatt 

 

TrwajŃ poszukiwania grotoğaz·w, kt·rzy utknňli w jaskini Wielkiej śnieŨnej w masywie 

Czerwonych Wierch·w. MňŨczyŦni prawdopodobnie znajdujŃ siň p·ğ kilometra pod ziemiŃ, a 

dojŜcie do nich jest niezwykle trudne, bo prowadzi przez wŃskie korytarze. 

SzeŜcioosobowa grupa weszğa do najgğňbszej i najdğuŨszej polskiej jaskimié gdy jaskiniň 

zalağa woda, czterem udağo siň jeszcze wyjŜĺ, dw·ch utknňğoé akcja ratunkowa moŨe potrwaĺ 

jeszcze kilka tygodnié 

 

Upağy w Italii, na Grand Canaris poŨaryé 

 

Tryumf biağo-czerwonych na wielkiej krokwié 

 

Poğudnie Europy zmaga siň z wielkimi poŨarami. Na Wyspach Kanaryjskich poŨar objŃğ 

juŨ ponad 400 hektar·w las·wé 

 

W Ŝrodkowej i poğudniowej Italii zn·w upağy siňgajŃ 40 stopnié 

 

Jeszcze nie tak dawno r·Ũniğo ich praktycznie wszystko, a dziŜ nawzajem prawiŃ sobie 

komplementy i przyklaskujŃ ï Wğadysğaw Kosiniak-Kamysz i Paweğ Kukizé 

 

Jest twarzŃ Platformy Obywatelskiej i bňdzie jedynkŃ z listy Koalicji Obywatelskiej 

w GdaŒsku. Partyjni koledzy broniŃ Sğawomira Neumanna. CBA zğoŨyğo zawiadomienie 

o popeğnieniu przestňpstwaé 

 

éprezentujŃ doskonağŃ formň i zwyciňŨyli podczas drugiej rundy skok·wé 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Diana Rudnik 

Utknňli w skalnej puğapceé 

 

Zjednoczona Lewica, kt·ra odsğania przedwyborcze karty i prezentuje lokomotywy list do 

sejmu. WŜr·d nich liderzy poğŃczonych partii: Zandberg w Warszawie, Czarzasty w Sosnowcu, 

BiedroŒ teŨ na czele, ale sztabu wyborczegoé 

 

Nie jesteŜmy obozem dla uchodŦc·w ï powtarza wicepremier Italii i na twardej polityce 

anty-imigranckiej zbija polityczny kapitağé 

 

PrzywieŦĺ z wakacji tylko pamiŃtki ï o to jest wyzwanie. Nie wszyscy z egzotycznej 

podr·Ũy wracajŃ z egzotycznŃ chorobŃ, ale wszyscy sŃ na niŃ naraŨeni. Nawet Europa nie do 

koŒca jest bezpiecznaé 

 

éz Genewy, gdzie obradujŃ eksperci od ratowania ginŃcej przyrody pğynie dramatyczny 

alarm ï zabijamy ekoŜwiat w tempie ekspresowym, zagroŨonych jest milion gatunk·w: wŜr·d 

nich jugonieé 

Ivonne Higuero, sekretarz generalny CITES: ï Z podsumowania raportu wynika, Ũe mamy 

do czynienia z bezprecedensowym groŦnie przyspieszajŃcym tempem wymierania dzikiej 

przyrody. Eksperci potwierdzajŃ, Ũe zagroŨonych jest obecnie nawet milion gatunk·wé 



ǃ 
2019-08-19 poniedziağek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3519 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

Pomocy humanitarnej potrzebuje 130 milion·w ludzi. Polski rzŃd pomaga na miejscu, 

szanujŃc kulturň, religiň i pochodzenie os·b, kt·re pomocy oczekujŃé 

 

Dobry czas dla Polski ï to hasğo wyborcze Prawa i SprawiedliwoŜci i rozpoczňtej 

kampanii. Partia Jarosğawa KaczyŒskiego zaprezentowağa teŨ bilbordy, na kt·rych prezentuje 

dokonania czterech lat swoich rzŃd·wé 

 

Listy Koalicji Obywatelskiej przed wyborami parlamentarnymi i kandydaci z 

prokuratorskimi zarzutami. Rada Krajowa Platformy Obywatelskiej zatwierdziğa kandydat·w do 

sejmué 

Grzegorz Schetyna: ï Dzisiaj chcň przedstawiĺ tych, kt·rzy bňdŃ liderami naszych list, 

tych kt·rzy bňdŃ prowadziĺé 

GdaŒsk ï Sğawomir Neumann ï w ubiegğym roku usğyszağ zarzut przekroczenia 

uprawnieŒ, kiedy byğ w rzŃdzie PO ï PSL. Prokuratura twierdzi, Ũe lobbowağ na rzecz prywatnej 

kliniki. Za pieniŃdze z puli biura poselskiego Neumanna kupowano alkohol, kosmetyki oraz 

biŨuteriň, sğuŨbowŃ kartŃ pğacono takŨe w restauracjié Ale w Platformie Obywatelskiej nie 

tylko wydatki Neumanna budzŃ wŃtpliwoŜci. To wğaŜnie z taŜm prawdy Polacy dowiedzieli siň, 

w jaki spos·b w czasach rzŃd·w Platformy Obywatelskiej i Polskiego Stronnictwa Ludowego 

wydawane byğy publiczne pieniŃdzeé 

Radosğaw Sikorski: ï W MSZ wydajemy 12 milion·w zğotych rocznie na rozmowy przy 

posiğkach o polityce zagranicznej. 

[Ale to sŃ wydatki wszystkich ambasad i r·Ũnych przedstawicielstw dyplomatycznych na 

cağym Ŝwiecie]. 

Grzegorz Schetyna z uŜmiechem na twarzy przedstawiağ takŨe jedynkň w Ğodzi: 

Schetyna: ï Cezary Grabarszyk ï R·wnieŨ usğyszağ zarzuty prokuratorskie [kt·re r·wnieŨ 

nigdy nie zostağy skierowane pod rozstrzygniňcia sŃdowe], chodzi o poŜwiadczenie nieprawdy 

oraz przyjňcie korzyŜci majŃtkowej i osobistej, sprawa dotyczy r·wnieŨ nielegalnego posiadania 

bronié 

Miğosz Manasterski, redaktor naczelny [fundacji pod nazwŃ] agencji informacyjnej: ï 

Platforma ma takŃ strategiň, niezaleŨnie czego dotyczŃ zarzuty, generalnie do ostatniego 

momentu cağy czas m·wiŃ, Ũe to jest sprawa politycznaé 

Schetyna: ï Bartğomiej Sienkiewicz ï Znany bohater afery taŜmowej, kiedy byğ ministrem, 

razem z Markiem BelkŃ, prezesem Narodowego Banku Polskiego, rozmawiağ o moŨliwoŜci 

finansowania kampanii wyborczej PO z Narodowego Banku Polskiego. 

A to Paweğ Poncyliusz, jeden z bardziej zaskakujŃcych transfer·w do Koalicji 

Obywatelskiej. BiorŃc pod uwagň jego poglŃdy, bňdzie jedynkŃ w Rzeszowie, pomimo Ũe w 

przeszğoŜci gardziğ wschodniŃ PolskŃ, kt·rŃ teraz chce reprezentowaĺ. 

Schetyna: ï Tadeusz Zwiewka ï Podobnie jak w poprzednich wyborach Platforma 

Obywatelska postawiğa teŨ na nazwiska znanych w PRL, kiedyŜ dziennikarz przygotowujŃcy 

materiağy na zam·wienie PZPR. DziŜ jedynka w Bydgoszczy, zajŃğ miejsce, na kt·re typowany 

byğ Brejza. Choĺ Brejza zapewnia, Ũe chciağ takiej roszady, to ta zmiana wywoğağa ogromne 

poruszenieé 

W wyborcze szranki chce stanŃĺ takŨe inny znany polityk Platformy Obywatelskiej ï 

Krzysztof Kwiatkowski, kt·ry dziŜ zrezygnowağ z szefowania NIKé Kwiatkowski, to kolejny 

polityk opozycji, kt·ry chce startowaĺ, mimo prokuratorskich zarzut·w. Chodzi o ustawianie 

konkurs·w na szef·w delegatur NIKé Maciej Sawicki, WiadomoŜci. 

[Tylko trzech ma zarzuty prokuratorskie, nie wszyscy? Co za pech. JeŜli zostali oskarŨeni, 

to powinni byĺ pokazywani z opaskŃ na oczach, a ich nazwisko skracane do jednej litery. Tak 

siň nie dzieje, czyli nie sŃ oskarŨeni]. 

 



Remont w 32 bazie lotnictwa zakoŒczony. Wr·ciğy samoloty F16é  Droga startowa: 

3000m (+500) [teŨ od Jarka 500+?]. nawierzchnia: beton cementowy [beton jest tylko 

cementowy, jeŨeli jest inny, to nie jest beton]. Systemy: BAK-14, ICE ALERT, odwadnianiaé 

Ğask jest dzisiaj najnowoczeŜniejszymé 

 

To najwiňksze wyzwanie, przed kt·rym teraz stojŃ ratownicy. Jak przewietrzyĺ z tlenku 

wňgla korytarze. Ten tlenek zaczŃğ siň wydzielaĺ po tym, jak pirotechnicy zastosowali 

odstrzağy, w ten spos·b chcieli poszerzyĺ niezwykle wŃskie przejŜcia. W tym momencie sŃ 

TOPR-owcy i tu gdzie my jesteŜmy, testowane sŃ wentylatory, cağy czas jest teŨ wodaé 

 

Dramat na jeziorze Kisajno koğo GiŨycka ï sğuŨby poszukujŃ mňŨczyzny, kt·ry wypadğ z 

motor·wkié 

 

Episkopat apeluje do rodzic·w w sprawie edukacji seksualnej w szkoğaché 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Justyna Pochanke 

Ratownicy, g·rnicy, straŨacy, grotoğazi, goprowcy, taternicy ze Sğowacji, wszyscy na 

miejscu, walczŃ z czasem. Jaskinia Wielka śnieŨnaé 

[Przeszkolenie to za mağo. C·Ũ za przeszkolenie, jeŜli nie mieli ciepğej odzieŨy? Powinni 

najpierw wykazaĺ siň wielokrotnie umiejňtnoŜciami na ğatwiejszych jaskiniach. ZwiŃzek 

grotoğaz·w Polski ZwiŃzek Alpinist·w powinien decydowaĺ, kto p·jdzie w wyprawie, nie moŨe 

to byĺ prywatna decyzja nierozwaŨnych ludzi. Ponadto taka wyprawa grotoğaz·w musi mieĺ na 

g·rze ekipň ratowniczŃ, asekurujŃcŃ wyprawň i kt·ra decyduje, gdzie p·jdŃ dalej]. 

 

W Kňdzierzynie KoŦlu kibole p·ğnadzy spotkali [starli] siň na moŜcie. Czemu stale czujŃ 

siň pewnie i bezkarni? OŜmiu zatrzymanych, nie na dğugoé 

Na Jasnej G·rze od lat ksiňŨa ŜwiňcŃ szaliki, a zaraz po mszy doszğo do tego [ogieŒ] 

Jan Maria Jackowski, senator Prawa i SprawiedliwoŜci, wypowiedŦ z 15 stycznia 2018 

roku: ï Ich dziağanie, no, miağo jakiŜ charakter prowokacjié 

 

Uwaga! Pani premier za kierownicŃ! 

- Nie byğo szans na wyhamowanie, cudem odbiğo mnie na latarniňé 

 

Seria politycznych pytaŒ: Na kogo stawia PiS? Na kogo stawia opozycja? 

 

Wojew·dztwo kujawsko-pomorskie, okrňg nr 10: Krzysztof Brejza, Koalicja Obywatelska 

ï Mikoğaj Bogdanowicz, PiS 

Jako Ũe Senat wybieramy w okrňgach jednomandatowych ï tylko jeden z nich dostanie siň 

do parlamentu. 

Krzysztof Brejza ï Musimy uzyskaĺ minimum 51 mandat·wé 

Schetyna: ï Chcň podziňkowaĺ takŨe tym, kt·rzy zgodzili siň kandydowaĺ do senatué 

Robert Tyszkiewicz, kandydat Koalicji Obywatelskiej: ï Okoğo 80 kandydat·w wystawi 

Koalicja Obywatelska, kilkunastu, 14, 15 wystawi Polskie Stronnictwo Ludowe, jak siň wydaje i 

szeŜciu, moŨe siedmiu wystawi Lewica. 

Nie oznacza to wsp·lnej listy, a tylko przyjazne schodzenie sobie z drogi i wzajemne 

popieranieé 

Warszawa, okrňg nr 42 ï Marek Borowski, KO, zmierzy siň z Cezarym Jurkiewiczem 

z PiSé 

Na Mokotowie, okrňg nr 43 ï Lech Jaworski, PiS, zmierzy siň z Kazimierzem Michağem 

Ujazdowskim, KOé 

W Krakowie ojciec prezydenta Dudy, Jan Duda, PiS, zmierzy siň z Jerzym Fedorowiczem, 

KOé 

Krak·w okrňg nr 32 ï Krzysztof Mazur, PiS, zmierzy siň z Bogdanem Klichem, KOé 

Wojew·dztwo Podlaskie, okrňg nr 59 ï Ojciec premiera, Kornel Morawiecki zmierzy siň z 

Zenonem Biağobrzeskim z PSLé 



Wojew·dztwo mazowieckie, okrňg nr 42 ï Konstanty Radziwiğğ, PiS, zmierzy siň z 

Michağem KamiŒskim z PSLé 

Wojew·dztwo lubelskie, okrňg nr 17 ï Grzegorz Bierecki, PiS, zmierzy siň z Sğawomirem 

Sosnowskim z PSLé 

Wojew·dztwo mazowieckie, okrňg nr 49 ï Stanisğaw Karczewski, PiS, zmierzy siň 

z Leszkiem Przybytniakiem, PSLé 

Do senatu z PSL wystartujŃ: wojew·dztwo mazowieckie, okrňg nr 38 ï Waldemar Pawlak 

Wojew·dztwo wielkopolskie, okrňg nr 92 ï Eugeniusz Grzeszczak, 

Wojew·dztwo wielkopolskie, okrňg nr 89 ï Jan Filip Rybicki. 

 

Dramatyczny wypadek na niestrzeŨonym przejeŦdzie w Kujawsko-Pomorskimé 

[Pendolino jedzie z szybkoŜciŃ 180 kilometr·w na godzinň. W ciŃgu jednej minuty 

przejeŨdŨa 3 kilometry. W ciŃgu jednej sekundy przejeŨdŨa 50 metr·w. Gdy do niestrzeŨonego 

przejazdu ma 10 sekund, znajduje siň w odlegğoŜci aŨ p·ğ kilometra. Nie jest wtedy jeszcze 

widzialny ani tym bardziej sğyszany. W tym momencie, gdy nie jest jeszcze widziany, 

rowerzysta, a tym bardziej pieszy nie ma juŨ Ũadnych szans, by uniknŃĺ Ŝmierci. Trasy, po 

kt·rych jeŦdzi Pendolino, nie mogŃ mieĺ niestrzeŨonych przejazd·w. To jest zbrodnia. MuszŃ 

mieĺ wszystkie przejazdy ze szlabanami, a wğaŜciwie wszystkie takie przejazdy powinny byĺ 

prowadzone tunelem pod szynami. Do tego czasu, dokŃd siň tak nie stanie, wszystkie drogi 

z niestrzeŨonymi przejazdami powinny byĺ niestety zamkniňte. Matka z nieletnimi c·rkami na 

rowerach nie miağy Ũadnych szans]. 

 

Sprawa Ŝmierci Dawida Kosteckiego stağa siň sprawŃ politycznŃé miağ popeğniĺ 

samob·jstwo w wiňzieniué 
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Dojcze podajŃ Polskň za wz·r wzrostu gospodarczego i wzorem Polski chcŃ wprowadziĺ 

program pobudzajŃcy gospodarkň. [TeŨ zastosujŃ piŃtkň KaczyŒskiego, Ũeby wprowadziĺ na 

rynek duŨo got·wki, a ta zachňci gospodarkň do wchğoniňcia tych pieniňdzy?] 

Po raz pierwszy dojczlandzki rzŃd rozwaŨa wpompowanie w gospodarkň 50 miliard·w 

euroé [A jednak]. 

 

Kampania wyborcza wystartowağa, Polacy oceniajŃ rzŃdy Prawa i SprawiedliwoŜcié 

 

Agentka komunistycznej bezpieki promuje ideologiň LGBTé 

 

SzokujŃca agresja na drodzeé oddağ strzağé 

 

Liczymy na paŒstwa gğos, ale przede wszystkim liczymy siň z paŒstwa gğosem ï tak 

przekonywağ premier, rozpoczynajŃc kampanijnŃ podr·Ũ po Polsceé 

 



Euro jest wadliwŃ konstrukcjŃ. MoŨe ona byĺ podtrzymywana jedynie dziňki 

polityce, kt·ra trwale niszczy zdolnoŜĺ dojczlandzkiej gospodarki do konkurencji 

i osğabia system bankowy. Euro jest utrzymywane przy Ũyciu poprzez zerowe stopy 

procentowe. W przeciwnym wypadku Italia, Francja, Grecja i inne kraje dawno by 

zbankrutowağy. 

Markus Krall 

Ekonomista 

ťr·dğo: PAP 

 

Podsekretarz stanu w ministerstwie sprawiedliwoŜci, sňdzia Ğukasz Piebiak zrezygnowağ z 

funkcji ï pow·d: publikacje jednego z portali opisujŃce dziağalnoŜĺ w mediach 

spoğecznoŜciowych kobiety o imieniu Emilia dyskredytujŃcej niekt·rych sňdzi·w. Sňdzia 

Ğukasz Piebiak zapowiedziağ proces przeciwko portalowié 

Maksymilian Maszenda, Mağgorzata KağuŨyŒska ï  

Wiceminister sprawiedliwoŜci i prawa rňka Zbigniewa Ziobry stoi za 

zorganizowanym hejtem wobec sňdzi·w, kt·rzy sprzeciwiajŃ siň wdraŨanym przez 

PiS zmianom w wymiarze sprawiedliwoŜci. Onet ustaliğ, Ũe wiceminister 

sprawiedliwoŜci Ğukasz Piebiak aranŨowağ i kontrolowağ akcjň, kt·ra miağa 

skompromitowaĺ szefa najwiňkszego sňdziowskiego Stowarzyszenia ĂIUSTITIAò 

 

OŜwiadczenie przesğane PAP 

ĂW poczuciu odpowiedzialnoŜci za powodzenie reform, kt·rym poŜwiňciğem cztery 

lata ciňŨkiej pracy, skğadam na rňce Ministra SprawiedliwoŜci rezygnacjň z urzňdu 

podsekretarza stanu. (é) Wnoszň do sŃdu pozew przeciwko redakcji Onet, kt·ra 

rozpowszechnia pom·wienia na m·j temat oparte na relacjach niewiarygodnej 

osobyò. 

Sňdzia Ğukasz Piebiak 

Podsekretarz stanu w ministerstwie sprawiedliwoŜci 

 

W Ŝrodowisku sňdziowskim w przeszğoŜci byğo juŨ gğoŜno o innej sprawie. Jak 

relacjonowağy media, sňdzia Wojciech ĞŃczewski miağ potajemnie umawiaĺ siň z fağszywym 

dziennikarzem, Tomaszem Lisem, by doradzaĺ mu, jak walczyĺ z polskim rzŃdem: 

ĂPanie Tomaszu! Rozumiem wszystko ï ale nie zorientowağ siň pan, Ũe walenie w to 

towarzystwo przynosi efekt odwrotny od zamierzonego? Sugerujň zmianň strategii ï 

wszystkim zaleŨy nam na Polsce i dobru jej obywateli. Podpisano: pewien znany 

sňdzia, chociaŨ z innego profiluò. 

ťr·dğo: kulisy24.com 

[é] 

 

W czasach komunistycznych inwigilowağa legendarnego kapğana, DziŜ na zlecenie 

warszawskiego ratusza propaguje ideologiň LGBT. KompromitujŃca przeszğoŜĺ Jolanty Lange, 

tajnej wsp·ğpracowniczki SB o pseudonimie Panna, Rafağowi Trzaskowskiemu najwyraŦniej nie 

przeszkadzaé 

 

Weksle i kolejne kğopoty Kamila Durczokaé 

 

Koniec z marnowaniem ŨywnoŜci ï prezydent podpisağ ustawňé 

 

DziŜ idŃ do wybor·w z patriotycznymi hasğami, a jeszcze kilka miesiňcy temu bronili 

ideologii LGBT spod znaku tňczy. PSL tym razem ramiň w ramiň kroczy z Pawğem Kukizem, 

kt·ry wczeŜniej kreowağ siň na antysystemowego polityka. 

[Ale przez cztery lata gğosowağ w Sejmie za kaŨdŃ ustawŃ PiS] é 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Justyna Pochanke 



Paszkwile pisane na zlecenie wiceministra sprawiedliwoŜci, hejterka i minister ustalajŃ, co 

na kogo rozesğaĺ. Ğukasz Piebiak byğ w resorcie odpowiedzialny za sŃdownictwo. Jest ï jak 

opisuje Onet, odpowiedzialny za internetowŃ sprawň oczerniania sňdzi·w. Jego dymisja nie 

koŒczy sprawy. O tym, jakimi metodami wspiera siň dobrŃ zmianň: 

Jakub Sobieniowski: ï To ten czğowiek byğ celem, miňdzy innymi i jego rodzina. A to 

prawie minuta o tym, jakie byğy plany popsucia mu opinii. 

ťr·dğo: onet.pl 

Pisownia oryginalna 

Emilia: DzieŒ dobry Panie Ministrze. Czy informacje sŃ przydatne? I czy coŜ z nimi 

robimy? 

Ğ. Piebiak: Ja to juŨ kiedyŜ dostağem, ale nie miağem pomysğu jak wykorzystaĺ wiňc 

nie wykorzystağem. JeŜli pani ma, to Ŝwietnie. 

Emilia: Pomysğ mam taki. Rozesğaĺ to anonimowo do wszystkich oddziağ·w Iustitii. 

I do samego zainteresowanego. Gazety odpadajŃ, bo brak dowod·w. Mam numer do 

mňŨa kochanki. Jest moŨliwoŜĺ skorzystania z bramek internetowych lub z karty 

sim, ale nie mam jej na kogo zarejestrowaĺ. Mogň zagadaĺ z R. (tu pada nazwisko 

znanego dziennikarza TVP). MoŨe on pogrzebie, ale brak Ŧr·dğa i dowod·w, trochň 

kiepsko. Jakie jest pana zdanie? I czy og·lnie nam coŜ to da. Czy nam pomoŨe? 

Ğ. Piebiak: MyŜlň, Ũe da i pomoŨe. WaŨne, Ũeby siň rozeszğo choĺby i po Iustitii, 

z kim mamy do czynienia. Ludzie to rozniosŃ, a Markiewicz przygaŜnie, widzŃc, co 

na niego jest. MoŨe Kuba (jak wynika z innych wiadomoŜci, kt·re widzieliŜmy, 

chodzi o Jakuba IwaŒca, bliskiego wsp·ğpracownika wiceministra Piebiaka) miağby 

pomysğ jak to rozpowszechniĺ, nie zostawiajŃc Ŝlad·w? 

JS: ï Ğukasz Piebiak, kt·ry pisağ o przygaszaniu czğowieka za pomocŃ rozniesionych 

informacji, niepopartych dowodami i bez zostawiania Ŝlad·w, do dzisiaj byğ wiceministrem 

sprawiedliwoŜci. 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sňdzi·w Polskich ĂIUSTITIAò: ï Co bňdzie, 

jeŜli taka akcja dotknie obojňtnie kogo? A jeŨeli nas dotknie, to moŨe dotknŃĺ kaŨdego. 

Jarosğaw Gowin, wicepremier, minister nauki i szkolnictwa wyŨszego: ï Tego typu 

praktyki, gdyby do nich dochodziğo, sŃ w oczywisty spos·b nieakceptowalne. 

Dziennikarz: ï Skandaliczne. 

Gowin: ï Nieakceptowalneé 

Jerzy StňpieŒ, byğy prezes Trybunağu Konstytucyjnego_ ï Hejt to polegağ takŨe na 

oszczerstwach, no, to oszczerstwo jest bardzo groŦnym przestňpstwem. 

JS: ï Nawet hejterka siň bağa, Ũe ğamie prawo. Wiceminister nie miağ takich wŃtpliwoŜci. 

Uspokajağ i zachňcağ: 

Mam nadziejň, Ũe mnie nie zamknŃ. 

O bezkarnoŜci: 

Emilia: Pogadam z dziennikarzami i porozsyğam pisma. Anonimowo, mailem, ale i 

listami. Jedyny problem to nie mam adres·w i-maili. Zrobiň wszystko tak jak 

umiem, jak zawsze. Za rezultat nie rňczň, ale postaram siň. Mam nadziejň, Ũe mnie 

nie wsadzŃ. 

Ğ. Piebiak: Za czynienie dobra nie wsadzamy. 

JS: ï Ğukasz Piebiak tak planowağ rozpowszechnianie informacji beŨ dowod·w i Ŝlad·w i 

zapewniağ o bezkarnoŜci. Teraz sam, jak pisze i zapewnia, Ũe stağ siň ofiarŃ: 

Ăébyğem ofiarŃ hejtu inspirowanego przez przeciwnik·w zmian w sŃdownictwieéò 

ťr·dğo: PAP 

JS: ï Ale podje siň do dymisji, jednoczeŜnie groŨŃc Onetowi pozwem. Tylko Ũe on nie 

znalazğ czasu ani odwagi, by zmierzyĺ siň z pytaniami, a Onet tak. Pokazağ dowody: duŨy zapis 

jego internetowej korespondencji. 

Magdalena GağczyŒska, dziennikarka portalu Onet.pl: ï Mamy gruby plik dokument·w, 

kt·re potwierdzajŃ to, Ũe miňdzy paniŃ EmiliŃ a wiceministrem Piebiakiem dochodziğo do 

czňstych, regularnych kontakt·w, a kontakty te miağy na celu przede wszystkim 

dyskredytowanie sňdzi·w tak zwanych niepokornych. 



JS: ï Telewizyjne archiwum peğne jest takich zdjňĺ, kt·re ŜwiadczŃ o bliskiej wsp·ğpracy 

ministra i byğego wiceministra. Dlatego opozycja pyta o dymisjň ministra Zbigniewa Ziobry, a 

rzeczniczce PiSu takie pytania siň nie podobajŃ: 

Anita CzerwiŒska, Prawo i SprawiedliwoŜĺ: ï Pana pytania sŃ za daleko idŃce. 

Borys Budka, Platforma Obywatelska: ï Cokolwiek dzieje siň w resorcie sprawiedliwoŜci, 

nie dzieje siň bez wiedzy i zgody Ziobry. 

JS: ï W tym momencie Ğukasz Piebiak m·wiğ nawet o szefie: 

Emilia: Jak program Panie Ministrze? 

Ğ. Piebiak: Super. WğaŜnie przesyğam Szefowi by i on siň ucieszyğ. 

Emilia: Bardzo delikatny program. 

JS: ï To kolejny zapis korespondencji byğego wiceministra sprawiedliwoŜci z hejterkŃ, jest 

w nim mowa o wynagrodzeniu: 

Emilia: Dopiero skoŒczyğam wysyğanie maili. CzňŜĺ adres·w mailowych jest 

nieaktualnych, bo odrzucajŃ lub sŃ zmienione. Jutro zliczň, ile poszğo, ale bardzo 

duŨo, myŜlň, Ũe ok. 200. Postaram siň wziŃŜĺ jutro za listy do sŃd·w, jak dam radň, 

bo padam z n·g. Dobranoc. PS. ŧŃdam podwyŨki. 

Ğ. Piebiak: Dziňkujň bardzo. Teraz trzeba wypoczŃĺ by dalej walczyĺ o dobrŃ 

zmianň. O podwyŨce siň pomyŜli. 

 

Mateusz Morawiecki, premier: ï Przyjmň dymisjň pana ministra Piebiaka i sŃdzň, Ũe 

to koŒczy tň sprawň. 

 

Krystian Markiwicz, prezes Stowarzyszenia Sňdzi·w Polskich ĂIUSTITIAò: ï 

Pewnie ğeb tej oŜmiornicy jest w ministerstwie sprawiedliwoŜci. 

JS: ï Ofiar hejtu Emilii byğo 20 albo wiňcej. Onet pokazağ i to: 

Piebiak: Pani Emilio, moŨe tŃ aborcjň to jako ostateczne rozwiŃzanie zastosujemy? 

JS: ï Wtedy wiceminister rozmawiağ o tak bolesnych i intymnych informacjach oraz o ich 

zastosowaniu: éostateczne rozwiŃzanie zastosujemy? 

JS: ï Emilia, z kt·rŃ Ğukasz Piebiak planowağ coŜ takiego, to jednoczeŜnie tak chwaliğa w 

Internecie, to jej oryginalny komentarz: 



Emi@MalaEmi ï jul 20 

WypowiedŦ sňdziego ministra @LPiebiak w Sejmie choĺ przerywana wrzaskiem 

i krzykami opozycji merytoryczna i Konkretna. 

Zakochağam siň Ǆ Ǆ Ǆ 

Brawo !! !! !!  

JS: ï P·Ŧniej zapytağa Ğukasza Piebiaka, czy nadal aktualne jest grzebanie przy sňdzim 

Markiewiczu, a minister odpowiadağ, Ũe tak, Ũe trzeba mu odpğaciĺ: 

Emilia: Dziennikarz do MK (Markiewicza Krystiania) bňdzie grzebaĺ. Nadal 

aktualne? 

Ğ. Piebiak: OczywiŜcie. Plugawy wywiad GW z nim puŜciğa. Trzeba odpğaciĺ. 

 

Konrad Pogoda, peğnomocnik Emilii: ï Pani Emilia, w Ũaden spos·b nie 

usprawiedliwiajŃc tego, co robiğa. Ale ona niewŃtpliwie po prostu wykonywağa to, te 

wszystkie rzeczy, kt·re byğy jej niejako zlecane. 

 

Oni sŃ ministrami sprawiedliwoŜci wğaŜnie dlatego, Ũe sŃ do tego zdolni, a nie mimo 

tego. A tyle byğo krzyku, kiedy m·wiğem o wsp·ğczesnych bolszewikach. 

Donald Tusk 

PrzewodniczŃcy Rady Europejskiej 

ťr·dğo: twitter.com/donaldtusk 

Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

Hejterka bağa siň, Ũe p·jdzie siedzieĺ, minister uspokajağ, Ũe za dobre uczynki nie 

wsadzamy. Kto osŃdzi ministra Piebiaka? Kto sprawdzi czy w ministerstwie nie dziağa cağa 

farma trolli, szkalujŃca ludzi na polityczne zam·wienie? Czy, m·wiŃc kr·tko, juŨ nikt nigdy 

przez tego pana hejtowany nie bňdzie? 

- OczywiŜcie byğem hejtowany przez cağa grupň hejter·w. 

Arleta Zalewska: ï Sňdzia Waldemar ŧurek to jeden z pokrzywdzonych w sprawie 

o pom·wienie i zniewaŨanie w Internecie, za kt·rym ma staĺ miňdzy innymi blogerka Emilia. 

- Tutaj jest szereg naruszeŒ i prokuratura powinna dziağaĺ. 

[é] 

 

RwŃca rzeka w Tajlandii i polski policjant ratujŃcy ludzié 

 

W Jaskini śnieŨnej w Tatrach najtrudniejszy moment. Ratownicy znaleŦli ekwipunek 

poszukiwanych grotoğaz·w i centymetr po centymetrze czoğgajŃ siň dalej. Przed nimi szczeliny 

tak wŃskie, Ũe nawet najszczuplejsi muszŃ wypuszczaĺ powietrze z pğuc, by siň przecisnŃĺé 

ǃ 
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Wakacje jeszcze siň nie skoŒczyğy, ale juŨ wiadomo, Ũe Polskň odwiedzi w tym roku 

rekordowa liczba turyst·w. Na wakacyjny wypoczynek staĺ teŨ coraz wiňcej Polak·w. 

Znaczna poprawa jakoŜci Ũycia Polak·wé 

MA: ï Kolejna afera w Inowrocğawskim ratuszu. Za zorganizowanŃ grupŃ hejter·w stağ 

poseğ Krzysztof Brejza, nie kto inny. [Nie Piebiak?] 

 

MA: ï Bioterroryzm jako globalne zagroŨenie. JuŨ dziŜ premiera Ăsğugi wojnyò. 

 

MA: ï W lipcu wynagrodzenia w przedsiňbiorstwach byğy wyŨsze o prawie 7,5% niŨ rok 

wczeŜniej, a na rynku pracy rozchwytywani sŃ zwğaszcza wykwalifikowani pracownicyé 

 

MA: ï Ruch jednokierunkowy na śnieŨkňé 

 



MA: ï Zero tolerancji dla internetowego hejtu ï takŃ strategiň stosuje: 

Zjednoczona Prawica [od dziŜ, bo do wczoraj hejt kwitğ w najlepsze w ministerstwie 

sprawiedliwoŜci]. 

MA: ï Dzisiej wsp·ğpracň z ministerstwem sprawiedliwoŜci zakoŒczyğ sňdzia Jakub 

Iwaniec. To reakcja na publikacje jednego z portali, kt·ry zarzuciğ sňdziemu kontakty z 

internetowŃ hejterkŃ. 

Maksymilian Maszenda, Anna Olszak: ï W zwiŃzku z publikacjŃ portalu Onet wsp·ğpracň 

z resortem sprawiedliwoŜci zakoŒczyğ dziŜ sňdzia Jakub Iwaniec. 

Zbigniew Ziobro: ï Nie bňdň tolerowağ tego rodzaju zachowaŒ, [bo do wczoraj 

tolerowağem]. JeŜli pojawiŃ siň w przyszğoŜci osoby, kt·re byğyby zamieszane w ten proceder 

niezaleŨnie z kt·rej strony, bňdň dziağağ r·wnie stanowczoé 

MM: ï Sňdzia Ğukasz Piebiak [dotychczasowy zastňpca Ziobry], kt·ry wczoraj zğoŨyğ 

rezygnacjň, to wieloletni czğonek Stowarzyszenia Sňdzi·w ĂIUSTITIAò, miağ wiedzieĺ 

o dziağaniach internautki polegajŃcych na anonimowym rozsyğaniu do sňdzi·w i medi·w 

kompromitujŃcych informacji na temat innych sňdzi·w, miňdzy innymi na szefa stowarzyszenia 

ĂIustitiaò. Czğonkowie domagajŃ siň dziŜ sejmowej komisji Ŝledczej, kt·ra zbadağaby sprawň. 

Miğosz Manasterski, publicysta, [fundacja pod nazwŃ] agencja informacyjna: ï WyglŃda 

na to, Ũe jest to pewnego rodzaju rozgrywka w Ŝrodowisku sňdziowskim [opğacana przez 

ministr·w sprawiedliwoŜci]. Z kaŨdej strony bohaterami tej sprawy sŃ osoby w jakiŜ spos·b 

powiŃzane z tym Ŝrodowiskiem. 

MM: ï Sprawie, kt·rej gğ·wnŃ bohaterkŃ jest kobieta [a nie minister Piebiak?] o imieniu 

Emilia: 

ésňdzi·w wrzuca takŨe do sieci 

ĂZnam tň paniŃ z Twittera. Nie wiem, co i gdzie wysyğağa. Nie bňdň siň wypowiadağ 

na temat kontakt·w z niŃò ï m·wi Onetowi wicemin. Ğukasz Piebiak 

[I zupeğnie nie rozumiem, dlaczego musiağem siň podaĺ do dymisji]. 

 

ĂObecnie jesteŜmy w trakcie rozwodu. ŧona jest osobŃ uzaleŨnionŃ od alkoholu oraz 

Ŝrodk·w psychotropowych (benzodiazepiny), cierpi r·wnieŨ na zaburzenia 

emocjonalne (typu borderline), byğa czňsto hospitalizowana. [I tylko tyle, a moŨe 

choĺ naleŨy do Platformy Obywatelskiej?] Przez cağy czas wspierağem Ũonň, nawet 

w momentach kryzysu, gdy zn·w zaczynağa piĺ i przyjmowaĺ Ŝrodki 

psychotropowe. Jest mi bardzo przykro, Ũe wykorzystujecie PaŒstwo osobň w takim 

stanie, do politycznego ataku na MS Ğukasza Piebiakaò. 

[CzyŨby zredagowağa pani Emilia, teŨ na zam·wienie?] 

Opozycja sprawň kobiety [kt·rej, panie Maszenda?] i sňdzi·w przedstawionŃ przez portal 

wykorzystuje do atakowania rzŃdu: 

Lubnauer: - é kt·re byğy znane za czas·w PRLé 

Michağ Karnowski, publicysta, tygodnik ĂSieciò: ï Opozycja zarzuca juŨ znowu i to jest 

mňczŃce, bo to jest destrukcja Ũycia publicznego, sğowa tak nie adekwatne do realnoŜci danego 

wydarzenia, Ũe sama stacza siň, moim zdaniem, w jakieŜ odmňty niewiarygodnoŜci. [PrzecieŨ 

powiedziağa tylko o czasach PRL] 

MM: ï CzňŜĺ dziennikarzy zwraca uwagň na coraz czňstsze wykorzystywanie do tak 

zwanego hejtu w Internecie, r·wnieŨ przez sňdzi·w [zwğaszcza wiceministr·w], ale przede 

wszystkim przez polityk·w: 

ĂPrzy okazji afery ĂMağej Emiò warto przyjrzeĺ siň r·wnieŨ podobnym sytuacjom w 

innych miejscach ï choĺby aktywnej tutaj i ostro hejtujŃcej ĂBeacie Kaò, jak siň 

okazuje, zwiŃzanej z biurem prasowym PO. Jak rozliczacie to wszystkich, 

uczciwieò. 

Marcin Makowski 

ťr·dğo: twitter.com/makowski_m 

MM: ï DziŜ konto juŨ nie istnieje. Internauci juŨ jakiŜ czas temu alarmowali, Ũe 

ukrywajŃca siň pod pseudonimem Ăbeata_ka kobietaò, to internetowa hejterka opğacana przez  

Radosğaw PoszwiŒski 



@beata_ka zmieniğa nicka na @Ka_Beata. ŧe niby juŨ nie pracuje w biurze 

prasowym PO 

Beata Kurek podr·Ũowağa do ĂGubinò z uŨytkownikiem Sğawomir Neumann 

Adam Zemeğka, doktor, psycholog spoğeczny, Collegium Civitas: ï Hejt, powszechnie 

nazywany mowŃ nienawiŜci, no bo on jest wğaŜnie tym, czym zajmujŃ siň trolle, czasami 

nazywamy ich hejterami takŨe, a wiňc jest sŃczeniem, metaforycznie, Ũeby to ujŃĺ, jadu, 

wylewaniem swoich frustracji, obraŨaniem innych. 

MM: ï Dziennikarze i politycy wielokrotnie zarzucali teŨ Platformie Obywatelskiej 

finansowanie miňdzy innymi internetowego profilu wykorzystujŃcego agresjň i kğamstwa 

w politycznej walce. Platforma Obywatelska na to nie reaguje. Maksymilian Maszenda, 

WiadomoŜci. 

[Tak wyglŃda pr·ba rozmydlenia sprawy: wiele o wszystkim, tylko nie ma przytoczenia 

stwierdzeŒ Onetu]. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Justyna Pochanke 

Kolejny czğowiek ministra Ziobry wylatuje z ministerstwa. Byğ czğonkiem grupy hejtujŃcej 

sňdzi·w, bo to nie tylko minister Piebiak, akcjŃ zohydzania niepokornych sňdzi·w zajmowağa 

siň w ministerstwie cağa brygada. Co robi Ũona sňdziego, czy sňdzia ma kochankň, czy 

piňcioletnie dziecko na pewno jest jego ï tym siň zajmowali i puszczali w ruch internetowe 

paszkwile. 

Krzysztof Sk·rzyŒski: ï Tak, dokğadnie tak brzmiağo polecenie: 

Polecenie od sňdziego z min. SprawiedliwoŜci: ĂTrzeba mu ostro doje**ĺò 

ťr·dğo: onet.pl 

KS: ï Ũeby zaatakowaĺ tego sňdziego. OdbiorcŃ byğa blogerka o imieniu Emilia, a ten 

wulgarny rozkaz wydağ sňdzia ministerstwa sprawiedliwoŜci. 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sňdzi·w Polskich ĂIUSTITIAò: ï Prywatnie 

jako sňdzia, jako Polak czujň siň beznadziejnie, Ũe takie rzeczy sŃ zağatwiane tutaj ï w gmachu 

ministerstwa sprawiedliwoŜci. My cağy czas m·wiliŜmy, Ũe dla takich os·b nie ma miejsca w 

takim urzňdzie, jak ministerstwo sprawiedliwoŜci. 

KS: ï Korespondencja, kt·rŃ opublikowağ Onet, to gotowa instrukcja, jak za pomocŃ 

insynuacji publicznie zniszczyĺ tego sňdziego za to, Ũe krytykowağ wğadze. Zniszczyĺ opinie 

o nim, uŨywajŃc do tego najintymniejszych, prywatnych spraw. 

Hejt na zlecenie ministerstwa? 

Emilia: Kuba, udupiamy go na maxa? 

Iwaniec: TeŨ sňdzia. A on to jeb*ka. Kawağ chu*a 

Emilia: Ile lat ma to dziecko 

Jakub Iwaniec: teraz przydağby siň atak na Markiewicza 

Emilia: Nie chodzi o waŨne sprawy. Chodzi o bzdurki by siň ponaŜmiewaĺ 

Iwaniec: Markiewicz ï alimenciarz z Iustiti. Trzeba mu ostro doje**ĺ 

Emilia: Ok. Fota. I parň fakt·w w skr·cie. Nie pğaci aliment·w? 

Iwaniec: pğaci. Konkubinie, z kt·rŃ mieszka. Dla picu. Sp·jrz w oŜw(iadczenie) 

maj(Ńtkowe) 

Emilia: 500 plus pobiera? 

Iwaniec: Nie. Ma jedno dziecko. Piotrusia. Z sňdziŃ, z kt·rŃ mieszka, Ũyje itp. 

Emilia: Wyluzuj. Jutro pogrzebie i coŜ wymyŜlimy. Czemu go nie chcemy? 

Iwaniec: prezes Iustiti. Gğ·wny rozgrywajŃcy kasty 

KS: ï Sňdzia Jakub Iwaniec po publikacji Onetu zostağ zwolniony z ministerstwa 

sprawiedliwoŜci. Wczoraj podağ siň takŨe do dymisji ten wiceminister, kt·ry r·wnieŨ miağ 

kierowaĺ atakami na niewygodnych dla wğadzy sňdzi·w. To Ğukasz Piebiak, do wczoraj prawa 

rňka Zbigniewa Ziobry. 

Marta KoŨuchowska-Warywoda, Stowarzyszenie Sňdzi·w Polskich ĂIustitiaò: ï Taka 

dziağalnoŜĺ jest bez precedensu i nie mieŜci siň w jakichkolwiek standardach paŒstwa prawa. 

JesteŜmy przekonani, Ũe w akcji dyskredytacji sňdzi·w mogğa braĺ udziağ znacznie wiňksza 

grupa os·b niŨ wynika to z dotychczasowych publikacji Onetu. 



KS: ï To jeszcze jeden fragment ï plan uderzenia w sňdziego za pomocŃ spraw 

rodzinnych i jego dziecka: 

Iwaniec: numer do niego 

Emilia: tel zağatwie 

Iwaniec: (tutaj zostaje podany numer telefonu do Krystiana Markiewicza) 

Emilia: Ale karta mi potrzebna. Nie mogň jej zarejestrowaĺ na siebie. 

Emilia: imiň i nazwisko konkubiny? 

Iwaniec: (w zağŃczonym pliku podaje nazwisko partnerki sňdziego Markiewicza) 

Iwaniec: teŨ sňdzia. A on to jeb*ka. Kawağ chu*a 

Emilia: ile lat ma dziecko 

Iwaniec: 5 

Emilia: Konkubinat? 

Iwaniec: on jŃ zdradzağ skur***l 

Iwaniec: tak 

Emilia: Dow·d? Nazwisko? Cokolwiek by siň zaczepiĺ 

Iwaniec: zaraz 

KS: ï Nie ma pan wraŨeniaé 

Stanisğaw Karczewski, marszağek senatu, Prawo i SprawiedliwoŜĺ: ï Nie mam Ũadnego 

wraŨenia. Ale panie redaktorze. Nie funkcjonowağo. Proszň zgğosiĺ siň do rzecznika. 

KS: ï Ta nerwowa reakcja marszağka senatu zostağa zarejestrowana zaraz po tym, jak 

opozycja, najwiňksze zrzeszenie prokurator·w i Ŝrodowiska sňdziowskie zaŨŃdağy dymisji 

Zbigniewa Ziobry. I nie tylko jej. 

Marta KoŨuchowska-Warywoda, dalszy ciŃg komunikatu: ï ŧŃdamy powoğania 

przez Sejm RP komisji Ŝledczejé 

Schetyna: ï Nie zaakceptujemy tego, Ũe wyrzucenie tego jednego urzňdnika sprawň 

zamyka. Sprawa dotyczy bezpoŜrednio ministra Ziobry. [Jednak Schetyna zaakceptowağ]. 

KS: ï Wiceminister Piebiak w jednej wiadomoŜci do blogerki instruowağ, jak atakowaĺ 

niewygodnych sňdzi·w, chwaliğ jej wysiğki i uŨywağ sğowa Ăsuperò, by podsumowaĺ efekty tej 

akcji dyskredytacyjnej, po czym dodaje, Ũe wyŜle to szefowi, tu cytat Ăby i on siň ucieszyğò 

Emilia: Jak program Panie ministrze? 

Ğ. Piebiak: Super. WğaŜnie przesyğam Szefowi by i on siň ucieszyğ 

KS: ï Zbigniew Ziobro, do wczoraj szef Ğukasza Piebiaka, wezwany przez opozycjň do 

dymisji, nie zamierza jej skğadaĺ. 

Anita CzerwiŒska, Prawo i SprawiedliwoŜĺ: ï Nie ma takich plan·w, Ũeby minister Ziobro 

byğ odwoğany. 

Rafağ GrupiŒski, Platforma Obywatelska: ï Trzeba powiedzieĺ, po tym co widaĺ w 

ministerstwie sprawiedliwoŜci, a to jest wierzchoğek g·ry lodowej, raczej mafia polityczna. 

KS: ï Kobieta o imieniu Emilia, kt·ra na zlecenie wiceministra i sňdziego z ministerstwa 

miağa dyskredytowaĺ sňdzi·w, takŨe przy uŨyciu spraw rodzinnych, takŨe dzieci, 

w oŜwiadczeniu przeprosiğa tych 

Blogerka Emilia: ï ĂPrzepraszam tych, kt·rych hejtowağam. ŧağujň tego. 

Chciağabym umieĺ cofnŃĺ czasò. 

Ă(é) Polska, Polacy, muszŃ poznaĺ prawdň o tym, jak dziağa machina propagandy i 

niszczenia ludzi w Polsceò. 

ťr·dğo: wyborcza.pl 

[NaleŨy teraz dokğadnie, z duŨŃ iloŜciŃ szczeg·ğ·w opisaĺ, czego pani dokonağa, podaĺ 

nazwiska skrzywdzonych, a zwğaszcza kto pracowağ przy tym oczernianiu. Bez tego pani 

przeproszenie nie ma Ũadnej wartoŜci]. 

KS: ï W systemowe niszczenie i dyskredytowanie sňdzi·w miağ byĺ zaangaŨowany nie 

tylko wiceminister Piebiak i wsp·ğpracujŃcy z nim w ministerstwie Jakub Iwaniec. 

Marcin Matczak, profesor, Wydziağ Prawa i Administracji, Uniwersytet Warszawski: ï 

Wydaje mi siň, Ũe jest mağo prawdopodobne, Ũe ta sprawa jest aktywnoŜciŃ wyğŃcznie tej pani 

czy wyğŃcznie wiceministra. Wiemy o tym, Ũe takich kont jest wiňcej. Wiemy o tym, Ũe ten atak 

na sňdzi·w jest zmasowanyé 



KS: ï Broniĺ sňdzi·w przed atakami polityk·w, broniĺ niezaleŨnoŜci sňdzi·w powinna 

Krajowa Rada SŃdownictwa. Oto ostatnie komunikaty tej rady. Ani sğowa o tym, Ũe sňdziowie 

byli szkalowani przy udziale urzňdnik·w z ministerstwa sprawiedliwoŜci. Dla przypomnienia, 

skğad tej rady zostağ zmieniony przez PiS. Dalej nie wiadomo jednak, kto popierağ nowych 

czğonk·w, by mogli tu zasiadaĺ, bo nowa marszağek sejmu dziŜ zn·w odm·wiğa publikacji tych 

dokument·w, mimo prawomocnego, jasnego wyroku sŃdu, Ũe to informacja jawna. Krzysztof 

Sk·rzyŒski, Fakty. 

 

JP: ï Polacy muszŃ siň dowiedzieĺ, jak dziağa machina niszczenia ludzi ï pisze hejterka, 

kt·rej zlecano rozsyğanie paszkwili. Pytanie, kto tň machinň rozğoŨy na czňŜci pierwsze? Kto 

ujawni wszystkich pomysğodawc·w i zleceniodawc·w? Kto zbada ich komputery? Czy 

ministerstwo Zbigniewa Ziobry skontroluje teraz prokurator Zbigniew Ziobro, o tym: 

Maciej Knapik: ï Jeden okrzyk, ale argument·w kilka tu na pikiecie pod gabinetem 

ministra w siedzibie resortu. 

Marta KoŨuchowska-Warywoda, Stowarzyszenie Sňdzi·w Polskich IUSTITIA: ï 

Oczekujemy dziağaŒ prokuratury niezaleŨnej i dymisji pana prokuratora generalnego. 

[Czy w taki gğos opinii publicznej Jarosğaw KaczyŒski siň teŨ wsğuchuje, czy teŨ jak 

w przypadku KuchciŒskiego przem·wi dopiero po latach?] 

MK: ï Pierwszy argument odwoğuje siň do standardu i dobrego obyczaju Ũycia 

politycznego: 

My sňdziowie sŃd·w powszechnych, otrzymujŃc powoğanie, ŜlubowaliŜmy staĺ na 

straŨy prawa, sprawiedliwoŜĺ wymierzaĺ zgodnie z przepisami prawa, bezstronnie 

wg wğasnego sumienia, a w postňpowaniu kierowaĺ siň zasadami godnoŜci i 

uczciwoŜci. Dzisiaj sňdziowska niezawisğoŜĺ okazağa siň uzaleŨnieniem od wğadzyé 

Piotr Kğadoczny, HelsiŒska Fundacja Praw Czğowieka: ï On plami [kto?], za swoich 

wsp·ğpracownik·w takŨe powinien politycznie odpowiadaĺé 

MK: ï WŜr·d argument·w za odejŜciem ministra Ziobry jest ten o odpowiedzialnoŜci 

bezpoŜredniej 

Emilia: Jak program Panie Ministrze? 

Ğ. Piebiak: Super. WğaŜnie przesyğam Szefowi by i on siň ucieszyğ 

MK: ï Oto skoro w dyskusji wiceministra z hejterkŃ pojawia siň zdanie: ĂŨe szef siň 

ucieszyò ï powstaje pytanie o wiedzň czy udziağ w procesie samego ministra Ziobry. 

Marcin Matczak, dalszy ciŃg wypowiedzi: ï Szefem pana wiceministra Piebiaka jest pan 

minister Ziobroé 

Borys Budka, Platforma Obywatelska: ï Nie wierzň, by Piebiak nie dziağağ bez 

politycznego umocowania swojego szefa. 

MK: ï To wŃtek, kt·ry prokuratura przynajmniej powinna zbadaĺ. Ale problem, Ũe 

minister Ziobro jest teŨ szefem prokuratury generalnej, przeğoŨonym wszystkich prokurator·wé 

Robert Kropiwnicki, Platforma Obywatelska: ï Prokurator generalny nie jest 

zainteresowany tym, Ũeby sam siebie pogrŃŨyğ, wiňc jego podwğadni nie bňdŃ tego realizowaĺ. 

MK: ï To zdaniem opozycji niedopuszczalne. Konflikt interes·w. Na czele prokuratury 

badajŃcej sprawň powinien staĺ juŨ ktoŜ inny, nawet jeŜli miağoby siň okazaĺ, Ũe Ziobro 

o niczym nie wiedziağ, a Piebiak m·wiŃc o szefie, tylko Ũartowağ. 

Waldemar Paruch, profesor, szef centrum analiz strategicznych kancelarii prezesa rady 

ministr·w: ï Zakğadamy, Ũe minister wie wszystko, co siň dzieje w resorcie, Ũe wie o tym, co siň 

dzieje w przestrzeni publicznej. 

JP: ï A nie powinien? 

WP: ï Pani redaktor, to w paŒstwie demokratycznym niewykonalne. 

MK: ï Ale w Polsce po roku 2016 minister i jednoczeŜnie prokurator generalny wie i moŨe 

duŨo wiňcej, bo wtedy znowelizowano prawo o prokuraturze. 

Patryk Jaki, wypowiedŦ archiwalna: ï 4 marca 2016 roku koŒczy siň paŒstwo teoretyczne. 

MK: ï W paŒstwie praktycznym: 

Prokurator Generalny sprawuje kontrolň nad czynnoŜciami operacyjno-

rozpoznawczymi 

WglŃd w materiağy zgromadzone w toku kontroli operacyjnej 



MoŨe zwr·ciĺ siň o przeprowadzenie czynnoŜci 

MK: ï w razie sprzeciwu ustawa zakğada postňpowanie sğuŨbowe lub dyscyplinarne 

i chodzi teŨ o te postňpowania, kt·re dotyczŃ jego samego czy teŨ resortu. 

Michağ Wawrykiewicz, adwokat, Inicjatywa Ăwole sŃdyò: ï Kompetencje prokuratora 

generalnego sŃ nieograniczone, zwierzchnoŜĺ nad prokuratorami, nad postňpowaniami. 

MK: ï Ale wğaŜnie tak miağo byĺ: jawna kontrola i wğadza. 

Ziobro: ï Najgorsze sŃ tak zwane naciski niejawne, najgorsze jest to, co dzieje siň za 

zamkniňtymi drzwiami, za kulisami. 

MK: ï Teraz doszğo do niejawnych nacisk·w hejterskich na sňdzi·w, a zakulisowy w tym 

udziağ miağo samo ministerstwo sprawiedliwoŜci. To smutna karykatura zapowiadanych 

uroczyŜcie reform, oczyszczenia i jawnoŜci. 

Beata Szydğo, wypowiedŦ archiwalna: ï Tak. Mam peğne zaufanie doé 

MK: ï Zbigniew Ziobro zasiada w Krajowej Radzie SŃdownictwa, Zbigniew Ziobro 

powoğuje rzecznik·w dyscyplinarnych, Zbigniew Ziobro wreszcie, powoğağ specjalny zesp·ğ do 

spraw dyscyplinarnych i na czele tego zespoğu postawiğ ministra Piebiaka. 

Krzysztof Parchimowicz, Stowarzyszenie Prokurator·w ĂLex Super Omniaò: ï 

Wsp·ğczujň, bo jest to trochň rozdwojenie jaŦni. 

Radosğaw Fogiel, Prawo i SprawiedliwoŜĺ: ï Proszň siň nie obawiaĺ pod tym wzglňdem. 

MK: ï To komentarz PiS-u, a prokuratura wszczňğa postňpowanie sprawdzajŃce ï to 

formuğa rutynowa, nie oznacza Ũadnych konkretnych dziağaŒ. Maciej Knapik, Fakty. 

[Sğowa, sğowa ï w sumie bezsilnoŜĺ i Ũadnego skutku. A m·wiğo siň, Ũe sğowo zabija ï nie 

zawsze, nie wszystkich]. 

 

JP: ï Reuters, Die Welt, The Washington Post, zachodnie dzienniki i portale piszŃ 

o skandalu w resorcie sprawiedliwoŜci, o haniebnych metodach. Czy prezes KaczyŒski daruje 

ministrowi Ziobrze politycznŃ odpowiedzialnoŜĺ za ten skandal, pyta: 

Jakub Sobieniowski: ï To pytanie, czy prezes wybaczy ministrowi, Fakty zadağy tylko 

politykom zwiŃzanym z PiS-em, kiedyŜ i teraz. 

PJK: ï Jest za co dziňkowaĺé 

Joanna Kluzik-Rostkowska: ï Zbigniew Ziobro miağ zniszczyĺ ten wymiar 

sprawiedliwoŜci, kt·ry byğ wczeŜniej, to mu siň udağo, ale przy okazji tak ur·sğ, Ũe myŜlň, Ũe 

nawet Jarosğaw KaczyŒski jest tym zadziwiony/ 

Bernadeta Krynicka, Prawo i SprawiedliwoŜĺ ï Tych informacji duŨo jest fağszywych, 

hejtu, fejt-news·w i nie moŨemy siň na takich informacjach opieraĺ. 

JS: ï Posğanka PiS-u m·wi o hejcie i fejt-newsach w momencie, gdy to wiceminister 

Zbigniewa Ziobry odszedğ ze stanowiska po publikacji o tym, Ũe hejtowağ, czyli oczerniağ 

i wsp·ğorganizowağ hejt na skalň masowŃ, takŨe z uŨyciem gromadzonych [przez ministerstwo] 

informacji osobistych, intymnych, ale i niepotwierdzonych. 

Paweğ Poncyliusz, kandydat Koalicji Obywatelskiej do sejmu: ï Te zielone teczki, 

o kt·rych m·wi siň przy okazji tej sprawy hejterki, nie sŃ kompletowane takŨe na polityk·w 

z obozu Prawa i SprawiedliwoŜci? 

[é] 

ǃ 
2019-08-22 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3513 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Michağ Adamczyk 

PotňŨna burza w Tatrach i wiele ofiar, takŨe niestety Ŝmiertelnych. 

Zginňğo 5 os·b: czworo po stronie polskiej, w tym dwoje dzieci, a jedna osoba po 

sğowackiej stronie g·r. Co najmniej 80 os·b zostağo rannych lub poszkodowanych. Piorun 

uderzyğ miňdzy innymi w ğaŒcuch pod Giewontem, kt·rego trzymali siň turyŜci. Kilka os·b 

poraŨonych piorunem trzeba byğo reanimowaĺ. 

Akcja ratunkowa nadal trwaé 



[MyŜlň, Ũe ğaŒcuch na Giewont, a i w innych partiach g·r, powinien byĺ przerywany co 

jakiŜ czas, a w tych miejscach powinny byĺ plastikowe czňŜci, aby piorun nie leciağ swobodnie 

po cağym ğaŒcuchu i zabijağ wszystkich trzymajŃcych siň ludzi]. 

 

W Jaskini śnieŨnej wciŃŨ bez skutkué 

 

Trzynasta emerytura na stağe, ma byĺ wypğacana kaŨdego roku. 

 

GğoŜny sprzeciw wobec internetowych hejter·w. 

 

Michağ Karnowski, publicysta: ï Ja bym sobie Ũyczyğ, myŜlň, Ũe kaŨdy Polak by sobie 

Ũyczyğ, Ũeby kaŨda partia polityczna rozliczağa siň: z nieprawidğowoŜciami, z jakimiŜ ludzkimi 

sğaboŜciami, bğňdami ï w taki spos·b, jak to czyni ob·z Jarosğawa KaczyŒskiegoé 

 

Krajowa Rada SŃdownictwa domaga siň pisemnych wyjaŜnieŒ, kt·rych nazwiska pojawiğy 

siň w sprawie dyskredytowania sňdzi·w, opisanej przez jeden z portali. Ale w tej sprawie 

zar·wno sňdziowie, jak i politycy opozycji stosujŃ podw·jne standardy. 

[é] 

 

Inowrocğaw i protest mieszkaŒc·w przed miejskim ratuszem. Urzňdnicy mieli wystawiaĺ 

fağszywe faktury, a z nielegalnie pozyskanych pieniňdzy finansowaĺ internetowych hejter·w. 

WŜr·d os·b powiŃzanych z aferŃ wymieniany jest Krzysztof Brejza, szef sztabu wyborczego 

Koalicji Obywatelskiejé 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Justyna Pochanke 

Akcja ratunkowa na Giewoncie trwaé 

 

Poczt·wki peğne nienawiŜci. W resorcie sprawiedliwoŜci rosğa grupa przestňpcza. 

[é] 

Krzysztof Sk·rzyŒski: ï Pierwsza prezes SŃdu NajwyŨszego byğa celem ataku, a tak 

wspierany i awansowany przez wğadze wpğywowy dziŜ sňdzia miağ o niej pisaĺ w 

korespondencji z innymi sňdziami, takŨe w ostatnim czasie awansowanymi: 

Sňdzia Tomasz Szmyd z ministerstwa sprawiedliwoŜci: 

Radzň siň spakowaĺ, poŨegnaĺ i wyp**rdalaĺ 

DziŜ pracuje w Radzie [KRS], kt·ra ma pilnowaĺ niezaleŨnoŜci sňdzi·wé 

Konrad Wytrykowski piŃğ siň z sŃdu rejonowego, aŨ do powoğanej przez PiS Izby 

Dyscyplinarnej w SŃdzie najwyŨszymé 

Proponujň akcjň wysyğania poczt·wek z hasğem Wyp**r***aj 

Sňdzia Rafağ Stasikowski wysyğa emotikon uŜmiech i kciuk w g·rň: 

Nach Dojczland 

 

Ministerstwo sprawiedliwoŜci II 

Wczoraj wykonaliŜmy kolejny krok we wğaŜciwym kierunku, ale jeszcze dğuga 

droga przed nami. Robimy swoje 

MSII zostağ przez Gazetň WyborczŃ zidentyfikowany jako Ğukasz Piebiak. Akcja 

wymierzona w prezes Gersdorf odbyğa siň. 

Michağ Lewandowski, rzecznik SŃdu NajwyŨszego: ï Tych mejli, kartek, telefon·w 

o obrzydliwej treŜci byğo mn·stwo. 

KS: ï W SŃdzie NajwyŨszym ruszyğo postňpowanie dyscyplinarne wobec sňdziego 

Wytrykowskiego, choĺ on zaprzeczyğ, Ũe inspirowağ ataki na prezes. 

Seria korespondencji pokazywana od kilku dni przez Onet, pokazuje, jak zorganizowany 

byğ system oczerniania, niszczenia anonimami, nierzadko wulgarnymi, upublicznianymi 

materiağami sňdzi·w, kt·rzy nie zgadzajŃ siň z sŃdowŃ rewolucjŃ w sŃdach. Zaczynağo siň od 

wymiany korespondencji w zamkniňtym gronie, to dğuga lista nazwisk urzňdnik·w z 

ministerstwa sprawiedliwoŜci, kilku sňdzi·w wybranych przez PiS do nowej Krajowej Rady 



SŃdownictwa, a nawet ï jak pisze Onet ï byğ tu sňdzia powoğany przez obecnŃ wğadzň do SŃdu 

NajwyŨszego. To z tego grona czňsto miağy wychodziĺ pomysğy, kt·re nierzadko potem 

realizowağa Emilia [eS], blogerka dyskredytujŃca na zlecenie, a za jej poŜrednictwem grupa 

prorzŃdowych dziennikarzy. Od kilku dni wiadomo, Ũe zorganizowana akcja byğa wymierzona 

w szefa najwiňkszego Stowarzyszenia Sňdziowskiego, krytyka zmian w sŃdownictwie [Krystian 

Markiewicz], a od dziŜ wiadomo, Ũe celem dyskredytacji byğa r·wnieŨ pierwsza prezes SŃdu 

NajwyŨszego, Mağgorzata Gersdorf. 

Marcin Mitera, rzecznik Krajowej Rady SŃdownictwa: ï Prezydium Krajowej Rady 

SŃdownictwa oczekuje, Ũe czğonkowie Krajowej Rady SŃdownictwa, kt·rych nazwiska 

pojawiajŃ siň w mediach w zwiŃzku z tŃ aferŃ, niezwğocznie zğoŨŃ pisemne wyjaŜnienia co do 

swojego udziağu w tym procederze. 

Beata Morawiec, byğa prezes SŃdu Okrňgowego w Krakowie: ï Najbardziej straszne 

i przeraŨajŃce jest to, Ũe nie robiŃ to ludzie przypadkowi, ludzie, kt·rzy sŃ jakimiŜ, prawda, 

internetowymi trollamié [piszmy wprost: zdeprawowanymi wyrzutkami] 

KS: ï Peğnomocniczka blogerki, Emilii powiedziağa dziŜ, Ũe kobieta otrzymywağa za swojŃ 

dziağalnoŜĺ pieniŃdze od sňdzi·w przychylnych wğadzy. Krzysztof Sk·rzyŒski, Fakty. 

 

JP: ï Reforma sŃd·w byğa konieczna, by oczyŜciĺ sŃdy ze zğodziei i nikomu 

niepotrzebnych zğog·w. Mieli przyjŜĺ lepsi, sprawni, prawi i sprawiedliwi. I sprawni 

rzeczywiŜcie sŃ. O tym, jak wyglŃda sňdziowska elita: 

Jakub Sobieniowski: ï Marszağek senatu byğ oburzony brakiem kultury. 

Karczewski: ï Proszň zachowywaĺ siň jednak z kulturŃé 

JS: ï Ale chodziğo mu o grzeczne pytanie dziennikarza, a nie o to, co i jak planowağ ten 

urzňdnik ministerstwa sprawiedliwoŜci [ale juŨ znamy]. 

 

JP: ï Londyn, Borys Johnson i Brexit. 31 paŦdziernika opuszczamy Uniň ï m·wi brytyjski 

premier, a rzŃd pisze tajny raport i prognozuje skutki. O operacji, kt·ra wpğynie na Ũycie 

milion·w ludzi, w tym miliona Polak·w: 

Maciej Woroch: ï Kolejki na granicach, pustki w sklepach, brak lekarstw i moŨliwe 

przerwy w dostawach prŃdu ï Za 70 dni tak ma wyglŃdaĺ Zjednoczone Kr·lestwo ï napisano w 

tajnym rzŃdowym raporcie, jeŜli speğniŃ siň zapowiedzi premiera Borysa Johnsona. 

Borys Johnson, premier Wielkiej Brytanii: ï PodstawŃ zaufania w polityce jest zasada, Ũe 

jeŜli masz wynik referendum, powinieneŜ dziağaĺ zgodnie z instrukcjami wyborc·w. WğaŜnie 

dlatego musimy opuŜciĺ Uniň 31 paŦdziernika ï z umowŃ albo bez niej. 

[A moŨe tylko poğowa Brytyjczyk·w powinna opuŜciĺ Uniň? Brexit nie jest teŨ zasadŃ 

kadencyjnŃ: poğowa chce byĺ poza UniŃ? To przez cztery lata Wielka Brytania bňdzie poza 

UniŃ. Potem jak chce druga poğowa Brytyjczyk·w ï przez cztery lata jest w Unii. Losu narodu 

nie wyznacza siň przez gğosowanie niestety. Musi to byĺ zadanie Ŝwiatğych umysğ·w. To jest 

zadanie Kr·lowej i Izby Lord·w. Tak zawsze byğo w historii Wielkiej Brytanii]. 

MW: ï Na szefa brytyjskiego rzŃdu w ParyŨu czekağy dziŜ uŜcisk dğoni i uŜmiech. Ale 

Emmanuel Macron nie miağ dla niego Ũadnych brexitowych prezent·w: 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: ï Chcň to jasno podkreŜliĺ ï w przyszğym miesiŃcu 

nie znajdziemy czasu na porozumienie o wyjŜciu, kt·re znacznie r·Ũniğoby siň od oryginağu. 

MW: ï Pağac Elizejski, Brexit wedğug Johnsona, jest wciŃŨ nierozwiŃzywalnŃ zagadkŃ, 

podobnie jak w Berlinie, choĺ Angela Merkel nie straciğa jeszcze cağkiem nadziei na unikniňcie 

chaosu i gigantycznych kğopot·w po obu stronach Kanağu. 

Angela Merkel, kanclerz Dojczlandu: ï Na pewno znajdziemy rozwiŃzanie w ciŃgu 

najbliŨszych dw·ch lat, ale moŨe uda nam siň to zrobiĺ w trzydzieŜci dni. Dlaczego nie? 

MW: ï Kğopot z backstopem, czyli pomysğem na unikniňcie granicy miňdzy obu 

Irlandiami polega na tym, Ũe wpisano to do umowy wynegocjowanej przez Theresň May. Borys 

Johnson nazywa go antydemokratyczny, Bruksela ï nieusuwalnym. 

Catherine Bernard, profesor, wydziağ prawa europejskiego, Uniwersytet w Cambridge: ï 

Politykom ğatwo jest m·wiĺ: moŨemy wyjŜĺ z Unii choĺby po poğudniu, ale oni nie rozumiejŃ, 

Ũe to bardzo trudna operacja, kt·rej konsekwencje wpğynŃ na Ũycie milion·w ludzi. 



MW: ï W tym na okoğo milion Polak·w mieszkajŃcych na wyspach. Nowa szefowa 

brytyjskiego MSW planuje zakoŒczenie swobodnego przepğywu unijnych obywateli: noc 31 

paŦdziernika na 1 listopada. JeŜli Brexit bňdzie twardy, moŨe to oznaczaĺ cağŃ masň kğopot·w, a 

jedynym zabezpieczeniem moŨe byĺ zdobycie statusu osoby osiedlonej. 

Barbara Drozdowicz, szefowa organizacji East European Resurce Centre: ï Gwarantuje 

nasze prawa imigracyjne, gwarantuje nasze prawo do pracy, do emerytury, do wynajmu 

mieszkania, zakupu mieszkania, moŨemy jeŦdziĺ samochodem, jednym sğowem: moŨemy Ũyĺ 

jak normalni ludzie w Wielkiej Brytanii. 

MW: ï Termin skğadania wniosk·w mija 31 grudnia 2020 roku. 

MW:ï Za 70 dni Brexit bňdzie ï twardy, bez Ũadnych porozumieŒ albo miňkki, jeŜli 

Johnson jakimŜ cudem zgodzi siň na umowň wynegocjowanŃ przez poprzedni rzŃd. Bardziej 

prawdopodobne jednak, Ũeby powstrzymaĺ brexitowŃ katastrofň, konieczne bňdŃ: usuniňcie 

premiera z urzňdu i wybory. Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

[No, no]. 
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TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Michağ Adamczyk 

Cztery ofiary Ŝmiertelne i 157 os·b rannych po wczorajszej burzy w Tatrach. Jest 

udzielana pomoc i liczenie strat.  

Tragiczne Ũniwo burzy w Tatrach. 

 

SzokujŃce zeznania w sprawie fabryki trolli w Inowrocğawiu. 

 

Przebojowa jesieŒ jest tylko z TelewizjŃ PolskŃ. 

 

Akcja poszukiwawcza trwağa jeszcze dzisiaj. Burmistrz Zakopanego ogğosiğ trzydniowŃ 

Ũağobň, kt·ra potrwa do niedzieli. 

éNiekt·re Ŝrodowiska lewicowe wykorzystağy tragediň do tego, by ŨŃdaĺ usuniňcia 

krzyŨa z Giewontu. Gdy akcja poszukiwawcza jeszcze trwağa, wydawany w Polsce przez 

Dojcz·w tabloid ĂFakt24.plò opublikowağ artykuğ pod tytuğem: Zab·jczy krzyŨ na Giewoncie. 

Historia zna straszne przypadkié Znany z udziağu w antyrzŃdowych demonstracjach profesor 

Jan Hartman z Uniwersytetu JagielloŒskiego apeluje o usuniňcie krzyŨa z Giewontu. (KrzyŨ 

nadal zabija! UsunŃĺ z Giewontu!) MieszkaŒcy Podhala odpowiadajŃ: To jest kompletny absurd. 

PrzecieŨ krzyŨ jest, byğ i bňdzie. 

- To jest nasza historia i polska historia zwiŃzana jest z krzyŨem i naleŨy go chroniĺ, 

absolutnie. 

Arkadiusz JabğoŒski, profesor, socjolog, Katoliczki Uniwersytet Lubelski: ï Walczy siň 

nie tylko z klerem, nie tylko z KoŜcioğem, ale walczy siň z symbolikŃ chrzeŜcijaŒskŃ. 

Filip Memches, publicysta, tygodnik.TVP.pl: ï Mamy do czynienia z zaostrzeniem debaty 

publicznej i przekraczaniem kolejnych granic. 

Tylko w tym roku symbole religijne w Polsce byğy juŨ kilkukrotnie publicznie 

profanowane, na marszach Ŝrodowisk LGBT. W takim marszu w Warszawie nawet wziŃğ udziağ 

prezydent stolicy. Rafağ Trzaskowski [Platforma Obywatelska] juŨ na poczŃtku swojej kadencji 

podpisağ tak zwanŃ deklaracjň LGBT+, dajŃcej specjalne przywileje lesbijkom, gejom, 

biseksualistom i transwestytom [transseksualistom, jak chce TVP]. [I tak od tragedii na 

Giewoncie moŨna dojŜĺ do LGBT]. Teraz, jego partyjny kolega, prezydent Poznania ogğosiğ 

zorganizowanie zajňĺ z edukacji seksualnej ï ruszŃ juŨ w przyszğym roku. Miasto juŨ teraz 

przeznaczy kilkadziesiŃt tysiňcy zğotych na specjalne szkolenia dla nauczycieli. 

Marta Mazurek, radna miasta Poznania, Platforma Obywatelska: ï Przewidujemy, Ũe dla 

klas si·dmych i ·smych szkoğy podstawowej, a takŨe w szkoğach Ŝredniché 

Wğadze Poznania ogğosiğy swŃ decyzjň w zaledwie kilka dni po specjalnym apelu 

Episkopatu Polski, kt·ry jasno sprzeciwiğ siň seksualizacji dzieci w szkoğach. 



Paweğ Rytel-Adrianik, ksiŃdz, doktor, rzecznik Konferencji Episkopatu Polski: ï Rodzice 

majŃ konstytucyjne prawo do tego, Ũe w szkole ich dzieciom sŃ przekazywane treŜci zgodne z 

systemem wartoŜci rodzic·w i zgodne z podstawŃ programowŃ. Karol Jağtuszewski, 

WiadomoŜci. 

[Konstytucja nie m·wi, Ũe treŜci majŃ byĺ zgodne z podstawŃ programowŃ. Lepiej, Ũeby 

dwunastoletnie dziecko rodziğo dziecko]. 

 

Ratownicy odnaleŦli ciağo jednego z dw·ch grotoğaz·w [w śnieŨnej]. Szanse, Ũe drugi 

przeŨyğ, sŃ minimalne. 

 

Wojsko polskie wraca na misje pokojowe ONZ. 

 

Nowy kodeks etyki dla sňdzi·w. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Justyna Pochanke 

154 rannych, w tym cztery Ŝmiertelneé 

Okoğo czternastej piorun uderzyğ w krzyŨ na Giewoncie, nastňpnie cağa energia przeniosğa 

siň po mokrych skağach na ğaŒcuchy, kt·rych w tamtym momencie trzymağo siň kilkadziesiŃt 

os·bé [Pioruny uderzyğy kilkakrotnie w niewielkich odstňpach czasu]. 

Tomasz Wojciechowski, ratownik TatrzaŒskiego Ochotniczego Pogotowia Ratunkowego: 

ï Pod jednym z ğaŒcuch·w turysta prowadziğ akcjň resuscytacyjnŃ, w momencie, kiedy doszğo 

do kolejnego wyğadowania, turysta ten zostağ w tym momencie strŃcony w kierunku Ŧlebu, na 

szczňŜcie nic mu siň zğego nie stağo, ale widaĺ, Ũe ci ludzie pomimo dramatycznej sytuacji na 

miejscu przez cağy czas r·wnieŨ spieszyli z pomocŃ innym. 

[Resuscytacja krŃŨeniowo-oddechowa. RKO ï zesp·ğ czynnoŜci stosowany u 

poszkodowanego, u kt·rego wystŃpiğo podejrzenie nagğego zatrzymania krŃŨenia, czyli ustanie 

czynnoŜci serca z utratŃ ŜwiadomoŜci i bezdechem]. 

 

JP: ï Nerwy w kampanii. Kto wyŨej, bliŨej, kto bardziej widoczny. 

 

Najnowszy sondaŨ dla Fakt·w. Widaĺ pewne polityczne zmiany: PiS -5; Koalicja 

Obywatelska +3. SondaŨ zrobiony po tym, jak Onet ujawniğ skandal w ministerstwie 

sprawiedliwoŜci. Polacy ten skandal mogli oceniĺ: 

Jakub Sobieniowski: ï Ten dzieŒ to juŨ wyborcza kampania na cağego. Gospodarcza 

wizyta premiera na ślŃsku. I zbi·rka podpis·w Koalicji Obywatelskiej. I nowe hasğo wyborcze 

Lewicy: ĂLEWICA ğŃczy nas przyszğoŜĺò. 

Proszň powiedzieĺ, na kt·rŃ partiň by pan(i) zagğosowağ(a)? 22.08.2019 

ťr·dğo: Kantar dla ĂFakt·wò TVN i TVN24 

PiS = 39% (-5) 

Koalicja Obywatelska = 30% (+3) 

Lewica = 11% 

PSL K15 = 6% (+2) 

Konfederacja = 6% (+1) 

Andrzej Rychard, profesor, socjolog, Polska Akademia Nauk: ï BiorŃc pod uwagň skalň 

tych r·Ũnic, skalň wzrostu dla Koalicji i skalň spadku dla Prawa i SprawiedliwoŜci kto wie, czy 

to nie jest poczŃtek dğuŨej trwajŃcego tego trendu. 

JS: ï JeŜli siň juŨ przebrnie przez ulubione zdanie polityk·w, Ũe najwaŨniejszym sondaŨem 

sŃ wybory, to moŨna usğyszeĺ ciekawe opinie, zwğaszcza Ũe w sondaŨu juŨ padğy, gdy Onet 

ujawniğ juŨ rozmowy urzňdnik·w Zbigniewa Ziobry o planach oczerniania sňdzi·w [nie bňdň 

powtarzağ nagraŒ Onet-u] é 

Gdyby wyborczy wynik byğ taki, jak sondaŨ dla Fakt·w TVN i TVN24 ï PiS nie miağoby 

samodzielnej wiňkszoŜci: PiS 224; Konfederacja 8; Koalicja Obywatelska 160; PSL K15 22; 

Lewica 45. 

 



JP: ï WiňkszoŜĺ pytanych chce dymisji ministra Ziobry i jeŜli nawet okaŨe siň nietykalny, 

o jego resorcie po tym skandalu nie da siň myŜleĺ: resort sprawiedliwoŜci. [Resort to wszyscy 

sňdziowie i prokuratorzy oraz sŃdy wszystkich szczebli, wiňc trzeba uŜciŜliĺ: nie da siň myŜleĺ o 

ministerstwie sprawiedliwoŜci i o ministrze sprawiedliwoŜci]. 

Gdyby dymisja ministra sprawiedliwoŜci wisiağa w powietrzu, na otwarcie tej debaty 

raczej nie przyszliby: bliski wsp·ğpracownik premiera, Marek Suski i bliski wsp·ğpracownik 

prezydenta, Andrzej Dera, a przyszli. Ba, w tej debacie w dzieŒ ofiar totalitaryzmu (22 sierpnia) 

wziŃğ udziağ nawet szef wymienionej przez PiS nowej Krajowej Rady SŃdownictwa i on takŨe 

sğuchağ tego: 

Zbigniew Ziobro: ï Podziağy, przynajmniej w Polsce, w dobie dzisiejszych spraw, kt·re 

teŨ wziňğy siň w mediach, doprowadziğy do gorszŃcych sytuacji. Wszyscy, kt·rzy dopuszczajŃ 

siň przewinieŒ czy niewğaŜciwego zachowania powinni byĺ traktowani r·wno tak samoé 

JS: ï Minister Ziobro powt·rzyğ to, co od kilku dni m·wiŃ politycy PiS-u, Ũe afery 

z uŨywaniem siğy paŒstwa do szkalowania niewygodnych sňdzi·w, to tylko sp·r miňdzy 

sňdziami. A potem nie odpowiedziağ ani na jedno pytanie, takŨe o swojŃ politycznŃ 

odpowiedzialnoŜĺ. 

Marcin Warchoğ, wiceminister sprawiedliwoŜci: ï To jest kğ·tnia w rodzinie. 

JS: ï Tylko ostatnie publikowane przez Onet i Gazetň WyborczŃ korespondencje miňdzy 

ludŦmi z ministerstwa sprawiedliwoŜci, internetowŃ blogerkŃ, a bliskimi obecnej wğadzy 

sňdziami pozwalajŃ precyzyjnie pokazaĺ, jak wyglŃdağ system, kt·ry miağ dyskredytowaĺ [czy 

to na pewno juŨ czas przeszğy?] niewygodnych dla wğadzy sňdzi·w. W tej grupie byğo trzech 

(Jarosğaw Dudzicz, Maciej Nawacki, Dariusz Drajewicz) z nowej powoğanej Krajowej Rady 

SŃdownictwa, byğ sňdzia z Katowic, dw·ch rzecznik·w dyscyplinarnych (Arkadiusz Cichocki, 

Przemysğaw Radzik, Michağ Lasota) sňdzia SŃdu NajwyŨszego (Konrad Wytrykowski) szef 

biura prawnego nowej KRS (Tomasz Szmydt) trzej wpğywowi sňdziowie (Dariusz KaliŜ, 

Ireneusz Wilczkiewicz, Rafağ Stasikowski) nawet sňdzia z ministerstwa (Jakub Iwaniec). 

Wszystkich ich ğŃczy to, Ũe awanse zawdziňczajŃ obecnej ekipie rzŃdzŃcej. To oni mieli 

inspirowaĺ ataki na niesprzyjajŃcych wğadzy sňdzi·w, kt·rych wykonawcŃ bywağa nierzadko 

miňdzy innymi sğynna juŨ od kilku dni blogerka o imieniu Emilia (S). Ta grupa mogğa czuĺ silne 

wsparcie, bo jej patronem byğ wiceminister sprawiedliwoŜci, Ğukasz Piebiak, w resorcie 

nazywany byğ gğ·wnym kadrowym, bo to on przeprowadzağ personalnŃ rewolucjň w sŃdach. Ale 

przede wszystkim do wtorku, gdy zostağ odwoğany ze stanowiska, Ğukasz Piebiak byğ prawŃ 

rňkŃ, najbardziej zaufanym czğowiekiem Zbigniewa Ziobry. 

[JeŜli na to tak patrzeĺ, to jest to Ăkğ·tnia w rodzinieò, bo oni wszyscy majŃ tytuğy sňdzi·w, 

ale wszyscy oni byli bŃdŦ nadal sŃ przede wszystkim waŨnymi urzňdnikami paŒstwowymi. 

Jest jeszcze druga kwestia, cağkowicie przemilczana w Polsce, a omawiana na Zachodzie 

w prasie i w mediach: dw·ch adwokat·w miağo ĂzaszantaŨowaĺ i przekonaĺò Emiliň i to ona 

odsğoniğa znane obecnie fakty ï czy moŨe byĺ dalszy ciŃg szczeg·ğ·w?] 

ǃ 
2019-08-24 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3660 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Michağ Adamczyk 

Poznajemy kolejne szczeg·ğy tak zwanej fabryki hejtu, czyli zorganizowanego w urzňdzie 

miejskim w Inowrocğawiu [ale o zorganizowanym hejcie w ministerstwie sprawiedliwoŜci juŨ 

nie pamiňtamy, bo ten w Inowrocğawiu nie jest PiS-u, ale Platformy Obywatelskiej. I kogoŨ 

Inowrocğaw hejtowağ?] 

Wysoka ocena rzŃdu Prawa i SprawiedliwoŜci [wystawiona sobie przez Prawo i 

SprawiedliwoŜĺ]. 

Czy poseğ Krzysztof Brejza zarzŃdzağ farmŃ trolli? 

 

Fani zafascynowani Robertem KubicŃ. 

 

Prawo i SprawiedliwoŜĺ rozpoczňğo konwencje regionalne. Na poczŃtek ToruŒ i 

Bydgoszcz. Podczas inauguracyjnych spotkaŒ premier Mateusz Morawiecki zapowiadağ dalszŃ 



politykň opartŃ na dw·ch filarach: na jakoŜci finans·w publicznych i polityce spoğecznej, kt·ra, 

jak m·wi, zmienia politykň cağego kraju. [A wiňc Ũegnaj przekopie Mierzei WiŜlanej, Ũegnaj 

tunelu dojazdowemu do świnoujŜcia, o centralnym porcie komunikacyjnym juŨ nie pamiňtamy, 

a nawet nie bňdzie pieniňdzy na poprawň stanu dr·g lokalnych. Ale czy tego wystarczy na 

sfinansowanie ogromnych obietnic?] 



Norbert Maliszewski, profesor, politolog, Uniwersytet Kardynağa Stefana WyszyŒskiego: 

ï W druŨynie, od rzŃd·w Platformy i PSL, poparcie PiSu siň nie zuŨyğo, tylko jest rekordowo 

wysokie, a dzieje siň to dziňki programom spoğecznym typu trzynasta emerytura, typu 500+. 

[Trzynasta emerytura dağa emerytowi 880 zğotych rocznie, czyli 73 zğote miesiňcznie i to 

spowodowağo, Ũe od tej chwili emeryt stağ siň zamoŨnym?] 

Artur Wr·blewski, politolog, Uczelnia Ğazarskiego: ï Pamiňtaĺ naleŨy, Ũe rzŃd PO-PSL-u 

do tej pory raczej zabierağ, a nie dawağ, czy to jeŜli chodzi o pieniŃdze z OFE, czy to jeŜli chodzi 

o mieszkania ludzi w Warszawie w ramach zğodziejskiej reprywatyzacji, czy chociaŨby w 

ramach podniesienia wieku emerytalnego. 

 

SzczeciŒscy dziağacze Prawa i SprawiedliwoŜci zarzucajŃ przedstawicielowi PO-KO 

kğamstwo przed sŃdem. Chodzi o Sğawomira Nitrasa, kt·ry jest jedynkŃ Koalicji Obywatelskiej 

w Koszalinie, ale to nie jedyne nazwisko na listach Koalicji Obywatelskiej, kt·re budzi powaŨne 

wŃtpliwoŜcié 

Jeszcze tydzieŒ wczeŜniej tğumaczyğ siň na sali sŃdowej z dziağalnoŜci w kampanii sprzed 

ponad dekadyé 

SondaŨ poparcia partii politycznych 

ťr·dğo: dorzeczy.pl N 1046 22.08.2019 r. 

PiS = 44,9%; Koalicja Obywatelska = 30,4%; Lewica = 9,8%; PSL K15 = 6,8% 

 

Milionowy pacjent odebrağ e-receptň w Szczecinkué 

W gabinecie otrzymujemy karteczkň z kodem, udajemy siň z niŃ do apteki, gdzie 

farmaceuta prosi jedynie o numer pesel ï to wszystko. [A jak nie ma leku, to karteczka jest nadal 

waŨna w innej aptece? Tak, jeŜli leki nie zostağy wydane. Sprawdzam ten tekst w grudniu, teraz 

juŨ nie ma karteczek. Po wpisaniu przez lekarza recepty do systemu, system wysyğa sms do 

pacjenta z kodem recepty, podaje siň go wraz z peselem w aptece]. 

 

Hoğd dla polskich bohater·w walczŃcych pod Falaise [Francja]é 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Diana Rudnik 

Jedna z najtrudniejszych akcji goprowc·w i jeden z najtrudniejszych dylemat·w. Choĺ 

serce karze iŜĺ po koleg·w, rozum m·wi, by zwolniĺ. Nie po to, by ciağa dw·ch grotoğaz·w 

porzuciĺ, ale po to, by nikogo wiňcej nie straciĺé 

éw szpitalach wciŃŨ jest jeszcze 29 os·b ï to po wczorajszej burzy w Tatrach. 

 

Bardzo droga ostatnia drogaé 

 

Lewica ï Trybunağ Stanu dla ministra Ziobry i kalendarz przywr·cenia praworzŃdnoŜcié 

 

DR: ï Powiedzmy doŜĺ! ï alarmujŃ wsp·ğpracownicy Tadeusza Mazowieckiego 

w trzydziestŃ rocznicň powierzenia mu misji utworzenia rzŃdué OstrzegajŃ przed powrotem do 

paŒstwa z kierowniczŃ rolŃ jednej partiié 



Powiedzmy doŜĺ! TrzydzieŜci lat temu, 24 sierpnia 1989 roku, Sejm powierzyğ 

Tadeuszowi Mazowieckiemu misjň tworzenia rzŃdu, a 12 wrzeŜnia jego rzŃd uzyskağ 

wotum zaufania. Tadeusz Mazowiecki od podstaw zbudowağ rzŃd jako fundament 

demokratycznej wğadzy: koalicyjnoŜĺ traktowağ powaŨnie, nieskrňpowane dyskusje i 

r·ŨnorodnoŜĺ opinii byğy podstawŃ podejmowanych przez niego najtrudniejszych 

decyzji. Byğ samodzielnym dysponentem wğadzy paŒstwowej, odpowiedzialnym 

jedynie przed Sejmem. Odporny na pokusy wğadzy, z gğňbokim poczuciem sğuŨby, 

odszedğ kilkanaŜcie miesiňcy p·Ŧniej, gdy uznağ, Ũe straciğ spoğeczny mandat. Byğ 

przekonany, Ũe twarde zasady moralne i oparte na nich prawo tworzŃ autorytet 

demokratycznego paŒstwa ï wsp·lnoty wszystkich obywateli. Dzisiaj jest ona 

zagroŨona. Od przejňcia wğadzy przez Prawo i SprawiedliwoŜĺ dziejŃ siň w Polsce 

rzeczy budzŃce gğňboki niepok·j. PiS przejňğo wğadzň legalnie. Dostağo prawo do 

rzŃdzenia krajem zgodnie z udzielonym przez wyborc·w mandatem, wykroczyğo 

jednak poza ten mandat wielokrotnie, naduŨywajŃc i ğamiŃc Konstytucjň. By m·c 

zmieniaĺ ustr·j paŒstwa, PiS Konstytucjň praktycznie zawiesiğo. Od czterech lat 

paŒstwo prawa, oparte na r·wnorzňdnoŜci i podziale wğadz, zastňpowane jest wğadzŃ 

w rňkach Jarosğawa KaczyŒskiego. Obezwğadniane sŃ mechanizmy demokracji, 

zostajŃ fasady, za kt·rymi kryje siň samowola faktycznego dysponenta. Tak siň stağo 

z Trybunağem Konstytucyjnym, KrajowŃ RadŃ SŃdownictwa, czňŜciŃ SŃdu 

NajwyŨszego, kierownictwami sŃd·w powszechnych, mediami publicznymi, 

administracjŃ paŒstwa i podlegğŃ mu gospodarkŃ. Instytucje te podlegajŃ dziŜ woli 

jednego czğowieka, woli nieujňtej w regulacje i ograniczenia prawne. 

Przedstawiciele wğadzy szukajŃ wybieg·w, aby odm·wiĺ wykonania prawomocnych 

wyrok·w sŃd·w. Nie cofajŃ siň przed kğamstwem i oczernianiem przeciwnik·w. 

Towarzyszy temu propaganda przypominajŃca najgorsze czasy komunistycznego 

bezprawia. Polska zamienia siň w paŒstwo kierowane Ăpoza wszelkim trybemò [to 

zwrot wypowiedziany w sejmie przez Jarosğawa KaczyŒskiego]. Ten proces trzeba 

przerwaĺ, p·ki to moŨliwe, p·ki nie dosiňgnie on mechanizmu wybor·w, takŨe 

zmieniajŃc je w fikcjň. JeŜli to siň stanie, stracimy wolnoŜciowy dorobek trzech 

dekad. Zatoczymy krŃg i wr·cimy do paŒstwa z kierowniczŃ rolŃ jednej partii. Dla 

takiej Polski bňdzie miejsce najwyŨej tylko na marginesie Unii Europejskiej. W 

pierwszych jedenastu latach po akcesji budowaliŜmy pozycjň w Unii z sukcesem, 

czego wyrazem stağo siň kierowanie Parlamentem Europejskim i RadŃ EuropejskŃ 

przez Polak·w, a skutkiem finansowym ogromne Ŝrodki z unijnego budŨetu. Od 

czterech lat pozycja Polski upada. Nie wolno siň na to godziĺ! Nie ma dla Polski 

lepszego siedliska niŨ Unia Europejska. Miejsce, w kt·rym Ũyjemy, nie jest 

bezpieczne, doŜwiadczamy tego od kilkuset lat. BagatelizujŃc to, co robi wğadza, 

wystawimy na ryzyko nie tylko naszŃ wolnoŜĺ, ale i niepodlegğoŜĺ. ZbliŨa siň 

przeğomowa chwila dla Ojczyzny! Komu jej los nie jest obojňtny, komu nie jest 

obojňtne czy jego dzieci bňdŃ Ũyğy w pokoju i wolnoŜci, ten powinien gğosowaĺ 13 

paŦdziernika. O to apelujemy w dniu, gdy Sejm powierzyğ Tadeuszowi 

Mazowieckiemu misjň tworzenia pierwszego rzŃdu bez kierowniczej roli partii. Nie 

bierzmy na sumienia tego, co moŨe siň staĺ, gdy PiS dostanie na kolejne lata 

moŨliwoŜĺ niszczenia demokratycznego paŒstwa. OdsuŒmy ich od wğadzy. 

Powiedzmy doŜĺ! 

Warszawa, 24 sierpnia 2019 roku 

 

Pod apelem podpisağo siň ponad 40 dziağaczy i intelektualist·w wsp·ğpracujŃcych z 

Tadeuszem Mazowieckim. Maciej Knapik, Fakty. 

 

PoŨary w Amazonii to problem cağego Ŝwiata ï przekonuje premier Macroné 

Anna Kowalska z ParyŨa: ï W planie rozm·w wojna handlowa miňdzy Stanami 

Zjednoczonymi i Chinami oraz Ŝwiatowe konflikty w Syrii, Libii i na Ukrainie. Grupa G7 chce 

teŨ znaleŦĺ kompromis w sprawie Iranu po wycofaniu siň Stan·w Zjednoczonych z 

porozumienia nuklearnego. W zwiŃzku z gigantycznymi poŨarami las·w amazoŒskich program 
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obrad zostağ jednak w ostatniej chwili zmieniony. DziŜ wieczorem podczas inauguracyjnej 

kolacji liderzy majŃ podjŃĺ konkretne decyzje w tej sprawie. Prezydencja Francji w grupie G7 

toczy siň pod znakiem walki z nier·wnoŜciami. WğaŜnie dlatego po raz pierwszy na szczyt 

zaproszono miňdzy innymi przedstawicieli Indii i kraj·w afrykaŒskich. Ale r·Ũnic w sytuacji 

miňdzynarodowej jest tak wiele, Ũe grupa G7 tak bardzo podzielona, Ũe po zakoŒczeniu 

spotkania nie przewiduje siň nawet koŒcowego komunikatu. 

ǃ 
2019-08-25 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3572 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Michağ Adamczyk 

Szef sztabu wyborczego, Krzysztof Brejza, miağ osobiŜcie nadzorowaĺ zbiorowy hejt juŨ 5 

lat temu podczas kampanii przed wyborami samorzŃdowymi. 

 

Wakacyjna trasa dw·jki ï przystanek Opole. 

 

RzŃd obiecağ do tysiŃca zğotych od kaŨdego hektara, jeŨeli straty wyniosŃ ponad 70%. 

Podczas og·lnopolskich doŨynek we wsi w Kolnie minister rolnictwa obiecağ, Ũe pieniŃdze bňdŃ 

wypğacane juŨ w przyszğym miesiŃcué 

 

Dokğadnie za siedem tygodni wybory do parlamentu, na czele sondaŨy niezmiennie Prawo 

i SprawiedliwoŜĺé 

 

Za tydzieŒ na uroczystoŜci kolejnej rocznicy wybuchu drugiej wojny Ŝwiatowej do Polski 

przyleci amerykaŒski prezydenté 

 

Arcybiskup Marek Jňdraszewski, metropolita krakowski, odwiedziğ dziŜ szpital w 

Zakopanem osoby poszkodowane w czwartkowej burzy w Tatraché 

 

Relacje z Iranem i Brexit, to gğ·wne tematy drugiego dnia przyw·dc·w G7é 

 

Lewicowy brak pomysğu na Polskňé 

Norbert Maliszewski, profesor, politolog, Uniwersytet Kardynağa Stefana WyszyŒskiego: 

ï Lewica prezentuje r·Ũne pomysğy, ale problemem jest jej wiarygodnoŜĺ zwiŃzana 

z przeszğoŜciŃ, i z tym, Ũe tak naprawdň nie przedstawiono finansowaniaé [A kt·ra partia 

przedstawiğa finansowanie? MoŨe PiS?] 

Miğosz Manasterski, redaktor naczelny agencji informacyjnej: ï [lewica] stağa na 

ultraliberalnej pozycji, nie tylko nie zajmujŃca siň sprawami spoğecznymi i pracowniczymi, ale 

teŨ bardzo mocno wspierajŃc korporacje, wielki biznes. 

Do tych obietnic brakuje jeszcze, by dodali walkň z korupcjŃé wracajŃ sprawy SLD, 

wspomnienia, o kt·rych Polacy chcieliby zapomnieĺé 

Adrian Zandberg, lider Lewica Razem, kandydat lewicy do sejmu: ï Polska naprawdň nie 

jest skazana na rzŃdy prawicowych fanatyk·w. MoŨemy ich odsunŃĺ od wğadzyé 

 

To byğ wielki tydzieŒ dla polskiego tenisa. Nasi sportowcy tryumfowali na prestiŨowych 

turniejach w Stanach Zjednoczonych: Magda Linette, Ğukasz Kubot i Hubert Hurkacz zdobyli 

tytuğyé 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Diana Rudnik 

é Zapowiedzi wyborcze premiera i ministra to przede wszystkim wiňcej pieniňdzy. 

Jan Krzysztof Ardanowski, minister rolnictwa i rozwoju wsi: ï Formy pomocy kredytowej 

i prolongat, i podatkowych, i zmniejszania czynsz·w dzierŨawnych. 

Rolnik: ï Wiňcej liczymy na te unijne dopğaty i na te wsparcia. 

Politycy PiS-u o unijnych dopğatach akurat m·wiŃ mağo albo wcale. Rolnik ma byĺ 

wdziňczny za wsparcie PiS-owi, [a nie Unii, z kt·rŃ PiS prowadzi sp·r]. 



Mateusz Morawiecki, premier: ï Nie chcemy importu produkt·w zachodnich ideologii, 

r·Ũnych rewolucji obyczajowych. 

[é] Maciej Knapik, Fakty. 

 

Zwyczajni, a niezwykli bohaterowie akcji ratunkowejé 

 

DR: ï W obronie ofiar ï akcja baby shoes remember ï dzieciňce buciki na bramach i przed 

drzwiami koŜcioğ·w ï to znak solidarnoŜci ze wszystkimi skrzywdzonymi przez ksiňŨy 

pedofil·w. Po raz drugi w Polsceé 

 

Akcja CBA. Inowrocğaw afera fakturowa w ratuszu, urzňdnicy mieli wystawiaĺ puste 

faktury. śledztwo ruszyğo dwa lata temu, 16 os·b usğyszağo zarzuty, ale sprawa do sŃdu nie 

trafiğa. Dlaczego? Dlaczego teraz wraca w zupeğnie nowej odsğonie i dlaczego z posğem BrejzŃ 

w roli gğ·wnej, pyta: 

Paweğ Pğuska ï  

Ireneusz Stachowiak, byğy wiceprezydent Inowrocğawia: ï Z aferŃ fakturowŃ chodzi o to, 

Ũe poseğ, Krzysztof Brejza, zorganizowağ wydziağ propagandy obywatelskiej, my tak to 

nazywamy w Inowrocğawiu, wydziağ, kt·ry zajmowağ siň hejtowaniem miňdzy innymié 

Ryszard Brejza, prezydent Inowrocğawia: ï ŧyjemy juŨ, proszň paŒstwa, w Polsce, 

w kt·rej istotne jest nie to, czy doszğo do jakiegoŜ przestňpstwa czy nie, tylko najbardziej istotne 

jest to, kto dokonuje takiego zgğoszenia ï czy to jest nasz czğowiek, czy nie jest nasz czğowiek. 

PP: ï W cağej sprawie, o czym po przeszukaniach informowağo CBA, nie ma w og·le 

o hejcie czy zorganizowanej farmie trolli. 

Temistokles Brodowski, rzecznik prasowy Centralnego Biura Antykorupcyjnego: ï 

dotyczy wprowadzania do obiegu fağszywych fakturé 

 

DR: ï Brazylijskie wojsko staje do walki z gigantycznym poŨarem las·w w Amazonii. Do 

akcji skierowano 44 tysiŃce Ũoğnierzy, wspiera ich lotnictwo. O ratunek dla pğuc Ziemi modliğ 

siň dziŜ papieŨ Franciszeké 

 

DR: ï Jeden podpis, kt·ry moŨe przekreŜliĺ dorobek Ũycia. I historia ku przestrodze: Pani 

Danuta poszğa na zwykğy pokaz niezwykğych, jak wmawiano, sprzňt·w. Brak pieniňdzy nie byğ 

problemem, bo samowar dostağa w prezencie, tyle Ũe kwitujŃc odbi·r tak naprawdň potwierdziğa 

zakup. Za garnki moŨe straciĺ mieszkanieé 

[é] 

W Faktach to wszystko. 
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TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Edyta Lewandowska 

Przyszğoroczny budŨet Polski po raz pierwszy od trzydziestu lat moŨe nie mieĺ deficytu. 

ReceptŃ na sukces jest uszczelnienie systemu podatkowego. 

 

Donald Tusk i Ewa Kopacz mogŃ stanŃĺ przed Trybunağem Stanu za aferň vaté 

 

Kolejne dowody na zwiŃzki posğa Brejzy z wydziağem nienawiŜcié 

 

Wielka zabawa, wiele energii i bardzo liczna publicznoŜĺé 

 

Zmiana na stanowisku polskiego komisarza Unii Europejskiej. Polska otrzymağa 

propozycjň objňcia teki do spraw rolnictwa. W zwiŃzku z tym z kandydowania zrezygnowağ 

Krzysztof Szczerski, stosujŃc jednoczeŜnie innego kandydata, Janusza Wojciechowskiego, kt·ry 

w tej dziedzinie jest ekspertem. 



Piotr M¿ller, rzecznik rzŃdu: ï Naszym kandydatem do Komisji Europejskiej zostanie 

Janusz Wojciechowski wieloletni poseğ do Parlamentu Europejskiego, byğy prezes NajwyŨszej 

Izby Kontroli oraz przez wiele, wiele lat czğonek Komisji Rolnictwa w Parlamencie 

Europejskim, osoba, kt·ra swoim doŜwiadczeniem zawodowym oraz politycznym wğaŜnie byğa 

skupiona na sprawach rolnych. 

 

EL: ï Trybunağ Stanu dla byğego premiera, Donalda Tuska, byğej premier Ewy Kopacz 

i dw·ch ministr·w: ministra finans·w, Mateusza Rostowskiego i Mateusza Szczurka ï to 

postulat, kt·ry znalazğ siň w projekcie raportu komisji Ŝledczej do spraw wyğudzeŒ vat w latach 

2007-2015. BudŨet paŒstwa miağ wtedy straciĺ ponad 250 miliard·w zğotyché 

 

EL: ï Przyszğoroczny budŨet Polski moŨe byĺ pierwszym, w kt·rym nie bňdzie 

budŨetowej dziury, jutro zajmie siň nim rzŃdé 

Mateusz Morawiecki, premier w Bydgoszczy: ï Idziemy w kierunku zr·wnowaŨonego 

budŨetu i mamy ambicje, Ũeby ten budŨet byğ zr·wnowaŨony. 

Witold Modzelewski, profesor, prezes instytutu studi·w podatkowych: ï JeŨeli nie bňdzie 

Ũadnych nieprzewidywanych okolicznoŜci, a na razie nie przewidujň, Ũeby coŜ takiego miağo 

mieĺ miejsce, to mamy szanse ten budŨet r·wnieŨ na koniec przyszğego roku wykonaĺ. 

Norbert Maliszewski, profesor, politolog, Uniwersytet Kardynağa Stefana WyszyŒskiego: 

ï Brak deficytu budŨetowego to ogromny problem dla opozycji, kt·ra twierdziğa, Ũe nie bňdzie 

pieniňdzy na programy spoğeczne, wiňc zacznŃ siň informacje o tym, Ũe to jest niewiarygodne. 

 

EL: ï Znacznie gorsza niŨ w Polsce sytuacja gospodarcza panuje w grupie G7, najbardziej 

uprzemysğowionych paŒstw Ŝwiata. [I pani Lewandowska nie spaliğa siň ze wstydu po takim 

kğamstwie? A moŨe zwyczajnie nie rozumie, co m·wi?] Po spotkaniu G7 we francuskim Biarritz 

pğynŃ sprzeczne komunikaty. Donald Tramp nie wykluczyğ spotkania z przyw·dcŃ Iranu i 

porozumienia handlowego z Chinami. Jednak ze wzglňdu na amerykaŒsko-chiŒskŃ wojnň 

handlowŃ przyw·dcy nie przygotowali wsp·lnej deklaracji na zakoŒczenie spotkania. 

 

EL ï Konflikt interes·w na listach opozycji. 

 

Ponad 36 tysiňcy pŃtnik·w z cağej Polski dotarğo na jedno z najwiňkszych ŜwiŃt maryjnych 

w roku, odbywajŃcych siň w Jasnog·rskim Sanktuariumé 

 

Piňkna, ale i upalna koŒc·wka wakacji. Jak ostrzegajŃ synoptycy, w tym tygodniu 

miejscami w Polsce temperatura maksymalna osiŃgnie 30 do 34 stopni Celsjusza. IMiGW 

ostrzega teŨ przed burzami z grademé 

 

EL: ï Dziennikarze portalu TVP-INFO dotarli do zeznaŒ i dokument·w potwierdzajŃcych 

istnienie wydziağu nienawiŜci w inowrocğawskim ratuszu, kt·ry zajmowağ siň dyskredytowaniem 

politycznym konkurent·w prezydenta miasta oraz jego syna, posğa Platformy Obywatelskiej, 

Ryszarda Brejzy. Ofiary internetowego hejtu wezwağy Brejzň do dymisji z szefa sztabu 

wyborczego Koalicji Obywatelskiejé 

Artur Wr·blewski, politolog, Uczelnia Ğazarskiego: ï Mamy do czynienia krycia koleg·w 

przez koleg·w, czyli trochň jakby instytucji o charakterze mafijnym, gdzie waŨniejsza jest 

lojalnoŜĺ niŨ interes publicznyé 

Miğosz Manasterski, redaktor naczelny agencji informacyjnej ï Partie opozycyjne, 

szczeg·lnie PO, nie potrafiŃ siň zmierzyĺ z problemem korupcji, naduŨyĺ wğadzy, w tym 

momencie r·wnieŨ hejtu. Nie potrafiŃ ani wdroŨyĺ jakichŜ dziağaŒ naprawczych, ani nawet 

zareagowaĺ na problem, kt·ry juŨ jesté 

 

EL: ï Polacy nie chcŃ siň podpisywaĺ pod listami poparcia kandydat·w Koalicji 

Obywatelskiej na posğ·w i senator·w ï donosi Gazeta Wyborcza. DziŜ mija termin skğadania 

zawiadomieŒ o utworzeniu komitet·w wyborczych. 3 wrzeŜnia poznamy ostatecznŃ listň os·b 

ubiegajŃcych siň o mandatyé 



 

Tvn24bis ï Fakty ï Justyna Pochanke 

Trybunağ Stanu dla Donalda Tuska i Ewy Kopaczé 

Ewa Kopacz 

Obecnie rzŃdzŃcy wykorzystali juŨ Ministerstwo SprawiedliwoŜci i telewizjň 

publicznŃ, a teraz pr·bujŃ wykorzystaĺ Trybunağ Stanu do walki z opozycjŃ. Pan 

PrzewodniczŃcy Horağa uŨywa swojego stanowiska w Komisji jako kolejnego 

narzňdzia do walki z opozycjŃ przed wyborami. 

Trybunağ Stanu to nie klasyczny sŃd. O postawieniu kogoŜ przed Trybunağem nie decyduje 

prokurator, a decydujŃ politycy. Skğad Trybunağu zresztŃ poza jego przewodniczŃcym teŨ 

wybierany jest tu [w sejmie]. ZakğadajŃc, Ũe szef komisji rzeczywiŜcie zğoŨy wnioski do 

Trybunağu, a nie m·wi, Ũe je zğoŨy, by cokolwiek siň z nimi wydarzyğo, PiS bňdzie musiağ 

przekonaĺ do tego co najmniej 276 posğ·w. DziŜ tylu PiS nie ma, poza tym lada moment 

wybory, a procedura jest bardzo dğuga. ZakğadajŃc jednak, Ũe po wyborach coŜ siň zmieni, to w 

czysto hipotetycznym scenariuszu, ktoŜ skazany przez Trybunağ Stanu moŨe byĺ zmuszony do 

odejŜcia z polityki na dğugo. 

Do Trybunağu? 

Utrata praw wyborczych 

Pozbawienie mandatu 

Utrata odznaczeŒ 

Zakaz peğnienia funkcji kierowniczych w administracji 

Trybunağ moŨe teŨ stwierdziĺ przestňpstwo skarbowe, tyle Ũe ostatnie 30 lat udowodniğo, 

Ũe to raczej instytucja teoretyczna. To ostatni sŃdzony przez Trybunağ Stanu ï sprawa ministra 

skarbu u Jerzego Buzka toczy siň juŨ prawie 14 lat i mağo kto o niej pamiňta. 

Opozycja zapowiedziağa dziŜ, Ũe przedstawi wğasny, alternatywny raport komisji Ŝledczej. 

Krzysztof Sk·rzyŒski, Fakty. 

 

JP: ï TydzieŒ od ujawnienia skandalu w resorcie sprawiedliwoŜci minister milczy, 

a opozycja coraz gğoŜniej domaga siň dymisji. Skoro PiS uwaŨa sprawň za zamkniňtŃ, Jakub 

Sobieniowski pyta, czy prokurator generalny otworzyğ komputer wiceministra Piebiaka i 

rozpoczŃğ Ŝledztwo? 

To jeden z najlepiej obfotografowanych samochod·w sğuŨbowych Zbigniewa Ziobryé 

 

JP: ï Operacja, sğonia boli zŃbé 

 

Wğadze Warszawy piszŃ: praca szuka nauczyciela. 3,9 tysiňcy wolnych etat·wé 

Magdalena Kaszulanis, ZwiŃzek Nauczycielstwa Polskiego: ï Brakuje przede wszystkim 

matematyk·w, informatyk·w, anglist·w, fizyk·w oraz nauczycieli wychowania fizycznego, 

przedszkolaneké [To jacy nauczyciele sŃ w szkoğach?] 

- Dlaczego? 

MK: ï Nauczyciele nie sŃ zainteresowani pracŃ w szkole w takich warunkaché 

Sğawomir Broniarz, prezes ZwiŃzku Nauczycielstwa Polskiego: ï SŃ tacy nauczyciele, 

kt·rych pensja od 1 wrzeŜnia bňdzie na poziomie lub poniŨe pğacy minimalnej. 

JS: ï Ministerstwo zakğada, Ũe najniŨsza pensja moŨe wynosiĺ 2 450 zğotych, a rzŃd 

kilkanaŜcie dni temu ogğosiğ, Ũe od nowego roku wğaŜnie tyle wyniesie pğaca minimalna. Ale 

strajku nie bňdzie, przynajmniej na razie. ZarzŃd gğ·wny ZNP postanowiğ do 15 wrzeŜnia 

przeprowadziĺ sondaŨ wŜr·d nauczycieli co do formy dalszego protestu. 

SB: ï 9-tego, a wiňc w poniedziağek prezydium podsumuje tŃ dwutygodniowŃ kampaniň i 

podejmie decyzjň o wyznaczeniu formy protestu. 

ǃ 
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TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Edyta Lewandowska 



Prospoğeczny program paŒstwa, realizujŃce programy takie, jak 500+ moŨe nie mieĺ 

dziury budŨetowej? 

Przyszğoroczny budŨet paŒstwa od 30 lat pierwszy raz bez deficytu. 

 

GğoŜny sprzeciw wobec zakğamywania historii. [Dulkiewicz i GdaŒsk]. 

[Transparent: Dulkiewicz zğŃ kobietŃ jest]. 

 

StruŜ, kt·ry dziňki protezie stanŃğ na nogi. 

 

To byğy pozorne dziağania, a nie walka z mafiami watowskimi ï tak eksperci 

podsumowujŃ wyniki komisji Ŝledczej do spraw wyğudzeŒ vat za czas·w rzŃd·w PO-PSLé 

SondaŨ poparcia partii politycznych 

ťr·dğo: Integrator dla WiadomoŜci, 24-26.08.2019, N.100, dane w % 

PiS 41,3%; Koalicja Obywatelska 28,5%; Lewica 11,3%; PSL K15 5,7%. 

 

Czy Polska ma szansň na dodatkowe miliardy euro z unijnego budŨetu? Wiele na to 

wskazuje. Jest duŨa szansa, Ũe wieloletni europoseğ, Janusz Wojciechowski, bňdzie polskim 

komisarzem do spraw rolnictwa. JuŨ rozmawiağ o tym z przyszğŃ przewodniczŃcŃ Komisji 

Europejskiejé 

 

20 delegacji z cağego Ŝwiata i niemal 250 goŜci. W niedzielň na Placu Piğsudskiego 

w Warszawie w wyjŃtkowy spos·b zostanie upamiňtnione rozpoczňcie drugiej wojny Ŝwiatowej. 

WŜr·d zaproszonych miňdzy innymi amerykaŒski prezydent, Donald Trampé 

List konferencji ambasador·w RP do D. Trumpa 

ĂPrawa czğowieka sŃ ograniczane, a narastajŃca opresja wobec politycznych 

oponent·w oraz mniejszoŜci ï etnicznych, religijnych, seksualnych ï jest nie tylko 

tolerowana, lecz wrňcz inspirowanaò. 

Artur Wr·blewski, amerykanista [dzisiaj], Uczelnia Ğazarskiego: ï Inicjatywa grupy ludzi, 

kt·rzy zwiŃzani byli z pewnym interesem w ukğadzie towarzysko-sitwowym i kt·rzy stracili 

przywileje wğadzy, a byli w ministerstwie spraw zagranicznych bŃdŦ na plac·wkach przez 

ostatnie nawet 30 lat. 

Pod listem podpisağ siň miňdzy innymi Ryszard Schnepf, byğy ambasador w USA, syn 

Maksymiliana Schnepfa, kt·ry w 1945 roku dowodziğ w obğawie augustowskiej, operacjŃ 

NKWD i UB przeciwko polskiemu podziemiu niepodlegğoŜciowemu i antykomunistycznemu. 

WŜr·d sygnatariuszy jest takŨe Maciej Kozğowski. 

ĂZarejestrowany jako TW [tajny wsp·ğpracownik bezpieki] ï skazany prawomocnie 

za kğamstwo lustracyjne a nastňpnie uniewinniony przez komunistycznego sňdziego 

W. Pğ·ciennika z SN {SŃdu NajwyŨszego]ò. 

Dorota Kania 

Wicenaczelna portalu niezalezna.pl 

ťr·dğo: twitter.com 

Eksperci nie majŃ wŃtpliwoŜci, Ũe pr·ba osğabienia sojuszu polsko-amerykaŒskiego jest 

sprzeczna z polskŃ racjŃ stanu. 1 wrzeŜnia z Warszawy majŃ popğynŃĺ mocne sğowa 

przypominajŃce, kto spowodowağ tragediň drugiej wojny Ŝwiatowej, kto byğ katem, a kto ofiarŃ. 

To waŨne, bo dzisiaj takŨe w Polsce nie brak os·b, kt·re pr·bujŃ pisaĺ historiň na nowo, 

przypisujŃc Polakom wsp·ğodpowiedzialnoŜĺ za wywoğanie wojnyé 

List otwarty mieszkaŒc·w GdaŒska do prezydent Dulkiewicz 

ĂCzyje interesy Pani reprezentuje? Czy nadal chce Pani ĂŜwiňtowaĺò dzieŒ napaŜci 

hitlerowskiego Dojczlandu na Polskň? Nie podoba siň nam Pani szczeg·lne 

nawiŃzywanie do historii Wolnego Miasta GdaŒska, przywracanie dojczlandzkiego 

nazewnictwa, nieustanne czczenie G. Grassa. (é) Czy ta dysproporcja jest celowa, 

czy tylko Pani gğupota?ò 

 

Nie tylko Inowrocğaw. TakŨe wydziağy nienawiŜci w innych miastach zarzŃdzanych przez 

polityk·w zwiŃzanych z PO. 



Wydziağ nienawiŜci istniağ nie tylko w Inowrocğawiu. Podobne farmy trolli miağy 

funkcjonowaĺ takŨe w Bydgoszczy i Wğocğawku ï miastach rzŃdzonych przez polityk·w 

zwiŃzanych z PlatformŃ ObywatelskŃ ï tak twierdzŃ ofiary internetowych hejter·w. Zmowa 

milczenia pňka po ujawnieniu informacji o tym, co dziağo siň w inowrocğawskim ratuszu. 

Maciej Sawicki, Anna Pawelec: ï  

- Mamy informacje, Ũe tutaj docierağy z dachu kable od anteny, kt·re sğuŨyğy do 

bezpiecznych szyfrowanych poğŃczeŒ z komputer·w z tak zwanym wydziağem propagandy, 

czyli komunikacji, promocji i kultury, kt·ra tutaj istnieje tabliczka na drzwiach ï [ale nie 

dopuŜciğ pani do gğosu] 

Maciej Sawicki: ï Pok·j 208 [tabliczka: UrzŃd Miasta Inowrocğawia Wydziağ Kultury, 

Promocji i Komunikacji Spoğecznej naczelnik nazwisko nieczytelne] Tu miağa mieŜciĺ siň 

siedziba tak zwanego wydziağu nienawiŜci [ale mieŜciğa siň czy miağa mieŜciĺ siň] i to tu miağa 

byĺ wywiercona dziura w suficie, przez kt·rŃ kable miağy iŜĺ do specjalnej anteny, 

zamontowanej na wieŨy inowrocğawskiego ratusza. Dziňki takiej instalacji komputery z 

programem TOR, kt·ry daje anonimowoŜĺ sieci, z kt·rego korzystajŃ dilerzy, pedofile i hakerzy 

urzňdnicy zatrudnieni w tak zwanym wydziale nienawiŜci, mieli szerzyĺ pogardň i hejt w 

Internecie. 

Marcin WroŒski, przewodniczŃcy klubu radnych Prawa i SprawiedliwoŜci: ï jest to rzecz 

skandaliczna, niedopuszczalna. świadczy o tym, Ũe w Inowrocğawiu zbudowane zostağo 

paŒstwo, prywatne miasto, klanu Ryszarda Brejzy i Krzysztofa Brejzy. 

MS: ï Adriana Hermann, kt·ra dziŜ nie chciağa odpowiadaĺ na nasze pytania, to rzecznik 

Ryszarda Brejzy i nowy naczelnik wydziağu komunikacji spoğecznej. 

- Ale pracuje pani w tym wydziale kultury spoğecznej. Pytam, czy ma pani takŃ wiedzň, 

Ũeby tutaj dochodziğy kable z dachu dochodziğy i aby w tym pokoju dochodziğo do procederu 

hejtu w Internecie na zlecenie Krzysztofa Brejzy. 

MS: ï O tym, czy Adriana Herman moŨe mieĺ wiedzň o kulisach pracy wydziağu 

nienawiŜci, Ŝwiadczy to zdjňcie: uŜmiechniňta pani Adriana Hermann, obok rzecznik Agnieszka 

Ha, byğa rzecznik wydziağu nienawiŜci: na koncie osiemdziesiŃt prokuratorskich zarzut·w, miağa 

akceptowaĺ istotnie faktury na ğŃcznŃ kwotň 250 tysiňcy zğotych. PieniŃdze, wyprowadzone z 

miejskiej kasy miağy sğuŨyĺ do opğacania internetowych trolli. SŃ dowody na to [zdjňcie trzech 

os·b, jedna ma przysğoniňte oczy, to Przemysğaw W. oraz Agnieszka Ch. i Krzysztof Brejza], Ũe 

Krzysztof Brejza, szef sztabu wyborczego Koalicji Obywatelskiej utrzymywağ kontakty z 

urzňdnikami tak zwanego wydziağu nienawiŜci, miňdzy innymi Agnieszki Cha 

z osiemdziesiňcioma prokuratorskimi zarzutami i jej kolegŃ z wydziağu, Przemysğawem Wu. 

Edyta HoğdyŒska, publicystka ĂSieciò: ï MoŨe dlatego dzisiaj Krzysztof Brejza jest w tym 

miejscu, bo sprawdziğ siň wğaŜnie w Inowrocğawiu jako ten, kt·ry w Internecie kierowağ jakimiŜ 

wrogimi dziağaniami, groŦnymi dla partii rzŃdzŃcej. 

MS: ï To, Ũe poseğ Platformy Obywatelskiej, Krzysztof Brejza, bezpoŜrednio kierowağ 

ekipŃ nienawiŜci, kt·ra dziağağa w inowrocğawskim ratuszu, wynika takŨe z dokument·w 

ujawnionych przez portal TVP-INFO: 

ĂJa mogň komuŜ pisaĺ i podsyğaĺ dziesiŃtki komentarzy (mam inny [znaczy drugi] 

profil na facebooku) ale potrzebna jest jedna, dwie osoby, kt·re dostanŃ paczkň z 2-0 

komentarzami i co 20 min. JednŃ dorzucŃò. 

Krzysztof Brejza 

Poseğ PO 

ťr·dğo: Portal TVP-INFO 

MS: ï Krzysztof Brejza do niczego siň nie przyznaje: 

Brejza: ï Ja nie dam siň zğamaĺ. 

MS: ï choĺ obciŃŨajŃ go zeznania os·b zamieszanych w sprawň: 

ĂPoseğ Brejza od poczŃtku jak ja pracowağam w urzňdzie przychodziğ do nas raz 

w tygodniu, zazwyczaj w poniedziağki. Czasem z Marcinem Kowalskim na tzw. 

Narady. Podczas tych narad wskazywane byğy osoby, kt·re naleŨy atakowaĺ w 

Internecieò. 

Fragment materiağ·w ze Ŝledztwa 

ťr·dğo: portal TVP-INFO 



MS: ï Po nagğoŜnieniu sprawy zgğaszajŃ siň kolejni poszkodowani. Z tego, co m·wiŃ, 

wynika, Ũe Marcin Kowalski, byğy dziennikarz Gazety Wyborczej miağ pomagaĺ nie tylko 

w Inowrocğawiu. ZnajomoŜĺ z prominentnym posğem, Krzysztofem BrejzŃ, zdaniem jednego z 

poszkodowanych, miağa daĺ przepustkň do poszerzenia swojej dziağalnoŜci na okoliczne miasta: 

Bydgoszcz [zdjňcie: Rafağ Bruski, prezydent Bydgoszczy] i Wğocğawek [zdjňcie: Marek 

Wojtkowski, prezydent Wğocğawka]. 

Ireneusz Stachowiak, szef Solidarnej Polski w wojew·dztwie kujawsko-pomorskim: ï W 

tych trzech miastach w kampanii 2018 roku przelewa siň na kontrkandydat·w tych prezydent·w 

fala hejtu, zakğadane sŃ strony internetowe, przypomnň takŃ stronň: zğa zmiana. 

MS: ï O dziağalnoŜci Marcina Kowalskiego zgodziğa siň nam opowiedzieĺ anonimowa 

osoba, kt·ra z bliska przyglŃdağa siň funkcjonowaniu internetowych trolli: 

- Wielokrotnie o tym sğyszağem, jak o tym w jaki spos·b naleŨy obchodziĺ siň z 

dokumentami politycznymi, w czasie, kiedy trwağa kampania wyborcza [niezrozumiağe] 

mn·stwo politycznych komentarzy na temat niekt·rych kontrkandydat·w. 

MS: ï Za wyborcze zwyciňstwo prezydenci Marcinowi Kowalskiemu podziňkowali 

w Internecie. Teraz firma Kowalskiego, jak ustalili dziennikarze bydgoszcz24pl otrzymuje 

zlecenia z r·Ũnych miejskich sp·ğek: 

- Pan Marcin otrzymağ zlecenia od wğadz miejskich, a przypomnijmy, Ũe [nagle zbyt 

szybko m·wi, co przy celowym znieksztağcaniu gğosu czyni wypowiedŦ niezrozumiağŃ]. Z tego 

wynikağo, Ũe pan Marcin nic nie robiğ przez prawie rok i moim zdaniem wytransferowağ prawie 

sto tysiňcy zğotych. 

MS: ï Z zeznaŒ w prokuraturze wynika, Ũe specjalne spotkania z udziağem Krzysztofa 

Brejzy i Marcina Kowalskiego byğy normŃ i sğuŨyğy ustalaniu celu kolejnego hejteskiego ataku. 

Maciej Sawicki, WiadomoŜci. 

[Bo Maciej Sawicki z TVP=INFO miağ dostňp do materiağ·w ze Ŝledztwa prokuratury]. 

 

EL: ï 21 prywatnych akt·w oskarŨenia i 25 pozw·w cywilnych o ochronň d·br 

osobistych, to reakcja sňdzi·w wymienianych wŜr·d rzekomych uczestnik·w internetowej grupy 

Kasta, w ramach kt·rej miano ustalaĺ, jak oczerniaĺ innych sňdzi·w. Poszkodowani uwaŨajŃ, Ũe 

informacje i dziağalnoŜĺ internetowych hejter·w sŃ nierzetelne i zmanipulowaneé 

 

[Do czego to jeszcze dojdzie we wrzeŜniu?] 

 

Nagrody medi·w publicznych powracajŃ po 11 latach ï znamy nominowanych 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Justyna Pochanke 

Czerwona kartka dla ministra Ziobry, a na niej napis: musi odejŜĺ. W Poznaniu, 

Katowicach, w Warszawie i we Wrocğawiu, na ulicach i przed sŃdami wychodzŃ ludzie, kt·rzy 

majŃ doŜĺ siania nienawiŜci. O hejterskim skandalu w ministerstwie m·wiŃ kr·tko: jeŨeli 

wiedziağ, musi odejŜĺ karnie, jeŜli nie wiedziağ, musi odejŜĺ honorowo [ale z ministra, czy 

z prokuratora generalnego?] 

[é] 

éBudŨet bez deficytué Gğosowanie nad budŨetem odbňdzie siň juŨ po wyborach. 

 

Korytarz Ŝmierci zamiast korytarza Ũycia ï straŨacy ledwo przebili siň do rannyché 

 

Prezydent Brazylii oŜwiadcza, Ũe poradzi sobie z poŨarem las·w i odrzuca wszelkŃ pomoc 

najbogatszych kraj·w Ŝwiata, twierdzŃc, Ũe to pachnie kolonializmemé 

 

éMadryt pğynie ï gradobicie i ulewa zmieniğy stolicň Hiszpanii w rwŃcŃ rzekň, zalewağa 

samochody i porywağa samochodyé 

 

I sŃ juŨ w drodze. ŧaglowiec szkoleniowy Kapitan Borchardt, (fundacja Ăzobaczyĺ morzeò 

im. Tomka Opoki) wypğynŃğ na kolejny rejs, zabierajŃc na pokğad poğowň zağogi os·b 

niewidzŃcych i poğowň widzŃcych ï w sumie 34 osobyé statek przystosowany jest do pracy z 



niewidomymi, czujniki wydajŃ sygnağy dŦwiňkowe, mapy sŃ wydrukowane w Brajlu. Zağoga 

poprowadzi Borchardta do Gotlandii, a potem przez Hel majŃ wr·ciĺ do GdaŒska. Potem 

kolejna zağoga popğynie na Ğotwň. Celem rejsu jest popularyzowanie Ũeglarstwa wŜr·d 

niewidomych i rehabilitacja os·b, kt·re straciğy wzrok. Rejsy w ramach projektu Ăzobaczyĺ 

morzeò sŃ organizowane od 13 lat. Do niedawna pğywali na Zawiszy Czarnym. Marek Nowicki, 

Fakty. 

JP: ï W Faktach to wszystkoé 

 

Fakty po Faktach ï Anita Werner i Mateusz Morawiecki, premier 

AW: ï Dzisiaj jesteŜmy w kancelarii premiera, bo goŜĺ w Faktach, to premier, Mateusz 

Morawiecki. Dobry wiecz·r, panie premierze. 

MM: ï Dobry wiecz·r, witam paniŃ, witam paŒstwa. 

AW: ï Panie premierze, budŨet na 2020 rok bez deficytu. Pierwszy raz w historii, jak to 

siň robi? 

MM: ï Bardzo rzeczywiŜcie dobra wiadomoŜĺ, bo dziňki dochodom podatkowym 

potrafiliŜmy ten budŨet na przyszğy rok, zar·wno w duŨym stopniu likwidacja luki vat, jak 

i zwiňkszenie dochod·w podatkowych przez te cztery lata nasze ï 100 miliard·w, poprzednie 

osiem lat to byğo 50 miliard·w, piňĺdziesiŃt parň miliard·w. MyŜlň, Ũe ğatwo bňdzie sobie te 

liczby zestawiĺ moŨna, ale podobnie w obszarze podatku CIT i dochodach z PIT, to sŃ 

rzeczywiŜcie bardzo duŨe sukcesy uszczelnienia systemu, a to doprowadziğo do sytuacji takiej, 

Ũe mogliŜmy zr·wnowaŨyĺ dochody wydatki budŨetu paŒstwa po raz pierwszy. Bardzo dobra 

wiadomoŜĺ w obliczu nadchodzŃcych pewnych turbulencji, o kt·rych sğychaĺ na rynkach 

miňdzynarodowych. ZaplanowaliŜmy to rzeczywiŜcie pod kŃtem i sytuacji wewnňtrznej, 

i zewnňtrznej. 

AW: ï Ale to zr·wnowaŨenie, Leszek Skiba, wiceminister w pana rzŃdzie nazwağ iluzjŃ 

ksiňgowŃ. 

MM: ï Nie wiem, co konkretnie miağ na myŜli tutaj pan wiceminister, bo musiağbym cağŃ 

wypowiedŦ jakoŜé 

AW: ï Ja to rozumiem, ja panu od razu m·wiň: niuans metodologiczny ï m·wi pan 

wiceminister wğaŜnie o tej sytuacji i m·wi o tym, Ũe ta ï jak to ujŃğ ï to jest nasz jeden i jeden 

dziesiŃty procent r·Ũnicy, to jest wydarzenie ksiňgowe. NadwyŨka ksiňgowa w 2020 roku ma 

charakter jedynie memoriağowo-ksiňgowy. 

[Tu nagranie siň powtarza ï bğŃd tvn? Powt·rzenie zamknŃğem w nawiasy]. 

(MM: ï Dziňki wysokim dochodom podatkowym potrafiliŜmy teŨ spiŃĺ budŨet na przyszğy 

rok, zar·wno likwidacja, w duŨym stopniu likwidacja luki vat, jak i zwiňkszenie 

dochod·w podatkowych przez te cztery lata nasze o sto miliard·w, poprzednich osiem lat to 

byğo piňĺdziesiŃt parň miliard·w. MyŜlň, Ũe ğatwo bňdzie sobie te liczby zestawiĺ moŨna, ale 

podobnie w obszarze podatku z CIT i w dochodach z PIT, to sŃ rzeczywiŜcie bardzo duŨe 

sukcesy uszczelnienia systemu, a to doprowadziğo do sytuacji takiej, Ũe mogliŜmy zr·wnowaŨyĺ 

dochody i wydatki budŨetu paŒstwa po raz pierwszy, bardzo dobra wiadomoŜĺé) 

MM: ï No, to mogň dokğadnie powiedzieĺ, jak to wyglŃda. Ot·Ũ, kiedy ogğosiliŜmy naszŃ 

piŃtkň Jarosğawa KaczyŒskiego, piŃtkň Prawa i SprawiedliwoŜci, kt·ra rocznie rzeczywiŜcie 

bňdzie pochğaniağa Ŝrodki wielkoŜci okoğo czterdziestu paru miliard·w zğotych. 42 miliardy. To 

zaczňliŜmy r·wnieŨ bardzo dokğadnie, skrupulatnie przeglŃdaĺ wszystkie pozycje kosztowe, 

wydatkowe, budŨetowe, inwestycyjne, ale r·wnieŨ dochodowe i na skutek bardzo realnych, 

konkretnych dziağaŒ, to sŃ absolutnie konkretne pieniŃdze, kt·re wpğywajŃ i wypğywajŃ, wiňc ja 

mogň z tego punktu widzeniaé 

AW: ï Jak wypğywajŃ, panie premierze, przepraszam, Ũe wejdň w sğowo, to miňdzy 

innymi jest OFE, a to jest jednorazowy wpğyw. 

MM: ï W przypadku OFE to jest akurat odwrotny ruch niŨ ten, kt·ry zrobili nasi 

poprzednicy. Bo jak moŨe pani pamiňta, w 2014 roku poğowň Ŝrodk·w z OFE zostağo 

skonsumowanych w budŨecie. My Ŝrodki OFE przekazujemy ludziom i jednoczeŜnie dajemy 

teŨé ale dajemy teŨ wyb·r. Nie, nie, nie. Wcale nie muszŃ grosza pğaciĺé 

AW: ï 15% 



MM: ï proszň chwileczkň, daĺ mi dokoŒczyĺ. KaŨdy czğowiek ma wyb·r. Przekazujemy 

Ŝrodki na indywidualne konta emerytalne i kaŨdy bňdzie m·gğ wybraĺ: czy chce pozostaĺ w 

systemie repartycyjnym i pğaciĺ dopiero, kiedy bňdzie odbierağ emeryturň poprzez ZUS i wtedy 

nie wpğywa do budŨetu ani grosz. Czy bňdzie chciağ rzeczywiŜcie, Ũeby te Ŝrodki wpğynňğy na 

indywidualne konta i wtedy jest skğadka por·wnywalna do tego, co dzisiaj pğacŃ emeryci. 

Byğoby to niesprawiedliwe wobec emeryt·w. 

AW: ï Ile dokğadnie w ustawie budŨetowej wpisane z OFE? 

MM: ï W przypadku OFE mamy 15% odé okoğo 150 miliard·w zağoŨone, czyli okoğo 22 

miliardy podzielone na dwa lata, poniewaŨ nie wiemy, jakie bňdŃ decyzje ludzi. Czyli moŨna 

powiedzieĺ, mniej wiňcej rocznie, 9, 10, 11 miliard·w, ale to jest przy zağoŨeniu, Ũe ci ludzie 

wszyscy zdecydujŃ siň pozostaĺ na indywidualnych kontach emerytalnych. JeŨeli jest 30, 40 

procenté 

AW: ï To jednak jest jednorazowy wpğyw. 

MM: ï Bardzo konserwatywnie, czyli ostroŨnie zağoŨyliŜmy w tym przypadku, Ũe jeŨeli 

ludzie bňdŃ chcieli decydowaĺ siň pozostaĺ w ZUS-ie, to te pieniŃdze nie wpğynŃ. Bňdziemy 

musieli skompensowaĺ je z innych dochod·w, z dochod·w podatkowych, z dochod·w na VAT, 

na CIT, czyli tam, gdzie odnosimy sukcesy dostrzegane w Brukseli. Ostatnio Komisja 

Europejska bardzo ğadnie nas podsumowağa w tym wzglňdzie. 

AW: ï To jeszcze o jednej rzeczy bardzo waŨnej: To spowolnienie gospodarcze, o kt·rym 

m·wiğ pan, jak rozmawialiŜmy w marcu, to ono juŨ nadeszğo, czy jeszcze jest przed nami? 

MM: ï Ono wok·ğ nas to cağy czas, rzeczywiŜcie od 18 miesiňcy mamy sygnağy, Ũe 

nadchodzi, nadeszğo, ono juŨ jest. W Dojczlandzie drugi kwartağ, to jest -0,1% wzrostu. 

AW: ï To wyglŃda groŦniej? 

MM: ï Ono wyglŃda mniej wiňcej zgodnie z moimi przewidywaniami, przewidywaniami 

r·Ũnych dom·w analitycznych, wiňc tutaj nie ma Ũadnych wielkich zaskoczeŒ. Pewnym 

zaskoczeniem mogğoby byĺ tŃpniňcie w handlu miňdzynarodowym na skutek wojny handlowej 

miňdzy Chinami a Stanami Zjednoczonymi. To jest rzeczywiŜcie pewna niewiadoma, to jest 

jakieŜ ryzyko, ale wğaŜnie dlatego mamy taki dobrze skonstruowany budŨet, Ũeby 

przetrwaĺ, Ũeby bardzo dobrze jednoczeŜnie on siň odzwierciedliğ we wzroŜcie gospodarczym, 

we wszystkich naszych programach spoğecznych, bo to jest teŨ waŨne, pani redaktor. My 

jednoczeŜnie mamy zabezpieczone Ŝrodki na cağŃ naszŃ piňknŃ rewolucjň godnoŜciowŃ, czyli na 

500+, na wszystkie dodatki spoğeczne i dla os·b niepeğnosprawnych i dla senior·w. 

AW: ï Ten budŨet wyglŃda natomiast bardzo dobrze w kampanii wyborczej, natomiast o 

kampaniň wyborczŃ teraz chciağabym pana zapytaĺ. 

MM: ï Niepotrzebnie. 

AW: ï Ale kampaniň wyborczŃ mamy i jeszcze p·ğtora miesiŃcaé 

MM: ï Mamy realistyczny budŨet o parametrach ochronnych, bardzo dobrze 

odczytywanych teŨ w Brukseli. 

AW: ï Panie premierze, jeszcze chciağabym zapytaĺ pana o tň kampaniň. Czyja twarz robi 

teraz PiS-owi dobry wynik? Pana? Twarz premiera Morawieckiego? Czy twarz prezesa 

KaczyŒskiego? 

MM: ï Przede wszystkim Prawo i SprawiedliwoŜĺ pracuje bardzo mocno, kolektywnie. 

JesteŜmy w trasie cağy czas i z cağŃ pewnoŜciŃ to sŃ, to jest wielki wysiğek bardzo wielu ludzi. 

R·wnieŨ osobyé 

AW: ï Kogo bňdziemy winiĺ, jak bňdzie spadek? 

MM: ï Zobaczymy, jakie bňdŃ kolejne sondaŨe. A poza tym przede wszystkim liczy siň 

jeden podstawowy sondaŨ 13 paŦdziernika i my polegamy na wyborcach, a to, co tam w 

sondaŨach, oczywiŜcie mamy wobec nich peğnŃ rewerencjň, ale to nie wszystko. 

[Oboje dğugo jednoczeŜnie m·wiŃ ï juŨ do koŒca wywiadu. Premier m·wiğ, wszystko, co 

chciağ powiedzieĺ, redaktorka usiğowağa zadawaĺ kolejne pytania bez rezultatu]. 

ǃ 
2019-08-28 Ŝroda 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3684 
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PJK Piotrk·w Trybunalski: ï éz energiŃ, z cağŃ determinacjŃ. Bo to, co uzyskaliŜmy 

w poprzednich wyborach, to duŨo. To bardzo duŨo. Ale to jeszcze raz zacytujň, lewicowego. 

ŧeby nie powiedzieĺ jeszcze bardziej, ale bardzo wybitnego PSC [?]: to za mağo, za mağo, za 

mağo. Trzeba wiňcej. Dziňkujň paŒstwu. [Dğugotrwağe oklaski]. 

- Panie prezesie, bardzo dziňkujemy za to budujŃce wystŃpienie, mobilizujŃce nas do 

dalszej ciňŨkiej pracy na rzecz ojczyzny. A teraz serdecznie zapraszam wiceprezesa Prawa 

i SprawiedliwoŜci, pana Antoniego Macierewicza. 

AM: ï Panie prezesie, szanowni paŒstwo, mieszkaŒcy Piotrkowa, Opoczna, Radomska, 

Skierniewic. Beğchatowa, Tomaszowa, Tomaszowa tak jest, cağej tej piňknej ziemi, kt·ra siň 

skğada na okrňg numer dziesiňĺ, okrňg numer dziesiňĺ w polskiej strukturze parlamentarnej. 

Ziemi niezwykğej, ziemi, w kt·rej rzeczywiŜcie dominuje pamiňĺ o kr·lewskim mieŜcie 

Piotrkowie. Pamiňĺ o tym mieŜcie, w kt·rym narodziğ siň polski parlamentaryzm, polska 

praworzŃdnoŜĺ, polski system polityczny, tak podziwiany na cağym Ŝwiecie, z kt·rego po dzieŒ 

dzisiejszy czerpiemy peğnymi garŜciami. Gdy sğyszň od czasu do czasu, dawniej byğo to czňŜciej, 

ale siň zdarza ï mğoda polska demokracja w ustach ludzi, kt·rzy dopiero co wyrzucili 

legitymacje Polskiej Zjednoczonej Partii Robotniczej, to pğakaĺ siň chce nad nimi, ale gdyby 

przyjechali tutaj do kr·lewskiego miasta Piotrkowa, to zobaczyliby, jaka jest wielka tradycja, 

wspaniağa tradycja piotrkowska, tutaj, panie prezesie, tutaj pana witamy, tutaj wysğuchaliŜmy 

tego kr·tkiego, ale jakŨe dojmujŃcego, istotnego, podtrzymania, podsumowania fragmentu 

przecieŨ tylko, drobnego fragmentu osiŃgniňĺ Prawa i SprawiedliwoŜci, osiŃgniňĺ Prawa 

i SprawiedliwoŜci, kt·re by byğy niemoŨliwe, gdyby dğuga droga, droga, kt·ra byğa peğna 

cierpieŒ i poŜwiňceŒ, ale takŨe radoŜci, droga, kt·ra byğa takŨe peğna ofiar, jakie poğoŨyli 

najwspanialsi synowie i c·rki Polski. I ta ziemia, ta ziemia o nich pamiňta. Ta ziemia o nich 

pamiňta, pamiňta o Ũoğnierzach wyklňtych, pamiňta o Ũoğnierzach Armii Krajowej ï Warczyk ï 

to jest jedna z takich postaci, o kt·rych wszyscy tutaj pamiňtamy. Ale przecieŨ takŨe pan generağ 

Burza-KarliŒski z Armii Krajowej ï to jest teŨ bohater, o kt·rym pamiňtamy. Cağa ziemia od 

Skierniewic po Radomsko. Ci ludzie walczyli po to, byŜmy my, ich potomkowie pamiňtali o 

obowiŃzku, jaki na nas spada. A ten obowiŃzek przypomniağ nam dzisiaj i pokazağ, jak stağo to 

siň fundamentem programu spoğeczno-gospodarczego, Jarosğaw KaczyŒski, autor tego 

programu. Czğowiek, kt·ry stworzyğ warunek, aby to byğo w og·le moŨliwe. A jaki to warunek? 

JednoŜĺ narodu polskiego, jednoŜĺ formacji patriotycznej. Wsp·lnoŜĺ w dzianiu na rzecz Polski 

ï to jest ten fundament, bez kt·rego Ũadne elementy gospodarcze, spoğeczne, nawet najwiňksze 

talenty by nie pomogğy, skupienie tej wielkiej siğy narodowej. Jak to siň stağo? Pan prezes 

sğusznie przypomniağ, Ũe Ŧr·dğo tkwi w rolnictwie. Pan prezes wspaniale przypomniağ, Ũe od 

programu dziağania pierwszego rzŃdu niepodlegğej Rzeczpospolitej, jakim byğ rzŃd Jana 

Olszewskiego. A czy pamiňtacie paŒstwo, jaka byğa pierwsza decyzja tego rzŃdu? Zapewne nie, 

bo jesteŜcie na to za mğodzi, ale ja, bňdŃc w·wczas ministrem spraw wewnňtrznych, pamiňtam 

to bardzo dobrze, bo pamiňtam, co w Gazecie Wyborczej na ten temat pisano, bo pamiňtam 

pretensje pana Balcerowicza w tej sprawie, bo pamiňtam, jakie byğy tego negatywne reakcje 

formacji liberalno-lewicowej. Ot·Ũ minimalne ceny dla rolnictwa ï to byğ pierwszy ruch rzŃdu 

Jana Olszewskiego. Wtedy, kiedy upadağy rolnicze zakğady, wielkie firmy rolnicze, wtedy, kiedy 

Polacy byli zalewani ŨywnoŜciŃ, kt·ra pğynňğa z zagranicy, wtedy, kiedy poprzedni premier 

rzŃdu, pan Bielecki, powiedziağ, kupujcie dojczlandzkie mleko. W tym czasie, kiedy rolnictwo 

polskie byğo pod nieprawdopodobnŃ presjŃ taniej ŨywnoŜci, rzŃd Jana Olszewskiego wprowadziğ 

minimalne ceny na rolnictwo. Od tego zaczŃğ siň wzrost gospodarczy. I ta tradycja, to 

zrozumienie, jakim fundamentem polskiej ziemi jest wieŜ i rolnictwo ï jest dzisiaj 

kontynuowana i byğa lajtmotywem [leitmotiv (wym, lajtmotiw) element treŜci, stylu lub 

kompozycji dzieğa przewijajŃcy siň przez cağy utw·r; temat stale powtarzajŃcy siň w czyjejŜ 

tw·rczoŜci lub w rozmowie] dzisiejszego przem·wienia pana prezesa, Jarosğawa KaczyŒskiego, 

bo tutaj jest nasza siğa, ale teŨ trzeba powiedzieĺ, Ũe ta ziemia, w kt·rej jedna czwarta produkcji 

tucznik·w to jest tutaj. To jest z tej ziemi. Tak jak ponad jedna czwarta energii elektrycznej teŨ 

dostarcza ta wğaŜnie ziemia. To jest ziemia najbogatsza, najwspanialsza, nie tylko tradycjŃ 

historycznŃ, ale dzisiejszym wkğadem w siğň i rozw·j Polski. Nie jest wiňc przypadkiem, Ũe tak 

waŨne jest dla nas, Ũeby ta siğa gospodarcza zar·wno wiejska jak i przemysğowa byğa dalej 

rozwijana. StŃd taka presja i taki, Ũe tak powiem, wysiğek posğ·w tej kadencji, mam nadziejň, Ũe 



i nastňpnej, Ũeby otworzyĺ odkrywkň zğoczewskŃ tak istotnŃ dla kontynuacji naszej 

energetycznej suwerennoŜci, bo suwerennoŜĺ rolnika, suwerennoŜĺ ŨywnoŜciowa jest 

niemoŨliwa do utrzymania bez suwerennoŜci energetycznej, bez suwerennoŜci tej, kt·ra byğa 

zagroŨona przez tak dğugi czas przez sŃsiad·w zza miedzy kt·rzy pr·bowali narzuciĺ nam swoje 

reguğy gry i pr·bujŃ czasami po dzieŒ dzisiejszy. A wiňc, powtarzam raz jeszcze, odkrywka 

zğoczewska jest tym warunkiem sine qua non, podobnie jak moŨliwoŜĺ, a wiemy, Ũe majŃ byĺ 

wielkie inwestycje w infrastrukturň, jak moŨliwoŜĺ takiego funkcjonowania systemu 

komunikacji, Ũeby to co siň dziağo tak dğugo za rzŃd·w Platformy Obywatelskiej na drodze 

sulejowskiej, nigdy wiňcej siň nie powt·rzyğo. Wdziňczni jesteŜmy ministrowi Adamczykowi, Ũe 

siň zobowiŃzağ do tego, Ũe wreszcie poğŃczenie miňdzy A1 i S12 zostanie uruchomione, bo ono 

jest warunkiem skutecznoŜci dziağania gospodarki spoğecznej i ludzkiej tej wspaniağej wğaŜnie 

ziemi. To sŃ elementy minimalne, niezbňdne  

[PojawiajŃ siň oklaski, ale raczej znuŨenia. Macierewicz bardzo dobrze zaczŃğ, ale teraz 

wszedğ w rolň premiera i m·wi o wielkich inwestycjach, raczej tego nie uzgodniğ z KaczyŒskim. 

A nowa odkrywka wňgla brunatnego na tej ziemi budzi uzasadniony sprzeciw tej ludnoŜci, kt·ra 

na odkrywce ucierpi. PrzecieŨ KaczyŒski ogğosiğ zmianň kursu: nie wielkie inwestycje, a portfele 

Polak·w. PrzecieŨ juŨ nawet siň milczy o centralnym porcie komunikacyjnym. Na scenie 

pojawiğa siň spikerka, jakby myŜlağa nad ŜciŃgniňciem Macierewicza z m·wnicy]. 

Macierewicz w dalszym ciŃgu: ï Dla naszego funkcjonowania tutaj, Ũeby wydajnoŜĺ tej 

wspaniağej ziemi, Ũeby poŜwiňcenie polskich rolnik·w i pracownik·w owocowağo skutecznie dla 

cağego narodu. A to jest nasz program, to jest to, co m·wiğ pan prezes. Odbudowaĺ siğň Polski. 

Uczyniĺ nar·d polski gospodarzem wğasnej ziemi. Uczyniĺ nar·d polski tak silny, tak dostatni i 

tak skutecznie dziağajŃcy, by m·gğ rywalizowaĺ z innymi narodami Europy i Ŝwiata. To jest 

warunkiem sine qua non, do tego co jeszcze? To co najwaŨniejsze dla kaŨdego czğowieka, dla 

kaŨdego z nas ï bezpieczeŒstwo, poczucie bezpieczeŒstwa. BezpieczeŒstwa w rodzinie, kt·ra 

nie bňdzie zagroŨona przez nikogo. Kto pr·buje zğamaĺ artykuğ ·smy Konstytucji 

Rzeczpospolitej, m·wiŃcy o tym, Ũe rodzina to jest zwiŃzek kobiety i mňŨczyzny [zn·w nikğe 

oklaski, Ũeby skoŒczyğ]. My siň nie bňdziemy mogli rozwijaĺ [teraz i pierwsze rzňdy zaczynajŃ 

klaskaĺ], jeŨeli codziennie bňdziemy atakowani przez media, przez formacje [teraz juŨ m·wi 

podczas stağych oklask·w], kt·ra podwaŨa samŃ istotň bezpieczeŒstwa rodziny. Jak majŃ siň 

dzieci rozwijaĺ, jak majŃ dzieci dorastaĺ, jak ma siň czuĺ ojciec i matka wtedy, kiedy codziennie 

siň im m·wi, Ũe zniszczymy rodzinň, rozwalimy rodzinň, tak jak zapowiadağ Marks i Engels, nie 

bňdzie rodziny, bo to jest przeŨytek, kt·ry trzeba za wszelkŃ cenň zniszczyĺ. Nie pozwolimy na 

to. Ja chcň podziňkowaĺ tym, kt·rzy inicjujŃ w samorzŃdach karty rodziny, ochrony polskiej 

rodziny, bo to jest program, kt·ry musimy wprowadziĺ we wszystkich samorzŃdach. Naprawdň 

jestem przekonany, Ũe on, Ũe tak powiem, bardzo wiele zrobi i uratuje. ŧe przyszğy rzŃd bňdzie 

wspierağ ten wğaŜnie program. Ale jest jeszcze jeden element, o kt·rym trzeba tu koniecznie 

powiedzieĺ, bo bez niego nie bňdzie, nie byğoby moŨliwoŜci tego wszystkiego, co siň zdarzyğo, a 

to jest teŨ fundament, kt·ry zostağ opracowany przez formacjň niepodlegğoŜciowŃ i zrealizowany 

przez Jarosğawa KaczyŒskiego: to jest bezpieczeŒstwo polityczno-militarne. To jest 

bezpieczeŒstwo polityczno-militarne, tak Ũeby nikt nam nie wğaziğ do domu i naszych mebli nam 

nie przesuwağ. [Oklaski, ale nie koŒczy] Tak ŨebyŜmy byli bezpieczni od r·Ũnych presji 

zewnňtrznych. Proszň paŒstwa, pamiňtam, tutaj koğo Bernardyn·w. Niecağe dwa lata temu, gdy 

wojska amerykaŒskie szğy z Zachodu, Ũeby zajŃĺ miejsce w bazach na p·ğnocy i wschodzie 

naszego kraju i zatrzymağy siň tutaj. WğaŜnie w Piotrkowie. Z jakŃ radoŜciŃ, z jakŃ dumŃ, 

czasami wrňcz ze ğzami, witali mieszkaŒcy Piotrkowa i tej ziemi okolicznej Ũoğnierzy 

amerykaŒskich, o kt·rych wiedzieli, Ũe bňdŃ razem [oklaski] z naszymi Ũoğnierzami bňdŃ 

gwarantowali nasze bezpieczeŒstwo. Bez tego poczucia bezpieczeŒstwa, reformy gospodarcze, 

ten wspaniağy wysiğek, kt·re tak doskonale opisywağ pan prezes, byğyby moŨliwe. I przecieŨ 

dzisiaj to jest kontynuowane. JuŨ za dwa dni bňdziemy witali pana prezydenta Trampa w 

Warszawie. Ten sojusz strategiczny Polski ze Stanami Zjednoczonymi jest fundamentem takŨe 

moŨliwoŜci naszego rozwoju gospodarczego, a wszystko to zawdziňczamy Prawu, 

SprawiedliwoŜci i cağemu wielkiemu ruchowi patriotycznemu, kt·ry tutaj w Piotrkowie stanowi 

Ŧr·dğo siğy narodowej. Za to dziňkujemy. Panie prezesie, myŜlň, Ũe mogň w imieniu spoğecznoŜci 

tych wszystkich, tej cağej ziemi zobowiŃzaĺ siň wobec pana, Ũe na pewno nie bňdzie tak, jak 



byğo. Polska bňdzie silna, dostatnia i wielka. Polska bňdzie patriotyczna i chrzeŜcijaŒska [raczej 

katolicka, bo nie prawosğawna, nie protestancka, nawet nie anglikaŒska]. Polska bňdzie siğŃ 

polskiej wsi i polskich rolnik·w. Polska bňdzie silna cağŃ chrzeŜcijaŒskŃ i patriotycznŃ tradycjŃ, 

kt·ra karze nam dziağaĺ zgodnie z programem Prawa i SprawiedliwoŜci. A ten wspaniağy zesp·ğ, 

kt·remu mam zaszczyt przewodniczyĺ, zesp·ğ posğ·w, kandydat·w na posğ·w na sejm dzisiaj 

przed panem skğada zobowiŃzanie, Ũe bňdzie wierny temu programowi i zrobi wszystko, Ũeby go 

zrealizowaĺ zgodnie z decyzjami, jakie bňdŃ podjňte. Tutaj nie znajdzie siň nikt, kto by siň 

wyğamağ z szeregu. Wszyscy idŃ razem. JednŃ wielkŃ polskŃ patriotycznŃ druŨynŃ. Dziňkujň 

bardzo. 

[Byğo to przem·wienie Ũycia Macierewicza]. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Justyna Pochanke 

Zaczynamy od najwaŨniejszego tematu kampanii. Zdaniem wiňkszoŜci Polak·w to 

ochrona zdrowia. Premier Morawiecki m·wi: Ochrona idzie w dobrym kierunku, skr·ciliŜmy 

kolejki. 

Dyrektor jednego z najwiňkszych warszawskich szpitali w odpowiedzi pokazuje oddziağy. 

Coraz wiňcej pacjent·w, coraz mniej lekarzy, wyŨsze szpitalne dğugi. 

[Co z tego, skoro Polska jest siğŃ chrzeŜcijaŒskŃ i patriotycznŃ. Ta jeszcze zdrowa Polska]. 

Marek Nowicki: ï Szpital BielaŒski w Warszawie, prawie 600 ğ·Ũek, dwa tysiŃce os·b 

personelu, najwiňkszy szpital z oddziağem ratunkowym w stolicy. To dobre miejsce, Ũeby 

zapytaĺ dyrektorkň tej wğaŜnie plac·wki: czy reforma ochrony zdrowia zmierza we wğaŜciwym 

kierunku. Najpierw odpowiada pan premier: 

Mateusz Morawiecki: ï Ja widzň, Ũe ta reforma idzie w bardzo wğaŜciwym kierunku. 

Dlatego Ũe potrafiliŜmy w kilku obszarach w kr·tkim czasie skr·ciĺ kolejki. 

MN: ï Chodzi o operacjň zaĺmy i wszczepienia endoprotez, do tego bez limitu sŃ badania: 

tomografia i rezonans. 

Dorota GağczyŒska-Zych, dyrektor Szpitala BielaŒskiego w Warszawie: ï W tych dw·ch 

obszarach jest lepiej, zdecydowanie lepiejé 

MN: ï A w pozostağych? 

DGZ: ï W pozostağych nie zmieniğo siň nic, a nawet w pewnym sensie, przyznaĺ muszň, 

pogorszyğo siň. 

MN: ï ťle jest na SOR-ach [szpitalny oddziağ ratunkowy]. Pan Mariusz z ŨonŃ po operacji 

migdağk·w muszŃ codziennie stawiaĺ siň na kontrolň, ale nie w przychodni, to lekarze wysyğajŃ 

ich na szpitalny oddziağ ratunkowy. 

- Przedwczoraj czekaliŜmy osiem godzin, wczoraj czekaliŜmy siedem, no, dziŜ juŨ chyba 

ze trzy, cztery godzinyé 

MN: ï Przykğad numer dwa: pani Sabina z matkŃ na SOR-ze czeka juŨ kilkanaŜcie godzin. 

- Z zapaleniem ucha, silnym b·lem, starsza osoba musi czekaĺ godzin przynajmniej 

dziesiňĺ, Ũeby siň dostağa do lekarza. 

[é] 

 

JP: ï Prokuratorzy wchodzŃ do ministerstwa sprawiedliwoŜci, zabezpieczajŃ komputery 

[czy ministra teŨ?] urzňdnik·w opisanych przez Onet. MŃŨ blogerki hejterki zostaje odsuniňty 

od orzekania w sŃdzie i traci stanowisko w nowej KRS. Mimo powaŨnych politycznych 

turbulencji, zaufania przeğoŨonych nie traci Zbigniew Ziobroé 

[é] 

 

Mağgorzata Gersdorf, profesor, pierwszy prezes SŃdu NajwyŨszego: ï ZbliŨa siň termin 

mojego odejŜcia, to jest, przypomnň, 30 kwietnia 2020 roku i pan prezydent bňdzie chciağ 

powoğaĺ nowego pierwszego prezesa SŃdu NajwyŨszego i bňdzie chciağ w wyborach mieĺ takŨe 

wiňkszoŜĺ. To nie jest czas na awanse, ze wzglňd·w prawnych, etycznych, moralnych, 

jakichkolwiek. To moŨe p·Ŧniej bardzo negatywnie odbiĺ siň, jeŨeli sŃ mğodzi ludzie zdolni, na 

ich karierze w przyszğoŜci. Nie bňdzie to wiecznie trwağo. 

[ŧycie nie chce stanŃĺ w miejscu. Nie kaŨdy jest na tyle zasobny lub bez Ũadnych 

zobowiŃzaŒ, Ũeby staĺ go byğo latami na walkň politycznŃ. Trzeba Ũyĺ i mieĺ choĺ minimum na 



finansowanie podstawowych potrzeb ï nawet jeŜli potem moŨe sytuacja polityczna korzystnie 

siň zmieni]. 

KKZ: ï JesieniŃ Trybunağ SprawiedliwoŜci Unii Europejskiej ma wydaĺ werdykt, czy 

powoğanie nowej KRS nie narusza unijnego prawa? 

[é] 

 

JP: ï Awaria oczyszczalni Ŝciek·w ĂCzajkaò. ścieki zamiast do oczyszczalni pğynŃ wprost 

do Wisğyé 

 

JP: ï PytaliŜmy w Faktach, kto bňdzie premierem, jeŨeli PiS ponownie wygra wybory. 

Pozornie prosta odpowiedŦ sprawiağa premierowi sporo kğopotué 

[Bo jak miağ rozsŃdziĺ, czy premierem bňdzie on, czy KaczyŒski? Moim zdaniem bňdzie 

Macierewicz, co dzisiaj udowodniğ w Piotrkowie. Bo jeŨeli ma nadal rzŃdziĺ PiS, to niech nasza 

klňska bňdzie cağkowita]. 

 

JP: ï 45 stopni we Francji, 40 w Polsce to byğy historyczne rekordy tego lata. Przyszğa 

rekordowa susza i brak wody w kranach. Tej sğodkiej wody mamy dramatycznie mağo. Mniej ma 

tylko Malta i Cypré Zdaniem ekolog·w powodem [zanikania jezior] jest osuszanie terenu pod 

pobliskŃ kopalniň odkrywkowŃ wňgla brunatnegoé 

 

J·zef DŨaŨgowski: ï Rocznie kopalnie soliŒskie [?] odprowadzajŃ 120 milion·w m3 wody 

rocznie. Dla przykğadu, takŃ pojemnoŜĺ ma Jezioro Powidzkieé 

Unia Europejska ze zwiŃzanym kryzysem ze ŜwiatowŃ wodŃ radzi sobie za pomocŃ tak 

zwanej dyrektywy wodnej. Dokument ten zmienia myŜlenie o wodzie. Woda nie jest traktowana 

jako surowiec, lecz jako wsp·lne dobro, kt·re musimy zachowaĺ dla przyszğych pokoleŒ. 

Musimy tŃ wodŃ podzieliĺ siň pomiňdzy nas, ludzi, ale musimy tŃ wodŃ podzieliĺ siň z przyrodŃ. 

 

JP: ï Gwağtowny finağ tegorocznych wakacji: wichury, nawağnice i ulewy, upağ i burze z 

grademé 

 

JP: ï Piňtnastoletnia Gabrysia nie ma siğy by wstaĺ. Dusi siň dniami i nocami, czekajŃc na 

operacjň. Miağa wyznaczony termin, ale minŃğ, bo wciŃŨ brakuje pieniňdzy. Czy zdŃŨymy 

pom·c? 

Lekarz ze Stanford w Stanach Zjednoczonych proponuje operacjň, u nas podobna jest 

niemoŨliwa. Rodzina musi zdobyĺ 4 miliony zğotych [zebrağa 2 533 035 zğotych] 

 

JP: ï Niespodzianka, jak list z butelki: znaleziony przez nurk·w aparat peğen zdjňĺ. Na 

dnie mazurskiego jeziora leŨağ przez lata i mağe dziewczynki ze zdjňĺ sŃ dziŜ cağkiem duŨe. Ta, 

kt·ra na zdjňciu rysowağa kaczkň, dziŜ studiuje na Akademii Sztuk Piňknyché 

 

JP: ï U nas to wszystkoé 

ǃ 
2019-08-29 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3857 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Edyta Lewandowska 

[Awaria w oczyszczalni bez rozwiŃzania]. Premier zwoğağ sztab kryzysowyé 

Wojciech Wybranowski, publicysta, tygodnik Ădo rzeczyò: ï Mamy katastrofň i niestety 

jest teŨ tak, Ũe jedna grupa [PO] pr·bowağa ukryĺ to przed mieszkaŒcami Polski, Ũe doszğo to 

takiego nieszczňŜcia. Dziağania, jakie zostağy podjňte, byğy niewsp·ğmierne, moŨna byğo 

reagowaĺ od razu, zwoğaĺ sztab kryzysowy. 

[é] 

 

Polska gospodarka w coraz lepszej kondycjié 

 



Rok szkolny tuŨ, tuŨ. Dziňki nowemu programowi na dzieci czeka bezpieczna szkoğaé 

 

Sojusz polsko-amerykaŒski coraz silniejszyé 

 

UdowodniliŜmy, Ũe potrafimy rzŃdziĺ, takŨe w sferze ekonomii i finans·w ï m·wiğ na 

konwencji wyborczej w Poznaniu prezes Prawa i SprawiedliwoŜcié 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Justyna Pochanke 

Konferencja prezydent·w Warszawy i Pğocka, powoğany sztab kryzysowy, bo do Wisğy 

lejŃ siň Ŝcieki. Awaria jest powaŨna, ale nie ma powodu do paniki ï wodň z kranu moŨna piĺ. 

Jest zakaz ğowienia ryb i zakaz kŃpieli. 

Dariusz ĞapiŒski: ï Wisğa pğynie wolniej niŨ zakğadano. Do Pğocka pierwszego duŨego 

miasta, kt·re pobiera wodň z rzeki do cel·w spoŨywczych, zanieczyszczenia miağy dotrzeĺ jutro. 

Z najnowszych pomiar·w w·d polskich wynika, Ũe Pğock zacznie mierzyĺ siň z problemem 

dopiero w sobotň wiecz·r. Wğocğawek w poniedziağek, a ToruŒ we wtorek. Na mazowieckim 

odcinku Wisğy uruchomiono piňĺ dodatkowych punkt·w badania wody. MajŃ byĺ kolejne aŨ do 

GdaŒska. W wodzie, kt·ra od wczoraj pğynie z Warszawy, juŨ wykryto czterdziestokrotnie 

wiňcej azotan·w niŨ przed awariŃ. 

Ğukasz Szumowski, minister zdrowia: ï Wiem w tej chwili, Ũe poziom tlenu w WiŜle 

spadğ bardzo drastycznie. Wiem, Ũe to jest zagroŨenie dla zwierzŃt w WiŜle. To oznacza 

katastrofň ekologicznŃ. 

Radosğaw Gawlik, ekolog, byğy wiceminister Ŝrodowiska: ï PoniewaŨ Wisğa jest 

szczňŜliwie dzikŃ rzekŃ, nieuregulowanŃ, to duŨo lepiej siň w niej oczyszczajŃ te Ŝcieki. 

DĞ: ï Na razie zauwaŨalnych strat nie ma. Ale im dğuŨej nieoczyszczone Ŝcieki bňdŃ 

wpadağy do rzeki, tym zanieczyszczenie bňdzie powaŨniejsze. 

Paweğ Cieĺko, gğ·wny inspektor ochrony Ŝrodowiska: ï Przede wszystkim bakterie, kt·re 

znajdujŃ siň w naszych Ŝciekach bytowych: bakterie fekalne, z grupy coli, moŨe znajdowaĺ siň 

salmonella. 

DĞ: ï Wğadze stolicy powtarzajŃ: Warszawiacy mogŃ spokojnie piĺ kran·wkňé 

Rafağ Trzaskowski, prezydent Warszawy: ï JuŨ wiemy, Ũe nie da siň w przeciŃgu kilku dni 

tej sytuacji rozwiŃzaĺ i naprawiĺ kolektor·w. To potrwa dğuŨej, ale bňdziemy dokğadnie 

wiedzieĺ jak dğugo, w ciŃgu najbliŨszych dni. 

DĞ: ï DotŃd miejscy inŨynierowie nie znaleŦli nawet przyczyny awarii dw·ch kolektor·w 

oczyszczalni ĂCzajkaò. Dariusz ĞapiŒski, Fakty. 

JP: ï Przy awarii oczyszczalni trochň szamba wlağo siň do polityki, bo posğowie PiS 

straszŃ warszawiak·w, por·wnujŃc awariň do Czarnobyla, wedğug niekt·rych Wisğa zaczyna 

pğynŃĺ z p·ğnocy na poğudnie i z powaŨnej sytuacji robi siň groteskaé 

 

JP: ï Pytanie o system, kt·ry moŨe zajrzeĺ do kaŨdego telefonu kom·rkowego. Czy CBA 

kupiğo Pegazusa? To broŒ atomowa w rňkach sğuŨbé 

 

JP: ï Boris Johnson zawiesza Brytyjski Parlament. Kr·lowa siň zgadza. W Wielkiej 

Brytanii kipi: to zamach na demokracjň. Co to za manewr, tğumaczy: 

Maciej Woroch: ï Polityczny wybieg premiera Johnsona jest zgodny z prawem, ale nikt w 

Westminsterze nie wierzy, Ũe w zawieszeniu parlamentu chodzi tylko o otwarcie nowego 

rozdziağu pod rzŃdami nowego premiera. Ponad p·ğtora miliona - 1,501,373 signatures ï ludzi w 

ciŃgu doby podpisağo petycjň, by odwoğaĺ decyzjň ogğoszonŃ przez kr·lowŃ. Oburzeni sŃ 

przeciwnicy Brexitu i opozycja, kt·ra nazywa Johnsona dyktatorem. Znacznie mocniejszych 

sğ·w uŨyğ aktor, Huhg Grant, choĺ por·wnanie premiera do kŃpielowej gumowej zabawki nie 

jest jedynymé Boris Johnson co najmniej o poğowň ograniczyğ Izbie Gmin czas na 

powstrzymanie Brexitu bez umowy albo usuniňcie go z urzňdu. Posğowie do pracy powracajŃ we 

wtorek i przed przymusowŃ przerwŃ bňdŃ mieĺ tylko kilka dni na dziağanie. 

Boris Jonson, premier Wielkiej Brytanii: ï ParlamentarzyŜci bňdŃ mieli jeszcze duŨo czasu 

na debatň na temat Unii Europejskiej, Brexitu i wszystkich innych kwestii ï naprawdň duŨo 

czasu. 



MW: ï Po mowie tronowej, wyznaczonej na 14 paŦdziernika, na zatrzymanie Brexitu 

wedğug Borisa Johnsona zostanie 11 dni. To zbyt mağo, by mieĺ pewnoŜĺ, Ũe uda siň skutecznie 

zablokowaĺ plany premiera, wyjŜcia z Unii w Halloween. Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

[Zawsze moŨna ograniczyĺ czas wypowiedzi do jednej minuty]. 

 

JP: ï Zamieszanie z zaproszeniem. Czy Donald Tusk zostağ zaproszony na obchodzenie 

osiemdziesiŃtej rocznicy wojny? Jako szef Rady Europejskiej nie, bo zapraszamy tylko 

prezydent·w paŒstw ï uciŃğ prezydencki minister. Ale szybko zmieniğ wersjň, bo okazağo siň, Ũe 

zaproszenia wysğano do szef·w ONZ i NATO. Czemu mağostkowoŜĺ wychodzi nawet przy tak 

wielkich rocznicach. 

Jakub Sobieniowski: ï Jeszcze w niedzielň, gdy zasiadağ przy tym stole z najwaŨniejszymi 

przyw·dcami [G7] nie wiedziağ, czy dostanie zaproszenie do Polski na obchody rocznicy 

wybuchu wojny? Czy bňdzie mile widziany we wğasnym kraju? [PrzecieŨ mogŃ na Tusku ciŃŨyĺ 

zarzuty ï chyba tylko KaczyŒskiego]. Teraz juŨ wie, Ũe najmilej widziany nie jest. 

[é] 

Zaproszenie doszğo dzisiaj, nie dla przewodniczŃcego Rady Europejskiej, nie dla byğego 

premiera, ale Pana Donalda Tuska. 

 

JP: ï Ponad 30 stopni, zn·w gwağtowne burzeé pogoda jeszcze nie skoŒczyğaé jeszcze 

gorzej bňdzie w poniedziağeké 

 

W Warszawie trwa poŨegnanie Piotra WoŦniaka-Staraka, a w Faktach wspomnienia 

przyjaci·ğ: 

Magdalena Boczarska, aktorka: ï Jak mu siň zwierzağam z takich moich problem·w, to 

m·wiğ: co siň martwisz, masz mnie. Wiele os·b miağo w nim bardzo duŨe wsparcie. 

Piotr WoŦniak-Starak 

1980 - 2019 

ǃ 
2019-08-30 piŃtek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3845 
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Wojsko ruszyğo do pracy, we wtorek ma byĺ gotowy most pontonowy na WiŜle. Wğadze 

Warszawy przyjňğy pomoc, kt·ra powstrzyma katastrofň ekologicznŃ. 

 

Donald Tramp przekğada wizytň w Polsce. W zastňpstwie bňdzie sekretarz, Mike Pence. 

ZbliŨajŃcy siň do Florydy huragan jest naprawdň bardzo silny. [Sekretarzowi huragan nie 

przeszkodzi] é 

Wğadze Warszawy zawiodğy. Przed ekologicznŃ katastrofŃ wkracza rzŃd. 

- Ja uwaŨam, Ũe rzŃd powinien wziŃĺ to wszystko za ğeb i powyrzucaĺ, tych ğobuz·w, 

zdrajc·w. JeŨeli tak postňpujŃ ze Ŝrodowiskiem, a krzyczŃ, to majŃ na sztandarach przecieŨ. 

Nie? PO ma na sztandarach. 

 

Po 52 latach polscy koszykarze na mistrzostwach Ŝwiata. 

FIBA 

WORLD CUP 

China 2019 

 

Niszczycielski huragan Dorian zatrzymağ Donalda Trampa. AmerykaŒski prezydent 

przekğada wizytň w Polsce. [Na po wyborach w Polsce?] é 

Artur Wr·blewski, amerykanista, Uczelnia Ğazarskiego: ï To powinno byĺ wydarzenie, 

kt·re jednoczy nad podziağami wszystkich polityk·w polskich, bo dotyczy polskiej racji stanu. 

Jest wykorzystywane w spos·b taki, Ũe wğaŜciwie, moŨna powiedzieĺ, Ũe wrňcz ta wizyta 

prezydenta Trampa jest sabotowana. 

[é] 



Do planowanej wizyty Donalda Trampa dojdzie jeszcze w tym roku do poğowy listopada. 

Maksymilian Maszenda, WiadomoŜci. 

 

EL: ï Sejm pracuje nad obniŨkŃ PIT-u. Podstawowa stawka podatku dochodowego ma 

spaŜĺ z 18 do 17 procent. To oszczňdnoŜĺ kilkuset zğotych rocznie dla 25 milion·w Polak·w. 

[é] 

 

EL: ï Od kilku dni warszawskie Ŝcieki wpadajŃ wprost do Wisğy. Na razie nie wiadomo, 

co byğo przyczynŃ awarii. Wğadze stolicy przyjňğy wreszcie rzŃdowŃ pomoc, w budowň 

specjalnej rury, kt·ra ma zatrzymaĺ katastrofň ekologicznŃ. 

Wojsko zbuduje most pontonowy, na kt·rym powstanie rurociŃg, kt·ry zastŃpi 

uszkodzony kolektor Ŝciekowyé Na podobne rozwiŃzanie nie wpadğy wğadze Warszawy, kt·re 

okazağy siň bezradne wobec katastrofy ekologicznej. 

[é] 

 

Hoğd dla bohater·w naszej wolnoŜci. 

 

JuŨ dziŜ w jedynce finağowy odcinek Ăzniewolonaò. 

Washington Post, Die Welt, Le Figaro ï w ten weekend najwiňksze gazety na Ŝwiecie 

opublikujŃ informacjň o napadzie Dojczlandu na Polskň w 1939 roku. To wsp·lny projekt 

instytutu nowych medi·w i polskiej fundacji narodowejé 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Justyna Pochanke 

ZaskakujŃcy telefon z Biağego Domu: Donald Tramp nie przyleci [znamy] 

BezpieczeŒstwo Amerykan·w ponad wszystko. 

 

JP: ï Kolejne osoby raŨone piorunem w Tatrach. Tr·jka turyst·w wracağa z Hali 

GŃsienicowej, gdy rozszalağa siň burza. Jedna osoba straciğa przytomnoŜĺ, ale juŨ wszyscy sŃ 

w stabilnym stanieé 

 

Rozsadzona betonowa pğyta ï to miejsce awarii pod betonem. Dwie rury odprowadzajŃce 

Ŝcieki tym korytarzem pod dnem Wisğy do oczyszczalni ï obie rury zostağy uszkodzone. 

- To musiağo uŨyĺ ogromnej siğy. Czy w og·le przypuszczacie, co byğo powodem takiego? 

Betonowa rura znieksztağconaé byğo zalane w cağoŜci. Wodň juŨ odpompowano. Zapis 

awarii przekazano policji i prokuraturze. Co dalej? 

Rafağ Trzaskowski: ï Chcemy ozonowaĺ ten Ŝciek, Ũeby jak najwiňcej bakterii w tym 

Ŝcieku zostağo zabiteé 

Minister Dworczyk buduje most pontonowy. ï Na kt·rym zostanie poğoŨony rurociŃg, 

kt·rym bňdŃ tğoczone Ŝcieki. BňdŃ poğoŨone dwa rurociŃgi. Pozostanie pytanie: czy konstrukcja 

wytrzyma ciňŨar waŨŃcego wiele ton rurociŃgu wypeğnionego Ŝciekami. [KtoŜ to przecieŨ 

przeliczyğ, kaŨdy student potrafi]. Ozonowanie ma ruszyĺ w poniedziağek. 

 

JP: ï Eksplozja samochodu, kt·ry wi·zğ butle z gazem. Dwie osoby nie ŨyjŃ. Trzy sŃ 

ranneé 

 

JP: ï Opozycja skğada wniosek o odwoğanie ministra Ziobryé 

é Emilia: Kuba. Udu**my go na maxa? 

Emilia: mam zgodň odg·rnŃ? 

 

BudŨet bez deficytu i bez trzynastej emerytury. A miağa nie byĺ jednorazowaé 

BUDŧET 2000 

Rozszerzone 500+ = 41,2 mld zğ 

świadczenia dla niepeğnosprawnych = 2,72 mld zğ 

Program mama 4+ = 900 mln zğ 

Program dobry start = 1,4 mld zğ 



Wydatki na obronnoŜĺ = 49,8 mld zğ 

SğuŨba zdrowia = 109 mld zğ 

 

JP: ï Marian BanaŜ nowym szefem NajwyŨszej Izby Kontroli. DotŃd byğ ministrem 

finans·w, ale kr·tko ï dwa miesiŃce. Obecny szef NIK, Krzysztof Kwiatkowski koŒczy 

kadencjň, ale jeszcze jŃ skr·ciğ, bo kandyduje do senatu. 

 

U nas to wszystkoé 

 

Fakty po Faktach ï Grzegorz Kajdanowicz w specjalnym wydaniu Fakt·w po Faktach z 

Brukseli, a moim i paŒstwa goŜciem jest Donald Tusk, byğy premier, byğy przewodniczŃcy 

Platformy Obywatelskiej, od piňciu lat, dokğadnie od piňciu lat przewodniczŃcy Rady 

Europejskiej. Witam. 

DT: ï Moje uszanowanie. Dobry wiecz·r. 

GK: ï A dla prezydenta Andrzeja Dudy po prostu pan Donald Tusk ï tak moŨna 

przeczytaĺ na zaproszeniu na uroczystoŜci osiemdziesiňciolecia wybuchu drugiej wojny 

Ŝwiatowej. Jak pan zobaczyğ to zaproszenie, pan siň zdziwiğ? UŜmiechnŃğ? 

DT: ï Ja przede wszystkim nie lubiň dyskusji na temat, kto kogo, kiedy zaprosiğ, bo to 

fatalnie Ŝwiadczy o pewnych standardach czy kulturze politycznej. Wszyscy byliŜmy jakoŜ 

przyzwyczajeni, takŨe w Polsce do tego, Ũe niezaleŨnie od spor·w, nie wszyscy siň kochajŃ 

przecieŨ w polityce, ale no, pewne reguğy, pewne standardyé 

GK: ï Jest pewna forma. 

DT: ï To nawet nie chodzi o formň, ale, no, jeŜli kogoŜ siň chce widzieĺ, jeŜli kogoŜ siň 

chce traktowaĺ jak goŜcia, to powinno siň go powaŨnie traktowaĺ. Dziesiňĺ lat temu dokğadnie 

organizowağem jako premier polskiego rzŃdu siedemdziesiŃtŃ rocznicň wybuch drugiej wojny 

Ŝwiatowej. To byğo w·wczas na Westerplatte i przyjechali w·wczas przyw·dcy z cağego Ŝwiata, 

wszyscy przemawiali, pierwszym przemawiajŃcym, ja nie miağem z tym w·wczas Ũadnego 

problemu, byğ ·wczesny prezydent, Lech KaczyŒski. Nasze relacje nie byğy ğatwe. To jest sp·r 

polityczny, byğ teŨ w·wczas bardzo gorŃcy, ale szczerze powiedziawszy, nigdy do gğowy by mi 

nie przyszğo, Ũeby, no, ğamaĺ reguğy i traktowaĺ kogoŜ, no, w spos·b taki, no, nieprzystajŃcy do 

dyplomacji, takich normalnych ludzkich zachowaŒ. 

GK: ï A kiedy pan zaproszenie dostağ? 

DT: ï To zaproszenie pojawiğo siň wczoraj na moim biurku. Problem polega na tym, Ũe ja 

teŨ reprezentujň Uniň EuropejskŃ. Wszyscy w Europie staramy siň pewne standardy 

utrzymywaĺ. Zaproszenie na 14 lipca na uroczystoŜci narodowe Francji wysyğa siň do mnie i do 

koleg·w, Ũ kt·rymi wsp·ğpracujň, premier·w, prezydent·w na trzy miesiŃce przed takimi 

uroczystoŜciami. Na uroczystoŜci do Izraela prezydent wysğağ z rocznym wyprzedzeniem. To sŃ 

pewne standardy, ale ja wolağbym ten temat zamknŃĺ, bo to chodzi o reputacjň Polski, 

a niezaleŨnie od tego, jak prezydent Duda czy polski rzŃd patrzŃ na mnie krzywym okiem, lepiej 

teŨ byğoby, Ũeby w przestrzeni publicznej, europejskiej czy Ŝwiatowej o Polsce m·wiono bez 

tego nieprzyjemnego kontekstu, bez takiego lekkiego odoru. 

GK: ï To, Ũeby zakoŒczyĺ ten wŃtek, jedno pytanie, abstrahujŃc od tego, kiedy pan 

otrzymağ to zaproszenie i jego formy, czy pan siň wybiera na te uroczystoŜci? 

DT: ï Nie, nie wybieram siň, poniewaŨ nie mam Ũadnych wŃtpliwoŜci, Ũe oni organizujŃc 

te uroczystoŜci, chcŃ daĺ do zrozumienia, Ũe nie chcŃ tej osoby widzieĺ, a ja nigdy nie narzucam 

siň ze swojŃ obecnoŜciŃ, poniewaŨ wiem, Ũe jestem niemile widziany. 

GK: ï Nie ï sprzed kilkunastu godzin prezydent Stan·w Zjednoczonych, Donald Tramp 

odwoğuje tŃ wizytň w Polsce, czy pana przekonuje to uzasadnienie o zbliŨajŃcym siň do Florydy 

huraganu, to pan nie uznaje za wiarygodne? 

DT: ï Nie jest mojŃ rolŃ komentowaĺ motywacje i powody, dla kt·rych prezydent Tramp 

odwoğağ wizytň w Polsce. Ale ja nie odczuwam Ũadnej nawet takiej gorzkiej satysfakcji z tego 

tytuğu, Ũe te uroczystoŜci tracŃ duŨo ze swojego blasku z powodu braku prezydenta Stan·w 

Zjednoczonych. No, bo rzeczywiŜcie to byğ ten gw·ŦdŦ programu, to byğo to, co powodowağo 

tak duŨe zainteresowanie opinii publicznej ï obecnoŜĺ prezydenta Trampa. Kilka dni temu, 

kiedy jeszcze byliŜmy na spotkaniu grupy G7 we Francji w Biarritz, prezydent Tramp dawağ do 



zrozumienia, Ũe bňdzie myŜlağ o tym, czy ponownie przybňdzie do Europy i czy bňdzie w 

Polsce, ale nie jestem uprawniony, Ũebyé 

GK: ï No, dobrze. Z tego co m·wili urzňdnicy, Donald Tramp potwierdziğ, Ũe bňdzie. 

PrzecieŨ to byğa jego wypowiedŦ ze San·w Zjednoczonych, Ũe przyjeŨdŨa do Polski. StŃd taka 

obecnoŜĺ dodağaby rzeczywiŜcie tym uroczystoŜciom jakiegoŜ blasku, stŃd te pytania, dlaczego 

odwoğuje? Byĺ moŨe dlatego, Ũe nie chce, Ũe jest kampania w Polsce. JesteŜmy w szczycie 

kampanii przed wyborami do sejmu i do senatu. Byĺ moŨe nie chciağ byĺ wykorzystany 

politycznie? 

DT: ï Nie sŃdzň, Ũeby fakt, Ũe kampania w Polsce jest, no, trwa. Za kilka tygodni mamy 

wybory do parlamentu. ŧeby to wpğywağo na decyzjň prezydenta Trampa. Prezydent Tramp, 

poznağem go dobrze przez te kilka lat. Bardzo czňsto siň spotykamy przy okazji wszystkich tych 

narodowych szczyt·w, ma, powiedziağbym, niezwykle generalny obraz, taki bardzo globalny 

obraz polityki i nie sŃdzň, Ũeby brağ pod uwagň czy rachowağ te kwestie. Nie ma wpğywu na 

kampaniň w Polsce. To, co jest, powiedziağbym, takŃ prawdziwŃ kwestiŃ w tej sytuacji, no, nie 

ma powodu, Ũeby siň cieszyĺ, bo wiadomo, jak waŨna dla Polski jest przyjaŦŒ ze Stanami 

Zjednoczonymi. To, co jest waŨne to, to Ũe widaĺ wyraŦnie, Ũe Polska nie jest tym najwyŨszym 

priorytetem z punktu widzenia prezydenta Trampa. Jest bardzo skoncentrowany na Azji, 

gğ·wnie Chiny, kt·re sŃ, on tego nie ukrywa, nawet publicznie, nie ma tu Ũadnych tajemnic, jak 

bardzo jest skoncentrowany na tym wyzwaniu, jakie stanowiŃ Chiny dla Stan·w Zjednoczonych 

i w wymiarze globalnym, jest, czego najbardziej Ũağujň, to tego, Ũe po naszej bardzo ostrej 

dyskusji w sprawie Rosji z prezydentem Trampem, no, nie bňdzie toé 

GK: ï Chciağ przywr·ciĺ Rosjň do stolika do G7. 

DT: ï Tak. Chciağ przywr·ciĺ Rosjň mimo wojny na Ukrainie, kiedy oponowağem ja, ale 

takŨe premier Kanady czy nawet premier Wielkiej Brytanii, Johnson. Tradycyjnie oczywiŜcie 

Angela Merkel, takŨe francuski prezydent, to. No, widaĺ byğo takŃ, powiedziağbym, rezerwň i 

dystans prezydenta Trampa do Ukrainy i jednak [nie zrozumiağem] nad RosjŃ i Putinem. 

Natomiast waŨnym momentem mogğo byĺ i rola Polski, i prezydenta Dudy mogğa tu byĺ 

naprawdň zauwaŨalna i waŨŃca. Byğo spotkanie juŨ um·wione prezydenta Trampa z nowym 

prezydentem Ukrainy ï Ũeby to byğo symbolicznie, w Warszawie, w rocznicň drugiej wojny 

Ŝwiatowej, to mogğoby jakoŜ chociaŨ moŨe skorygowaĺ ten niepokojŃcy dzisiaj stan relacji 

miňdzy Stanami Zjednoczonymi a UkrainŃ. Ja na to bardzo liczyğem. Przekonywağem 

prezydenta Trampa, Ũeby zmieniğ, chociaŨ trochň skorygowağ sw·j punkt widzenia na Ukrainň 

i kwestie konfliktu rosyjsko- ukraiŒskiego i niestety to teŨ, przez jego rezygnacjň z przyjazdu siň 

nie odbňdzie. 

GK: ï To Ŝwiadomie albo nieŜwiadomie prezydent Tramp trochň rozbiğ ten pomysğ na 

kampaniň wyborczŃ Prawa i SprawiedliwoŜci, dlatego Ũe w tej kampanii zdjňcie z Donaldem 

Trampem jest bezcenne. Zdjňcie z Mikiem Pencem nie ma dla Polak·w i dla polskiej polityki 

nie ma jakiegoŜ szczeg·lnego wiňkszego znaczenia. 

DT: ï Ja tego nie bňdň komentowağ, bo nie uczestniczň w kampanii w Polsce i nie wiem, 

na ile obecnoŜĺ tak sğawnych postaci, jak prezydent Tramp, miağaby wpğyw na wyniki wybor·w, 

natomiast ubolewam nad stratami wizerunkowymi dla Polski i przede wszystkim tŃ utraconŃ 

szansŃ, gdzie moŨna byğo okazaĺ, Ũe Warszawa jest w centrum nie tylko z powodu uroczystoŜci, 

nie tylko z powodu historycznego wydarzenia, tak, tego rocznicowego, jest takŨe teatrem, gdzie 

moŨe siň rozegraĺ pewna pozytywna gra, wspomniağem, jeŜli chodzi o relacje amerykaŒsko- 

ukraiŒskie. Zobaczymy, moŨe w przyszğoŜci uda siň to jakoŜ naprawiĺ. 

GK: ï Kolejny kğopot Prawa i SprawiedliwoŜci w kampanii, [m·wmy o kğopotach 

Platformy Obywatelskiej] to ta afera hejterska w ministerstwie sprawiedliwoŜci. Czy pana 

zadaniem minister Zbigniew Ziobro powinien natychmiast byĺ zdymisjonowany? 

DT: ï To nie jest mojŃ rolŃ oczywiŜcie. ťle by siň stağo, gdyby szef Rady Europejskiejé 

GK: ï A nie ma pan takich kompetencji, Ũeby dymisjonowaĺ polskich ministr·w. 

DT: ï Nie mam nic do powiedzenia w sensie sprawczym, wiňc powinienem siň 

powstrzymaĺ od komentarzaé 

GK: ï No, to wğaŜnie: 

DT: ï Mam dostateczny poglŃd, co siň stağo w tym ministerstwie. Stağo siň ministerstwem 

nienawiŜci i pogardy, no bo tak to oceniam. Miňdzy bajki naleŨy wğoŨyĺ to, Ũe nikt nie wiedziağ, 



co siň dzieje i co wyprawiajŃ wiceministrowie i urzňdnicy w tym ministerstwie, wszystko na to 

wskazuje, Ũe oni znaleŦli siň tam dlatego, Ũe majŃ tego typu przedziwne kwalifikacje. PrzecieŨ 

nie znaleŦli siň w najbliŨszym otoczeniu ministra Ziobry ze wzglňd·w na jakieŜ nadzwyczajne 

etyczne czy estetyczne walory. Niestety, mam doŜĺ gğňbokie przekonanie, Ũe stali siň jakby 

rdzeniem tego ministerstwa wğaŜnie dlatego, Ũe sŃ zdolni do takich rzeczy. I to jest rzecz 

niepokojŃca i daleko wykraczajŃca poza kwestie kampanii czy nawet poza kwestiň personalnŃ 

Zbigniewa Ziobry. Bo to pokazuje, Ũe, przecieŨ to nie tylko syndrom polski, Ũe oszczerstwo, 

kğamstwo, takie zorganizowane juŨ bardzo nowoczesne w sensie technologii spotu, staje siň 

narzňdziem uprawnionym, ktoŜ z komentujŃcych w polskich mediach powiedziağ nawet, Ũe to 

wszystko jest do wybaczenia, Ũe w sumie jedynym problemem jest to, Ũe to siň wydağo. Ale tak 

naprawdň to jest dzisiaj sprawa skutecznoŜci, Ũe ktoŜ potrafi najcelniej skğamaĺ albo 

najdotkliwiej kogoŜ obraziĺ. Ja to sobie nie mogň z tym poradziĺ. Byĺ moŨe jest to trend nie 

tylko w Polsce. Ale moim zdaniem trzeba robiĺ wszystko, Ũeby ten trend zatrzymaĺ, a nie Ũeby 

ulec tej fascynacji zğem. Bo to jest tak naprawdň fascynacja zğem, zğem, kt·re bywa skuteczne w 

polityce ï moim zdaniem na kr·tkŃ metň ï ale moŨe poczyniĺ szkody na dğugie, dğugie lata. Tak 

Ũe w takiej spoğecznej mentalnoŜci. 

GK: ï To waŨne pytanie: nie tylko z punktu widzenia wybor·w, kt·re przed nami. Czy 

Polacy dadzŃ siň przekonaĺ, Ũe dymisja wiceministra Piebiaka zağatwia sprawň, a za cağŃ aferŃ 

hejterskŃ stağa niejaka Ămağa Emiò ï to jest pytanie, jak odbiorŃ to Polacy? 

DT: ï Dla mnie jest pewnym zaskoczeniem, Ũe ktoŜ moŨe ulec temu zğudzeniu, Ũe 

jednorazowa akcja pana Piebiaka czy jego koleg·w i koleg·w pana ministra Ziobry. No, 

przecieŨ z tym zorganizowanym, jak to siň dzisiaj m·wi Ăhejtemò, czyli tŃ mowŃ nienawiŜci, 

mamy do czynienia juŨ od kilku lat, no jeden z takich najbardziej klasycznych przypadk·w byğy 

wyczyny Jacka Kurskiego na czas [nie zrozumiağem], ja sam byğem ofiarŃ tego sposobu 

dziağania, moŨna by powiedzieĺ, Ũe nic nowego, gdyby nie skala przerosğa wszystkie nasze 

wyobraŨenia. ŧe z tych fağszywych pomysğ·w na politykň zrodziğ siň paŒstwowy system, a nie 

wybryk tego czy innego polityka. I jeŜli dziŜ naprawdň naleŨy biĺ na alarm, to nie dlatego, Ũe 

jakiŜ zwyrodnialec uznağ za stosowne wymyŜlaĺ takŃ kampaniň pogardy wobec pani sňdzi 

Gersdorf na przykğad, ale Ũe tak naprawdň mamy do czynienia ze zorganizowanym systemem 

upokarzania, z kampaniŃ oszczerstw i to wszystko jest ulokowane na szczytach wğadzy, a nie 

gdzieŜ na obrzeŨach ï to jest najbardziej niepokojŃce. 

[Niepokoi mnie to, Ũe tak ğatwo rozmawia siň o znanej wszystkim przeszğoŜci, a nie ma 

wysiğku na formuğowanie wniosk·w na jutro, co za miesiŃc. Nie ma debat o przyszğoŜci ï tego 

media i politycy nie lubiŃ]. 

GK: ï Ta afera w ministerstwie sprawiedliwoŜci przykryğa aferň z lotami pana marszağka 

KuchciŒskiego [tu wiele znanych szczeg·ğ·w]. 

DT: ï Wiem, do czego pan zmierza. 

GK: ï Pan teŨ bňdzie musiağ odpowiedzieĺ na kilka pytaŒ. 

DT: ï To, co mnie uderzyğo w sprawie, w sprawie marszağka KuchciŒskiego, to ta 

nadzwyczajna skğonnoŜĺ do zakğamywania rzeczywistoŜci, do ukrywania fakt·w, do uŨywania 

na przykğad urzňdnik·w, kt·rzy sŃ od podawania informacji, aby tň informacjň zaciemniali. To, 

czego ja siň najbardziej obawiam, to nie to, Ũe ktoŜ leciağ samolotem rzŃdowym, jeŜli ten lot jest 

zgodny z prawem czy z zasadami, ale to, Ũe na wszystkie moŨliwe sposoby zakğamuje siň, 

ukrywa siň fakty, dokumenty i robiŃ to takŨe wysocy urzňdnicy, to jest najbardziej niepokojŃce. 

GK: ï No, dobrze. Pan teŨ wielokrotnie latağ, dziesiŃtki lot·w, moŨe ponad setkň, a jeszcze 

moŨe wiňcej lot·w, na weekendy do GdaŒska. Do siebie do Sopotu, ma pan do siebie coŜ w tej 

sprawie do zarzucenia? 

DT: ï W jakimŜ sensie tak. To znaczyé 

GK: ï Ma pan poczucie, Ũe pan naduŨyğ tego przywileju? 

DT: ï Kwestia moich lot·w byğa opisywana w czasie, gdy byğem premierem. Do 

dyspozycji medi·w, opinii publicznej byğa cağa dokumentacja. Nigdy niczego nie ukrywaliŜmy 

i wedğug mojej wiedzy wszystko co dotyczyğo tych lot·w byğo zgodne z prawem. Dzisiejsze 

sugestie, Ũe z samolot·w korzystağa moja rodzina, sŃ, delikatnie m·wiŃc, sŃ naduŨyciem. 

GK: ï Ale sŃ prawdŃ? Czy nie sŃ prawdŃ? 

DT: ï Byğ taki jeden przypadek, kt·ry zostağ opisany i siň wiňcej nie powt·rzyğ. 



[Moje stanowisko w tej sprawie opisağem przy sprawie KuchciŒskiego i dla r·wnowagi 

dziŜ teŨ zapiszň. Jestem innego zadania generalnie. Nar·d wybiera przyw·dcň narodu, Ũeby go 

godnie reprezentowağ, oddaje mu do dyspozycji siebie i zarzŃdzanie naszymi sprawami, 

powierza majŃtek narodowy jego pieczy, gospodarkň wartŃ biliony zğotych, miliardy budŨetu 

corocznego ï ma tym skomplikowanym, a bardzo wraŨliwym mechanizmem tak sterowaĺ, aby 

uniknŃğ wszelkich wpadek lub strat, a wrňcz odwrotnie ï nar·d oczekuje sukces·w, swojego 

dobrobytu. Oczekuje dobrych relacji w Ŝwiecie, kt·rych nie moŨna puŜciĺ samopas. 

NiewyobraŨalnŃ biegğoŜciŃ trzeba dysponowaĺ, aby paŒstwo dobrze dziağağo. To nie jest nawet 

mistrzowska partia szach·w, bo szachownicŃ jest kula ziemska. A wszystkie figury na tej 

ziemskiej szachownicy sŃ bardzo aktywne, niewyobraŨalnie przebiegğe. I teraz ktoŜ zadaje 

pytanie: Ma pan poczucie, Ũe pan naduŨyğ tego przywileju? Jakiego przywileju? Miağem chodziĺ 

na piechotň wszňdzie po Ŝwiecie? Miağem wyrzec siň Ũony, dzieci i spňdzania z nimi wolnego 

czasu? Tego nar·d oczekuje przede wszystkim? A idŦcieŨ wy wszyscy w cholerň. Ja dziňkujň. 

Mam krupnik w domu. Mamy XXI wiek ï samolot dyspozycyjny to Ũaden przywilej]. 

ǃ 
2019-08-31 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3844 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Edyta Lewandowska 

Czw·rka Polak·w mistrzami Ŝwiata [na ğodziach]. 

Wspaniali biağo-czerwoni. Nasi koszykarze, wioŜlarze, wioŜlarki [drugie miejsce] 

zapewnili nam piňkne sportowe emocje. 

 

Warszawň odwiedzŃ jutro prezydenci, premierzy i ministrowie z cağego Ŝwiata. Wszyscy 

wezmŃ udziağ w obchodach osiemdziesiŃtej rocznicy rozpoczňcia drugiej wojny Ŝwiatowej. 

PierwszŃ oficjalnŃ wizytň w naszym kraju zğoŨyğ dziŜ prezydent Ukrainy Woğodymyr 

Zeğenskié 

 

[Tramp, Floryda i huragan Dorian] é 

 

Zmienili losy Ŝwiata. 39 lat temu w sali BHP Stoczni GdaŒskiej stoczniowcy doprowadzili 

do podpisania porozumieŒ sierpniowyché 

Kolejna odsğona wakacyjnej trasy dw·jki, czyli muzyka, taniec, zabawaé w GdaŒskué 

 

EL: ï Gğ·wne uroczystoŜci zawarcia porozumieŒ sierpniowych zostağy zorganizowane 

wsp·lnie przez wğadze paŒstwowe i NSZZ SolidarnoŜĺ, ale opozycja postanowiğa Ŝwiňtowaĺ 

osobnoé 

 

W Holandii trwajŃ uroczystoŜci 75 rocznicy wyzwolenia tego kraju. Holandia pamiňta. 

Para kr·lewska i cağy kraj oddajŃ dziŜ hoğd polskim bohaterom sprzed 75 lat. Lato 1944 roku. 

Od lŃdowania w Normandii polska dywizja pancerna generağa Maczka wygrywa wszystkie 

bitwy, choĺ przewaga Dojcz·w byğa dwukrotna, kluczowe byğo zwyciňstwo w bitwie o rzekň 

Skaldň. To wtedy polscy Ũoğnierze przywr·cili Holendrom wolnoŜĺ, a aliantom otworzyli drogň 

w gğŃb Dojczlandu. W Holandii w ramach operacji market garden walczyğa takŨe polska 

samodzielna brygada spadochronowa generağa Stanisğawa Sosabowskiegoé 

 

Wojsko ruszyğo na pomoc katastrofy ekologicznej w Warszawie. 

Gdyby nie interwencja rzŃdu, Ŝcieki trafiağyby do Wisğy jeszcze przez kilka tygodni, 

a nawet miesiňcyé Prezydent Warszawy unika odpowiedzialnoŜci za katastrofň ekologicznŃ. 

Marek Gr·barczyk, minister gospodarki morskiej i Ũeglugi Ŝr·dlŃdowej, kandydat Prawa i 

SprawiedliwoŜci do sejmu: ï PrawdopodobnŃ przyczynŃ uszkodzenia tych kolektor·w byğ 

niekontrolowany wzrost ciŜnienia i rozerwanie rurociŃgu. 

WyglŃda na to, Ũe kolektor, kt·rego budowa pochğonňğa 200 milion·w zğotych m·gğ zostaĺ 

Ŧle zaprojektowany lub wybudowany, dlatego moŨe byĺ potrzebna gruntowna przebudowa. 

 



EL: ï Nie 18 a 17% podatku zapğacŃ od przyszğego miesiŃca pracownicy, emeryci i 

renciŜci, a takŨe przedsiňbiorcy. JednoczeŜnie podniesione zostanŃ koszty przychod·w do 3 

tysiňcy, ta kwota dla dojeŨdŨajŃcych do pracy wyniesie 3600 zğotych. [Z jakiej odlegğoŜci? Bo 

przecieŨ wszyscy dojeŨdŨajŃ do pracy nawet tramwajem]. 

[é] 

 

EL: ï Ponad dwukrotna przewaga nad KoalicjŃ ObywatelskŃ ï tak prezentujŃ siň wyniki 

najnowszego sondaŨu CBOSé PiS 47%; Koalicja Obywatelska 19%; Lewica 9%; 

PSL K15 6%. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Piotr Marciniak 

Nie dajmy sobie odebraĺ wolnoŜci i solidarnoŜci, nie pozw·lmy pisaĺ historii na nowo ï 

wzywa prezydent GdaŒska w rocznicň podpisania porozumieŒ gdaŒskich, a obok niej stoi 

historyczny lider SolidarnoŜci, Lech Wağňsa. Kolejny rok rzŃd i dawni liderzy zwiŃzku ŜwiňtujŃ 

osobno, a obecna SolidarnoŜĺ Ŝwiňtuje z rzŃdem. 

[é] 

 

Donald Tusk: ï éMogň sam obiecaĺ, Ũe 2 grudnia, to jest poniedziağek, éi opowiedzieĺ, 

jak widzň dalszŃ przyszğoŜĺ politycznŃé Jest kilka propozycji, bňdň je takŨe rozwaŨağ, tak Ũe o 

charakterze miňdzynarodowym, ale absolutnie cağy czas wyrywam siň gdzieŜ nad Wisğňé 

 

Woğodymyr Zeğenski, prezydent Ukrainy w Warszawie: ï Serdecznie podziňkowağem 

Polsce i cağemu narodowi polskiemu za wsparcie Ukrainy w tym trudnym czasie rosyjskiej 

agresji. Dziňkujň wam paŒstwo, Ũe stoicie na straŨy prawa miňdzynarodowego. Bardzo wysoko 

cenimy konsekwencjň i profesjonalizm udziağ polskiej delegacji w Radzie BezpieczeŒstwa ONZ, 

Unii Europejskiej, NATO i innych organizacjach miňdzynarodowych. 

Andrzej Duda, prezydent RP: ï Ukraina jest paŒstwem wolnym, suwerennym, 

niepodlegğym i taka powinna pozostaĺ. Zawsze bňdziemy tutaj stali razem z UkrainŃ, poniewaŨ 

Ukrainie naleŨy siň powr·t do peğnej integralnoŜci terytorialnej. 

 

PM: ï To juŨ potňŨny huragan, czwartej kategorii. Dorian jest coraz silniejszy i bardziej 

niebezpieczny. Siğa wiatru siňga 230 km/godzinňé 

 

PM: ï Nad ranem zakoŒczyğa siň ewakuacja turyst·w z Kasprowego Wierchu. Na wiele 

godzin utknňğo tam 45 os·b, bo najpierw wstrzymano ruch kolejki z powodu burzy, a potem 

doszğo do awarii. Konieczna byğa pomoc toprowc·w i straŨak·w. 

[é\ 

 

PM: ï Do Pğocka dotarğa juŨ z Warszawy fala ze Ŝciekami, ale po drodze skaŨenie Wisğy 

zmniejszyğo siň do tego stopnia, Ũe to juŨ nie jest Ŝciek. Normy czystoŜci sŃ zachowane i wğadze 

Pğocka cieszŃ siň, Ũe nie jest Ŧle. A wkr·tce moŨe byĺ lepiej, wğadze Warszawy zaczynajŃ 

ozonowaĺ Ŝcieki, a wojsko ma zbudowaĺ tymczasowy rurociŃgé 

RurociŃgi majŃ byĺ gotowe za tydzieŒ. [Ale czy cağe aŨ do ĂCzajkiò? Czy tylko przez 

Wisğň?] 

 

PM: ï W wyborach do senatu miağo nie byĺ konkurencji, tak Ũeby zwiňkszyĺ jej szanse na 

pokonanie PiS-u. Ale w Warszawie jest problem: kandydat Koalicji Obywatelskiej, Kazimierz 

Michağ Ujazdowski, spotyka siň z zarzutem, Ũe jest zbyt konserwatywny i naprzeciw niego staje 

kontrkandydat, Paweğ Kasprzak, lider ruchu obywatele RP. 

[Ujazdowski powinien ustŃpiĺ]. 

 

[Restauracje bez dzieci do 6 roku Ũycia]. 

 

To byğy Fakty. 



ǃ 
2019-09-01 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3844 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

Nigdy nie poddaliŜmy siň jako nar·d. 

Polska udowodniğa, Ũe jest ojczyznŃ bohater·w. 

Dokğadnie 80 lat temu od bombardowania Wielunia i ataku na Westerplatte rozpoczňğa siň 

druga wojna Ŝwiatowa. Najstraszniejsze i najtragiczniejsze wydarzenie w dziejach Ŝwiata. Do 

Warszawy na zaproszenie prezydenta Andrzeja Dudy przyleciağo 40 delegacji zagranicznych. 

Miňdzy innymi prezydent Dojczlandu i wiceprezydent Stan·w Zjednoczonych. Przed Grobem 

Nieznanego ŧoğnierza na Placu Piğsudskiego w Warszawie jest: 

Karol Jağtuszewski: ï Najmocniejsze sğowa, to apel prezydenta Andrzeja Dudy skierowany 

do przyw·dc·w o nieprzymykanie ocz·w na agresywnŃ politykň Rosji, a sğowa  

wiceprezydenta Stan·w Zjednoczonych o wierze w Boga jako Ŧr·dle polskiej siğy. Po 

zakoŒczeniu obchod·w przyw·dcy udali siň na uroczystŃ kolacjň na Zamku Kr·lewskim, a o 

godzinie dwudziestej w Teatrze Wielkim wysğuchajŃ koncertu Polskie Requiem. 

[é] 

 

Na Westerplatte powstanie nowoczesne muzeum upamiňtniajŃce bohater·w pierwszej 

bitwy drugiej wojny Ŝwiatowej. DziŜ wmurowano kamieŒ wňgielny pod jego budowň. 

[é] 

 

Polacy popierajŃ zabiegi na rzecz uzyskania reparacji od Dojczlandu za straty poniesione 

przez Polskň podczas drugiej wojny Ŝwiatowej ï tak wynika z: 

Poparcie dla dziağaŒ na rzecz uzyskania reparacji od Dojczlandu 

ťr·dğo: Social Changes dla wpolityce.pl, 23-28.08,2019 r. N. 1007 (dane w %) 

Zdecydowanie tak: 25 

Raczej tak: 21 

Zdecydowanie nie: 8 

Raczej nie: 13 

Nie wiem: 33 

[é] 

 

DH: ï Stany Zjednoczone nigdy nie zrezygnujŃ z obrony niepodlegğoŜci Polak·w ï tak 

zapewniağ wiceprezydent Stan·w Zjednoczonych, Mike Pence podczas dzisiejszych obchod·w. 

[é] 

 

DH: ï To jedna z najwaŨniejszych i najbarwniejszych uroczystoŜci w Sanktuarium na 

Jasnej G·rze. Do Czňstochowy przyjechali rolnicy z cağej Polski. W czasie uroczystoŜci 

og·lnopolskich doŨynek dziňkujŃ za plony zebrane podczas cağorocznej pracy w polu. 

[é] 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Piotr Marciniak 

Dzisiaj 1 wrzeŜnia, 80 rocznica wybuchu drugiej wojny Ŝwiatowejé 

Pierwszy byğ polski WieluŒ, ale ostatnie w sierpniu 1945 to wğaŜnie Nagasaki w dalekiej 

Japonii z uŨyciem bomby atomowejé 

 

Zanieczyszczona fala na WiŜle dotarğa do Toruniaé  

 

PM: ï Byğa wieŜ [Nieboczowy] i nie ma, a jest zbiornik retencyjny. WieŜ zostağa 

przeniesiona, ale jakby przestağa istnieĺ, bo nowego miejsca nie zna satelitarna nawigacja, obcy 

tam nie trafi, mieszkaŒcy narzekajŃ, m·wiŃ: istniejemy, proszň nas zauwaŨyĺ, chcemy byĺ na 

mapieé 



ǃ 



2019-09-02 poniedziağek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3844 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Michağ Adamczyk 

Cztery i p·ğ miliona uczni·w rozpoczňğo nowy rok szkolny. Dla prawie 400 tysiňcy 

dzwonek zabrzmiağ po raz pierwszy. 

Nowy rok szkolny i podwyŨka dla nauczycieli. 

Minister ï PodwyŨka bňdzie wynosiğa okoğo 6%... 

 

Oczy cağego Ŝwiata zwr·cone na Polskňé  

Warszawa byğa wczoraj takim euro-atlantyckim centrum dyplomacji ï [to prezydent 

Andrzej Duda]. 

 

Dreszczowiec z happy and dla Polak·w ï [to siatk·wka w Tokio]. 

 

Polska wkr·tce doğŃczy do amerykaŒskiego programu bezwizowego ï zapowiedziağ 

w Warszawie Mike Pence podczas drugiego dnia swojej wizyty w Polsce. [Pod warunkiem, Ũe 

ambasada amerykaŒska w Warszawie przestanie odrzucaĺ tyle wniosk·w o wizy]. 

[é] 

 

Artur Wr·blewski, ekspert do spraw miňdzynarodowych [juŨ nie amerykanista?]. Uczelnia 

Ğazarskiego: ï PochodzŃ z tej samej grupy towarzystwa wzajemnej oderacji [!], czyli ludzi 

podzielajŃcych poglŃdy liberalne, lewicowe i majŃcych po prostu wielkie interesy w tym, Ũeby 

na przykğad zmieniĺ rzŃdy w Warszawie, w Budapeszcie czy na przykğad w Waszyngtonie. 

[é] 

 

MA: ï Choĺ mogli uczestniczyĺ w oficjalnych uroczystoŜciach, nie zrobili tego, 

zorganizowali swoje, wğasne, alternatywne. Opozycja w GdaŒsku 80 rocznicň drugiej wojny 

Ŝwiatowej wykorzystağa politycznie. KompromitujŃce sğowa dotyczyğy takŨe zagranicznych 

goŜci, kt·rych prezydent GdaŒska nazwağa, tutaj cytat: egzotycznymi. 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent GdaŒska: ï Nie ma wŜr·d nas prezydenta Adamowicza. 

Wojna rzŃdzŃcych ze spoğeczeŒstwem. Wojna jednej wğadzy z drugŃ. Wojna na froncie r·Ũnic 

ŜwiatopoglŃdowych, wyznania czy koloru sk·ry. KaŨda wojna jest zğa. 

Wojciech Wybranowski, publicysta, ĂDo Rzeczyò: ï ŧenujŃce zachowanie, ŨenujŃce 

sğowa pani Dulkiewicz, zbğaŦniğa siň, obraziğa swoich goŜci, skompromitowağa GdaŒsk. 

AD: ï Dziňki tym zmianom weszliŜmy do Unii Europejskiej, wczeŜniej do NATO, 

moŨemy dzisiaj tutaj siedzieĺ i swobodnie rozmawiaĺ, bez goŜci takich egzotycznych, jak wyé 

Sadik Khan, burmistrz Londynu: ï Nazywano mnie r·Ũnie, ale nigdy jeszcze 

egzotycznym. Dziňkujň Aleksandro. 

Adrian Stankowski, publicysta, ĂGazeta Polska Codziennieò: ï Jest idealnym kandydatem 

na lidera opozycji, ğŃczy w sobie ten piňkny umysğ Bronisğawa Komorowskiego, z wdziňkiem 

Ewy Kopacz, erudycjŃ Ryszarda Petru. 

Cezary Krzysztopa, publicysta, tysol.pl: ï Aleksandra Dulkiewicz nie osiŃga tego 

poziomu, kt·rego siň od niej oczekuje. 

[é] 

 

MA: ï WyraŦny lider i cztery ugrupowania w sejmie. 

Platforma chowa Schetynň w kampanii wyborczej. 

SondaŨ poparcia komitet·w wyborczych do sejmu 

ťr·dğo: Polska press grupa, 23-24.08.2019, N. 800, dane w procentach 

PiS 45%; Koalicja Europejska 30%; Lewica 11%; PSL K15 6%. 

W 13 wojew·dztwach wygrywa PiS, Koalicja Obywatelska w 3. 

Podziağ mandat·w w sejmie RP 

246 Prawo i SprawiedliwoŜĺ 

155 Koalicja Obywatelska 

13 Lewica 



1 PSL i K15 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Grzegorz Kajdanowicz 

é Donald Tramp przyjedzie do Polski na jesienié 

 

Koniec z paleniem drewna i wňglaé [to Krak·w]. 

 

Ponad 4,5 miliona uczni·w i 24 tysiŃce szk·ğé 

 

Jedna osoba nie Ũyje, a 29 zostağo rannych, wiele z nich to dzieci. W wypadku 

samochodowym bus [autobus, autokar] zderzyğ siň z samochodem ciňŨarowym. [Koğo Nowego 

SŃcza] é 

 

Czas na edycjň nowych i lubianych przez paŒstwa program·wé 

 

I to juŨ wszystkoé 

ǃ 
2019-09-03 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3691 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Michağ Adamczyk 

Grzegorz Schetyna usuwa siň w cieŒ i rezygnuje z walki o gğosy w Warszawie. 

 

Grzegorz Schetyna juŨ nie chce byĺ premierem. O mandat bňdzie ubiegağ siň we 

Wrocğawiu. 

Grzegorz Schetyna: ï Zaproponujň Koalicji Obywatelskiej na urzŃd premiera w osobie 

Mağgorzaty Kidawy-BğoŒskiej. 

 

Wojsko ratuje Wisğň przed Ŝciekami. 

 

Huragan Dorian spustoszyğ Bahamy i zbliŨa siň do Florydy. 

 

W Krynicy-Zdroju rozpoczňğo siň 29 forum ekonomiczne, a w tej dziedzinie mamy siň 

czym pochwaliĺ, bo najwaŨniejsze wskaŦniki ekonomiczne w Polsce sŃ bardzo dobreé 

 

W Kielcach ruszyğ miňdzynarodowy salon przemysğu obronnegoé 

Kompetencje i moŨliwoŜci wojska polskiego widaĺ nie tylko na targach w Kielcach, swoje 

umiejňtnoŜci pokazali Ũoğnierze takŨe w Warszawie, na WiŜle w bğyskawicznym tempie 

zakoŒczyli dziŜ budowň mostu pontonowego. Gdyby nie interwencja rzŃdu Ŝcieki do Wisğy 

wpğywağyby przez kilka tygodni, a nawet kilka miesiňcy. [Teraz bňdzie ukğadany rurociŃg 

ğŃczŃcy Warszawň z oczyszczalniŃ Ŝciek·w Czajka]. 

W piŃtek nieczystoŜci przestanŃ trafiaĺ do Wisğyé 

 

WolnoŜĺ i solidarnoŜĺ to fundament, na kt·rym zbudowana jest Polska ï m·wiğ w 

Jastrzňbiu-Zdroju premier, Mateusz Morawiecki. Porozumie to byğo trzecim dokumentem po 

szczeciŒskim i gdaŒskimé 

 

Norbert Maliszewski, profesor, politolog, Uniwersytet Kardynağa Stefana WyszyŒskiego: 

ï Ten zabieg [Schetyny] to nieudolna kopia pociŃgniňĺ Jarosğawa KaczyŒskiego. Kidawa-

BğoŒska to nie Beata Szydğo [z cağŃ pewnoŜciŃ nie Beata Szydğo], a Grzegorz Schetyna to nie 

Jarosğaw KaczyŒski. 

Mağgorzata Kidawa-BğoŒska bňdzie jedynkŃ w Warszawie, choĺ podpisy zbierano we 

Wrocğawiu. Sğawomir Nitras, kt·ry byğ jedynkŃ w Koszalinie, zostağ jedynkŃ w Szczecinie. 

 



MA: ï Dziennikarze portalu TVP-INFO dotarli do kolejnych dowod·w w sprawie 

wydziağu nienawiŜci w inowrocğawskim ratuszu. Nowe materiağy potwierdzajŃ, Ũe to szef sztabu 

wyborczego Koalicji Obywatelskiej, Krzysztof Brejza, osobiŜcie zlecağ i koordynowağ ataki 

nienawiŜci w Internecie na politycznych rywalié 

 

MA: ï Zaproszenie na serialowŃ ucztň w Telewizji Polskiej. JuŨ dziŜ o dwudziestej kulisy 

uwielbianego serialu przez paŒstwa ĂZniewolonaò é 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Grzegorz Kajdanowicz 

é Schetyna: ï Jak mogliŜmy na to wczeŜniej nie wpaŜĺ? 

Mağgorzata Kidawa-BğoŒska: ï Przed nami wielkie wyzwanie, bo my te wybory wygramy, 

musimy je wygraĺ, bo oczekujŃ tego od nas Polacy. Polska jest teraz w bardzo trudnym 

momencie. JesteŜmy bardzo podzieleni, ludzie tego nie chcŃ. Ludzie chcŃ, Ũeby Polska byğa 

krajem, gdzie wszyscy szanujŃ siň nawzajem. 

é Mağgorzata, warszawianka, kobieta sukcesu, matka ludzi sğucha. 

Mağgorzata Kidawa-BğoŒska nie zostağa wyjňta z trzeciego partyjnego szeregu. WğaŜciwie 

od poczŃtku jest w Platformie, wiňc zna partiň od podszewki. Najpierw byğa (2001-2005) 

warszawskŃ radnŃ, a od 2005 nieprzerwanie jest posğankŃ. To byğ jednak w jej politycznej 

karierze moment przeğomowy. 2014-2015 rzecznik rzŃdu. Najpierw u Donalda Tuska, potem 

Ewy Kopacz. W koŒc·wce rzŃd·w Platformy zostağa marszağkiem Sejmu. W tej kadencji jest 

wicemarszağkiem i to nieŦle ocenianym, przynajmniej ze wzglňdnŃ sympatiŃ odbieranym nawet 

przez polityk·w PiS-u, co nie byğo bez znaczenia w ukğadance Grzegorza Schetyny. 

Jacek Sasin, wicepremier, PiS: ï Chyba prawdziwe sŃ te doniesienia medialne, kt·re 

m·wiŃ, Ũe specjalna znana firma pijarowska z Izraela doradziğa dzisiaj Platformie 

Obywatelskiej, Ũeby schowali swojego lidera. 

Tyle tylko, Ũe to wypisz, wymaluj taki ruch, kt·ry 4 lata temu wykonağ Jarosğaw 

KaczyŒski [moŨe teŨ Izrael mu doradziğ]. 

Jarosğaw KaczyŒski ï Bňdziemy mielié 

PJK wygrağ w Warszawie wybory tylko w 2005 roku. Potem jak widaĺ, tryumfowali 

liderzy Platformy. 



Warszawskie starcia 

(liczba gğos·w) 

 PiS  PO  

KaczyŒski 171 129 2005 137 280 Walz 

KaczyŒski 234 131 2007 456 171 Tusk 

KaczyŒski 202 297 2011 374 920 Tusk 

KaczyŒski 202 424 2015 230 894 Kopacz 

 

GK: ï Afery w Polsce zdarzajŃ siň, dotyczyğy r·Ũnych koalicji rzŃdowych. AŨ trudno 

uwierzyĺ, Ũe to sŃ sğowa ministra sprawiedliwoŜci. Zbigniew Ziobro pr·buje bagatelizowaĺ aferň 

hejterskŃ w swoim resorcie. Zdymisjonowağ bliskiego wsp·ğpracownika i uznağ, Ũe zachowağ siň 

modelowoé 

 

GK: ï C·rka urodzona trzy miesiŃce po Ŝmierci matki. 

 

Wyğudzağ miliony. Starsze osoby ograbiağ z oszczňdnoŜci Ũycia metodŃ na wnuczkaé 

 

CBA i system pegazusé do inwigilowania ludzi. 

 

GK: ï Podczas budowy rurociŃgu Ŧle poğŃczono elementy ï to najpewniej przyczyna 

awarii, kt·ra skutkuje wpuszczeniem warszawskich Ŝciek·w do Wisğy. Most pontonowy jest juŨ 

ukoŒczony, a dziňki systemowi ozonowania Ŝciek·w udaje siň usunŃĺ wiňkszoŜĺ bakterii. 

[é] 

 

GK: ï Dziewczynka jest zdrowa, na Ŝwiat przyszğa w momencie, gdy lekarze uznali, Ũe 

jest juŨ w stanie samodzielnie funkcjonowaĺ. WczeŜniej rekordowo dğugo aŨ 117 dni byğa 

w ciele matki po Ŝmierci m·zgu [matki]. Funkcje Ũyciowe podtrzymywağa aparatura. Dziecko 

urodziğo siň w szpitalu w Brnieé 

ǃ 
2019-09-04 Ŝroda 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3667 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Michağ Adamczyk 

Do Wisğy pğynŃ nie tylko Ŝcieki r·wnieŨ niebezpieczne substancje przemysğowe, a 

warszawski ratusz twierdzi, Ũe nic o tym nie wie ï [ogğosiğ tryumfalnie Michağ Adamczyk]. 

 

Kampania wyborcza nabiera tempa. 

PJK w Olsztynie ï W naszym programie, tutaj troszkň wyprzedzam czas, ale juŨ to 

powiem, bňdzie takie hasğo: sto obwodnic. 

 

Historia dzieje siň na naszych oczach. Biağo-czerwoni wygrywajŃ grupň [koszyk·wka]. 

 

Zanieczyszczenia Wisğy mogŃ byĺ [ale sŃ czy mogŃ?] duŨo wiňksze niŨ od kilku dni 

przedstawia to warszawski ratusz. Jak ustaliğ gğ·wny inspektorat ochrony Ŝrodowiska, do rzeki 

trafiajŃ nie tylko Ŝcieki komunalne, ale takŨe niebezpieczne Ŝcieki z zakğad·w przemysğowych. 

Dominik Cierpioğ, Agnieszka BagiŒska: ï wojsko robi, co moŨe, aby Ŝcieki przestağy 

wpğywaĺ do Wisğy. Do soboty budowany przez Ũoğnierzy i ekspert·w alternatywny rurociŃg ma 

byĺ gotowy. 

Michağ Dworczyk, szef kancelarii prezesa rady ministr·w, kandydat Prawa i 

SprawiedliwoŜci: ï Robimy ten bajpas po to, Ũeby zahamowaĺ zrzut Ŝciek·w do rzeki. 

DC: ï Wojsko zdŃŨyğo zbudowaĺ most pontonowy zanim stoğeczny ratusz zdoğağ uporaĺ 

siň z formalnoŜciami i wszelkimi innymi pozwoleniami, a czas jest tu bardzo istotny. DziŜ 

okazağo siň, Ũe wbrew temu, co deklarowağ stoğeczny ratusz, do Wisğy nie trafiajŃ jedynie Ŝcieki 

komunalne, ale takŨe niebezpieczne substancje z zakğad·w przemysğowych. 



Marek Surmacz, p.o. zastňpcy gğ·wnego inspektora ochrony Ŝrodowiska: ï UstaliliŜmy, Ũe 

na lewym brzegu Wisğy Warszawy mieŜci siň 118 zakğad·w, przedsiňbiorstw, z kt·rych 40 

zrzuca do instalacji miejskiej kanalizacyjnej Ŝcieki z zawartoŜciŃ substancji niebezpiecznych. 

DC: ï Prezydent Trzaskowski wbrew komunikatom inspektor·w Ŝrodowiska zapewnia: 

Trzaskowski: ï ścieki przemysğowe nie trafiajŃ do kolektora. 

DC: ï I wciŃŨ przekonuje: 

RT: ï Nie ma Ũadnej katastrofy. Nie uŨywajmy tego sğowa [Kto poza TVP stwierdza, Ũe 

jest katastrofa ekologiczna?] 

DC: ï Fala nieczystoŜci jest na wysokoŜci Wğocğawka. MieszkaŒcy sŃ zaniepokojeni. 

Wczoraj po raz pierwszy przyznağ, Ũe do bğňd·w mogğo dojŜĺ na etapie budowy Czajki. 

Inwestycja byğa oczkiem w gğowie rzŃdzŃcej WarszawŃ Platformy Obywatelskiej. Jej otwarcie 

osobiŜcie wizytowali wiceprzewodniczŃca PO, Hanna Gronkiewicz-Waltz i ·wczesny premier, 

Donald Tusk. Wğadze Warszawy byğy alarmowane przez ekspert·w, Ũe jedna oczyszczalnia 

moŨe nie wytrzymaĺ tak duŨej iloŜci Ŝciek·w. Te gğosy jednak zignorowano. 

Donald Tusk: ï Betonu jest tutaj cztery razy wiňcej niŨ w pağacu kultury. 

DC: ï Od kilku dni trwajŃ pr·by skucia tego betonu, by dostaĺ siň do miejsca awarii. 

Dominik Cierpioğ, WiadomoŜci. 

[Wiňc jak jest? ścieki przemysğowe: gdzie trafiajŃ w Warszawie?] 

 

MA: ï Cysterny wstydu PO i PSL wyruszyğy w Polskň. Akcja ma uŜwiadomiĺ Polakom, 

jaka byğa skala wyğudzeŒ podatku VAT ï tak tğumaczŃ politycy Prawa i SprawiedliwoŜci. 

BudŨet paŒstwa kaŨdego dnia traciğ 24 miliony zğotych. Nic dziwnego, Ũe, jak sğyszeliŜmy 

wtedy, na program dla polskich rodzin pieniňdzy nie ma i nie bňdzie. 

Magdalena Wierzchowska, Beata Szostak: ï Cztery takie cysterny majŃ przemierzyĺ 

Polskň wzdğuŨ i wszerz. 

[Napis na cysternie: Przez nielegalny obr·t paliwem w latach 2008-2015 (rzŃdy PO-PSL) 

Polacy stracili: 2 lata dziağania programu 500+, 8 lat wypğacania 13 emerytury, okoğo 10 tysiňcy 

[dalej przysğoniňte] Ponadto duŨy napis: CYSTERNY WSTYDU PO-PSL]. 

Joachim BrudziŒski, europoseğ, szef sztabu wyborczego Prawa i SprawiedliwoŜci: ï Jedna 

cysterna nieopodatkowanego, nieakcyzowanego paliwa, kt·ra tutaj wjeŨdŨağa, powodowağa 

uszczerbek w finansach publicznych rzňdu okoğo 40 tysiňcy zğotych. 

MW: ï Taki wstyd. 600 cystern dziennie = 24 miliony zğotych. 

Mateusz Morawiecki: ï Mafie watowskie okradağy w biağy dzieŒ polskie spoğeczeŒstwo. 

[é] 

 



Konrad WŃŨ, Maria Ruman: 

[Jest Mağgorzata Kidawa-BğoŒska:] 

- To nie jest program [500+], kt·ry zachňca ludzi do posiadania dzieci, tylko pomaga 

rodzinom w ğatwiejszym funkcjonowaniu. 

- [do odwr·cenia] Prawie wszystko niestety, prawie wszystko. 

- Na pewno te siedem tysiňcy os·b, kt·re siň zobowiŃzaliŜmy [uchodŦcy]. 

- To prawda. RozmawialiŜmy z Polakami bardzo duŨo. JeŦdziliŜmy po Polsce i naprawdň 

wiemy. 

- 60 lat dla kobiety przejŜcia na emeryturň moim zdaniem, to jest zbyt wczeŜnie. 

- ŧadne pieniŃdze jednak nie zniknňğy. [OFE]. 

[Tyle udağo siň znaleŦĺ na Kidawň-BğoŒskŃ]. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Grzegorz Kajdanowicz 

Koalicja Obywatelska odkryğa karty i pyta PiS kto jest waszym kandydatem na premiera? 

Odpowiedzi brak. W grze sŃ dwa nazwiska: Morawiecki i KaczyŒski, ale politycy PiS-u zamiast 

odpowiedzieĺ, atakujŃ Grzegorza Schetynň, bo wybrağ Wrocğaw, rezygnujŃc z Warszawyé 

 

Osiem godzin w karetce pod szpitalem. 

 

Byğy prezes PKN Orlen ponownie zostağ zatrzymany [przez CBA] i doprowadzony do 

prokuraturyé 

 

Marcin Matczak, profesor, wydziağ prawa i administracji, Uniwersytet Warszawski: ï 

Jedynym sposobem na wyğŃczenie ministra [Ziobry] jest dymisja, bo tylko minister, kt·ry juŨ 

nie jest ministrem, nie moŨe siň zemŜciĺ na swoim pracowniku i nie moŨe go nagrodziĺ za to, 

jak on w tej sprawie poprowadzi postňpowanie. Ta sytuacja jest, jak m·wiň, jednŃ wielkŃ 

manipulacjŃ. KtoŜ m·wi, Ũe siň wyğŃcza, a jednoczeŜnie ma w rňku wszystkie sznurki, kt·rymi 

moŨe wpğywaĺ na to postňpowanie. 

[é] 

 

GK: ï Mamy polityczny wielki kryzys w Wielkiej Brytanii. Boris Johnson wygrywa 

waŨne gğosowanie w sprawie Brexitu i chce przyspieszonych wybor·w parlamentarnych. 

Podczas burzliwych obrad do opozycji doğŃczyğo aŨ 21 czğonk·w jego partii konserwatywnej. 

Maciej Woroch: ï Tylu poraŨek w tak kr·tkim czasie nie doŜwiadczyğ jeszcze Ũaden 

brytyjski premier. Boris Johnson straciğ parlamentarnŃ wiňkszoŜĺ, przegrağ swoje pierwsze 

gğosowanie. Wyrzuciğ z partii 21 posğ·w buntownik·w i wszystko wskazuje na to, Ũe za kilka 

godzin zostanie zmuszony do op·Ŧnienia Brexitu do 31 stycznia. Posğowie ustawŃ chcŃ zakazaĺ 

Borisowi Johnsonowi wyjŜcia Wielkiej Brytanii z Unii Europejskiej bez umowy. On krzyczy, Ũe 

to uniemoŨliwi jakiekolwiek negocjacje i Ũe nie ma zamiaru zmieniaĺ terminu Brexitu. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: ï Ten rzŃd wyprowadzi ten kraj z Unii 

Europejskiej 31 paŦdziernika. I jedynŃ rzeczŃ, jaka stoi na naszej drodze jest ta poddaŒcza 

ustawa proponowana przez lidera opozycji. JeŜli zostanie przegğosowana, niech oceniŃ jŃ ludzie 

w wyborach. 

MW: ï Przedterminowe wybory najprňdzej mogŃ siň odbyĺ w poğowie paŦdziernika. 

Jeszcze przed ostatnim przed Brexitem szczytem Unii Europejskiej. Ale by tak siň stağo, 

zgodň na rozwiŃzanie parlamentu wydaĺ musi dwie trzecie posğ·w, a na to siň nie zanosi. Przed 

Parlamentem emocje siňgajŃ zenitu. 

Transparent: 

Are you 

Pro liars? 

Pro chears? 

Pro con-men? 

Pro builles? 

Prorogues? 

Nawet premierowi wymknňğo siň przekleŒstwo: Szit. 



Do Brexitu zostağo 57 dni. Szanse na wynegocjowanie porozumienia z UniŃ w tym czasie 

sŃ znikome. Chaos na wyspach przybiera rozmiar huraganu, kt·ry za chwilň znieŜĺ moŨe Borisa 

Johnsona ze stanowiska. Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

 

GK: ï Prawie poğowa nauczycieli myŜli o zmianie zawodu ï taki jest wynik zwiŃzkowej 

ankiety. I zn·w wracamy do tematu zarobk·w w szkoğach i oczekiwania podwyŨek. Obiecağ 

minister edukacji, ale okazağo siň, Ũe wypğaciĺ je majŃ samorzŃdy bez dodatkowych pieniňdzy 

od rzŃdué 

Nauczycielu, czy myŜlisz o odejŜciu ze szkoğy i zmianie zawodu? 

ťr·dğo: glos.pl 

Tak, rozwaŨam takŃ decyzjň = 47% 

Na razie jeszcze nie = 22% 

Nie, to wykluczone = 17% 

JuŨ podjňğam, podjŃğem decyzjň i odchodzň = 14% 

 

édwa dni temu zastrzeliğ wğaŜciciela [swego szefa] fermy z Wielkopolski, jego Ũona 

[Ũona wğaŜciciela fermy, a nie mordercy] cudem przeŨyğa, bo mordercy zaciňğa siň broŒ. 

Krzysztof Ka zostağ zatrzymany dopiero po opublikowaniu wizerunkué 

 

GK: ï Nie doŜĺ, Ũe nie wiadomo, ile trzeba wydaĺ, to nie ma chňtnego, by zapğaciĺ za 

pogğňbienie portu w ElblŃgu. SamorzŃdowcy liczŃ na rzŃd, rzŃd na wğadze miasta. A bez 

dostňpu do portu dla duŨych statk·w, przekop Mierzei WiŜlanej nie ma sensué 

ǃ 
2019-09-05 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3385 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Michağ Adamczyk 

Skandaliczne sğowa i kolejny atak na Polskň wiceszefa Komisji Europejskiej Fransa 

Timmermansa. 

 

Prawo i SprawiedliwoŜĺ stawia na rozw·j gospodarczy. [PrzecieŨ niedawno zmieniğo kurs 

z inwestycji na kieszenie Polak·w]. 

PJK ï Chcemy, by te ziemie siň rozwijağy. My jesteŜmy za politykom zr·wnowaŨonego 

rozwoju. I to nie tylko w sğowach, ale takŨe w czynach. 

 

Huragan Dorian nadal groŦny. 

 

Polki wygrywajŃ 3:2 z Dojczlandem i po 10 latach wracajŃ do najlepszej czw·rkié 

 

Mateusz Morawiecki czğowiekiem roku 29 forum ekonomicznego w Krynicy. 

 

Damian Diaz: ï MieszkaŒcy ElblŃga i okolic z niecierpliwoŜciŃ czekajŃ na dalsze prace 

przy przekopie Mierzei WiŜlanej. 

PO w czasie swoich rzŃd·w blokowağa projekt, kt·ry nie jest na rňkň Rosji. Teraz politycy 

Platformy Obywatelskiej rozpowszechniajŃ informacjň, Ũe brakuje pieniňdzy na pogğňbienie toru 

wodnego do ElblŃga. Resort [nie resort, a ministerstwo] gospodarki wodnej odpowiada: to 

dezinformacjaé 

 

PJK zapowiedziağ w Siedlcach podziağ obecnego wojew·dztwa mazowieckiego na dwa 

wojew·dztwa: to obejmujŃce Warszawň i okolice oraz na wojew·dztwo juŨ nowe mazowieckie. 

Zdaniem prezesa Prawa i SprawiedliwoŜci rozwiŃŨe to problem zawyŨania przez stolicň 

dochodu na mieszkaŒca w obrňbie Mazowsza. Dziňki temu bňdzie moŨna miňdzy innymi lepiej 

wykorzystaĺ fundusze unijne. 

 



Co najmniej 3 miliardy zğotych mogŃ wynieŜĺ straty w rolnictwie spowodowane 

tegorocznŃ suszŃ. Cağy czas trwa szacowanie jej skutk·w. RzŃd zapowiada wsparcie. Im 

szybciej komisje oceniŃ straty w poszczeg·lnych gospodarstwach, tym szybciej rolnicy dostanŃ 

obiecanŃ pomocé 

 

Polacy m·wiŃ stanowczo nie dla hejtu w polityce. [Nie ï dla hejtu w og·le]. 

 

Polska powinna wypğaciĺ 100 tysiňcy euro rodzinie Krzysztofa Olewnika ï tak orzekğ 

Europejski Trybunağ Praw Czğowiekaé 

 

Frans Timmermans zn·w grozi i zn·w atakuje Polskň. Wiceszef Komisji Europejskiej 

sugerowağ, Ũe sytuacja miňdzy innymi przypomina lata trzydzieste w Polsce i dziağania 

dojczlandzkich nazist·w. 

Frans Timmermans w dyskusji w Parlamencie Europejskim: ï Polskich sňdzi·w 

atakowano niebywağŃ kampaniŃ oszczerstw. Dlaczego? PoniewaŨ przyjechali do Brukseli i 

rozmawiali ze mnŃ. 

Debata miağa dotyczyĺ praworzŃdnoŜci w Europie, ale Timmermans wskazywağ tylko 

Polskň. Przekonywağ, Ũe ci, kt·rzy ğamiŃ rzŃdy prawa, czňsto m·wiŃ o poparciu wiňkszoŜci 

obywateli. [DziŜ tez to zrobili, a jest juŨ 9 grudnia 2019]. 

FT: ï Ten argument jest nie do przyjňcia. Ten argument byğ wykorzystywany przez 

dyktator·w w latach trzydziestych w Europie. 

Timmermans m·wiğ, Ũe nazistowskie sŃdy teŨ wydawağy wyroki w Ŝwietle prawa. 

[é] 

Ten zajadğy krytyk polskoŜci otrzymağ medal od Europejskiego Centrum SolidarnoŜci. 

 

W forcie trzecim Pomiech·wek odbyğ siň pogrzeb 46 ofiar, kt·rzy zginňli z rŃk Dojcz·w w 

czasie drugiej wojny Ŝwiatowejé 

 

Borys Johnson kontra Izba Gmin 0:3. Premier Wielkiej Brytanii w ostatnich dniach 

przegrağ trzy waŨne gğosowania. Efekt? Parlament nie zgodziğ siň na twardy Brexit i 

przedterminowe wyboryé 

Ponad dwukrotna przewaga Prawa i SprawiedliwoŜci nad KoalicjŃ ObywatelskŃ ï taki jest 

wynik najnowszego sondaŨu przeprowadzonego przez pracowniň Ibrité 

 

Adrian Stankowski, publicysta, ĂGazeta Polska Codziennieò: ï Te partie ğŃczy 

postkomunistyczny rodow·d i chňĺ zachowania ğadu postkomunistycznego w Polsce. 

 

ĂA jakby ktoŜ obiğ mordň w ciemnej ulicy temu KağuŨy, wcale by mi nie byğo go 

Ũalò. 

Maria Nurowska, pisarka 

ťr·dğo: facebook z 22.11.2018 r. 

 

ĂMiağam moŨliwoŜĺ zobaczyĺ te twarze, a wğaŜciwie mordy. Oni majŃ ordynarne 

ryje i to wszystko elektorat PiS. A ich baby! Nie lepsze!ò 

Maria Nurowska, pisarka 

ťr·dğo: facebook z 3.09.2019 r. 

 

ĂSuweren zdaje siň mieĺ kwestiň wolnoŜci w gğňbokim powaŨaniu albo lokuje jŃ ï 

czego lekcewaŨyĺ nie naleŨy ï w portfeluò. 

Tomasz Lis 

Redaktor naczelny tygodnika ĂNewsweek Polskaò 

ťr·dğo: ĂNewsweek Polskaò z 23.06. 2019 r. 

 

ĂPolacy tak lubiŃ, po swojemu, staropolsko w sğomianych ğapciach i dawaĺ tej dupy 

kaŨdemu, kto jŃ posmaruje, 500 plus albo obietnicŃ zbawieniaò. 



Manuela Gretkowska, pisarka 

ťr·dğo: fecebook z 23.06.2019 r. 

 

Ăświňtej pamiňci wolna Polsko, kt·ra nigdy nie byğaŜ wolna, ropiejŃcy wrzodzie na 

samym Ŝrodku europejskiej dupyò. 

Maciej Stuhr, aktor 

ťr·dğo: facebook z 26.05.2019 r. 

 

ĂWieŜ zdecydowağa i niskie wyksztağcenie. No c·Ũ. JesieniŃ moŨe byĺ jeszcze 

gorzej. Niestety. 

Dorota Zawadzka 

Psycholog, celebrytka 

ťr·dğo: 26.05.2019 r. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Grzegorz Kajdanowicz 

Bohater afery hejterskiej w resorcie sprawiedliwoŜci moŨe wr·ciĺ do orzekania. Sňdzia, a 

do niedawna wiceminister, Ğukasz Piebiak ma pracowaĺ w sŃdzie rejonowym w Warszawie. [W 

ministerstwie, bo w resorcie jest nadal]. 

[é] 

 

CBA w oŜwiadczeniu pisze, Ũe nie kupiğo i tu cytat: ĂŨadnego systemu masowej 

inwigilacji Polak·wò. Ale nikt o to nie pytağ, takŨe dziennikarze i politycy opozycji pytali 

konkretnie o system Pegazus. Miağ kosztowaĺ 25 milion·w zğotych. 

[é] 

Szkoğa bez Ũadnej klasy. 

- Mamy budynek, a Ũe nie mamy kogo uczyĺ, to nikogo nie interesuje. 

[é] 

 

PrzeŨyliŜmy komisarzy sowieckich, przeŨyjemy i pana ï te mağo parlamentarne sğowa 

wypowiedziağa Beata Kempa w Parlamencie Europejskim. 

Maciej Sokoğowski: ï To nie miağa byĺ debata o Polsce, ale o og·lnych zasadach ochrony 

praworzŃdnoŜci. Ale dziŜ tu w Parlamencie Europejskim wciŃŨ to Polska jest stawiana za 

przykğad kraju, kt·ry narusza rzŃdy prawa. A rzŃdy Prawa i SprawiedliwoŜci budzŃ najwiňcej 

pytaŒ i emocji. 

Frans Timmermans, wiceprzewodniczŃcy Komisji Europejskiej: ï Polska pr·buje 

podporzŃdkowaĺ sŃdy bezpoŜredniej kontroli rzŃdu. Nie, teraz ja m·wiň, paŒstwo siň juŨ 

wypowiadali. 

FT: ï Polscy sňdziowie byli atakowani na bardzo wysokim szczeblu. Dlaczego? Bo 

przyjechali do Brukseli i siň ze mnŃ spotkali. I to w oczach rzŃdu polskiego jest niedozwolone. 

NajwyraŦniej nie wolno rozmawiaĺ z czğonkami Komisji Europejskiej. Jak daleko zabrnňliŜmy? 

Beata Kempa, eurodeputowana Prawa i SprawiedliwoŜci: ï Pan broni wymiaru 

sprawiedliwoŜci, kt·ry nie byğ reformowany od czasu odzyskania przez nas niepodlegğoŜci po 

1989 roku. PrzeŨyliŜmy komisarzy sowieckich, zapewniam, Ũe przeŨyjemy r·wnieŨ pana. 

FT: ï JeŜli mamy wiňkszoŜĺ [w sejmie], to moŨemy ğamaĺ prawa podstawowe ï takie 

argumenty sŃ nie do zaakceptowania. Bo to jest argument, kt·ry byğ wykorzystywany przez 

dyktator·w w latach trzydziestych w Europie. 

MS: ï Frans Timmermans ma pozostaĺ wiceszefem w nowej Komisji Europejskiej, jednak 

nie jest przesŃdzone, czy nadal bňdzie zajmowağ siň kwestiŃ praworzŃdnoŜci. Ale, jak zapewniağ 

dziŜ Holender, nawet jeŜli zmieni tekň, to wobec rzŃd·w prawa i wobec Polski linia nowej 

Komisji nie ulegnie zmianie. Dla Fakt·w, Maciej Sokoğowski, Bruksela. 

 

GK: ï éTrybunağ uznağ, Ũe polskie wğadze sŃ odpowiedzialne za bğňdy popeğnione przez 

policjň. 

[é] 

 



GK: ï To jest historyczna poraŨka brytyjskiego premiera. Trzy przegrane gğosowania 

doprowadziğy do zablokowania Brexitu bez umowy. Boris Johnson powinien teraz 

podporzŃdkowaĺ siň woli Parlamentu, bo przyspieszonych wybor·w na razie nie bňdzie. 

Maciej Woroch: ï Totalne upokorzenie. Katastrofalna poraŨka ï tak nazywane sŃ kolejne 

rekordy niepowodzeŒ, jakie bije Boris Johnson, kt·remu najŜwieŨszy spektakularny cios zadağ 

dziŜ jego brat. 

John Johnson zrezygnowağ ze stanowiska w ministerstwie edukacji i z mandatu posğa. 

OŜwiadczyğ, Ũe powodem jest nierozwiŃzywalny konflikt pomiňdzy rodzinnŃ lojalnoŜciŃ 

a interesem paŒstwa. To drugie, jak przekonujŃ posğowie opozycji, stağo siň powodem utraty 

parlamentarnej wiňkszoŜci i aŨ trzech w ciŃgu dw·ch dni przegranych przez rzŃd gğosowaŒ, 

w tym wniosku o przyŜpieszone wybory. 

Boris Johnson: ï Przez ostatnie 48 godzin lider opozycji krzyczağ, Ũe trzeba zatrzymaĺ 

przewr·t i pozwoliĺ ludziom decydowaĺ. A teraz m·wi, Ũe trzeba ich powstrzymaĺ przed 

gğosowaniem. To chyba pierwszy w historii lider opozycji, kt·ry nie chce wybor·w. 

Jeremy Corbyn, przewodniczŃcy Partii Pracy: ï Oferta premiera brzmi trochň jak 

propozycja zğej kr·lowej, kt·ra daje jabğko kr·lewnie śnieŨce. Tyle Ũe premier nie oferuje 

jabğka, ani nawet wybor·w, oferuje Brexit bez umowy. Ale do czasu, aŨ nasza ustawa nie 

zablokuje wyjŜcia z Unii bez porozumienia, nie bňdzie Ũadnych wybor·w. 

MW: ï Premier Johnson pr·buje speğniĺ ŨŃdanie opozycji. Z Izby Lord·w rzŃd wycofağ 

wszystkie poprawki do ustawy, a pracom nadano ekspresowe tempo po to, by w poniedziağek po 

ostatecznym gğosowaniu i podpisaniu prawa op·ŦniajŃcego Brexit przez kr·lowŃ, m·c znowu 

zğoŨyĺ wniosek o rozwiŃzanie Parlamentu. Boris Johnson mocno musi wierzyĺ w to, Ũe tym 

razem poprze go nie 289, jak wczoraj, a 434 posğ·w, bo zamiast za tymi drzwiami [Downing 

Street 10] ciňŨko pracowaĺ nad umowŃ z BrukselŃ, pojechağ do Yorku, gdzie, jak m·wiŃ jego 

rzecznicy, rozpoczŃğ kampaniň wyborczŃ. Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

 

GK: ï Problem rzuca siň w oczy ï na ulicach, szkoğach czy w zakğadach pracy. Raport 

Gğ·wnego Urzňdu Statystycznego tylko potwierdza, Ũe odŨywiamy siň fatalnie, a konsekwencje 

tego sŃ zab·jcze dla zdrowia. Trzeba zdecydowanie ograniczyĺ jedzenie miňsa i cukru. To na 

poczŃtek. 

Renata Kijowska: ï 93 letniŃ paniŃ Irenň moŨna okreŜliĺ w trzech sğowach: elegancka, 

energiczna, wegetarianka. Je roŜliny od trzydziestu lat. DziŜ na obiad kotlety wege. 

Irena Grajewska: ï Mam 93 lata i nie mam na co umrzeĺ. Zdajň egzamin wspaniale i poza 

tym jeszcze zwierzŃtka kocham. 

RK: ï A tğuszcze zwierzňce szkodzŃ ï m·wi pani Irena. 

IG: ï ObciŃŨajŃ wŃtrobň, a ja tego obciŃŨenia nie mam. Ja nie mam tego, tych tğuszczy, 

tyché Jeszcze postanawiam nie jeŜĺ smakoğyki. 

RK: ï WğaŜnie podano nam receptň na dğugowiecznoŜĺ ï odwrotnŃ od panujŃcych 

w Polsce niebezpiecznych trend·w. Dane Gğ·wnego Urzňdu Statystycznego alarmujŃ: 

Agnieszka Mastalerz-Migas, doktor habilitowany, katedra i zakğad medycyny rodzinnej, 

Uniwersytetu Medycznego we Wrocğawiu: ï Jadamy prawie 80 kilogram·w miňsa rocznie, 

wypijamy 100 litr·w piwa na tak zwanŃ statystycznŃ gğowň, wiňc dane sŃ przeraŨajŃce, dlatego 

Ũe miňso to jest tğuszcz, cukier ï no, nie trzeba nikomu tğumaczyĺ. 

Katarzyna Cyganek, doktor habilitowany, diabetolog, oddziağ kliniczny chor·b 

wewnňtrznych metabolicznych Szpitala Uniwersyteckiego w Krakowie: ï Ja ostatnio znalazğam 

w wňdlinie z kurczaka takŨe cukier, czyli dosğadzanie, Ũeby byğo smaczniejsze. 

RK: ï Jemy duŨo, tğusto i sğodko, mağo siň ruszamy, tyjemy, chorujemy i umieramy 

z powodu cukrzycy. Liczba zgon·w z tego powodu wyraŦnie roŜnie. Co ciekawe: zdecydowana 

wiňkszoŜĺ z nas uwaŨa, Ũe odŨywia siň zdrowo, moŨe dziňki reklamie takich buğek, kt·re 

rozgrzeszajŃ nas z obŨarstwa. Ruchu i umiaru w jedzeniu Ũadna piguğka nie zastŃpié Renata 

Kijowska, Fakty. 

 

Hubert Hurkacz [tenis]: ï jeszcze za chwilň pierwsza rakieta Ŝwiata ï takie sŃ marzeniaé 

 



GK: ï Szkoğa na Podlasiu w Karolinie miağa byĺ zlikwidowana, ale rodzice walczyli o jej 

utrzymanie. A kiedy wygrali, zabrali ze szkoğy wszystkie dziecié W budynku dziağa jeszcze 

kilkuosobowe przedszkole [to znaczy z kilkorgiem dzieci]. 

ǃ 



2019-09-06 piŃtek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3409 

 

Koalicja Obywatelska zaprezentowağa sw·j program wyborczy. Przedstawiğa go 

kandydatka na premiera Mağgorzata Kidawa-BğoŒska. 

¶ Hasğo Koalicji Obywatelskiej na wybory do parlamentu brzmi: ĂJutro moŨe byĺ 

lepszeò 

¶ - Ograniczymy do minimum wpğyw urzňdnik·w na instytucje kultury i artyst·w. 

Naprawimy media publiczne, aby naprawdň byğy publiczne, zlikwidujemy abonament. 

¶ wprowadzenie darmowego internetu dla os·b do 24. roku Ũycia 

¶ - Zr·wnamy prawa, zwiŃzki partnerskie i bňdziemy walczyĺ z przemocŃ domowŃ. 

KO w swoim programie chce r·wnieŨ zapewniĺ bezpğatny dostňp do in vitro. 

- Stajň dzisiaj przed wami peğna pokory, bo Polska to wielka rzecz. Rzeczypospolita to wielka 

sprawa, a ja znalazğam siň w polityce, tak jak wy, bo kocham Polskň. 

- Chcň, Ũeby politycy przestali zaciskaĺ piňŜci i potrafili podaĺ sobie otwarte dğonie. Chcň, Ũeby 

nauczyli siň ze sobŃ rozmawiaĺ, chcň, Ũeby przestali zaraŨaĺ nienawiŜciŃ wszystkich dookoğa, 

Ũeby wreszcie Polacy mogli spokojnie spňdziĺ Ŝwiňta przy swoich stoğach i rozmawiaĺ bez 

kğ·tni. 

ĂChcň takŨe, aby polityka stağa siň sztukŃ porozumiewania, a nie wiecznej wojnyò. ï Chcň 

nowej, jasnej, uŜmiechniňtej Polski. 

- JeŜli mnie wesprzecie, jeŜli razem ze mnŃ jesteŜcie w stanie powiedzieĺ: doŜĺ, jeŜli zrobimy to 

wszyscy, bez wzglňdu na podziağy, to nikt nam nie wm·wi, Ũe nienawiŜĺ to normalnoŜĺ. 

Odmienimy Polskň. 

Nie wystarczy w programach telewizyjnych pokazywaĺ, Ũe wszystko wyglŃda wspaniale. Polski 

nie naprawia siň w telewizji, tylko tam, gdzie jest prawdziwe Ũycie, tam, gdzie sŃ prawdziwe 

problemy. ZnajdŦcie wreszcie czas i zejdŦcie na ziemiň. WyjdŦcie z limuzyn, wyjdŦcie zza 

ochroniarzy i posğuchajcie, co m·wiŃ ludzie. 

ĂTo, co zostağo ludziom dane, nie zostanie odebraneò. 

- Wprowadzimy plan obrony demokracji, wprowadzimy reformň w sğuŨbie zdrowia, zapewnimy 

60 minut jako maksymalny czas oczekiwania na lekarza w wypadkach. Zmniejszymy 

umieralnoŜĺ na raka. Zdobňdziemy na to Ŝrodki z UE. 

Pakiet dla senior·w 

Koalicja Obywatelska ma Ăbardzo dobry programò, w kt·rym znalazğ siň m.in. Ăakt odnowy 

demokracjiò. 

Naprawa sğuŨby zdrowia, w tym wprowadzenie maksimum 21 dni oczekiwania do lekarza 

specjalisty, 60 minut oczekiwania na lekarza w nagğych wypadkach, przywr·cenie nocnych 

dyŨur·w na SOR-ach, zmniejszenie umieralnoŜci na raka. 

Postulat ĂmŃdrej otwartej szkoğyò, podwyŨszenia pğac, Ăprzywr·cenia godnoŜci ludzi 

pracujŃcychò. ï W Polsce praca musi siň opğacaĺ. 

KO zatrzyma wycinkň las·w, smog, przyw·z Ŝmieci do Polski i wňgla z Rosji. - Zatrzymamy 

smog, zatrzymamy plastik. Nie bňdzie plastiku. 

In vitro i zwiŃzki partnerskie 

- Zr·wnamy wreszcie pğace kobiet i mňŨczyzn na tych samych stanowiskach. ï Alimenty bňdŃ 

regularnie ŜciŃgane. Wprowadzimy dwumiesiňczny, pğatny urlop tacierzyŒski. KO w swoim 

programie chce r·wnieŨ zapewniĺ bezpğatny dostňp do in vitro. 

- Zr·wnamy prawa, zwiŃzki partnerskie i bňdziemy walczyĺ z przemocŃ domowŃ. 



Wprowadzenie darmowego internetu dla mğodzieŨy do 24. roku Ũycia. ï Wykluczenie cyfrowe 

jest o wiele wiňkszym problemem niŨ nam siň wydaje. 

Pomoc przedsiňbiorcom 

Stworzymy jasne i przejrzyste prawo podatkowe promujŃce rozw·j firm. 

Kultura to takŨe wolnoŜĺ, swoboda wypowiedzi, oczywiŜcie z poszanowaniem innych, prawo do 

tw·rczego eksperymentu, brak cenzury ï nar·d, kt·ry nie dba o swojŃ kulturň, traci tak 

naprawdň swojŃ toŨsamoŜĺ. 

Bňdziemy wspierali przejrzystoŜĺ konkurs·w i przyznawania Ŝrodk·w finansowych (...) 

uruchomimy dla tw·rc·w bogaty system stypendialny, ograniczymy do minimum wpğyw 

urzňdnik·w na instytucje kultury i na artyst·w. 

Naprawa medi·w publicznych 

- Naprawimy media publiczne, aby naprawdň byğy publiczne, zlikwidujemy abonament, a co 

najwaŨniejsze, przywr·cimy 50 proc. koszt·w uzysk·w (dochodu) dla tw·rc·w w peğnym 

wymiarze. 

Program Koalicji Obywatelskiej nie jest pisany przeciwko komuŜ. - To jest program ludzkich 

spraw. 

- Marzy mi siň Polska, w kt·rej nikomu nie trzeba bňdzie przypominaĺ, co to jest honor, zdrowy 

rozsŃdek, odpowiedzialnoŜĺ, dobre wychowanie i panowanie nad emocjami. Chcň, Ũeby w 

przyszğym parlamencie posğowie wszystkich opcji potrafili usiŃŜĺ razem i wypracowywaĺ 

rozwiŃzania. 

- Wierzň, Ũe wsp·lnie odwr·cimy zğy bieg wydarzeŒ, mamy juŨ pomysğ, plan, mamy 

determinacjň i mamy nadziejň, Ũe razem stworzymy lepsze jutro. MoŨemy to wybraĺ juŨ w 

paŦdzierniku, moŨe to byĺ juŨ 13 paŦdziernika. 

- 13 paŦdziernika zmienimy Polskň, a wtedy wszystkich nas Polak·w czeka naprawdň lepsze 

jutro, bo jutro moŨe byĺ lepsze. 

Premia emerytalna do 20 tys. zğ, dğuŨszy urlop tacierzyŒski [moŨe lepiej ojcowski] 

- Chcň uzupeğniĺ pakiet dla senior·w. Mamy ofertň zar·wno dla senior·w aktywnych ï tym 

damy premiň emerytalnŃ w wysokoŜci nawet 20 tys. zğ oraz zwolnienie emerytury z PIT dla 

tych, kt·rzy pracujŃ. W Polsce Ũyjemy coraz dğuŨej, a polscy emeryci sŃ naprawdň bardzo 

aktywni. 

KO myŜli teŨ o seniorach mniej sprawnych. ĂW Polsce zbyt wiele os·b staje przed tragicznym 

dylematem, czy opieka nad rodzicami, czy praca. Koalicja Obywatelska chce, by rodzina byğa 

razem. Domy spokojnej staroŜci powinny byĺ rozwiŃzaniem tylko wtedy, gdy nie ma juŨ innego 

wyjŜcia, wprowadzenie Ăczeku opiekuŒczego, kt·ry pomoŨe sfinansowaĺ opiekň nad senioremò. 

- Czeki opiekuŒcze bňdŃ opiewaĺ do wysokoŜci poğowy najniŨszego wynagrodzenia, czyli do 

ponad 1 tys. zğ. 

Zr·wnamy wreszcie pğace kobiet i mňŨczyzn na takich samych stanowiskach. W ocenie i 

wynagradzaniu pracy majŃ siň liczyĺ kompetencje, a nie pğeĺ. 

RzŃd bňdzie konsekwentny w Ŝciganiu sprawc·w i w ochronie ofiar przemocy, zwğaszcza 

domowej i seksualnej. Alimenty bňdŃ realnie ŜciŃgane przez aparat paŒstwa tak, jak zalegğe 

podatki. 

Wprowadzenie dwumiesiňcznego, pğatnego urlopu ĂtacierzyŒskiegoò. 

- Zagwarantujemy dostňp do bezpğatnej procedury in vitro oraz prawo do darmowego 

znieczulenia przy porodzie. Wprowadzenie darmowego internetu dla mğodzieŨy do 24. roku 

Ũycia. 

[CağoŜĺ ma sto kilkadziesiŃt stron]. 



 



TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

[é] 

Mağgorzata Kidawa-BğoŒska: ï Damy premiň emerytalnŃ, czek, kt·ry pozwoli 

sfinansowaĺ opiekň nad seniorem. Zr·wnamy wreszcie pğace kobiet i mňŨczyzné 

DC: ï Obietnic czytanych z promptera byğo sporo, wyliczeŒ niewiele. 

Izabela Leszczyna, kandydatka Koalicji Obywatelskiej do sejmu: ï 30 miliard·w zğotych 

ten nasz najdroŨszy komponent programu i proszň mi wierzyĺ, poradzimy sobie z 

finansowaniem go. 

DC: ï To jedyna kwota, kt·rŃ wymieniajŃ politycy Koalicji Obywatelskiej. Dokğadniejsze 

wyliczenia sporzŃdziğa kancelaria premiera na podstawie zapowiedzi Grzegorza Schetyny sprzed 

kilku dni. 

Jacek Sasin, wicepremier, przewodniczŃcy komitetu stağego rady ministr·w, kandydat 

Prawa i SprawiedliwoŜci do sejmu: ï Tamten program kosztowağby sto miliard·w zğotych. Tutaj 

jak sğyszeliŜmy, sŃ dodatkowe punkty, wiňc bňdzie kosztowağ jeszcze wiňcej. 

Bez podania kto to: ï ZaczŃğbym siň mocno trzymaĺ za kieszenie. 

DC: ï Bo Koalicja Obywatelska zağoŨyğa w swoim programie takŨe obniŨkň wpğyw·w z 

podatk·w wpğaconych przez biznes, co przy jednoczesnym wzroŜcie wydatk·w oznaczağoby 

niemal pewne zağamanie finans·w publicznych. Dominik Cierpioğ, WiadomoŜci. 

DH: ï Jutro moŨe byĺ lepsze ï pod takim hasğem Koalicja Europejska zaprezentowağa 

sw·j program. WŜr·d propozycji nie tylko te niezrealizowane, ale takŨe te sprzeczne z 

decyzjami podejmowanymi za rzŃd·w koalicji PO-PSL. Eksperci komentujŃ, Ũe to juŨ nie tylko 

brak wiarygodnoŜci, ale takŨe powagi. 

Maciej Sawicki, Anna Pawelec: ï Sejmu blaski, sejmu cienie Koalicja na antenie. 

MS: ï Zgodnie z planem. 

Grzegorz Schetyna: ï Pani Marszağek, juŨ za chwilň przedstawi nasz program. 

AŨ do tego momentu 

Kidawa-BğoŒska: ï Te wszystkie ludzkie sprawy zawarliŜmy w naszym programie. Gdzie 

jest program? 

MS: ï JuŨ nie po raz pierwszy politycy opozycji, choĺ zapewniajŃ: 

Kidawa-BğoŒska: ï Mamy program. 

MS: ï MajŃ, ale problemy z jego przedstawieniem. 

? ï Co w tym szeŜciopaku Grzegorza Schetyny zawiera piŃty punkt? 

GS: ï W piŃtym punkcie powiedziağbym o tym wszystkim, co, co, o sğuŨbie zdrowia bym 

jeszcze. 

MS: ï Bywa r·wnieŨ, Ũe w og·le nie znajŃ treŜci swojego programu. 

KtoŜ z PO: ï Nie pamiňtam w tej chwili, no, nie. 

Miğosz Manasterski, redaktor naczelny agencji informacyjnej: ï Ten program jest 

absolutnie pusty. Za nim nie stoi jakiŜ powaŨny dokument, jakieŜ przemyŜlenia, diagnozy. Jego 

tak traktujŃ, po prostu jak ulotkň wyborczŃ. Podaje siň wyborcy i siň o niej zapomina, bo to 

Ŝmieĺ. 

ĂCzy obywatele ruszŃ dupň i obroniŃ demokracjň?ò 

Tomasz Lis 

Redaktor naczelny tygodnika ĂNewsweek Polskaò 

ťr·dğo: TOK FM 

MS: ï Nawet wŜr·d dziennikarzy sprzyjajŃcych opozycji ma opiniň oderwanej od 

rzeczywistoŜci. 

Jacek ŧakowski 

Ma pewnŃ takŃ wyniosğoŜĺ w sobie jednak, takŃ Wiesğaw nazywasz to klasŃ. 

Wiesğaw Wğadyka 

Nie, godnoŜĺ, naturalnŃ godnoŜĺ. 

Jacek ŧakowski 

To jest coŜ takiegoé Tak, dobra godnoŜĺ. 

Tomasz Lis 

Wiesğaw juŨ nigdy nie uŨywaj sğowa arystokracja. 



MS: ï Teraz Kidawa-BğoŒska kreuje siň na znawcň problem·w zwykğych Polak·w i 

zachňca swoje partyjne koleŨanki i koleg·w. 

Kidawa-BğoŒska: ï WyjdŦcie z limuzyn, wyjdŦcie zza ochroniarzy i posğuchajcie, co 

m·wiŃ ludzie. [PO nie ma ochroniarzy, czyli nie chodzi o PO]. 

MS: ï Bo jeszcze sama niedawno m·wiğa o naduŨywaniu przywilej·w wğadzy. Rok 2014. 

Funkcjonariusze z Biura Ochrony RzŃdu przywoŨŃ Radosğawowi Sikorskiemu pizzň do dworku 

w Chobielinie, gdzie minister spňdzağ maj·wkň. [Dworek w Chobielinie jest wğasnoŜciŃ 

Sikorskich, wiňc nie tylko maj·wkň spňdzağ]. Tego skandalu broniğa w·wczas byğa marszağek 

sejmu wğaŜnie Mağgorzata Kidawa-BğoŒska, tğumaczyğa, Ũe problemu nie ma, bo borowcy teŨ 

dostali pizzň. 

Kidawa-BğoŒska: ï Minister Sikorski ma ochronň borowc·w cağŃ dobň i to byğa druŨyna, 

kt·ra przyjeŨdŨağa na zmianň i oni kupili dla siebie. 

MS: ï Kilka miesiňcy p·Ŧniej Polacy z taŜm prawdy dowiedzieli siň takŨe o luksusowych 

kolacjach i oŜmiorniczki, za kt·re pğacono z paŒstwowej kasy. 

Wojciech Wybranowski, publicysta, ĂDo rzeczyò: ï Platforma Obywatelska nie ma 

pomysğu na Polskň, nie ma pomysğu, jak zmieniaĺ Polskň, nie widaĺ dzisiaj projektu rozwiŃzaŒ, 

peğne szuflady, peğne ustaw, kt·re miağ przygotowaĺ gabinet cieni Grzegorza Schetyny, nie 

zaistniağy, mam wraŨenie, Ũe jedynym programem Platformy jest wğadza, za samŃ wğadzň. 

[NajwyraŦniej jakaŜ stara wypowiedŦ]. 

MS: ï Zdaniem komentator·w, Ũeby zrealizowaĺ ten cel, politycy Koalicji Obywatelskiej 

chcŃ podzieliĺ samych Polak·w. 

Kidawa-BğoŒska: ï SŃ osoby w naszym kraju, kt·re nie pracujŃ dlatego, Ũe uwaŨajŃ, Ũe te 

500+ zaspokaja ich potrzeby. 

MS: ï Dlatego Kidawa-BğoŒska chce znacznego ograniczenia transferu paŒstwa do 

polskich rodzin. 

? ï Do odwr·cenia? 

Kidawa-BğoŒska: ï Prawie wszystko, niestety. 

MS: ï Teraz Kidawa-BğoŒska obiecuje reformň sğuŨby zdrowia, choĺ to za rzŃd·w PO-

PSL zamykano szpitale. 

ĂPrzychodzi do mnie Sowa i m·wi: miliard na szpitale. Ja m·wiň: chğopie, ku*wa, 

masz tych szpitali co drugŃ ulicň. Zamknij cztery i przyjdŦ po dwieŜcie baniek, a nie 

po miliardò. 

Bartosz Arğukowicz 

čwczesny minister zdrowia 

Koalicja Obywatelska obiecuje przywr·cenie 50% ulgi dla artyst·w, choĺ zlikwidowağ jŃ 

rzŃd PO-PSL. ChcŃ teŨ, Ũeby szkoğy pracowağy dğuŨej. 

Katarzyna Lubnauer: ï To nie moŨe byĺ tak od 8 do 14. Szkoğa musi pracowaĺ dğuŨej. 

MS: ï Choĺ jeszcze wczoraj twierdzili, Ũe uczniowie uczŃ siň zbyt dğugo. 

Izabela Leszczyna, kandydatka Koalicji Obywatelskiej do sejmu: ï Sp·ğki skarbu paŒstwa 

muszŃ byĺ zarzŃdzane przez profesjonalist·w, a nie partyjnych dziağaczy. MogŃ wypracowaĺ 

trzy razy wiňcej dywidendy, czyli mieĺ pieniŃdze dla obywateli. 

MS: ï To odwaŨna obietnica. Bo w czasach rzŃd·w PO-PSL wiele sp·ğek skarbu paŒstwa 

byğo na krawňdzi bankructwa. Dopiero po przejňciu wğadzy przez Prawo i SprawiedliwoŜĺ 

wyniki finansowe znaczŃco siň poprawiğy. Na przykğad w 2018 roku LOT, kt·remu wczeŜniej 

groziğa upadğoŜĺ, wypracowağ 209 milion·w zğotych zysku. To nie jedyny przykğad obğudy 

Koalicji Obywatelskiej. Opozycja obiecuje obniŨenie podatk·w, ale to dopiero rzŃd 

Zjednoczonej Prawicy wprowadziğ dla mğodych Polak·w obniŨyğ ZUS i CIT. Kiedy rzŃdziğa PO, 

podniesiono nie tylko VAT, ale takŨe skğadkň rentowŃ. Obciňto za to zasiğek pogrzebowy. 

Adrian Stankowski, publicysta, ĂGazeta Polska Codziennieò: ï Platforma skğada 

propozycje rzeczy, kt·rych nie doŜĺ, Ũe sama zrealizowağa, to jeszcze bardzo czňsto 

podejmowağa dziağanie dokğadnie odwrotne. 

MS: ï MoŨe wğaŜnie dlatego lider PO ma problem z podsumowaniem 8 lat rzŃd·w koalicji 

PO-PSL. Maciej Sawicki, WiadomoŜci. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Grzegorz Kajdanowicz 



Grzegorz Schetyna zrobiğ tylko wstňp, a Tomasz Zimoch zapowiadağ kolejne kandydatki 

do sejmu przedstawiajŃce kolejny program Koalicji Obywatelskiej. Osiem kobiet na czele 

z MağgorzatŃ KidawŃ-BğoŒskŃ, kt·ra na jesieni ma byĺ premierem. Wyborcze hasğo Koalicji 

brzmi: Jutro moŨe byĺ lepsze. 

Maciej Knapik: ï Grzegorz Schetyna takŨe ograniczyğ siň do przedstawienia samych paŒ. 

Pierwszy i najwaŨniejszy przekaz Mağgorzaty Kidawy-BğoŒskiej, to powr·t do dobrych 

obyczaj·w, kultury i szacunku w polityce. 

Kidawa-BğoŒska: ï Chcň nowej, jasnej, uŜmiechniňtej Polski. Marzy mi siň Polska, 

w kt·rej nikomu nie trzeba bňdzie przypominaĺ, co to jest honor, zdrowy rozsŃdek, 

odpowiedzialnoŜĺ, dobre wychowanie i panowanie nad emocjami. 

MK: ï Akurat w tej dziedzinie kandydatka na premiera Koalicji Obywatelskiej jest 

wiarygodna. Nikt jej nie moŨe zarzuciĺ, jak wielu innym politykom, Ũe ğagodnŃ twarz ma tylko 

na wybory, a potem jest inaczej. 

Kidawa-BğoŒska: ï Gdzie jest program? Mamy program [ksiŃŨka pod tytuğem ĂTwoja 

Polskaò]. 

MK: ï Spisany na 132 stronach program rozdawano juŨ przed konwencjŃ. Na konwencji 

omawiağy go, za wyjŃtkiem Jacka Karnowskiego, kt·ry m·wiğ o samorzŃdzie, wyğŃcznie kobiety 

[Mağgorzata Kidawa-BğoŒska, Kamila Gasiuk Pihowicz - praworzŃdnoŜĺ, Alicja Cybicka 

profesor - zdrowie, Izabela Leszczyna - finanse, Mağgorzata Tracz ï ochrona Ŝrodowiska, 

Katarzyna Lubnauer ï edukacja, Barbara Nowacka ï sprawy spoğeczne, Marzena Okğa-

Drewnowicz ï seniorzy, Jacek Karnowski - samorzŃdy]. 

MK: ï Same kobiety dzisiaj byğy na scenie. Pana nie byğo, Schetyny nie byğo. 

Sğawomir Neumann: ï Kobiety sŃ siğŃ Platformy. 

MK: ï Gdzie zniknňliŜcie panowie? 

SN: ï Tutaj byliŜmy. Kobiety sŃ siğŃ Platformy, kobiety sŃ siğŃ Koalicji Obywatelskiej. 

MK: ï To bňdzie rzŃd, pani zdaniem, kobiet? 

Barbara Nowacka, inicjatywa polska: ï To bňdzie rzŃd r·wnoŜci i demokracji. 

MK: ï Padğy tu deklaracje odnoŜnie program·w socjalnych Prawa i SprawiedliwoŜci: 

Kidawa-BğoŒska: ï To, co zostağo ludziom dane, nie zostanie im zabrane. 

Marzena Okğa-Drewnowicz, PO: ï Trzynasta emerytura bňdzie przez nas zagwarantowana 

ustawowo co roku. 

MK: ï Pojawiğy siň teŨ nowe wyborcze prezenty: 

Izabela Leszczyna, PO: ï Ponad 600 zğotych miesiňcznie, to bon aktywizujŃcy dla 

najmniej zarabiajŃcych. 

Katarzyna Lubnauer, Nowoczesna: ï Darmowy internet dla mğodzieŨy do 24 roku Ũycia. 

MK: ï W programie przeczytamy teŨ o trzech miesiŃcach maksymalnie do lekarza 

specjalisty, odciŃŨenie szpitalnych SOR-·w, bezpğatne in vitro, urlop tacierzyŒski, zwiŃzkach 

partnerskich, zr·wnanie pğac kobiet i mňŨczyzn, podwyŨkach dla nauczycieli, niŨszym ZUSie, 

zapowiedziach ekologicznych: walki ze smogiem, plastikiem czy wycinkŃ las·w. 

Kamila Gasiuk-Pihowicz, PO: ï wprowadzimy akt odnowy demokracji. 

MK: ï Koalicja zapowiada sprzŃtanie w wymiarze sprawiedliwoŜci [niezaleŨny, 

apolityczny i profesjonalny wymiar sprawiedliwoŜci. Przyspieszenie ciŃgnŃcych siň spraw i 

obniŨenie opğat. Decyzje prokuratury niezaleŨne od polityki: rozdzielenie funkcji prokuratora 

generalnego i ministra sprawiedliwoŜci.] 

Jacek Sasin, wicepremier: ï Zestaw oderwanych opowieŜci od rzeczywistoŜci. 

MK: ï Politycy PiSu m·wiŃ, Ũe Koalicja jest niewiarygodna, a odpowiedŦ programowa 

Prawa i SprawiedliwoŜci juŨ jutro. Maciej Knapik, Fakty. 

 

GK: ï Decydowağ o losach komendant·w i naczelnik·w, awansach, premiach i nagrodach. 

To dla niego policjanci ciňli konfetti, a on przecinağ wstňgi i rozdawağ nowe samochody. 

Wiceminister Jarosğaw ZieliŒski juŨ nie nadzoruje policji i sğuŨby ochrony paŒstwa. Dostağ sw·j 

bolesny, polityczny cios. 

ǃ 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3392 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï BğaŨej Spychalski [chyba] 

[Program zaczŃğ siň wczeŜniej, w czasie gğ·wnego wydania wiadomoŜci zaczňğa siň 

transmisja z konwencji PiS:] 

Plan dobrobytu i obrona wartoŜci ï to tytuğ na banerze. 

PJK: ï Taki model rodziny ma dzisiaj, szanowni paŒstwo, wielu przeciwnik·w. Rodzina 

tak rozumiana jest atakowana. Atakowane sŃ naturalne r·Ũnice miňdzy ludŦmi, miňdzy 

kobietami a mňŨczyznami. OczywiŜcie miňdzy kobietami a mňŨczyznami, chcň to bardzo mocno 

podkreŜliĺ, musi byĺ peğna r·wnoŜĺ. To m·wiň z cağŃ mocŃ. Ale w miaŨdŨŃcej wiňkszoŜci 

przypadk·w ludzie rodzŃ siň kobietami lub mňŨczyznami i niech tak zostanie. Tak ma w Polsce 

zostaĺ. 

JakiŜ spiker: ï Na konwencji partyjnej przemawiali politycy: premier KaczyŒski, premier 

Morawiecki, byğa premier, Beata Szydğo, ale opr·cz polityk·w sğyszany byğ teŨ gğos rodzin: 

Popieramy Prawo i SprawiedliwoŜĺ, gdyŨ kieruje siň wartoŜciami, kt·re wspierajŃ polskŃ 

tradycyjnŃ rodzinň ï tak m·wiğ Robert Piskorz, ojciec wielodzietnej rodziny. 

Nowe propozycje programowe PiS ï to na banerze. 

Robert Piskorz: ï Dziňki programowi 500+ mamy gwarancjň bezpieczeŒstwa finansowego 

co miesiŃc. Nasze dzieci korzystajŃ z dodatkowych zajňĺ, jak na przykğad nauka pğywania, 

zajňcia z piğki noŨnej, realizujŃ swoje pasje i zainteresowania. środki z tego programu 

przeznaczamy na wsp·lne rodzinne wyjazdy na wakacje i ferie zimowe, co jeszcze niedawno nie 

byğo nas na to staĺ. Jednak najwiňkszŃ korzyŜciŃ byğo realizacja naszego marzenia o wsp·lnym 

domu z ogr·dkiem. Dziňki programowi 500+ mogliŜmy podjŃĺ decyzjň o zakupie domu. LiczŃc 

nasze domowe finanse, bez tych Ŝrodk·w nigdy nie zdecydowalibyŜmy siň na takŃ inwestycjň. 

Korzystamy r·wnieŨ z programu 300+. Kt·ry wyjŃtkowo w tym roku okazağ siň bardzo 

przydatny. środki te [3x300 zğotych] przeznaczyliŜmy na podrňczniki dla naszych najstarszych 

dzieci, kt·re uczňszczajŃ do szkoğy Ŝredniej. Programy, o kt·rych m·wimy, poprawiğy jakoŜĺ 

naszego Ũycia. Po prostu staĺ nas na wiňcej. Mamy bezpieczeŒstwo finansowe, realizujemy 

nasze pasje, pasje naszych dzieci. 

[CağŃ rodzinŃ, mŃŨ i Ũona, dwie starsze c·rki i dw·ch mğodszych syn·w, stali na Ŝrodku 

areny, a ojciec przemawiağ. 2 tysiŃce co miesiŃc i 900 zğotych raz do roku zapewniğy tej rodzinie 

dobrobyt. ZwaŨmy, jak to siň dzieje. PaŒstwo najpierw zbiera podatki, co powoduje ub·stwo, a 

potem rozdaje 2 070 zğotych, co powoduje dobrobyt. Gdyby system paŒstwowy umoŨliwiağ 

godne zarobki ojca, a mniejsze podatki od tych zarobk·w nie zmniejszağoby znaczŃco tych 

zarobk·w, to wychodzilibyŜmy na to samo. Ale wtedy nie byğoby dobrodziejstwa KaczyŒskiego 

dla Polak·w]. 

Spiker: ï Dzisiaj pokazywaliŜmy gğ·wnie nowe propozycje, czyli podnoszenie pğacy 

minimalnej, a takŨe trzynastŃ emeryturň [880 zğotych raz do roku] i czternastŃ emeryturň [nie 

wychwyciğem tych nowych propozycji programowych]. 

Piotr GliŒski, profesor, minister kultury po konwencji w Lublinie: ï KaŨdy program musi 

siň zasadzaĺ na wartoŜciach. Dlatego dla nas te wartoŜci sŃ bardzo waŨne i one tu wybrzmiağy: 

wolnoŜĺ, godnoŜĺ, solidarnoŜĺ, sprawiedliwoŜĺ, toŨsamoŜĺ i dwie najwaŨniejsze wsp·lnoty: 

rodzina i wsp·lnota polityczna, czyli nar·d. To sŃ podstawy naszego programu, kt·ry takŨe byğ 

prezentowany, oczywiŜcie, no, za mağo byğo czasu, chociaŨ konwencja byğa doŜĺ dğuga (3 

godziny ï to dziennikarz). Tak jest. My chcemy zaproponowaĺ Polakom, budujemy juŨ to 

realnie od czterech lat polski model paŒstwa dobrobytu. Polski model paŒstwa dobrobytu opiera 

siň z jednej strony na wartoŜciach, z drugiej strony na wielkich programach sğonecznych, z 

trzeciej strony na rozwoju, kt·ry jest rozwojem autonomicznym i kt·ry jest rozwojem z bardzo 

aktywnŃ rolŃ paŒstwa, ale takŨe z pobudzaniem przedsiňbiorczoŜci. Dzisiaj przekazywaliŜmy 

gğ·wne nowe propozycje, czyli podnoszenie pğacy minimalnej, czyli trzynasta i czternasta 

emerytura, oczywiŜcie trzynasta emerytura bňdzie bez zmian, jakiŜ wz·r juŨ wypisywağa jedna z 

gazet (dziennikarz: ï ale rok 2021 ma byĺ takim rokiem, kiedy seniorzy w zdecydowanej 

wiňkszoŜci majŃ otrzymaĺ dwie dodatkowe emerytury). Powiedzmy wprost: trzynasta jest 

utrzymana, Ũeby byğo jasne. I bňdzie czternasta, bňdziemy takŨe walczyli o zr·wnowaŨenie 

dopğat dla rolnik·w [to pieniŃdze z Unii Europejskiej], tak Ũeby Polska nie byğa poszkodowana, 

Ũeby polski rolnik nie byğ poszkodowany, Ũeby te dopğaty byğy zr·wnane do Ŝredniej unijnej. 



Byğo takŨe wiele innych konkretnych propozycji, jak fundusz dla szpitali specjalny i fundusz dla 

szk·ğ ï po dwa miliardy na poczŃtek, bo to sŃ dwie instytucje najwaŨniejsze w naszych 

wsp·lnotach, dwie instytucje specjalnie waŨne i bňdziemy starali siň o doinwestowanie 

funkcjonowania tych inwestycji. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Diana Rudnik 

Kampania na 5 tygodni przed wyborami PiS jeszcze gğňbiej siňga do budŨetu i wyciŃga 

hatryk [hattrick ï trzy bramki w jednym meczu w wykonaniu tego samego piğkarza, takŨe trzecie 

zwyciňstwo z rzňdu w tych samych zawodach] KaczyŒskiego: podw·jna emerytura, jeszcze w 

przyszğym i jeszcze w przyszğym wyŨsze za cztery lata minimalne pensje, dla rolnik·w peğne 

dopğaty. Czy worek wyborczych obietnic to studnia bez dna? [W czym pani upatruje te trzy 

zwyciňstwa KaczyŒskiego, pani Rudnik?] 

Jakub Sobieniowski ï  

PJK: ï za 21 moŨemy dogoniĺ Dojczland i to nie ten obecny, a za 21 lat, czyli znacznie 

bogatszy wobec mniejszych. To bňdzie realne. 

JS: ï PJK obiecağ takie pğace minimalne: 2020 rok 3000 zğotych i 4000 zğotych za cztery 

lata [2023 rok]. 

[é] 

Mateusz Morawiecki, premier: ï Oni bňdŃ posuwaĺ siň do wszystkich moŨliwych 

chwyt·w, do tych pseudo afer. Ja, na pewno siň okaŨň, jestem jeszcze straszniejszym 

gangsterem. Panie prezesie, szybciej dogonimy Dojczland.. 

[é] 

ǃ 
2019-09-08 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3392 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

Walczyğy dzielnie, zaszğy bardzo daleko i byğy o wğos od zwyciňstwa. Polskie siatkarki 

zajňğy czwarte miejsce. 

 

Polacy o planie KaczyŒskiego i budowie Polski dobrobytu. 

PJK: ï Musimy w tej kadencji postawiĺ przede wszystkiem na wzrost pğac i dochod·w 

spoğeczeŒstwa. 

 

ZawstydzajŃce cysterny wstydu. 

 

JuŨ jutro nowy sezon Ăkorony kr·l·wò. 

 

ścieki przestanŃ laĺ siň do Wisğy jutro ranoé 

 

TEZA 17 

Likwidacja urzňdu wojewody. Pozostawienie wğadzy centralnej nadzoru nad 

legalnoŜciŃ dziağania jednostek samorzŃdu terytorialnego. Przekazanie wszystkich 

zadaŒ dotyczŃcych spraw publicznych w regionie samorzŃdowi wojew·dztwa. 

ťr·dğo: Ă21 Tez SamorzŃdowychò 

 

Artur Wr·blewski, politolog, Uczelnia Ğazarskiego: ï Mogğoby doprowadziĺ do sytuacji 

takiej, Ũe te wğadze lokalne nie poradzŃ sobie z kataklizmami, klňskami, sytuacjami 

nadzwyczajnymi, kt·re sŃ istotne dla duŨej czňŜci ludnoŜci, jednakŨe potrzebujŃ interwencji 

organ·w centralnych. 

 

Ponad 100 tysiňcy os·b uczestniczyğo w pielgrzymce rodzin archidiecezji krakowskiej do 

Kalwarii Zebrzydowskiejé 

Marek Jňdraszewski, arcybiskup, metropolita krakowski: ï W ten spos·b pr·buje siň 

niszczyĺ juŨ same mağe jeszcze przedszkolne dzieci, odbierajŃc im prostotň spojrzenia i czystoŜĺ 



ich oczu i tň piňknŃ postawň niewinnoŜci, kt·ra nas starszych tak czňsto wzrusza. To chce siň im 

odebraĺ, chce siň zniszczyĺ, planujŃc w ten spos·b niszczenie cağych spoğeczeŒstw i narod·w. 

[RozwaŨmy sğowo Ăniewinnyò ï potem nastňpuje Ăwinnyò ï zbrukanie czğowieczeŒstwa. 

Jakie stany je r·ŨniŃ? Jedynie to, Ũe dziecko nie uprawia seksu, doroŜli juŨ tak ï a wiňc doroŜli 

sŃ Ăwinniò. Czego sŃ winni? Dlaczego seks z zağoŨenia katolicyzmu jest totalnie Ăwinnyò, jest 

zbrukaniem? PrzecieŨ prokreacja, ten najwaŨniejszy biologiczny wym·g dla przedğuŨenia 

gatunku nie moŨe byĺ i nie jest przestňpstwem. Taka doktryna katolicyzmu jest wroga 

czğowieczeŒstwu, niczym nie jest uzasadniona, poza oczywiŜcie wypňdzeniem pierwszych 

rodzic·w z Raju. Czy czğowiek moŨe przechodziĺ obojňtnie, wobec tego absurdu religii? 

Prokreacja nie jest przestňpstwem, tym bardziej nie jest grzechem. W og·le grzech czğowieka ï 

jako doktryna ï jest niedopuszczalnŃ doktrynŃ. Grzech jest tylko wymogiem religii]. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Diana Rudnik 

Jakub Sobieniowski: ï Ani w czasie tego obchodu w Tarnowskich G·rach, ani w innych 

miejscach na ślŃsku, gdzie byğ premier, nie odpowiedziağ na najwaŨniejsze pytanie dotyczŃce 

dodatkowych ŜwiadczeŒ dla emeryt·w: 

- Dlaczego propozycje PiSu nie sŃ wpisane do budŨetu? 

Piotr Zgorzelski, Polskie Stronnictwo Ludowe: ï Bardzo niebezpieczne jest proponowanie 

drugiej trzynastki emerytom, podczas gdy ta pierwsza nawet nie jest wpisana do budŨetu. 

To starcie na polu obietnic. PSL obiecuje emerytury bez podatku, Koalicja Obywatelska 

proponuje to samo dla pracujŃcych emeryt·w i jeszcze premiň emerytalnŃ w wysokoŜci 

dwudziestu tysiňcy zğotych. Dodatkowe Ŝwiadczenia dla emeryt·w PiS obiecağo wczoraj, jednŃ 

od przyszğego roku, a dwa [Ŝwiadczenia] za dwa lata. ChociaŨ rzŃd przygotowağ budŨet na 

przyszğy rok bez wpisanej choĺby jednej dodatkowej wypğaty. A to kolejne obietnice: PSL 

proponuje 50 tysiňcy mieszkaniowego wkğadu dla mğodych rodzin. Koalicja Obywatelska chce 

zaktywizowaĺ najmniej zarabiajŃcych, ale tak, by nie tracili zatrudniajŃcy ich przedsiňbiorcy 

i proponuje ponad 600 zğotych bonusu aktywizujŃcego. PiS chce podnosiĺ pğacň minimalnŃ na 

koniec przyszğego roku do 3 tysiňcy, za cztery lata to ma byĺ 4 tysiŃce zğotych. A to jeszcze duŨa 

garŜĺ obietnic wyborczych. PiS proponuje dwa dwumiliardowe fundusze na modernizacje na 

remonty szk·ğ oraz szpitali. PSL chce dawaĺ wiňcej na sğuŨbň zdrowia ï 6,8% PKB. [PSL moŨe 

obiecaĺ wszystko, bo i tak nie bňdzie tego realizowağo, wystarczy, Ũe w og·le wejdzie do 

sejmu]. Koalicja Obywatelska obiecuje usprawnienia na SOR-ach i oczekiwanie na wizytň u 

lekarza specjalisty nie dğuŨsze niŨ trzy tygodnie. Koalicja Obywatelska chce teŨ przywr·ciĺ 50-

procentowy uzysk dla tw·rc·w, czyli co czňŜciowo tw·rcy utracili za rzŃd·w Platformy. Jakub 

Sobieniowski, Fakty. 

[Na naszych oczach nastňpuje degradacja demokracji. Po okresie dyktatur demokracja 

miağa byĺ sposobem na dopuszczenie obywateli paŒstwa do wsp·ğrzŃdzenia paŒstwem. Miağa to 

osiŃgnŃĺ demokracja parlamentarna, gdzie nar·d kieruje swoich przedstawicieli do parlamentu, 

a w parlamencie ŜcierajŃ siň poglŃdy, wypracowuje siň dalekowzroczne decyzje najlepsze dla 

obywateli, nastňpuje optymalne rzŃdzenie paŒstwem. KaŨdy obywatel miağ ksztağtowaĺ 

przyszğoŜĺ paŒstwa. Tymczasem obywatele dostrzegli wartoŜĺ materialnŃ swojego gğosu i 

wykazali, Ũe gğos moŨna kupiĺ ï wystawili siň na sprzedaŨ ï niewaŨne kto, niewaŨne jaki cel mu 

przyŜwieca, waŨne, ile da. SondaŨe wykazağy, Ũe obywatele nad dobro wsp·lne, dobro paŒstwa 

przedkğadajŃ wğasne dobro, sw·j dobrobyt tu i teraz. Teraz kaŨdy moŨe zawğadnŃĺ paŒstwem, 

byle zaoferowağ najwyŨszŃ cenň za gğos obywatela, a najlepiej, Ũeby juŨ dziŜ z g·ry zapğaciğ za 

gğos. Gğosy oddane za darmo, w imiň patriotyzmu, w imiň jakiegoŜ wsp·lnego celu stajŃ siň 

coraz bardziej przeszğoŜciŃ. Czy nie da siň uratowaĺ demokracji? A moŨe okaŨe siň, Ũe nie tak 

duŨo gğos·w dağo siň kupiĺ?] 

 



Tvn24bis ï Fakty po Faktach ï Diana Rudnik i M. Stachowiak-R·Ũecka (PiS) oraz 

C. Tomczyk [Cezary Tomczyk, PO, poseğ na Sejm VI, VII, VIII i IX kadencji. W 2015 roku 

rzecznik prasowy Ewy Kopacz]. 

Tomczyk: ï JeŨeli chodzi o Ŝrodki, PiS ma Ŝrodki wiňksze, gdyŨ subwencje i dotacje sŃ 

wiňksze, ale pamiňtajmy, Ũe gdzieŜ w tym wszystkim widzimy prezes·w sp·ğek paŒstwa, kt·rzy 

wpğacajŃ gigantyczne pieniŃdze na partiň politycznŃ i te wydatki cağy czas sŃ inne. 

DR: ï A jakie dowody sŃ na to? 

CT: ï SŃ w PaŒstwowej Komisji Wyborczej. Ale jest jeszcze druga sprawa: Jak na 

przykğad zakwalifikowaĺ 2 miliardy zğotych, kt·re sŃ przeznaczone na propagandň w Telewizji 

Polskiej, nazywanej kiedyŜ telewizjŃ publicznŃ. Dwa miliardy zğotych rocznie sŃ przeznaczane 

na to, Ũe nie tylko, by szczuĺ na wsp·ğobywateli, ale Ũeby uprawiaĺ propagandň pro-pisowskŃ za 

pieniŃdze kaŨdego z nas. To sŃ miliardowe Ŝrodki, kt·re sŃ inwestowane w propagandň tego 

rzŃdu z kieszeni wszystkich tych, kt·rzy zar·wno siň z tym rzŃdem zgadzajŃ, jak i nie zgadzajŃ. 

MSR: ï To jest decyzja wewnňtrzna kaŨdej partii, na co wydaje. Platforma, byĺ moŨe 

przeznaczy wiňcej Ŝrodk·w na bilbordy, banery czy ulotki. To jest juŨ decyzja wewnňtrzna 

kaŨdej partii. 

DR: ï Premier Morawiecki powiedziağ: bňdň jeszcze wiňkszym gangsterem niŨ do tej pory 

ï to jest zapowiedŦ brudnej kampanii? 

CT: ï Pani redaktor, nie trzeba byĺ prorokiem, Ũeby zauwaŨyĺ, jak wiele afer ten rzŃd ma 

za sobŃ, ale teŨ moŨna jasno zobaczyĺ, Ũe te afery nie zostağy rozliczone. Dzisiaj tak naprawdň 

prokuratura dziağa na zlecenie rzŃdu, no bo jest czňŜciŃ rzŃdu. Na czele prokuratury stoi 

Zbigniew Ziobro, do dzisiaj nie ma przesğuchania Jarosğawa KaczyŒskiego w sprawie dw·ch 

wieŨ; afera PCK jest nie rozliczona; SKOK-i; KNF, nagrody, dziağka wreszcie Ũony pana 

premiera Morawieckiego, kt·ra miağa byĺ ujawnionaé 

ǃ 
2019-09-09 poniedziağek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3392 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

Bardzo gorŃcy i emocjonujŃcy wiecz·r czeka kibic·w piğki noŨnej na PG Narodowym: 

biağo-czerwoni zmierzŃ siň z AustriŃ. 

 

Wielkie inwestycje na polskich drogach. 

 

RzŃd rozwiŃzuje kryzys w Warszawie. 

 

Kolejny akt oskarŨenia w sprawie dzikiej reprywatyzacji w Warszawieé 

 

Kolejne zrabowane dzieğo wraca do Polski. Obraz wnňtrze katedry w Mediolanie 

dziewiňtnastowiecznego malarza Marcina Zalewskiego odnaleziono w Austrii. ZaginŃğ w czasie 

drugiej wojny Ŝwiatowejé 

 

RzŃd stawia na wzrost zamoŨnoŜci Polak·wé 

 

Jutro koszykarze zagrajŃ o p·ğfinağ mistrzostw Ŝwiataé 

 

Politycy PO Koalicja Obywatelska zapowiadajŃ, Ũe zğoŨŃ do ministerstwa sprawiedliwoŜci 

ponaglenie dotyczŃce udostňpnienia dokument·w z tak zwanŃ aferŃ hejterskŃ. Cağy czas 

domagajŃ siň teŨ dymisji ministra Zbigniewa Ziobryé 

 

Warszawska oczyszczalnia Czajka odebrağa juŨ pierwszŃ partiň Ŝciek·w z tymczasowego 

rurociŃgu. To nadal faza test·w, ale czňŜĺ Ŝciek·w juŨ nie wpğywa do Wisğyé 

 

Koalicja Obywatelska wciŃŨ szacuje koszt swojego programu. Ma go przestawiĺ, jak tylko 

zakoŒczy szacunkié 



 

PodwyŨki minimalnej pğacy wymuszŃ zmianň naszej gospodarkié 

 

Polityczny ukğad Polskiego Stronnictwa Ludowego i Kukizô15 miağ byĺ szansŃ dla tych 

ugrupowaŒ na dostanie siň do sejmu, ale na miesiŃc przed wyborami sondaŨe nie dajŃ na to 

gwarancjié 

Adrian Stanowski, publicysta, ĂGazeta Polska Codziennieò: ï Jakby ludoŨercy gotowali 

zupň razem z wegetarianami. To sŃ zupeğnie sprzeczne wobec siebie grupy wyborc·w i to widaĺ 

juŨ w sondaŨach. 

Norbert Maliszewski, profesor, Uniwersytet Kardynağa Stefana WyszyŒskiego: ï Elektorat 

jest zdemobilizowany, bo nie wie, jaka jest toŨsamoŜĺ owej koalicji. Efekt prawdopodobnie 

bňdzie taki, Ũe nie przekroczŃ progu. [PSL+K15] 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Anita Werner 

Dziewiňĺ nazwisk i dziewiňĺ trop·w. Emilia wylicza dziŜ, kto tworzyğ grupň Kasta, a to 

ludzie z ministerstwa Zbigniewa Ziobry i nowej KRS. W sprawie hejtu, kt·ry miağ wypğywaĺ z 

ministerstwa z pomocŃ Emilii prosto do sieci, wciŃŨ nie ma Ŝledztwaé 

Ăéna poczŃtku byğa taka akcja, Ũe wysyğaliŜmy SMS-y do sňdziego Bartğomieja 

PrzymusiŒskiego ze stowarzyszenia Iustitia. DostaliŜmy wszyscy jego numer 

telefonu i przekaz, Ũe jest zğym czğowiekiem, Ũe nie dziağa dla Polskiéò 

ťr·dğo: ĂGazeta Wyborczaò 

Emilia Szmydt 

[é] 

Dziennikarz: ï émŃŨ byğ w grupie ĂKastaò. 

Emilia Szmydt: ï Byğ. 

D: ï Kto jeszcze? 

ES: ï Sňdzia Wytrykowski, sňdzia Radzik, sňdzia Mitera, sňdzia Lasota, Kuba 

Iwaniec, Arkadiusz Cichocki, sňdzia Dudzicz, no i minister Piebiak. Miağam do nich 

numery telefon·w. Jak coŜ siň dziağo, to do mnie pisali czy dzwonili, Ũe trzeba np. 

wysğaĺ donos na jakiegoŜ sňdziegoéò 

ťr·dğo: ĂGazeta Wyborczaò 

Emilia Szmydt 

 

AW: ï Polska to chory kraj ï alarmujŃ lekarze, bo zdrowo nie jest. 30 tysiňcy rocznie 

umiera z powodu braku pieniňdzy w sğuŨbie zdrowiaé 

Krzysztof Bukiel, przewodniczŃcy og·lnopolskiego zwiŃzku zawodowego lekarzy: ï Jak 

ja sğyszň, co raz to nowe konwencje partii rzŃdzŃcej i co raz to nowe obietnice i ani sğowa o 

ochronie zdrowia, to jestem przeraŨony, formalnie po ludzku jako obywatel jestem przeraŨony, 

bo to jest wrňcz prowokacyjne lekcewaŨenie systemu opieki zdrowia. 

KB: ï To jest prawdziwy problem i dotyka on wszystkich, tak samo wyborc·w PO, jak 

wyborc·w PiS, jak i Lewicy. Dlatego zajňcie siň tym problemem, tak jak tutaj koledzy 

wspominajŃ, powinno byĺ ponadpartyjne. PrzestaŒcie siň, szanowni paŒstwo, kğ·ciĺ, bo ludzie, 

tak jak to og·lnopolski zwiŃzek zawodowy napisağ kiedyŜ na bilbordach, naprawdň umierajŃ w 

kolejkach. 

 

AW: ï Sprinterka w drodze na szczyté 

 

AW: ï Sňdzia dalej bňdzie odczytywaĺ wyrok, na kary w sprawie Amber-Gold poczekamy 

do koŒca paŦdziernika. Na razie wiadomo, Ũe Katarzyna i Marcin Pe sŃ winni, wiadomo teŨ, Ũe 

w tej sprawie jest tylu pokrzywdzonych i tyle tom·w akt, Ũe odczytywanie wyroku trwa juŨ od 

majaé 

 

AW: ï Kandydatka jest, ale co dalej? Po wygranych wyborach ma byĺ numerem jeden w 

rzŃdzie, ale w partii nie jest na pierwszym planie. Mağgorzata Kidawa-BğoŒska w nowej roli 

wchodzi w sam Ŝrodek kampanii i na wyborc·w ma dziağaĺ jak magnes. Czy dziağa? 



[é] 

[DuŨo o tym, co opozycja zrobi, jak wygra wybory]. 

 

AW: ï Brytyjski premier w puğapce. Jest podpis Kr·lowej, wiňc Brexitu nie bňdzie bez 

umowy. Parlament bňdzie miağ teraz przymusowŃ przerwň, kt·rŃ zafundowağ mu premier, ale 

zegar tyka i 31 paŦdziernika zbliŨa siň wielkimi krokami. Jaki w takim razie moŨe byĺ nastňpny 

krok w drodze do wyjŜcia, o tym: 

Maciej Woroch: ï Niewiele ruch·w zostağo premierowi Johnsonowi w rozgrywce z 

Parlamentem o Brexit. Kr·lowa podpisağa ustawň zabraniajŃcŃ wychodzenia z Unii Europejskiej 

bez umowy, kt·rŃ posğowie zwiŃzali Borisowi Johnsonowi rňce. On za kilka godzin odeŜle ich 

na przymusowŃ przerwň, zawieszajŃc prace Parlamentu na najdğuŨszy w historii czas ï do 14 

paŦdziernika. Przeğomu premier Johnson pr·bowağ szukaĺ w Dublinie, ale mimo uŜcisk·w dğoni 

i uŜmiech·w spotkağo go tam chğodne przyjňcie i zerowe szanse na kompromisy. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: ï Wierzň, Ũe moŨemy osiŃgnŃĺ porozumienie do 

18 paŦdziernika. Zr·bmy to razem. Wielka Brytania musi opuŜciĺ Uniň pod koniec paŦdziernika. 

W innym wypadku zaufanie do naszego systemu demokratycznego zostanie powaŨnie 

nadszarpniňte. 

Leo Varadkar, premier Irlandii: ï W zwiŃzku z tym, Ũe nie ustaliliŜmy do tej pory Ũadnej 

alternatywy dla juŨ wynegocjowanej umowy, zmiany jej zapisu to dla nas Ũaden biznes, to 

przerzucanie piğki przez kolejne miesiŃce, to kolejny czas niepewnoŜci dla ludzi i dla biznesu. 

MW: ï Umowa z UniŃ to jedyny spos·b, kt·rŃ Boris Johnson moŨe wyrwaĺ siň z 

potrzasku, w jakim utknŃğ. Bez zgody opozycji nie jest w stanie zorganizowaĺ przyŜpieszonych 

wybor·w, a powtarzanie, Ũe prňdzej skona w przydroŨnym rowie niŨ poprosi w Brukseli 

o kolejne op·Ŧnienie Brexitu. Zostawiğ sobie tylko dwa wyjŜcia: zğamaĺ prawo, nie wysyğajŃc do 

Brukseli listu z proŜbŃ o op·Ŧnienie albo zğoŨyĺ dymisjň, przechodzŃc do historii jako najkr·cej 

urzňdujŃcy premier Zjednoczonego Kr·lestwa. Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

 

Tvn24bis ï Fakty po Faktach 

Katarzyna Kolenda Zalewska i Anna Mucha, Platforma Obywatelska oraz Ğukasz Szajber, 

Zjednoczona Prawica 

AM: ï éjest miejsce dla programu 500+ i na duŨo, duŨo wiňcej dobrych rzeczyé 

ĞS: ï Polacy odczytujŃ jako puste obietnice. Nasz pomysğ jest taki, by Polacy mogli siň 

bogaciĺ. WyŨsze pğace, wyŨsze emerytury. Jest to w jakimŜ sensie kontynuacja naszych 

program·w, naszych reform, demokratyczne paŒstwo prawa, stawiamy na wiňcej wolnoŜci i to 

jest teŨ ten wymiar, o kt·rym bňdziemy m·wili, S [?] dla Polak·w. Wie pani, dlatego Ũeby 

w Polsce byğo jak najwiňcej. [Czego?] 

KKZ: ï Przedsiňbiorcy obliczyli, Ũe to jest korzystne dla tych, kt·rych doch·d nie 

przekracza 2700 zğotyché 

ĞS: ï Dla przedsiňbiorc·w dziağalnoŜĺ na ryczağcie, kt·ra bňdzie moŨliwa, z 250 tysiňcy 

euro, ten limit ma byĺ podniesiony do miliona euro. Co to znaczy dziağalnoŜĺ na ryczağcie? Ja 

byğem sam przedsiňbiorcŃ, zanim zostağem posğem i dziağağem wğaŜnie na ryczağcie. W moim 

ryczağcie, to byğ trzykrotny podatek obrotowyé 

ǃ 
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Tvn24bis ï Fakty ï Anita Werner 

Pensja minimalna w g·rň i to skokowo. W kampanii to Ŝwietny pomysğ, gorzej z 

wykonaniem. EkonomiŜci ğapiŃ siň za gğowň, mali przedsiňbiorcy teŨ. 

Krzysztof Sk·rzyŒski: ï Tu nie klaskano prezesowi. Tu nie byğo sğychaĺ huraoptymizmu, 

gdy Jarosğaw KaczyŒski rysowağ takŃ perspektywň: 



PJK: ï Na koniec 2023 roku minimalna pensja bňdzie wynosiğa cztery tysiŃce zğotych. 

[Nie m·wmy, co bňdzie za cztery lata. M·wmy, co rzŃd zrobi w ostatnim miesiŃcu przed 

wyborami]. 

KtoŜ: ï Takie firmy, kt·re same robiŃ, trochň inaczej przňdŃ. Ja wiem, czy nas bňdzie staĺ 

na pracownik·w? 

KS: ï PJK deklarujŃc, Ũe pğaca minimalna bňdzie rosğa skokowo, w tempie, jakiego Polska 

jeszcze nie widziağa, doskonale wiedziağ, Ũe dla wyborcy moŨe brzmieĺ to dobrze. Wiedziağ, Ũe 

dla wielu ekonomist·w zabrzmi to fatalnie, ale nie wŜr·d nich PJK szuka gğos·w. Tego jednak 

m·gğ nie przewidzieĺ: 

Jadwiga Emilewicz, minister przedsiňbiorczoŜci i technologii: ï Powiedziağabym, Ũe to 

jest trudne, wymagajŃce, Ũe to wymaga konsultacji i tak siň wydarzy w koŒcu, co zapowiedziağ. 

Mateusz Morawiecki: ï Ja z paniŃ minister rozmawiağem i tak dokğadnie oczywiŜcie nie 

wiem, co miağa na myŜli. 

KS: ï Rzadko siň zdarza taki publiczny rzŃdowy dwugğos. Rzadko siň zdarza, Ũeby 

premier m·wiğ, Ũe nie wie, co jego minister miağa na myŜli. A mogğa mieĺ te obawy, kt·re majŃ 

ludzie, kt·rzy na gospodarce siň znajŃ i tak oceniajŃ skokowy, narzucony przez rzŃd wzrost 

minimalnej pğacy. 

Maciej Samcik, autor bloga Ăsubiektywnie o finansachò: ï KoŒczy siň zwykle tym, Ũe 

firmy zmuszone sŃ albo zamknŃĺ dziağalnoŜĺ, albo zwolniĺ czňŜĺ ludzi, albo czňŜciowo zejŜĺ do 

szarej strefy, albo kr·tko m·wiŃc, podwyŨszyĺ ceny swoich towar·w. 

KS: ï MoŨna siň tu zakopaĺ w danych i liczbach, jak rosğa przez dekady, o ile procentowo 

i w jakim stosunku do Ŝredniej krajowej pğaca minimalna. By od tych wykres·w nie dostaĺ 

zawrotu gğowy, wystarczy siň skupiĺ na prostych liczbach i faktach. W takim tempie nigdy w 

historii i nigdzie nie rosğa jeszcze minimalna pğaca: 

2019 ï 2250 zğ brutto, 2020 ï 2600 zğ brutto, 2021 ï 3000 zğ brutto, 2023 ï 4000 zğ br. 

[My sobie darujemy jednak podŃŨanie za szaleŒstwem obietnic PJK]. 

 

AW: ï WejŜcie na pokğad w mundurach i z broniŃ w rňku ï funkcjonariusze straŨy 

granicznej byli szybcy i skuteczni i ze statku Greenpeace w GdaŒsku wyprowadzili 22 osoby. 

AktywiŜci chcieli zablokowaĺ rozğadunek wňgla z Mozambiku. I w ten spos·b w Ŝrodku 

kampanii wr·ciğ dobrze znany temat. 

Arleta Zalewska: ï W taki spos·b zakoŒczyğa siň akcja ekolog·w grinpisu na Bağtykué 

Mateusz Morawiecki: ï Ten koszt [opğaty za emisjň dwutlenku wňgla] kopalnie muszŃ 

wkalkulowaĺ w sw·j proces produkcyjny i dlatego opğacalnoŜĺ wydobycia jest poprzez tň 

politykň klimatycznŃ Unii Europejskiej duŨo niŨsza. 

Marek J·zefiak, Greenpeace Polska: ï Te pieniŃdze, osiem miliard·w zğotych, zamiast 

zainwestowaĺ w kraju, zamiast budowaĺ niezaleŨnoŜĺ energetycznŃ Polski w oparciu o 

odnawialne Ŧr·dğa energii, wysğaliŜmy za granicň. 

AZ: ï Podana przez ekolog·w data z rezygnacji wňgla juŨ za 11 lat jest w Polsce nierealna 

do speğnieniaé 

 

Gerald Birgfellner kontra Jarosğaw KaczyŒski i sp·r o 50 tysiňcy zğotych. Jest cywilny 

pozew i proces siň odbňdzie, bo ugody dziŜ nie byğo. Austriacki biznesmen chce zwrotu tego, co 

miağ daĺ w kopercie. O ğap·wkach i dw·ch wieŨach opowiadağ prokuraturom juŨ siedem razy, 

ale Ŝledztwa w tej sprawie wciŃŨ nie maé 

 

Bezczelna kradzieŨ i prawie stuletnia jej ofiara. 

 

AW: ï Nowa Komisja Europejska ï Ursula von der Leyen prezentuje sw·j skğad, a w nim 

jeden Polak, Janusz Wojciechowski. Byğy europoseğ PiS jest kandydatem na unijnego komisarza 

do spraw rolnictwa. Dla Polski moŨe byĺ teŨ waŨne dwoje innych kandydat·w od 

praworzŃdnoŜci. 

[W nowej Komisji Europejskiej przewodniczŃca Ursula von der Leyen oraz oŜmioro 

wiceprzewodniczŃcych: z Ğotwy, Holandii, Danii, Hiszpanii, Grecji, Sğowacji, Czech i 

Chorwacji]. 



Wiceszefem Komisji Europejskiej do praw zielonego ğadu ma byĺ Holender, Frans 

Timmermans, kt·ry bňdzie nadzorowağ miňdzy innymi rolnictwo i klimat. 

Wiceszefem Komisji Europejskiej do spraw cyfrowych ma zostaĺ Dunka, Margrethe 

Vestanger. 

Ğotysz, Valdis Dombrowskis ma byĺ wiceprzewodniczŃcym odpowiadajŃcym za 

gospodarkň, a takŨe bňdzie komisarzem do spraw usğug finansowych. 

Za kwestie praworzŃdnoŜci odpowiadaĺ ma Viera Jourova [Czeszka], ma odpowiadaĺ za 

wartoŜci i przejrzystoŜĺ. Bňdzie siň zajmowağa siň teŨ praworzŃdnoŜciŃ wraz z komisarzem do 

spraw sprawiedliwoŜci. 

Na wiceprzewodniczŃcych zostali r·wnieŨ desygnowani Sğowak, Marosz Szefczovicz 

(relacje miňdzy-instytucjonarne). 

Grek, Margeritis Schinas (ochrona europejskiego stylu Ũycia). 

Chorwatka, Dubravka Szulca (demografia i demokracja). 

Hiszpan, Josep Borrell (sprawy zagraniczne). 

Za Ŝrodowisko i oceany odpowiedzialny ma byĺ Virginijus Sinkevicus z Litwy. 

Finka, Jutta Urpilainen ma byĺ odpowiedzialna za partnerstwa miňdzynarodowe. 

Belg, Didier Reynders zostağ nominowany na komisarza do spraw sprawiedliwoŜci. Ma 

odpowiadaĺ za praworzŃdnoŜĺ. 

Sylvie Goulard z Francji nominowana na stanowisko unijnej komisarz do spraw rynku 

wewnňtrznego. Ma zajmowaĺ siň przemysğem obronnym. 

Kandydatem na komisarza do spraw gospodarczych zostağ Italiano, Paolo Gentilon. 

Irlandczyk, Phil Hogan, ma byĺ komisarzem do spraw handlu. 

Estonka, Kadri Simson, zostağa kandydatkŃ na komisarza do spraw energii. 

Nikolasow Schmit z Luksemburga ï ma byĺ powierzona teka ĂMiejsca Pracyò. 

Helena Dalli z Malty bňdzie odpowiadaĺ za kwestiň wolnoŜci. 

Portugalka, Elisa Ferreira, zajmie siň sp·jnoŜciŃ i reformami. 

Rovana Plumb z Rumunii, nominowana na komisarza do spraw transportu. 

Janez Lenarczicz ze Sğowenii ma byĺ odpowiedzialny za zarzŃdzanie kryzysowe. 

Szwedka, Ylva Johansson, ma siň zajŃĺ sprawami wewnňtrznymi. 

Von der Leyen podkreŜliğa, Ũe zbudowağa strukturň, kt·ra koncentrowaĺ siň bňdzie na 

zadaniach, a mniej waŨna bňdzie hierarchia]. 

[MajŃc aŨ oŜmiu zastňpc·w oraz iluŜ komisarzy PrzewodniczŃca zrobiğa ich wszystkich 

wykonawcami jej zadaŒ miast rzŃdzŃcych samodzielnie jakŃŜ wyodrňbnionŃ dziedzinŃ wielkich 

urzňdnik·w Unii Europejskiej. Taki podziağ zagadnieŒ nie ma nic wsp·lnego z tradycyjnym 

skğadem rzŃd·w, czyli ministrowie nie bňdŃ mieli swoich odpowiednik·w w Komisji 

Europejskiej, lecz ministrowie bňdŃ musieli rozmawiaĺ z kilkoma urzňdnikami, w zaleŨnoŜci od 

sprawy]. 

Maciej Sokoğowski: ï Tu nie byğo niespodzianki. Polski komisarz, Janusz Wojciechowski, 

bňdzie odpowiadağ za rolnictwo. Z punktu widzenia dla Polski moŨe byĺ waŨna inna zmiana. 

OchronŃ unijnych zasad praworzŃdnoŜci zajmie siň dwoje komisarzy: wiceprzewodniczŃca z 

naszego rejonu, Czeszka, Vera Jourova i nowy komisarz sprawiedliwoŜci ï Belg, Didier 

Reynders. Frans Timmermans pozostaje wiceszefem komisji, ale teraz Holendrowi przypadnie 

ochrona Ŝrodowiska i walka ze zmianami klimatycznymi. Jak podkreŜliğa szefowa Komisji 

Europejskiej, w nowym rozdaniu bňdzie to kluczowa funkcja. 

MS: ï Kandydat·w bňdzie czekaĺ teraz przesğuchanie w Parlamencie Europejskim. 

Przesğuchania mogŃ jeszcze przetasowaĺ skğad Komisji. Na liŜcie kandydat·w jest 14 mňŨczyzn 

i aŨ trzynaŜcie kobiet ï najwiňcej w historii. Dla Fakt·w Maciej Sokoğowski, Bruksela. 

 

AW: ï Krzyki, buczenie i blokada marszağka ï ta noc w Parlamencie Brytyjskim to byğo 

piekğo. Teraz czas na piňciotygodniowŃ ciszň, a potem wizyta w Brukseli. Boris Johnson 

zapowiada, Ũe w sprawie Brexitu bňdzie chciağ porozumienia, ale nie op·Ŧnienia. 

Maciej Woroch: ï Krzyki, kğ·tnie i przepychanki ï takich scen w Brytyjskim Parlamencie 

nie byğo od ostatniej b·jki posğ·w 96 lat temu. W Ŝrodku nocy rozgrzağo do czerwonoŜci 

zawieszenie na trzydzieŜci cztery dni obrad Izby Gmin w kluczowym dla przyszğoŜci kraju 

momencie. Posğowie opozycji zmusili czarnŃ r·zgň, czyli wysğanniczkň Izby Lord·w do 



czekania, aŨ skoŒczy siň blokada fotela marszağka, kt·rego nie chcieli wypuŜciĺ z sali. A gdy 

w koŒcu m·gğ siň wydostaĺ, do idŃcych za nim torys·w krzyczeli: wstyd i buczeli. WczeŜniej 

rzŃd przegrağ kolejne gğosowanie o przedterminowe wybory. 

Boris Johnson: ï Bez wzglňdu na to, ile sztuczek ten parlament wymyŜli, by zwiŃzaĺ mi 

rňce, chcň zrobiĺ wszystko, by wynegocjowaĺ umowň z UniŃ zgodnie z narodowym interesem. 

Ten rzŃd nie op·Ŧni Brexitu. 

MW: ï Boris Johnson przegrağ juŨ szeŜĺ gğosowaŒ, wiňcej niŨ Margaret Thatcher miağa w 

czasie jedenastu lat urzňdowania. Obecny premier ma teraz miesiŃc na wynegocjowanie 

zadowalajŃcej posğ·w umowy z UniŃ EuropejskŃ. JeŜli mu siň nie uda, bňdzie zmuszony prosiĺ o 

op·Ŧnienie Brexitu do koŒca stycznia przyszğego roku. Boris Johnson nie chce o tym nawet 

sğyszeĺ. Zostanie mu wiňc albo podaĺ siň do dymisji, albo zğamaĺ prawo. To byğoby wydarzenie 

bez precedensu ï zupeğnie jak wyniki oglŃdalnoŜci parlamentarnej telewizji. Ostatnie 

wydarzenia w Izbie Gmin oglŃdağo tyle Brytyjczyk·w, co najpopularniejsze programy 

rozrywkowe. Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

 

AW: ï Prokuratura wysyğa do sŃdu kolejny akt oskarŨenia w sprawie dzikiej 

reprywatyzacji w Warszawie i dziağa wyjŃtkowo sprawnie. OskarŨonych jest tak aŨ 13 os·b i 

dotyczy to 13 nieruchomoŜcié 

 

AW: ï SzeŜcioraczki wreszcie w komplecie. Ze szpitala w Krakowie wğaŜnie wypisali 

Malwinň. W domu czekali na niŃ: Kaja, Mela, Zosia, Filip i Tymon, a takŨe dwu i p·l letni brat 

Oliwieré 

 

[Na policjň dotarğo zgğoszenie, Ũe na sali zabaw pobito dwu i p·ğ letnie dziecko. Okazağo 

siň, Ũe pobiğ dwulatek, a zawiadomiğa policjň matka pobitego, po czym poszğa do domu]. 

 

Tvn24bis ï Fakty po Faktach ï Grzegorz Kajdanowicz i Grzegorz Koğodko 

Kajdanowicz: ï jesteŜmy w szczycie kampanii wyborczej. Pan, o ile pamiňtam, nigdy nie 

startowağ i niejednŃ kampaniň pan obserwowağ. Co pan myŜli, jak pan sğucha o szeŜciopaku 

Schetyny i hadtriku KaczyŒskiego i tych wszystkich obietnicach. 

 

Koğodko: ï Nigdy nie kandydowağem, ale majŃc swŃ wiedzň politycznŃ, zawsze 

przestrzegağem wszystkich polityk·w, obojňtne czy sŃ w krňgach rzŃdzŃcych czy opozycyjnych, 

by nie obiecywali tego, czego nie bňdŃ w stanie nawet w sprzyjajŃcych warunkach wykonaĺ. 

Wobec tego mam bardzo krytyczny stosunek do [jednych i drugich]. 

Od rzeczywistoŜci ekonomicznej to na pewno sŃ oderwaneé na gruncie politycznym 

polegajŃ: kto kogo, kto z kim i za ile i Ũe przy wğadzy albo siň utrzymaĺ, albo do niej dojŜĺ, by 

nie powiedzieĺ: jak siň do niej dorwaĺ. Niekt·rzy uwaŨajŃ, Ũe wszystkie chwyty ğŃcznie ze 

skğadaniem deklaracji, kt·re sŃ nieodpowiedzialne na gruncie ekonomicznym, sŃ dozwolone, bo 

mamy wygraĺ wybory, a potem siň bňdziemy martwiĺ, jak wybrnŃĺ z sytuacji, kiedy wielu 

obietnic, skğadanych po to, Ũeby te wybory wygraĺ, nie bňdziemy w stanie zrealizowaĺ. Tego na 

przykğad nie robiono przed wyborami w czasach, kiedy ja byğem kilkukrotnie, w sumie aŨ cztery 

razy byğem wicepremierem i ministrem finans·wé Jako urzňdujŃcy wicepremier miağem 

problemy z tym, Ũeby wprowadziĺ politykň gospodarczŃ na grunt realnyé 

Kajdanowicz: ï To jak byŜmy mogli przestrzec wyborc·w i polityk·w przy okazji, kt·re z 

tych obietnic sŃ nierealneé 

Koğodko: ï Mogň wğoŨyĺ obie partie do jednego worka i powiem panu, trochň odwr·cň to, 

co pan postawiğ. Nie tyle czego nie speğniŃ, tylko dlaczego nie naleŨy na nich gğosowaĺ, bo chcŃ 

to speğniĺ. A potwierdziğ pan premier Morawiecki, sam sğyszağem, na wğaŜnie zakoŒczonym 

forum w Krynicy, Ũe konsekwentnie bňdziemy realizowaĺ zwiňkszanie tak zwanych wydatk·w 

obronnych aŨ do 2,5% udziağu w kilku najbliŨszych lat, a ja uwaŨam, Ũe to jest marnotrawienie 

pieniňdzy publicznych na sprawy, kt·re w Ũaden spos·b nie powinny byĺ na priorytecie. NaleŨy 

raczej zamroziĺ na poziomie blisko 50 miliard·w zğotych, a przyrost, kt·ry ma byĺ pochğoniňty 

przez wydatki zbrojenioweé przeznaczyĺ na zwiňkszenie wydatk·w na ochronň zdrowia, na 

edukacjň, bo od tego zaleŨy dobro, stan Polak·w i siğa paŒstwa. JeŜli pyta pan, czego nie speğniĺ, 



zacznijmy od tego, co jest na wokandzie, to ja od razu powiem, nie bňdzie takiej pğacy 

minimalnej. To sŃ obietnice przedwyborcze, zupeğnie oderwane od reali·w ekonomicznyché 

Inflacja bňdzie nieco wyŨsza, ona w tej chwili jest bliŨej 3% niŨ 2,5%, ona nieco przyspieszy, 

natomiast nie aŨ tak Ũeby dojŜĺ do pğacy minimalnej 3 tysiňcy zğotych. MoŨna zejŜĺ do pğacy 

minimalnej 4 tysiŃce zğotych, pytanie jest, ile za to bňdzie moŨna kupiĺé Pğaca minimalna 

powinna oscylowaĺ okoğo poğowy pğacy Ŝredniejé 
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Trwa ostatnie posiedzenie Sejmu przed wyborami. PoznaliŜmy zağoŨenia raportu 

koŒcowego komisji Ŝledczej do spraw VAT. 

 

Fala Ŝciek·w z Warszawy niebezpieczna dla Bağtyku ï alarmujŃ Szwedzi i DuŒczycy. 

 

Rodzina na swoim, czyli dziwne praktyki posğanki Koalicji Obywatelskiej. 

 

JuŨ w sobotň Polska stanie pod krzyŨem z modlitwami i czuwaniem. 

 

Donald Tusk i Ewa Kopacz, a takŨe ministrowie finans·w w rzŃdach PO-PSL powinni 

odpowiedzieĺ przed Trybunağem Stanu za zaniechania, kt·re umoŨliwiğy grabieŨ astronomicznej 

kwoty, ponad 260 miliard·w zğotych z budŨetu paŒstwa ï taka jest gğ·wna konkluzja raportu 

koŒcowego komisji Ŝledczej do spraw wyğudzeŒ VAT, kt·ry dziŜ przyjŃğ Sejm. 

[é] 

 

Inwestycje infrastrukturalne rozpňdzajŃ siň. Na poziomie regionalnym dziağa fundusz 

tr·jmorza, polski rzŃd rozpoczyna budowň kolejnych odcink·w tras ekspresowych i remontu 

dr·g lokalnych. To baza dla rozwoju gospodarki, kt·rŃ dodatkowo moŨe pobudziĺ wybieranie 

polskich produkt·w. 

[é] 

 

CzňŜĺ mağych przedsiňbiorc·w bňdzie pğaciğa mniejsze skğadki do Zakğadu UbezpieczeŒ 

Spoğecznych ï tak zapowiada rzŃd. Wbrew doniesieniom niekt·rych medi·w nie bňdzie Ũadnych 

niekorzystnych zmian wyliczenia skğadki ZUS dla przedsiňbiorc·w. ZmianŃ bňdzie pğaca 

minimalna, kt·ra od przyszğego roku ma wynieŜĺ 2600 zğotych, a za cztery lata 4000. 

[é] 

 

To byğy 102 minuty, kt·re wstrzŃsnňğy Ŝwiatem. Uprowadzone przez terroryst·w z alkaidy 

samoloty zniszczyğy bliŦniacze wieŨe Word Trade Centeré 

 

Polska jako federacja niezaleŨnych region·w ï w WiadomoŜciach wracamy do 

kontrowersyjnego pomysğu opozycyjnych samorzŃdowc·w, kt·rzy majŃ swojŃ wizjň ustroju 

naszego paŒstwaé 

 

Polska pod krzyŨem ï pod tym hasğem 14 wrzeŜnia na lotnisku Kruszyn we Wğocğawku 

odbňdzie siň spotkanie modlitewne. Organizatorzy namawiajŃ do dawania Ŝwiadectwa wiary 

i modlitwy w Ŝwiňto podwyŨszenia krzyŨa. DziŜ podczas audiencji generalnej do udziağu 

zachňcağ takŨe papieŨ Franciszeké 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Anita Werner 

Szczyt zaskoczenia w Sejmie ï stary sejm zbierze siň po wyborach. CzegoŜ takiego 

jeszcze w historii nie byğo, ale marszağek Witek nie widzi problemu, skoro prosi jŃ o to klub PiS. 

Pytanie: dlaczego prosi? I co juŨ po wyborach moŨna w sejmie zağatwiĺ? 



Katarzyna Kolenda- Zalewska: ï To miağo byĺ ostatnie posiedzenie sejmu, ale nagle PiS 

postanowiğo obrady zawiesiĺ po jednym dniu i wznowiĺ 15-16 paŦdziernika po wyboraché 

Terlecki: ï Ze wzglňdu na kr·tkŃ kampaniň wyborczŃé 

KKZ: ï Otwarte posiedzenie starego sejmu ï moŨliwe do 11 listopada. Konstytucja artykuğ 

109 Pierwsze posiedzenie Sejmu i Senatu Prezydent Rzeczypospolitej zwoğuje na dzieŒ 

przypadajŃcy w ciŃgu 30 dni od dnia wybor·w. Przez 30 dni bňdzie mogğo dowolnie zmieniaĺ 

prawo. 

ElŨbieta Witek, marszağek Sejmu, kandydatka Prawa i SprawiedliwoŜci: ï Wykaz spraw, 

kt·rymi bňdziemy siň zajmowali, jest wywieszony. 

KKZ: ï W to opozycja juŨ nie wierzy i obawia siň, Ũe gdyby PiS straciğo wğadzň, moŨe 

celowo tak zmieniaĺ prawo, by utrudniĺ pracň nowemu rzŃdowi i dodaje, Ũe po wyborach stary 

sejm nie ma juŨ mandatu do podejmowania decyzji. 

 

AW: ï Burza podczas posiedzenia sejmowej komisji sprawiedliwoŜci. Rzecznik praw 

obywatelskich jak co roku skğadağ raport, ale tym razem nie m·gğ odpowiedzieĺ na pytania. Nie 

m·gğ teŨ odpowiedzieĺ, kiedy sğyszağ, Ũe jest wielkim szkodnikiem, antypolskim rzecznikiem i 

elementem lewackiej opozycji. Rzecznik praw obywatelskich, to konstytucyjny organ paŒstwa, 

ale przewodniczŃcemu komisji to umknňğo. 

Krzysztof Sk·rzyŒski: ï To byğ dopiero poczŃtek, gdy Krystyna Pawğowicz siň rozkrňcağa 

przy milczŃcej aprobacie szefa tej sejmowej komisji i obecnoŜci rzecznika praw obywatelskich, 

kt·remu szef tej komisji odm·wiğ prawa do obrony, do zabrania gğosu po tym, co usğyszağ: 

Krystyna Pawğowicz: ï [krzyczy, nie da siň zrozumieĺ sğ·w] é cegğa stworzona tutaj 

przez 15 kilogram·w papierué 

KS: ï A kaŨdŃ pr·bň polemiki z tym: 

Krystyna Pawğowicz: ï Pan rzecznik jest, jak powiedziağam, elementem politycznej 

opozycji i czňŜci lewacko-lewicowejé 

S. Piotrowicz: ï Zamykam posiedzenie komisji sprawiedliwoŜci i praw czğowieka. 

K. Gasiuk-Pihowicz: ï To jest kryminağ, co pan robi. Pan przekracza swoje uprawnienia. 

KS: ï DziŜ posğowie opozycji zğoŨyli doniesienie do prokuratury, Ũe zniewaŨono 

konstytucyjny organ paŒstwa. 

Kadencja Stefana Bodnara koŒczy siň za rok. 

 

AW: ï Prokuratura rozpoczňğa Ŝledztwo w sprawie akcji hejterskiej w ministerstwie 

sprawiedliwoŜci ï poinformowağa o tym rzeczniczka SLD, kt·ra zğoŨyğa wczeŜniej 

zawiadomienie do prokuraturyé 

AW: ï W sprawie pğacy minimalnej rozmawiağem z prezesem NBP ï m·wi PJK ï Ũe 

poznağ pierwsze gospodarcze szacunki. Ale dziŜ politycy pytajŃ nie o te szacunki, a o tň 

rozmowň, bo szeregowy poseğ KaczyŒski ma wyjŃtkowo szeroko otwarte drzwi i do szefa NBP, 

i do szefa prokurator·w, i do prezes trybunağué 

 

18 lat od ataku na Word Trade Centeré 

 

Byğa prezes Wisğy Krak·w podejrzana i juŨ zatrzymana. Prokuratorzy nie majŃ 

wŃtpliwoŜci, Ũe Marzena eS dziağağa w zorganizowanej grupie przestňpczej, a pieniŃdze klubu, 

kt·re miağy byĺ dla piğkarzy, byğy na narkotykié 

 

AW: ï Wňgiel w gdaŒskim porcie, to wciŃŨ gorŃcy temat. AktywiŜci z Grinpis [Green 

peace] tym razem wspiňli siň na dŦwig. OstrzegajŃ przed energiŃ z wňgla i przed przyszğoŜciŃ z 

wňglem. NiezaleŨnie skŃd przypğywa i dla kogo siň palié 

Wňgiel przypğywa: z Mozambiku, z Syberii, z Kazachstanu, z Australii, Kolumbii, Stan·w 

Zjednoczonych. 

 

AW: ï SŃ paŒstwo niesamowici! ï Pani Ewa otrzymağa pomoc, kt·ra przechodzi ludzkie 

pojňcie. Wczoraj opowiedzieliŜmy o tym, jak zğodzieje ukradli prawie stuletniej pani Ewie 

oszczňdnoŜci cağego Ũycia. A dziŜ na koncie fundacji [Serce dla maluszka], kt·ra zajňğa siň 



zbi·rkŃ jest ponad p·ğ miliona zğotych. To na dobry poczŃtek oznacza nowŃ altankň na dziağce, 

aparat sğuchowy i otwarty rachunek w osiedlowym sklepieé 

Pani Ewa straciğa cztery tysiŃce zğotych. Na koncie fundacji jest 444 924,16 zğotych. 

Razem z internetowŃ zbi·rkŃ osoby prywatnej to juŨ prawie 600 tysiňcy zğotych. 

 

AW: ï Duma w kosmosie. Polscy astronomowie odkryli nowŃ planetň. MoŨemy nadaĺ jej 

nazwň. Bezimienna jest nie tylko planeta, ale teŨ jej gwiazda. SŃ juŨ pierwsze propozycjeé 

Planeta BD+14 4559 b odlegğoŜĺ od SğoŒca: 160 lat Ŝwietlnych. Ma swojŃ gwiazdň 

o takiej samej nazwie, ale bez Ăbò, no i trzeba nazwaĺ obie. Jest gazowym olbrzymem. 

 

Tvn24bis ï Fakty po Faktach ï Grzegorz Kajdanowicz i Wğodzimierz Cimoszewicz 

GK: ï Panie marszağku, najpierw odwoğam siň do paŒskiego doŜwiadczenia jako 

marszağka sejmu. Po co PiS przerywa posiedzenie Sejmu i bňdzie je wznawiağ po wyborach i czy 

to jest legalne? 

WC: ï Jest legalne, jest zgodne z literŃ prawa, choĺ nie bardzo z duchem prawa, dlatego Ũe 

wydğuŨenie kadencji starego parlamentu do dnia poprzedzajŃcego pierwsze posiedzenie nowego 

parlamentu ma charakter nadzwyczajnego bezpiecznika: gdyby siň coŜ wydarzyğo, co 

uniemoŨliwiağoby zwoğanie nowego parlamentu, zawsze parlament istnieje. Ale przecieŨ wola 

wyborc·w i spoğeczeŒstwa bňdzie wyznaczona w dniu wybor·w i wtedy pozostanie tylko strona 

techniczna: obliczenie gğos·w, przypisanie mandatu konkretnym ludziom. Dlatego stary 

parlament powinien mieĺ ŜwiadomoŜĺ, Ũe od dnia wybor·w nie ma realnego mandatu do 

legislacji, stanowienia prawa. Trudno jest racjonalnie wytğumaczyĺ tego typu decyzje. Ja 

poczŃtkowo myŜlağem, Ũe chodzi o przeniesienie sprawy Ziobry na po wyboraché Jedyne, co 

pozostaje, to byĺ moŨe niechňĺ do powaŨnej rozmowy o tej ustawie dotyczŃcej miňdzy innymi 

majŃtku wsp·ğmağŨonk·wé [MyŜlň, Ũe obie sprawy sŃ zbyt miağkie, tu moŨe chodziĺ o coŜ 

znacznie grubszego, ale to siň okaŨe po wyborach. W starym sejmie PiS ma wiňkszoŜĺ, po 

wyborach niekoniecznie tak bňdzie]. 

ǃ 
2019-09-12 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3357 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

Podniesienie pğacy minimalnej to wsparcie przedsiňbiorc·w. To sprawy najczňŜciej 

dyskutowane w ostatnim czasie. 

 

Gabinety dentystyczne wracajŃ do szk·ğ. 

 

RzŃd wspiera polskie rodziny i przedsiňbiorc·w. 

PJK: ï My jesteŜmy partiŃ, kt·ra wie, Ŝwietnie wie, Ũe przedsiňbiorcy sŃ siğŃ, kt·ra 

rozbudowuje, napňdza gospodarkň. 

 

Dzisiaj premiera nowych przeboj·w telewizyjnej dw·jki. 

 

éW czasie rzŃd·w PO-PSL masowo likwidowano gabinety dentystyczne w szkoğach. 

Dlatego rzŃd Prawa i SprawiedliwoŜci deklaruje, Ũe kaŨda szkoğa, kt·ra znajdzie odpowiednie 

pomieszczenie, moŨe liczyĺ na peğne wyposaŨenie gabinetu w nowoczesny sprzňt. 

Ğukasz Szumowski, profesor, minister zdrowia, kandydat Prawa i SprawiedliwoŜci do 

sejmu: ï WracajŃ gabinety stomatologiczne do szk·ğ. WyposaŨyliŜmy blisko 9 tysiňcy 

gabinet·w szkolnych od 2017 roku. 

Niestety, nie wszystkie szkoğy korzystajŃ z tej moŨliwoŜci. Dlatego gdy dentysty nie 

bňdzie w samej szkole, plac·wka musi nawiŃzaĺ wsp·ğpracň z pobliskim gabinetem 

dentystycznym. Finansowanie wszystkich zabieg·w bierze na siebie sğuŨba zdrowia. 

Szumowski: ï Pğacimy za wszystkie usğugi, kt·re w zakresie stomatologii dzieciňcej, kt·re 

w tych gabinetach bňdŃ wykonane. 



WyposaŨenie gabinet·w dentystycznych w szkoğach, to kolejny punkt na dğugiej liŜcie 

inwestycji w sğuŨbň zdrowia. Minister zdrowia informuje, Ũe jeszcze w tym roku da dodatkowo 

344 miliony zğotych, kt·re trafiŃ do szpitali powiatowych, ale najwiňkszym skokiem 

jakoŜciowym w dostňpie do usğug medycznych ma byĺ ogğoszony w ostatniŃ sobotň przez Prawo 

i SprawiedliwoŜĺ plan stworzenia funduszu modernizacji plac·wek sğuŨby zdrowia, kt·ry na 

poczŃtek bňdzie dysponowağ dwoma miliardami zğotych. Karol Jağtuszewski, WiadomoŜci. 

 

DH: ï NajwaŨniejszy kontrakt polskich siğ zbrojnych jest coraz bliŨej ï potwierdza szef 

resortu obrony, Mariusz Bğaszczak. Departament stanu Stan·w Zjednoczonych wydağ wğaŜnie 

zgodň na sprzedaŨ Polsce najnowoczeŜniejszych na Ŝwiecie myŜliwc·w F35 piŃtej generacjié 

Potrzebna jest jeszcze zgoda Kongresu. 

 

DH: ï Sejm zajŃğ siň wartoŜciŃ majŃtku nie tylko polityk·w, ale i ich rodzin. Zdecydowağy 

o tym gğosy Prawa i SprawiedliwoŜci. WiňkszoŜĺ posğ·w opozycji wstrzymağa siň w tej sprawie 

od gğosu, a czňŜĺ zagğosowağa przeciwko jawnoŜci. Najwiňcej emocji wywoğağa takŨe debata nad 

votum nieufnoŜci ministra sprawiedliwoŜcié 

 

DH: ï Miňdzynarodowa komisja ochrony Bağtyku zajňğa siň sprawŃ warszawskich 

Ŝciek·w, kt·re wğaŜnie zaczňğy wpğywaĺ do Zatoki GdaŒskiejé 

 

DH: ï Syn prezydenta Brazylii chwali polski rzŃd za politykň wobec imigrant·wé 

 

DH: ï Mija osiemdziesiŃt lat od sğynnej bitwy pod WiznŃ [nie dosğyszağem]. 

DH: ï Przyw·dca Alkaidy wzywa muzuğman·w do wykonywania atak·w 

terrorystycznych na Zachodzieé 

 

DH: ï Politycy Polskiego Stronnictwa Ludowego i Kukizô15 doğŃczyli do przeciwnik·w 

podwyŨek pğacy minimalnejé 

PJK: ï My odrzucamy post-kolonialnŃ koncepcjň Polski jako kraju taniej siğy roboczej. 

[é] 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Anita Werner 

Zbigniew Ziobro zostaje w rzŃdzie. Premier Morawiecki staje za nim murem. Wasz 

wniosek jest bezprzedmiotowy, odnosicie siň do rzeczywistoŜci, kt·ra zostağa szybko 

naprawiona ï m·wi do opozycji. Ale opozycja teŨ miağa coŜ do powiedzenia: To gğosowanie jest 

za albo przeciw metodom szkalowania ludzi. 

Zbigniew Ziobro w Sejmie: ï ZdecydowaliŜcie siň paŒstwo sypaĺ nam piasek w szprychy 

razem z KomisjŃ EuropejskŃ, razem z grupŃ sňdzi·w z Iustitii, organizacji, kt·re straciğy 

wpğywy w sŃdownictwie i postanowili utrudniaĺ przebieg reformy. 

[é] 

 

AW: ï Anonimowy internetowy wpis, a w nim o podğych fağszywych ŧydach. KtoŜ zğoŨyğ 

doniesienie, prokuratura wszczňğa Ŝledztwo i wyŜledziğa, kto te sğowa napisağ. Sňdzia Jarosğaw 

Dudzik jest jednŃ z twarzy dobrej zmiany w sŃdach i nowej KRS. Wpisu nie pamiňta, pytanie: 

kto powinien pamiňtaĺ o wpisie i o Ŝledztwieé 

 

AW: ï Apel do Sejmu z m·wnicy w Sejmie. Rzecznik praw obywatelskich przypomina o 

prawomocnym wyroku sŃdu i Ũe trzeba go wykonaĺ. Chodzi o publikacjň list poparcia 

kandydat·w do KRSé 

 

AW: ï śmierĺ na elektrycznej hulajnodze. 

 

AW: ï TrzydzieŜci lat temu rzŃd Tadeusza Mazowieckiego dostağ votum zaufania. 

Urzňdowağ prawie piňĺset dni i przeprowadziğ reformy, kt·re byğy wielkŃ zmianŃ i wielkŃ 

odpowiedzialnoŜciŃ. 



[é] 

 

32 maszyny [raczej automaty elektroniczne] F35é 

 

AW: ï Tajne przez poufne juŨ teraz jawne i kaŨdy moŨe sobie przeczytaĺ, czym grozi 

Brexit bez umowy. W dokumentach operacji yelow ham jest to zestaw problem·w z dostawami 

lek·w, paliwa, wody i jedzenia i wyglŃda to jak opis katastrofy. 

Maciej Woroch: ï To nie sŃ spekulacje jakichŜ enigmatycznych ekspert·w. To tajne 

rzŃdowe dokumenty, z kt·rych wynika, Ũe jeŜli za 49 dni dojdzie do Brexitu bez umowy, ten 

kraj pogrŃŨy siň w chaosie. Kontrole po francuskiej stronie Kanağu La Manche sprawiŃ, Ũe tiry 

utknŃ na granicy na przynajmniej dwa dni. świeŨej ŨywnoŜci zacznie brakowaĺ niemal od razu. 

P·Ŧniej skoŒczŃ siň leki z kr·tkim terminem waŨnoŜci, wzrosnŃ ceny prŃdu, zacznie brakowaĺ 

ŜwieŨej pitnej wody. Wszystko to moŨe zakoŒczyĺ siň zamieszkami. Tych szeŜciu stron Boris 

Johnson nie chciağ ujawniĺ, ale zostağ zmuszony do tego przez Parlament. 

Phillip Lee, poseğ liberalnych demokrat·w, byğy poseğ Partii Konserwatywnej: ï Ludzie, 

kt·rzy sprzedali nam Brexit, teraz przekonujŃ nas, Ũe brak umowy z UniŃ jest do 

zaakceptowania. ZajmujŃ siň przekğadaniem dokument·w, zmieniajŃ ich nazwy. PoğŃczcie fakty 

ï zwodzili was w 2016 roku. ZwodzŃ i teraz. 

MW: ï Boris Johnson zapewnia, Ũe to tylko najczarniejszy ze scenariuszy i Wielka 

Brytania jest przygotowana na twardy Brexit. 

Boris Johnson: ï Jako urzňdnicy musimy byĺ na takie scenariusze przygotowani, bo 

w ostatnich miesiŃcach, a szczeg·lnie w ostatnich dniach przyspieszyliŜmy nasze 

przygotowania, staramy siň wynegocjowaĺ nowŃ umowň z UniŃ i wierzň, Ũe uda nam siň to na 

szczycie w poğowie paŦdziernika. 

MW: ï To nikogo nie uspokaja. Z nowych sondaŨy wynika, Ũe juŨ jedna czwarta 

Brytyjczyk·w zrobiğa zapasy jedzenia i lek·w. A liczba Europejczyk·w ubiegajŃcych siň o 

prawo pozostania na wyspach po Brexicie gwağtownie roŜnie: 

1 263 700 wniosk·w Europejczyk·w o pozostanie w Wielkiej Brytanii. 

240 300 Polak·w (najwiňcej). 

W sierpniu 282 700 wniosk·w. 

W tym Polak·w 60 400. 

Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

 

AW: ï śmierĺ na elektrycznej hulajnodze. We Wrocğawiu dwudziestopiňciolatek zderzyğ 

siň z samochodemé 

[Motocykle, rowery, hulajnogi elektryczne muszŃ jechaĺ szybko, im szybciej jadŃ, tym sŃ 

bardziej stabilne. JednoczeŜnie trudno je zatrzymaĺ w sytuacjach kolizyjnych, nawet 

zahamowane wyrzucajŃ kierujŃcego niebezpiecznie do przodu. Z tych powod·w jako pojazdy 

w ruchu drogowym sŃ sprzeczne z wymogami bezpiecznej jazdy. Mimo wszystko sŃ raczej 

atrakcjŃ cyrkowŃ dla upartych. W sytuacjach kolizyjnych naraŨajŃ swych kierowc·w na 

najwiňksze obraŨenia. MoŨna stwierdziĺ, Ũe sŃ nieprzystosowane do ruchu drogowego, w 

kt·rym uczestniczŃ r·Ũne znacznie wiňksze pojazdy. Obserwujň z okna jadŃce rowery, 

hulajnogi, a nawet motocykle. JeŜli nie dochodzi do wypadku, to tylko dlatego, Ũe akurat w 

poprzek nikt nie jedzie]. 

ǃ 
2019-09-13 piŃtek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3400 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

Znamy numery na listach do sejmu i senatu. [Znamy numery list wyborczych, a nie 

numery na listach wyborczych]. Wylosowağa je PaŒstwowa Komisja Wyborcza. 

 

Wkr·tce 120 tysiňcy tanich mieszkaŒ dla Polak·w. [Wkr·tce, to znaczy za ile lat?] 

 



Plan dobrobytu, czyli wyŨsza pğaca minimalna, niŨsze podatki, uğatwienia dla 

przedsiňbiorc·w. 

 

Wielki finağ wakacyjnej trasy dw·jki juŨ za godzinň. 

 

Od zwyciňstwa nasi siatkarze rozpoczňli rywalizacjň na mistrzostwach Europy. Na 

poczŃtek pokonali reprezentacjň Estonii w Rotterdamie 3:1. 

Funkcjonariusze sğuŨby celnej z Cheğma uniemoŨliwili wprowadzenie na polski rynek 

niebezpiecznych elektro-Ŝmieci. To kolejna spektakularna akcja funkcjonariuszy administracji 

skarbowej, kt·rzy dziŜ w ElblŃgu obchodzili swoje Ŝwiňto. 

Prawie 700 przestarzağych monitor·w komputerowych ze Stan·w Zjednoczonych. 

 

Za rzŃd·w PO-PSL Polska straciğa na dziağaniu mafii watowskich ponad 250 miliard·w 

zğotych. 

Miğosz Manasterski, publicysta, [fundacja pod nazwŃ] agencja informacyjna: ï PO-PSL 

przymykağo zupeğnie oko na cysterny jeŨdŨŃce po cağym kraju. Przymykağo oko na wyğudzanie 

niesamowitych kwot z VAT prosto tak naprawdň z budŨetu paŒstwa. 

[é] 

 

DH: ï Wkr·tce czeka nas wysyp inwestycji w ramach programu mieszkanie+. 

Ministerstwo inwestycji i rozwoju deklaruje, Ũe gotowy jest bank grunt·w pod inwestycje, kt·ry 

umoŨliwi budowň nawet 120 tysiňcy mieszkaŒ. Prawie 40 tysiňcy z nich jest juŨ w fazie 

realizacjié W tym momencie 18 000 mieszkaŒ jest w fazie projektowania architektonicznego. 

Na 17 000 mieszkaŒ zğoŨone wnioski inwestycyjne. 

Artur SoboŒ, wiceminister inwestycji i rozwoju, kandydat Prawa i SprawiedliwoŜci do 

sejmu: ï Dzisiaj mamy okoğo 38 tysiňcy mieszkaŒ, kt·re juŨ realizujemy. To sŃ mieszkania, 

w kt·rych oddajemy klucze, [dopiero] wbijamy ğopatň, [lub] w kt·rych [dopiero] jesteŜmy na 

etapie przygotowania dokumentacji technicznej. 

[é] 

Karol Jağtuszewski, WiadomoŜci. 

 

DH: ï Teraz dobra informacja dla 12 milion·w Polak·w. Tylu z nas mieszka w blokach z 

tak zwanej wielkiej pğyty. Od przyszğego roku rzŃd sfinansuje nawet poğowň remont·w 

i ociepleŒ takich budynk·w. Bňdzie teŨ promowağ rozwiŃzania proekologiczne. 

[é] 

 

Numery list wyborczych: 

1. KW Polskie Stronnictwo Ludowe 

2. KW Prawo i SprawiedliwoŜĺ 

3. KW Sojusz Lewicy Demokratycznej 

4. KW Konfederacja WolnoŜĺ i NiepodlegğoŜĺ 

5. KKW Koalicja Obywatelska PO, .N, IPL, Zieloni. 

 

DH: ï Awantura na lewicy po wywiadzie Moniki Jaruzelskiej i sugestie o faworyzowanie 

w wyborach parlamentarnych rzeczniczki SLD ze wzglňdu na poza polityczne relacje z szefem 

tej partiié 

Norbert Maliszewski, profesor, ekspert do spraw marketingu politycznego, Uniwersytet 

Kardynağa Stefana WyszyŒskiego: ï Koalicja Obywatelska i Lewica ma czňŜĺ wsp·lnego 

elektoratu, wiňc nie bňdzie wsp·ğpracy, tylko prawdopodobnie bňdzie sp·r. 

[Jak moŨna mieĺ wsp·lny elektorat? Gğosujemy albo na jedno, albo na drugie, nigdy na 

oba r·wnoczeŜnie]. 

[é] 

 

Hoğd dla ofiar dojczlandzkich zbrodni. 



éJaruzelska sugeruje, Ũe zdecydowağ o tym romans Wğodzimierza Czarzastego z 

dziağaczkŃ SLD, AnnŃ MariŃ ŧukowskŃ. 

Anna Maria ŧukowska kandydatka do sejmu z drugiego miejsca w Warszawie i 

rzeczniczka partii rano w mediach spoğecznoŜciowych zamieŜciğa osobliwy wpisé 

Awantura wybuchğa w momencie, kiedy Lewica pr·buje siň jednoczyĺ i przekonywaĺ do 

swoich pomysğ·w na Polskň. 

Od rana dziennikarze dopytywali o niewystawienie w wyborach Moniki Jaruzelskiej 

i relacje Wğodzimierza Czarzastego z AnnŃ MariŃ ŧukowskŃ. 

Monika Jaruzelska twierdzi, Ũe ze wzglňdu na stosunek szefa SLD do rzeczniczki partii na 

listach SLD nie znalazğy siň takŨe inne gğoŜne nazwiska kobiet zwiŃzane z lewicŃ. 

Rzeczniczka SLD o sprawie nie chce rozmawiaĺ. 

Azylem okazağ siň autobus Lewicy. Maksymilian Maszenda, WiadomoŜci. 

 

DH: ï Na miesiŃc przed wyborami politycy opozycji ciŃgle nie majŃ wyrazistych lider·w, 

kt·rzy kojarzŃ siň z sukcesem. Twarzami kampanii Koalicji Obywatelskiej mieli byĺ takŨe 

prezydenci Warszawy i GdaŒska, ale Rafağ Trzaskowski kojarzy siň ostatnio z katastrofŃ 

ekologicznŃ, a Aleksandra Dulkiewicz z seriŃ powaŨnych wizerunkowych wpadek. 

Adrian Stankowski, publicysta, ĂGazeta Polska Codziennieò: ï Sto tysiňcy wydano na tak 

zwanŃ kuwetň, czyli kupň piachu poŜrodku GdaŒska, kt·re majŃ udawaĺ plaŨň. KpiŃ sobie z tego 

gdaŒszczanie i sğusznie. 

Mieczysğaw Ryba, politolog, Katolicki Uniwersytet Lubelski: ï W wielu miejscach mamy 

do czynienia z tak zwanymi pomnikami wğadzy, wystawnymi, naprawdň drogimi. 

GdaŒski ratusz zapğaciğ prawie 50 tysiňcy zğotych za usğugň wywiadu i publikacji 

koncernowi ringier axel springeré 

Magdalena Wierzchowska, WiadomoŜci. 

 

DH: ï To sp·r o to czy Polska ma pozostaĺ postkolonialnym krajem taniej siğy roboczej, 

czy ma iŜĺ do przodu. 

PJK: ï W tych wyborach zdecydujemy, w kt·rŃ stronň p·jdzie Polska. I m·wiŃc tak 

najkr·cej, czy p·jdzie do przodu ku rozwojowi, ku temu paŒstwu dobrobytu, czy teŨ p·jdzie w 

tyğ. 

Andrzej Duda, prezydent: ï Dzisiaj wielu ludzi krwawi siň ciňŨkŃ pracŃ po to, ŨebyŜmy z 

powrotem do grona paŒstw, w kt·rych jest dobrobyt, wracali. Wracamy, proszň paŒstwa. 

[A kiedy byğ w Polsce dobrobyt, do kt·rego mielibyŜmy wracaĺ? Przed wojnŃ byğa bieda i 

analfabetyzm. MoŨe dobrobyt za Gierka?] 

 

[Czy to sŃ obietnice wyborcze Koalicji Obywatelskiej?] 

Polskie firmy otrzymajŃ ponad 250 miliard·w zğotych, kt·re mogğyby przeznaczyĺ na 

inwestycje. Liberalni ekonomiŜci zawsze twierdzili, Ũe wzrost wynagrodzeŒ jest moŨliwy bez 

ustalania pğacy minimalnej przez rzŃd. 

Mağgorzata Kidawa-BğoŒska, wicemarszağek sejmu, kandydatka Koalicji Obywatelskiej do 

sejmu: ï Od 1 stycznia osoba najmniej zarabiajŃca bňdzie miağa ponad 600 zğotych wiňcej. ŧeby 

te osoby, kt·re najmniej zarabiağy, miağy wsparcie, Ũeby ta praca im siň opğacağa, Ũeby chcieli 

dalej pracowaĺ. 

Tym zapowiedziom nie wierzŃ zwiŃzkowcy z SolidarnoŜci. 

Piotr Duda, przewodniczŃcy NSZZ ĂSolidarnoŜĺò: ï Trzeba zadaĺ pytanie: co robiliŜcie od 

2011 roku z projektem SolidarnoŜci, gdzie domagaliŜmy siň, aby pğaca minimalna wynosiğa 

przynajmniej 50% przeciňtnego wynagrodzenia. Wrzucili te podpisy obywateli do kosza. 

[Karkoğomne jest odnoszenie wszystkiego do Ŝredniej pğacy, bo jeŨeli minimalna pğaca ma 

stanowiĺ 50% Ŝredniego wynagrodzenia, to przy takiej konstrukcji najwyŨsza pğaca bňdzie 

wynosiğa tylko dwukrotnoŜĺ Ŝredniej pğacy, a to nie ma sensu]. 

Za minimalne wynagrodzenie pracuje ponad p·ğtora miliona Polak·w. 

Damian Diaz, WiadomoŜci. 

 



DH: ï Prawie miliard zğotych, tyle wedğug kancelarii premiera, zostanie w kieszeniach 

mağych i Ŝrednich przedsiňbiorc·w, dziňki zmianie sposobu liczenia skğadek ZUS. Najmniejsze 

firmy bňdŃ pğaciğy w zaleŨnoŜci od swoich dochod·w, czyli w praktyce mniejsze skğadki. Na 

tym rozwiŃzaniu nie stracŃ wiňksi i duzi przedsiňbiorcy. Po zmianach nie zapğacŃ wiňcej niŨ 

teraz ï zapewnia premier. 

Dominik Cierpioğ, WiadomoŜci. 

 

DH: ï Z klasykŃ przez Polskň ï dziŜ w Brzezinach koğo Ğodzi ruszy muzyczny projekt 

organizowany przez ministerstwo kultury i dziedzictwa narodowego. W ciŃgu roku odbňdzie siň 

nawet 150 koncert·w muzyki klasycznej, gğ·wnie w mniejszych miastach i gminach. 

 

DH: ï Druga wojna Ŝwiatowa byğa najokrutniejszym konfliktem zbrojnym. Zğo, jakie 

rozprzestrzeniağo siň wtedy w Polsce, trudno opisaĺ sğowami. Byğo teŨ podğe bestialstwo, 

[bestialstwo zawsze jest podğe]. niczym nieuzasadniony terror. 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Anita Werner 

Ciağa w czarnych workach przed ministerstwem zdrowia. Na chodniku wyglŃdajŃ jak 

zwğoki i tak majŃ wyglŃdaĺ. Te worki to symbol, akcja to protest. Tak Ŧle ze sğuŨbŃ zdrowia 

nigdy nie byğo ï alarmujŃ mğodzi lekarze rezydenci. Ale marszağek Senatu ma dla nich 

odpowiedŦ: rezydenci powinni zajŃĺ siň naukŃ. 

[é] 

Beata Szydğo w sejmie: ï Takie zadğuŨenie wygenerowağa Platforma i PSL w czasie 

swoich rzŃd·w. 

Centrum Zdrowia Dziecka ï dğug 70 milion·w zğotych. 

Instytut Matki i Dziecka ï dğug 85 milion·w zğotych. 

Centrum Zdrowia Matki Polski ï dğug 332 miliony zğotych. 

 

AW: ï JuŨ wiadomo, kto z jakŃ cyfrŃ rusza do wyborczego celu [zanotowağem juŨ]. 

[é] 

 

AW: ï Wniosek sňdziego Radzika oddalony przez sŃd. Sňdzia chciağ, aby tvn otrzymağa 

zakaz publikacji na jego temat w kontekŜcie tak zwanej afery w ministerstwie sprawiedliwoŜci. 

To po tym jak Gazeta Wyborcza ujawniğa, Ũe Przemysğaw Radzik byğ w grupie, kt·ra 

kontaktowağa siň z internetowŃ hejterkŃ oczerniajŃcŃ niezaleŨnych sňdzi·w. Przemysğaw Radzik 

to czğowiek, kt·remu Zbigniew Ziobro powierzyğ dbanie o standardy moralne i zawodowe wŜr·d 

sňdzi·w. Jest zastňpcŃ rzecznika dyscyplinarnego sňdzi·w sŃd·w powszechnych. Do sŃdu 

okrňgowego w Warszawie Przemysğaw Radzik zğoŨyğ wniosek o zabezpieczenie. Chciağ miňdzy 

innymi zakazu publikacji na sw·j temat telewizji tvn w kontekŜcie tak zwanej afery w 

ministerstwie sprawiedliwoŜci. WczeŜniej sŃd oddaliğ podobny wniosek dotyczŃcy Agory S.A. 

wydawcy Gazety Wyborczej. W tamtym przypadku sŃd m·wiğ, Ũe wydanie takiego zakazu 

stanowiğoby ograniczenie wolnoŜci wypowiedzi i stanowiğoby niedozwolonŃ 

cenzurň prewencyjnŃ ï tak uzasadniağa sňdzia Sylwia UrbaŒska rzeczniczka do spraw cywilnych 

sŃdu okrňgowego w Warszawie. 

 

AW: ï Prezes na pierwszym planie. W sondaŨach to PiS prowadzi, a w kampanii to prezes 

nadaje rytm wysokimi pensjami, prňŨnŃ gospodarkŃ i tradycyjnŃ rodzinŃ. Jak brzmi ktoŜ, kto 

wedğug premiera byğby lepszym premierem, o tym: 

Jakub Sobieniowski: ï To kampania PiS-u z prezesem w pierwszej linii. W 

przeciwieŒstwie do poprzednich kampanii nie ma dwugğosu mniej i bardziej umiarkowanego. 

Nie ma skrywania Jarosğawa KaczyŒskiego w cieniu, by walczyĺ o gğosy centrum. Teraz rytm 

wyznacza prezes PiS-u i on wznosi hasğa: 

PJK w GdaŒsku: ï MoŨna takŨe przeorganizowaĺ pracň i teŨ uczyniĺ w ten spos·b tŃ pracň 

bardziej wydajnŃ. Ot·Ũ to siň dzieje wtedy, kiedy to siň opğaca. A kiedy to siň opğaca? Kiedy 

praca jest przynajmniej stosunkowo droga. 



PJK w Sğupsku: ï Kiedy ten mechanizm rynkowy zaczyna przeĺ w tym kierunku. Ot·Ũ, 

szanowni paŒstwo, kiedy to siň po prostu opğaca. A kiedy siň opğaca? OdpowiedŦ jest bardzo 

prosta ï kiedy praca jest droga. Kiedy praca, proszň paŒstwa, jest droga. 

Wğadysğaw Kosiniak-Kamysz: ï Prezes KaczyŒski moŨe sobie ustanowiĺ pğacň minimalnŃ 

nawet na 20 tysiňcy, tylko czy ktoŜ bňdzie w stanie zapğaciĺ? Bo to nie budŨet paŒstwa bňdzie 

opğacağ, to samorzŃdy bňdŃ jŃ wypğacaĺ i polscy przedsiňbiorcy w najwiňkszej grupie. 

[Chciağbym zwr·ciĺ uwagň na strukturň wypowiedzi: PiS zgğasza jakŃŜ tezň i opozycja na 

jej temat przedstawia swoje zdanie. I tak jest od dawna w debacie publicznej. Potrzeba, aby 

opozycja zrozumiağa, jak waŨne jest, kto wyznacza kierunek debat w polityce, aby to ona 

zaskakiwağa tematem, aby to ona wyznaczağa temat i aby PiS musiağ oponowaĺ. Na tym polega 

dominowanie w polityce]. 

JS: ï Teraz Jarosğaw KaczyŒski naraŨa siň takŨe na to: 

Transparent 

Wargowo 

PiS nam tyle obiecuje, niechaj sğowa dotrzymuje! 500+ daliŜcie, autobusy 

zabraliŜcie! 

PJK w GdaŒsku: ï Ja wiem, Ũe na tych terenach jest to nieğatwe. 

JS: ï Wczoraj byğ na wybrzeŨu, takŨe w GdaŒsku. W poprzednich kampaniach utwardzağ 

twardy elektorat. Teraz nie. 

PJK w Sğupsku: ï KtoŜ tam, jak wychodziğem z poprzedniego spotkania krzyczağ do mnie: 

Jak ty Ŝmiesz m·wiĺ, jak powinna wyglŃdaĺ rodzina. Ot·Ũ Ŝmiem. A jak powinna? To stağy 

zwiŃzek mňŨczyzny i kobiety oraz dzieci. 

PJK na konwencji w Lublinie: ï Rodzinň widzimy tak, jak tutaj. Jedna kobieta, jeden 

mňŨczyzna w stağym zwiŃzku i dzieci. 

PJK w Lublinie: ï W wiňkszoŜci przypadk·w ludzie rodzŃ siň kobietami lub 

mňŨczyznami. I niech tak zostanie. Tak ma w Polsce zostaĺ. 

Robert BiedroŒ, Wiosna: ï Koniec zaglŃdania pod koğdrň, koniec zaglŃdania do naszych 

mieszkaŒ. KaczyŒski straciğ i nie miağ autorytetu [straciğ albo nie miağ ï jedno z dwojga]. 

JS: ï Po wyborczej kampanii Jarosğaw KaczyŒski zapowiedziağ dğuŨsze leczenie. Podda 

siň operacji kolana. Za rok czeka go zabieg drugiego. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

AW: ï Sejm na finiszu. Wybory na horyzoncie. Wiňc czas wypunktowaĺ tň kadencjň. Kto 

miağ prawo gğosu, a kto nie miağ. Komu po prostu naleŨağy siň nagrody, a komu nie naleŨağ siň 

nawet dodatek. Kt·re ustawy przeszğy przez Sejm jak bğyskawica, a kt·re weszğy do szuflady. O 

wszystkim co warto zapamiňtaĺ: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: ï Ta kadencja Sejmu dobiega koŒca. Czy byğa wyjŃtkowa? Z 

pewnoŜciŃ byğa niezwykle intensywna. MoŨna spr·bowaĺ zamknŃĺ ja w kilku symbolicznych 

zdaniach: 

PJK: ï Ale ja bez Ũadnego trybu. 

KKZ: ï To waŨne stwierdzenie, bo w piguğce pokazuje funkcjonowanie tego Sejmu. 

Decyzje podejmowağ jeden czğowiek. Reszta musiağa siň dostosowaĺ. 

- Panie marszağku kochanyé 

KKZ: ï Ta fraza wydawağa siň z pozoru neutralna, spowodowağa najwiňkszy 

parlamentarny kryzys trzydziestolecia wolnej Polski. 

Szydğo, premier w Sejmie: ï I te pieniŃdze siň im po prostu naleŨağy! 

KKZ: ï A moŨe ta diagnoza zostanie najbardziej zapamiňtana, najbardziej, bo pokazuje 

spos·b rozumienia paŒstwa przez wğadzň. W grudniu 2016 roku PiS postanawia ograniczyĺ 

obecnoŜĺ dziennikarzy w Sejmie. Protestuje opozycja. 

KuchciŒski: ï Podejmujň decyzjň o wykluczeniu pana z posiedzenia Sejmu. 

KKZ: ï Wydarzenia nabierajŃ przyspieszenia, bo Sejm jest w trakcie gğosowania budŨetu. 

Opozycja w obronie wykluczonego posğa blokuje trybunň sejmowŃ. PiS postanawia przenieŜĺ 

obrady do sali kolumnowej. 

- My chcemy wejŜĺ na salň sejmowŃ. Mamy do tego prawo. 

KKZ: ï Nie wiadomo, czy jest kworum, nie wolno zadawaĺ pytaŒ. 

KtoŜ z PiS do posğa opozycji chcŃcego wejŜĺ na salň ï Wypadaj stŃd! 



PJK: ï Jest kworum, to oczywiŜcie, Ũe jest legalne. 

KKZ: ï PiS ze swojŃ wiňkszoŜciŃ nie oglŃda siň na opozycjň, kt·ra podejmuje 

bezprecedensowŃ decyzjň o okupacji sali sejmowej, takŨe w Ŝwiňta BoŨego Narodzenia. 

Okupacja trwa kilkadziesiŃt dni. PiS jŃ przetrzymuje i nie ugina siň przed protestem. Podobnie 

wğadza stanowczo reaguje na protest niepeğnosprawnych w Sejmie. Negocjacje nie dajŃ efekt·w, 

PiS jest coraz bardziej stanowczy. Do protestujŃcych nie dopuszczani sŃ nawet bohaterowie 

powstania warszawskiego. To teŨ moŨe byĺ zdjňcie symbol tej kadencji, podobnie jak 

odgradzanie Sejmu barierkami. NiewŃtpliwie bohaterem tego Sejmu okazağ siň prokurator stanu 

wojennego, Stanisğaw Piotrowicz, kt·ry przeprowadzağ przez Sejm kolejne ustawy sŃdowe. 

Nigdy wczeŜniej przed Sejmem nie protestowağy takie tğumy przeciwko niszczeniu niezaleŨnoŜci 

sňdziowskiej. Na argument, Ũe Lech KaczyŒski dbağ o tr·jpodziağ wğadzy, odpowiedzi udzieliğ 

Jarosğaw KaczyŒski: 

PJK w Sejmie: ï Nie wycierajcie swoich mord zdradzieckich nazwiskiem mojego Ŝwiňtej 

pamiňci brata. NiszczyliŜcie go! ZamordowaliŜcie! JesteŜcie kanaliami! 

KKZ: ï Zmiany w sŃdownictwie doprowadziğy do konfliktu z UniŃ EuropejskŃ. 

Szydğo: ï Nie bňdziemy uczestniczyĺ w szaleŒstwie brukselskich elit. 

KKZ: ï Z tego Sejmu zapamiňtamy teŨ spektakularny sukces nowej partii .Nowoczesna i 

jej lidera. A takŨe jej spektakularny upadek. Ryszard Petru odszedğ z polityki. 

Marek KuchciŒski: ï Chciağbymé 

KKZ: ï R·wnie spektakularny upadek zaliczyğ marszağek Sejmu znany z odbierania gğosu 

opozycji. 

Marek KuchciŒski: ï Gğosowanie bez dyskusji. Nie prowadzimy dyskusji. 

KKZ: ï Gdy wyszğy na jaw jego lotnicze eskapady z rodzinŃ, musiağ ustŃpiĺ ze 

stanowiska. Historia tej kadencji jeszcze nie jest zamkniňta. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

AW: ï JeŦdziğ samochodem, mimo Ũe straciğ prawo jazdy i mimo Ũe za ğamanie przepis·w 

drogowych zatrzymywany byğ 36 razy, prokuratura chciağa warunkowo umorzyĺ mu 

postňpowanie w sŃdzie. Kiedy sprawa trafiğa do prokuratury, byğ doradcŃ wojewody opolskiego i 

politykiem PiS. O ciekawej historii Arkadiusza eSzé 

[Ale my nie bňdziemy podŃŨaĺ za tym wŃtkiem]. 

 

AW: ï Ulewy, powodzie, tornada ï czegoŜ takiego na wschodzie Hiszpanii dawno nie 

byğo. Najgorzej jest w Walencji i Murcji. Woda jest dosğownie wszňdzie i zalewa wszystkoé 

 

AW: ï Anty-noble 2019, sŃ juŨ zwyciňzcy, a wŜr·d nich Polacy ï namagnesowali 

karaluchy i wyciŃgnňli z tego wnioski. Anty-noble to nagrody za prace naukowe, kt·re najpierw 

ŜmieszŃ, potem skğaniajŃ do myŜlenia. I za odkrycia, kt·re nie mogŃ lub nie powinny byĺ 

powtarzane. 

 

AW: ï Czas na Fakty po Faktaché 

ǃ 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3396 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

KilkadziesiŃt tysiňcy na lotnisku Kruszyn Wğocğawek w ramach narodowej akcji Polska 

pod krzyŨem. 

 

PJK: ï Trzeba dbaĺ o fundamenty. Budowaĺ na skale, jak m·wi Ewangelia. Tom skağom 

dla polskiego spoğeczeŒstwa, polskiej wsp·lnoty i co za tym idzie, dla polskiego paŒstwa, jest 

polska rodzina. 

 

WyŨsze pğace i wsparcie dla rodzin. 

 

Najwiňksze gwiazdy na poŨegnaniu lata z telewizyjnŃ dw·jkŃ. 



 

Rano w Ğodzi, po poğudniu w Pile w Wielkopolsce. Dzisiejsze konwencje Prawa 

i SprawiedliwoŜci to przede wszystkim przekaz do polskich rodziné 

 

Michağ Karnowski, publicysta, ĂSieciò: ï Mamy do czynienia z zatrzymaniem masowej 

emigracji, mamy do czynienia z poczuciem, Ũe w Polsce wreszcie da siň normalnie Ũyĺ. Mamy 

do czynienia z skokowym wzrostem wyjazd·w na wakacje. 

[é] 

 

DH: ï Na miesiŃc przed wyborami Koalicja Obywatelska pr·buje zawalczyĺ o gğosy 

biznesu, obiecujŃc niŨsze podatki. To syreni Ŝpiew odpowiada premier i przypomina, Ũe 

Platforma Obywatelska, kiedy byğa u wğadzy, nie dbağa o przedsiňbiorc·w. 

[é] 

 

DH: ï 60 tysiňcy Polak·w bierze udziağ w modlitwie w ramach akcji Polska pod 

krzyŨemé 

 

DH: ï To byğ poczŃtek eksterminacji polskiej inteligencji. Ludzie nauki, sportu i kultury 

wybierani nieprzypadkowo. WŜr·d nich gğ·wnie mieszkaŒcy stolicy aresztowani w ğapankach. 

Na cmentarzu w Palmirach uczczono pamiňĺ ofiar z poczŃtku dojczlandzkiej okupacjié 

 

DH: ï DziŜ rozpoczňğo siň 42 skierniewickie Ŝwiňto kwiat·w i warzywé 

 

DH: ï Prokurator na celowniku gangstera. 

 

DH: ï Warszawskie Ŝcieki nie zatruwajŃ juŨ Wisğy. RurociŃg na moŜcie pontonowym, 

zbudowanym przez wojsko, pracuje juŨ peğnŃ mocŃé 

 

DH: ï Jaki moŨe byĺ los wojsk terytorialnych, do kt·rych garnŃ siň tysiŃce mğodych ludzi 

ï to moŨe zaleŨeĺ od wyniku najbliŨszych wybor·w parlamentarnych. Prawo i SprawiedliwoŜĺ 

zamierza nadal inwestowaĺ w rozbudowň piŃtego rodzaju wojak, ale opozycja ma zupeğnie inne 

plany. Chce zlikwidowaĺ formacjň, kt·rŃ chwalŃ miňdzy innymi Ũoğnierze amerykaŒskiej 

armiié 

 

DH: ï Narodowy dzieŒ sportu to wyjŃtkowy dzieŒ w rokué 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Piotr Marciniak 

Konwencja za konwencjŃ. Liderzy r·Ũnych partii depczŃ sobie nawzajem po piňtach, 

agitujŃc w tych samych miejscach. PiS m·wi, Ũe trwa atak na polskŃ rodzinň i Ũe to wğaŜnie PiS 

stoi na straŨy normalnoŜci. Koalicja Obywatelska obiecuje mağym firmom obniŨenie skğadek na 

ZUS, a Lewica proponuje pakt dla kobiet. 

Krzysztof Sk·rzyŒski -  

PJK: ï éTolerancja tak, ale afirmacja wszystkiego, cokolwiek do gğowy komu przyjdzie: 

NIE. 

KS: ï W Ũadnym momencie PJK nie zebrağ takich owacji na stojŃco. 

Ă(é) z obawŃ podchodzimy do wszelkich pr·b uczynienia z czğowieka pana Ũycia i 

Ŝmierci. Eutanazja, eugenika, eksperymenty na ludzkim genomie, aborcja na 

Ũyczenieò. 

O ostanie sğowa pytağa dziŜ opozycja. O to, czy ten punkt programu to wstňp do 

zaostrzenia ustawy aborcyjnej, czy PiS zamierza zrobiĺ to, na co nie zdecydowağo siň w 

mijajŃcej kadencji? 

Piotr GliŒski, wicepremier: ï Tak, my jesteŜmy za obronŃ Ũycia, natomiast nie planujemy 

Ũadnych zmian prawa w tej chwili. 

KS: ï Temat ochrony Ũycia i aborcji wszedğ dziŜ do kampanii nie tylko po deklaracjach 

polityk·w PiS-u. 



Wanda Nowicka, kandydatka Sojuszu Lewicy Demokratycznej do sejmu: ï Liczymy na 

szerokie porozumienie w tej sprawie. 

KS: ï Lewica liberalizacjň aborcji wziňğa na sztandary juŨ w dniu zawiŃzania tej koalicji: 

SLD, Wiosny i partii Ărazemò. DziŜ poszğa o krok dalej: 

Malina Zawisza, kandydatka Sojuszu Lewicy Demokratycznej do sejmu: ï Proponujemy 

pakt dotyczŃcy dziesiňciu rozwiŃzaŒ, kt·re wprowadzimy w nowej kadencji Sejmu 

Rzeczpospolitej. 

KS: ï Ten pakt dla kobiet Lewicy, kt·ry zostağ rozesğany do wszystkich partii 

opozycyjnych, to zbi·r r·Ũnych lewicowych postulat·w dotyczŃcych r·wnouprawnienia, 

parytet·w czy refundacji in vitro. Ale pierwszy punkt sztandarowy dotyczy wğaŜnie aborcji na 

Ũyczenie do dwunastego tygodnia ciŃŨy. I Lewica chce, by cağa opozycja opowiedziağa siň czy 

jest za, czy przeciw. 

PAKT DLA KOBIET 

1. Prawo do bezpiecznego przerywania ciŃŨy do dwunastego tygodnia. 

2. Dostňp do nowoczesnej antykoncepcji oraz rzetelnej edukacji o zdrowiu i 
seksualnoŜci. 

3. Ustawowa gwarancja refundacji in vitro. 

4. Gwarantowany bezpğatny dostňp do lekarza ginekologa. 

5. Gwarancja wysokich standard·w opieki okoğoporodowej, w tym dostňp do 
znieczulenia. 

6. Gwarancja miejsca w Ũğobku dla kaŨdego dziecka. 

7. R·wnoŜĺ pğac kobiet i mňŨczyzn. 

8. Parytet pğci we wğadzach publicznych. 

9. Natychmiastowa izolacja sprawcy przemocy domowej i edukacja 

antyprzemocowa w szkoğach. 

10. Alimenty ŜciŃgane jak podatki. 

Adrian Zandberg, kandydat Sojuszu Lewicy Demokratycznej do sejmu: ï Pod rzŃdami 

Lewicy o sprawach Ũycia i zdrowia kobiet bňdŃ decydowağy kobiety, a nie ksiňŨa i religijni 

fanatycy. 

Wğadysğaw Kosiniak-Kamysz, kandydat Polskiego Stronnictwa Ludowego do sejmu: ï 

JesteŜmy za ochronŃ Ũycia, jesteŜmy za tym, Ũeby utrzymaĺ kompromis aborcyjny, kt·ry dzisiaj 

obowiŃzuje. Kto chce dzieliĺ polskie spoğeczeŒstwo, bňdzie wrzucağ sprawy ŜwiatopoglŃdowe i 

bňdzie dzieliğ dalej Polak·w. 

Grzegorz Schetyna, kandydat Platformy Obywatelskiej do sejmu: ï Zapoznam siň 

oczywiŜcie z tym, ale uwaŨam, Ũe opozycja powinna ze sobŃ szukaĺ tego, co wsp·lne, a nie 

tego, co moŨe r·Ũniĺ w prowadzeniu kampanii. 

[Schetyna jak zwykle nijakuje]. 

KS: ï Koalicja Obywatelska ominňğa dziŜ sprawy ŜwiatopoglŃdowe szerokim ğukiem. 

[é] 

 

Dariusz Prosiecki: ï Za niespeğna miesiŃc, 13 paŦdziernika, o tej godzinie kaŨdy peğnoletni 

obywatel Polski, kt·ry jeszcze tego nie zrobiğ, bňdzie m·gğ oddaĺ sw·j gğos w jednej z 27 

tysiňcy komisji wyborczych, lokale czynne bňdŃ od si·dmej do dwudziestej pierwszej w Polsce i 

za granicŃ. Nad przebiegiem gğosowania bňdzie czuwaĺ kilkaset tysiňcy czğonk·w komisji. Aby 

oddaĺ waŨny gğos wyborcy powinni znaĺ swoje prawa i obowiŃzki. 

Krzysztof Lorentz, Krajowe Biuro Wyborcze: ï JeŜli chodzi o wszystkie te posuniňcia, 

kt·re wyborcy mogŃ wykonaĺ, to naleŨy je wykonaĺ jak najwczeŜniej. Dlatego Ũe wyjaŜni siň 

wtedy wszystkie wŃtpliwoŜci albo przypadki, kt·rych siň nie spodziewamy. 

DP: ï A to dotyczy szczeg·lnie tych, kt·rzy ostatnio zmienili miejsce zamieszkania lub w 

dniu wybor·w chcŃ gğosowaĺ w innym mieŜcie lub poza granicami. Tacy wyborcy muszŃ sami 

dopisaĺ siň do spisu wyborc·w, stawiajŃc siň osobiŜcie w urzňdzie gminy lub wykorzystujŃc 

internetowŃ platformň ĂePUAPò. MogŃ teŨ gğosowaĺ na podstawie zaŜwiadczenia, kt·re 

wczeŜniej odbiorŃ w urzňdzie gminy w miejscu swojego stağego zamieszkania. 



Wojciech DŃbr·wka, PaŒstwowa Komisja Wyborcza: ï Z takim zaŜwiadczeniem moŨemy 

zagğosowaĺ w dowolnie wybranym przez siebie obwodzie w gğosowaniu, tworzonym zar·wno w 

kraju, jak i za granicŃ, jak i na polskim statku morskim. 

DP: ï Ale zar·wno gğosujŃcy na podstawie zaŜwiadczenia, jak i chcŃcy dopisaĺ siň do 

spisu wyborc·w, muszŃ pamiňtaĺ o kalendarzu: zaŜwiadczenie moŨemy pobraĺ w urzňdzie 

gminy najp·Ŧniej dwa dni przed wyborami, czyli 11 paŦdziernika. Jeszcze mniej czasu majŃ ci, 

kt·rzy chcŃ dopisaĺ siň do spisu wyborc·w. JeŜli chcŃ gğosowaĺ w Polsce, wniosek osobiŜcie 

muszŃ zğoŨyĺ najp·Ŧniej do ·smego paŦdziernika. Wnioski za granicŃ w konsulatach moŨna 

skğadaĺ do dziesiŃtego paŦdziernika i nie trzeba osobiŜcie stawiaĺ siň w konsulacie. 

Grzegorz GŃsior, Krajowe Biura Wyborcze: ï W przypadku zagranicy rzeczywiŜcie 

z kodeksu wyborczego wynika takie uprawnienie, Ũe moŨna takiego zgğoszenia dokonaĺ 

telefonicznie. 

DP: ï W wyborach moŨemy gğosowaĺ teŨ korespondencyjnie lub przez peğnomocnika. 

Taka forma gğosowania jest przeznaczona przede wszystkim dla os·b niepeğnosprawnych, 

dodatkowo przez peğnomocnika mogŃ gğosowaĺ osoby, kt·re ukoŒczyğy 75 lat, ale warto 

pamiňtaĺ, Ũe nie wszňdzie te przepisy obowiŃzujŃ. 

Anna Godzwon, ekspert do spraw prawa wyborczego: ï Niestety wyborcy za granicŃ 

zostali pozbawieni tego gğosowania korespondencyjnego, co w przypadku duŨych kraj·w i mağej 

liczbie obwod·w do gğosowania jest szczeg·lnie uciŃŨliwe. 

DP: ï Gğosowanie przez peğnomocnika teŨ jest moŨliwe tylko na terenie Polski. Dariusz 

Prosiecki, Fakty. 

 

PM: ï Kilkutysiňczny marsz r·wnoŜci w Szczecinie i nowa forma kontrmanifestacji, 

obraŦliwa i peğna pogardy. OdkaŨanie miasta po rzekomej tňczowej zarazie. Kto to wymyŜliğ? 

KsiŃdz. A podchwycili narodowcy. 

Maria Mikoğajewska: ï W tym marszu do zeszğego roku biorŃ udziağ nie tylko Ŝrodowiska 

LGBT. IdŃ w nim wszyscy ci, kt·rzy nie godzŃ siň na homofobiczne hasğa polityk·w 

i koŜcielnych hierarch·w i trujŃcych skrajnie prawicowych Ŝrodowisk. 

- Nie godzimy siň na nap·r ideologii LGBT i takie akcje bňdŃ siň nasilaĺ, bo mniejszoŜĺ 

nie moŨe dyktowaĺ warunk·w wiňkszoŜci. 

MM: ï PomysğodawcŃ odkaŨania byğ ksiŃdz, Tomasz Kancelarczyk, rezydent 

szczeciŒskiej parafii i szef prolejfowej organizacji Ăbractwo mağych st·pekò. 

WiadomoŜĺ 

Od kuria Szczecin ï kanclerz 

Do Maria Mikoğajewska, TVN24 

W sprawie, o kt·rej pyta Pani w korespondencji, poniŨej odsyğam do oŜwiadczenia 

samego zainteresowanego kapğana na jego profilu na Facebooku. 

Ks. Sğawomir Zyga 

 

Ks. Tomasz Kancelarczyk 

PRZEPRASZAM 

Ja sam domagam siň od kaŨdego mňŨczyzny, aby byğ odpowiedzialny za swoje 

czyny i zaopiekowağ siň kobietŃ i swoim dzieckiem. Mimo, Ũe ta sprawa jest innej 

natury, to nie mogň postŃpiĺ inaczej, wykazujŃc siň brakiem odpowiedzialnoŜci za 

skutki zapoczŃtkowanego przeze mnie happeningu ĂodkaŨanieò. ChociaŨ jestem 

przeciwny propagowaniu Ũycia przez ruch LGBT, to muszň, co podpowiada mi 

serce, przeprosiĺ wszystkich boleŜnie dotkniňtych planowanŃ akcjŃ, kt·ra zostağa 

odczytana, jako naruszenie godnoŜci os·b zamierzajŃcych uczestniczyĺ w Paradzie 

R·wnoŜci w Szczecinie. Katechizm KoŜcioğa Katolickiego naucza o szacunku 

wzglňdem os·b homoseksualnych. Rozmowy z wieloma z nich w ostatnim dniu 

uzmysğowiğy mi, Ũe ten szacunek naruszyğem, za co z cağego serca przepraszam i 

proszň o wybaczenie. JednoczeŜnie proszň mğodzieŨ wszechpolskŃ, aby nie 

podejmowağa planowanego przez nich podobnego happeningu. Proszň o to jako 

kapğan, kt·rego darzŃ szacunkiem. Nad swoim grzechem Piotr zapğakağ, ja to samo 

czyniň, proszŃc o wybaczenie. 



Ks. Tomasz Kancelarczyk 

 

PM: ï Mafia lekowa wykupuje leki w Polsce i sprzedaje je za granicŃ nawet kilkanaŜcie 

razy droŨej. Otwiera fikcyjne oŜrodki zdrowia w stodoğach i pustostanach. Przestňpcy zwijajŃ 

milionowe fortuny. Kto jest w tej mafii? Dziennikarki Superwizjera Anna Sobolewska i Kamila 

Gregulska sprawdzağy to przez kilka miesiňcy. Ich reportaŨ dzisiaj w tvn24. 

 

PM: ï Zwierzňta w Polsce o tej porze roku szczeg·lnie muszŃ uwaŨaĺ na to, co jedzŃ. Nie 

chodzi o kalorie, lecz promile. Wesoğe jest Ũycie niedŦwiedzia, jak siň tak naje sfermentowanych 

jabğeké 

 

Tvn24bis ï Fakty po Faktach ï Katarzyna Kolenda-Zaleska i Radosğaw Fogiel oraz 

Dariusz Rosati 

[é] 

KKZ: ï Chciağabym zapytaĺ o ustawň o statusie zawodowym dziennikarzy. 

Wprowadzağaby ona rozwiŃzania podobne do tych, jakie majŃ zawody zaufania publicznego, na 

przykğad prawnicy lub lekarze. 

RF: ï JuŨ m·wiň. Jest zağoŨenie, Ũe dziennikarz jest swego rodzaju zawodem zaufania 

publicznego i tutaj jest, rozumiem, miňdzy nami zgoda. 

KKZ: ï No i co z tego wynika dalej. 

RF: ï Wynika dalej, Ũe w zwiŃzku z tym, byĺ moŨe jako zaw·d naleŨağoby podnieŜĺ 

autorytet zawodu dziennikarza i obdarzyĺ dziennikarzy pewnym samorzŃdem, takim, jakim 

cieszŃ siň zawody zaufania publicznego. 

DR: ï Narzuconym z g·ry. ŧeby byğa jasnoŜĺ. 

KKZ: ï No, wğaŜnie. Kto by taki samorzŃd powoğağ? 

RF: ï No, a kto powoğuje samorzŃd sňdziowski albo adwokacki? 

DR: ï Niech pan odpowie, co to znaczy. 

RF: ï PowoğujŃ sami rektorzy jako taki i kt·ry uŨywamy do tej paraleli do dziennikarza, to 

odpowiedŦ jest chyba oczywista. 

KKZ: ï Dziennikarze nie sŃ. 

RF: ï Dlatego m·wimy o stworzeniu ustawy, kt·ra wğaŜnie coŜ na wz·r izb 

radcowskiché 

KKZ: ï Ale po co? 

RF: ï No wğaŜnie po to, Ũeby obdarzyĺ dziennikarzy samorzŃdem, potraktowaĺ ich jako 

zaw·d zaufania publicznego. 

DR: ï Dlaczego dziennikarze nie mogliby sami siň zrzeszyĺ, jeŜli by chcieli? ŧeby 

odg·rnie regulowaĺ. 

RF: ï Dziennikarz jest takim zawodem, kt·ry potrzebuje takich rozwiŃzaŒ. 

KKZ: ï ŧe bňdzie samorzŃd, kt·ry bňdzie powoğany przez nie wiadomo kogo, moŨe przez 

sejm i bňdzie m·wiğ: Kolenda siň juŨ nie nadaje, Olejnik siň juŨ nie nadaje, a szefem samorzŃdu 

zostanie Jacek Kurski. 

RF: ï Ja rozumiem, Ũe jesteŜmy akurat w TVN i gdyby w programie byğo napisane, Ũe 

kaŨdy dziennikarz dostanie gwiazdkň z nieba, to i tak pani redaktoré Proszň nie odbieraĺ tego, 

jako atak na siebie, na swojŃ branŨňé 

KKZ: ï A jak mam to odbieraĺ? 

RF: ï Proszň mi uwierzyĺ, Ũe Prawo i SprawiedliwoŜĺ chce tak samo, jak przywr·ciliŜmy 

koszty uzyskania przychodu, chociaŨby, jak przywr·ciliŜmy dla zawod·w artystycznych, 

dziennikarskich r·wnieŨ, tak samo zaleŨy nam po prostu na zwiňkszeniu pozycji, na zwiňkszeniu 

prestiŨu zawodu dziennikarza. 

KKZ: ï My siň sami zatroszczymy o wğasny prestiŨ. Naprawdň. To jest wolny zaw·d. 

RF: ï Ja bym powiedziağ, Ũe moŨna znaleŦĺ przykğady r·Ũneé 

DR: ï To zmierza do centralizacji. 

KKZ: ï Tutaj paŒstwo powoğujŃ siň na prawnik·w i lekarzy. ŧeby zostaĺ lekarzem, trzeba 

skoŒczyĺ odpowiednie studia. ŧeby zostaĺ prawnikiem, trzeba skoŒczyĺ odpowiednie studia. 

Dziennikarzem morze byĺ wğaŜciwie kaŨdy, kto ma dar i pasjň. Wiňc jak pan sobie to wyobraŨa? 



RF: ï Dokonağa pani pewnej manipulacji, poniewaŨ nie doczytağa pani do koŒca. Po 

powoğaniu takiego samorzŃdu dziennikarskiego, kt·ry teŨ bňdzie peğniğ funkcje w jakiŜ tam 

spos·b regulacyjno-etyczne, na przykğad moŨemy znieŜĺ artykuğ 212 kodeksu karnego, Ũeby 

zaufaĺ dziennikarzom, Ũe sami bňdŃ dbaĺ o jakoŜĺ wykonywanej pracy i nie bňdzie potrzeby, 

Ũeby w kodeksie karnym utrzymywaĺ artykuğ 212, czyli ten niesğawny artykuğ o zniesğawieniu 

[Ale przecieŨ nie tylko dziennikarze zniesğawiajŃ. Wiňc po zlikwidowaniu 212 kaŨdy nie 

dziennikarz bňdzie m·gğ zniesğawiaĺ do woli. Tu pan juŨ rozpaczliwie gmatwa sprawň]. I tak 

dalej. 

KKZ: ï Szczerze m·wiŃc, myŜlň, Ũe sami powinniŜmy siň tym zajŃĺ. To jest naprawdň 

wolny zaw·d i nie powinno siň nicé 

RF: ï Ja zapraszam paniŃ redaktor, Ũeby pani zeszğa do polityki i zajňğa siň tym samaé 

KKZ: ï Ja dziňkujň, wolň siedzieĺ po tej stronie, a nie po tamtej. Bardzo dziňkujň panom. 

Za chwilň nasi kolejni goŜcie. Zapraszam. 

 

TVP-INFO ï GoŜĺ WiadomoŜci ï  

Danuta Holecka: ï My czňsto bardzo m·wimy o misji Telewizji Polskiej, misji medi·w 

publicznych, czy ĂPolska pod krzyŨemò jest dobrym przykğadem tej misji? 

Krzysztof CzabaŒski, przewodniczŃcy medi·w narodowych: ï Moim zdaniem 

znakomitym. Dlatego Ũe tu sŃ dwa symboliczne aspekty: pierwszy taki ï to jest akcja spoğeczna, 

to Ũadna instytucja tego nie organizuje. Ona pokazuje ta akcja, Ũe Polacy siň opowiadajŃ za 

wartoŜciami chrzeŜcijaŒskimi i chcom aktywnie siň opowiadaĺ, gğosiĺ te wartoŜci ï i to jest 

jeden aspekt symboliczny bardzo waŨny. A drugi, Ũe zaangaŨowanie medi·w publicznych w 

relacje z tego wydarzenia, towarzyszenie medialne, takie dziennikarskie towarzyszenie temu 

wydarzeniu pokazuje, jaka zmiana nastŃpiğa w mediach publicznych. MyŜmy tň zmianň 

obiecywali cztery lata temu, w kampanii wyborczej. Ja sam tam jeŦdziğem, Wğocğawek, ToruŒ. 

GrudziŃdz, bo to m·j okrňg wyborczy i spotykağem siň z takŃ krytykŃ medi·w, kt·rŃ 

podzielağem. I przyrzekaliŜmy, ja osobiŜcie teŨ, Ũe zmienimy, kiedy wygramy wybory. 

ZmieniliŜmy. I to jest symboliczne ukoronowanie tej zmianyé 

ǃ 
2019-09-15 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3396 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

Prezydenckie doŨynki w Spale. Prezydent dziňkowağ rolnikom, Ũe zapewniajŃ naszemu 

krajowi bezpieczeŒstwo ŨywnoŜciowe. 

PJK w Legnicy: ï PodwyŨszenie pğacy minimalnej to jest jedna z dr·g do tej polskiej 

wersji paŒstwa dobrobytu. To jest takŨe w interesie przedsiňbiorc·w, tych, kt·rzy myŜlom 

troszkň dalej, kt·rzy chcom, by te przedsiňbiorstwa siň rozwijağy. 

Prawo i SprawiedliwoŜĺ z planem podniesienia poziomu Ũycia Polak·w. 

Musimy obroniĺ polskŃ rodzinň przed groŦnŃ ideologicznŃ ofensywŃ ï m·wi Jarosğaw 

KaczyŒski [jedyny mŃdry na wsch·d od Odry]. 

PJK we Wrocğawiu: ï Ta rodzina jest dzisiaj w ramach pewnej akcji socjo-technicznej 

prowadzonej w cağym kraju, kwestionowana. 

[okrzyki: Jarosğaw! Jarosğaw!] 

PJK w Legnicy: ï Musimy podtrzymaĺ takŨe naszom tradycjň. Sp·jnoŜĺ naszego 

spoğeczeŒstwa. A przede wszystkim musimy podtrzymaĺ to, co jest fundamentem wszystkiego, 

to znaczy polskŃ rodzinň. Ale to nie oznacza, Ũe mamy zgadzaĺ siň na te inne proponowane 

modele. Rodzina w postaci dw·ch tatusi·w i dzieci, dw·ch mamusi i dzieci [dğugotrwağe 

oklaski]. 

PJK w Wağbrzychu: ï By po pierwsze Polska szybko nadrobiğa tŃ r·Ũnicň, jaka dzieli jŃ i 

uczciwie m·wiŃc, zawsze w historii dzieliğa, tylko byğa wiňksza r·Ũnica od paŒstw na zach·d od 

naszej granicy. 

[é] 

Prawo i SprawiedliwoŜĺ zapowiada r·wnieŨ dalszŃ reformň sŃdownictwa, chodzi miňdzy 

innymi o ograniczenie immunitetu poselskiego. Do tego potrzebna jest ewentualna zmiana 



konstytucji [Ewentualna, bo nie konieczna. MoŨna konstytucjň dalej zastňpowaĺ ustawami]. 

Marcin Szypszak, WiadomoŜci. 

 

DH: ï Przeğamanie puğapki Ŝredniego rozwoju, to jedno z gospodarczych wyzwaŒ na 

najbliŨsze lata, przed kt·rymi stoi polska gospodarka. Prawo i SprawiedliwoŜĺ w 

opublikowanym programie zapowiedziağo budowň polskiego paŒstwa dobrobytu. Sukces ma 

zapewniĺ zaangaŨowanie paŒstwa w gospodarkňé 

Piotr Duda, przewodniczŃcy NSZZ ĂSolidarnoŜĺò: ï To jest wynagrodzenie za ciňŨkŃ 

miesiňcznŃ pracň pracownika, a nie jağmuŨna i rozdawnictwo. 

 

Miğosz Manasterski, redaktor naczelny [fundacji pod nazwŃ] agencji informacyjnej: ï 

Platforma zachowuje siň jak garstka amator·w, ludzi, kt·rzy nigdy nie sprawowali wğadzy. 

Pojawili siň znikŃd i udajŃ, Ũe robiŃ politykň. 

Adrian Stankowski, publicysta, ĂGazeta Polska Codziennieò: ï Opozycja w og·le ma 

problem z wiarygodnoŜciŃ, bo nie zyskağa tej wiarygodnoŜci w czasie, kiedy rzŃdziğa. A 

Jarosğaw KaczyŒski, jak to siň m·wi, przewr·ciğ stolik polityczny, bo doŜĺ bezczelnie 

zrealizowağ swoje zapowiedzi wyborcze. 

[é] 

Michağ Karnowski, publicysta, tygodnik ĂSieciò: ï Zaczňğy siň teŨ tam wewnňtrzne spory i 

dyskusje. Ja siň spodziewam, Ũe to bňdzie narastağo. 

 

DH: ï Na Jasnej G·rze og·lnopolska pielgrzymka ludzi pracy. W tym roku po raz 

pierwszy wziŃğ w niej udziağ premier. 37 lat temu spotkanie i modlitwň solidarnoŜci zainicjowağ 

na Jasnej G·rze ksiŃdz, Jerzy Popieğuszko. Dwa lata p·Ŧniej zamordowany przez 

funkcjonariuszy komunistycznego aparatu bezpieczeŒstwaé 

 

We Wğocğawku modliğo siň przez cağŃ noc 50 tysiňcy wiernyché 

 

OsiemdziesiŃta rocznica bitwy pod Andrzejewemé 

 

Telewizja Polska daje szanse na sukces i miğoŜĺé 

 

W Sosnowcu odsğoniňto tablicň upamiňtniajŃcŃ funkcjonariuszy i pracownik·w, 

kapelan·w sğuŨby wiňziennej, zamordowanych w sowieckich obozaché 

Zamordowani najpierw przez Dojcz·w, p·Ŧniej przez Rosjan, a p·Ŧniej po wojnie niestety 

przez boj·wki bezpieczeŒstwa publicznego. 

 

Bitwa pod Andrzejewem ï 80 rocznica. 

 

Studenci z Politechniki świňtokrzyskiej nie mieli sobie r·wnych. Ich maszyna byğa 

najlepsza, a oni idealnie niŃ sterowali. I tak jak przed rokiem pokonali 40 innych zespoğ·wé 

Drugie miejsce zajňli studenci z Akademii G·rniczo-Hutniczej w Krakowie. Trzeci byli 

Czesi. Wszyscy musieli zbudowaĺ maszynň, kt·ra mogğaby badaĺ Marsaé 

 

Polscy siatkarze na mistrzostwach Europy rozbili Holandiň 3:0é 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Piotr Marciniak 

Mafia lekowa dziağa w najlepsze i zbija na tym fortunň, masowo wykupuje leki w Polsce i 

sprzedaje droŨej za granicŃ. SŃ apteki z podw·jnŃ ksiňgowoŜciŃ, sŃ cağe hurtownie, kt·re nie 

zaopatrujŃ aptek, lecz wrňcz odwrotnie. SŃ sğuŨby, kt·re sobie nie radzŃ i sŃ pacjenci, kt·rzy na 

tym cierpiŃé 

 

PM: ï Zdecydowanie wiňcej pieniňdzy z budŨetu paŒstwa na ochronň zdrowia obiecuje 

opozycja, a PiS tak hojny w programach spoğecznych w tej sprawie obiecuje najmniej. Dramaty 



na SOR-ach [szpitalny oddziağ ratunkowy], kolejki do specjalist·w, brak lekarzy ï to nie sŃ 

tematy podejmowane chňtnie przez wğadzňé 

 

Inwazja much na wioskňé 

 

PM: ï Prezydent Donald Tramp rozmawia z premierem Izraela o moŨliwym traktacie 

o wzajemnej obronie obu kraj·w. To kolejny gest poparcia dla premiera Netanjahu przed 

wtorkowymi wyborami w Izraelué 

 

PM: ï Druga linia metra dotarğa na Targ·wek. PrzedğuŨenie jej o trzy stacje kosztowağo 

ponad miliard zğotych, z czego duŨŃ czňŜĺ pokryğy Ŝrodki unijne. W poğudnie ruszyğ tŃ trasŃ 

pierwszy pociŃg. Tğumy oglŃdajŃ nowe stacje, tym bardziej, Ũe w dniu inauguracji moŨna 

jeŦdziĺ za darmo. Nowe stacje to: Szwedzka, Targ·wek Mieszkaniowy, Trocka. 

 

PM: ï Onko-wyprawa ï tym razem w Karkonosze. Pacjentki, kt·re pokonağy raka, 

stawiajŃ na aktywne Ũycie, bo bardzo siň nim cieszŃé 

 

PM: ï Miňdzynarodowy wyŜcig balonowy o puchar Gordona-Bennetta wystartowağ we 

Francji, a wygra go ten zawodnik, kt·ry doleci najdalej. W zeszğym roku zwyciňŨyli Polacyé 

 

ékolejne Fakty jutroé 

 

Tvn24bis ï Fakty po Faktach ï Piotr Marciniak i Roman Giertych 

[é] 

RG: ï Nie. Do Izby Dyscyplinarnej SŃdu NajwyŨszego, jest pewna r·Ũnica, zasadnicza, bo 

gdyby siň zwracağ do SŃdu NajwyŨszego w starym skğadzie, to taki konstytucyjny pomysğ moŨna 

by rozwaŨaĺ. Natomiast kiedy m·wimy o tych nominatach, kt·rzy sŃ, w moim przekonaniu 

nielegalnie powoğani, uzaleŨnieni politycznie od woli Jarosğawa KaczyŒskiego, to mamy do 

czynienia z organem, kt·ry bňdzie realizowağ pewne ustalenia. Ja sam jestem obiektem 

zainteresowania SŃdu NajwyŨszego w postňpowaniu dyscyplinarnym o sğowa, Ũe nie ma 

podstaw do stawiania zarzut·w Donaldowi Tuskowi i za to pan prokurator krajowy, 

świňczkowski, skierowağ na mnie zawiadomienie, kt·re zostağo odrzucone przez organa 

korporacyjne, ale SŃd NajwyŨszy zajŃğ siň tym, aby spr·bowaĺ uchyliĺ to postanowienie 

korporacyjne i miağem okazjň uczestniczyĺ w posiedzeniu takiego sŃdu, dosyĺ specjalne 

odczucie. P·Ŧniej siň okazağo, Ũe jeden z tych sňdzi·w, to jest jednym z tych sňdzi·w, kt·ry 

zajmowağ siň rozsyğaniem zdaje siň kartek do pierwszej prezes SŃdu NajwyŨszego z 

wyzwiskami. Wiňc jeŨeli mamy do czynienia z tego rodzaju ludŦmi, tak powiŃzanymi 

politycznie, kt·rzy najczňŜciej sŃ nieudacznikami zawodowymi i dostali siň na te stanowiska 

tylko dlatego, Ũe zapisali siň politycznie do okreŜlonej grupy, to orzeczenia moŨna ğatwo 

przewidzieĺ. Taki sŃd nie miağby niezaleŨnoŜci, a chodzi o to, Ũeby chwyciĺ kraj za mordň. To 

jest plan, kt·ry przedstawia PiS. I o tyle jestem wdziňczny Jarosğawowi KaczyŒskiemu, Ũe 

powiedziağ o tym szczerze, Ũe nie bňdzie m·gğ nikt, gğosujŃc 13 paŦdziernika, nie bňdzie m·gğ 

mieĺ wŃtpliwoŜci, do czego PiS zmierza. PiS zmierza do dyktatury swoistej, do takiej hybrydy 

autorytaryzmu z relacjami z UniŃ, bo oni bňdŃ tak balansowaĺ. Wiňc w zwiŃzku z czym w kraju 

ma byĺ spok·j, dziennikarze nie majŃ krytykowaĺ, tylko popieraĺ, jak powiedziağ pan prezes. 

Politycy opozycji nie majŃ siň sprzeciwiaĺ, tylko dobrze radziĺ. Adwokaci majŃ byĺ ulegli 

wobec wğadzy i broŒ BoŨe tej wğadzy atakowaĺ w imieniu swoich klient·w, bo klient, jeŨeli ma 

konflikt z przedstawicielami PiSu, to ma po prostu spuŜciĺ gğowň i podkuliĺ ogon i zrezygnowaĺ 

z obsğugi prawnej. To jest wizja Ŝwiata Jarosğawa KaczyŒskiego, kt·remu zagwarantowağa 

bezpieczeŒstwo i komfort nastňpnych czterech lat rzŃd·w. 

[é] 

 

TVP-INFO ï GoŜĺ WiadomoŜci ï  

Danuta Holecka: ï Prezes KaczyŒski m·wiŃc o programie gospodarczym Prawa 

i SprawiedliwoŜci, wskazağ na podwyŨszenie pğacy minimalnej, kt·ra, jego zdaniem, jest 



w interesie wszystkich. Co opozycja m·wi, zapewne pan wicepremier sğyszağ. Opozycja m·wi: 

wrňcz przeciwnie, por·wnuje to do zaboru pruskiego, Ũe przedsiňbiorcy tak wiele stracŃ. Wiňc 

jak to jest? 

Piotr GliŒski, profesor, wicepremier: ï To jest kwestia cywilizacyjna. My chcemy, Ũeby 

Polska rozwijağa siň dynamicznie ï taki jest na to nasz kraj, jesteŜmy na to przygotowanié 

ǃ 
2019-09-16 poniedziağek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3396 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Edyta Lewandowska 

Bňdzie moŨna przyjmowaĺ wiňcej pacjent·w i rozszerzyĺ zakres opieki. Setki milion·w 

zğotych z ministerstwa zdrowia popğynŃ na rozbudowň centrum onkologii. 

RzŃdowe decyzje w onkologiň. 

 

Hejt kampanii wyborczej Koalicji Obywatelskiej. 

 

Rekordowe ceny ropy po ataku na rafinerie w Arabii Saudyjskiej. 

 

Tymczasem Koalicja Obywatelska krytykuje sğuŨbň zdrowia i zapewnia, Ũe ma pomysğ na 

jej uzdrowienie. Eksperci zwracajŃ jednak uwagň, Ũe wiele problem·w, z kt·rymi wciŃŨ muszŃ 

mierzyĺ siň lekarze i pacjenci, to wğaŜnie efekt rzŃd·w tej partii. Skutek eksperyment·w 

prywatyzacyjnych i zamykania szpitali. 

Maksymilian Maszenda, Mağgorzata KağuŨyŒska: ï Politycy Platformy Obywatelskiej po 

oŜmiu latach rzŃd·w i czterech latach w opozycji wciŃŨ planujŃ reformň sğuŨby zdrowia. 

[é] 

 

Kampania wyborcza w koŒcu w sprawach waŨnych dla Polak·w ï Zapowiadane przez 

Jarosğawa KaczyŒskiego podwyŨki pğacy minimalnej wywoğağy og·lnokrajowŃ debatň na temat 

finans·w Polak·w. Opozycja ma problem, a Prawo i SprawiedliwoŜĺ przewagň, bo po 

speğnionych obietnicach w tej kadencji, wyborcy majŃ prawo wierzyĺ, Ũe wyborcze obietnice 

PiS dotrzyma sğowa. 

[é] 

Miğosz Manasterski, redaktor naczelny fundacji pod nazwŃ] agencji informacyjnej: ï 

W przeciwieŒstwie do innych partii politycznych PiS ma stuprocentowŃ skutecznoŜĺ w 

realizowaniu tego, co m·wi, to przekğada siň na stuprocentowŃ wiarygodnoŜĺ. 

Tadeusz Zysk, psycholog spoğeczny, kandydat Prawa i SprawiedliwoŜci do sejmu: ï 

Polityka przestaje byĺ elementem emocjonalno, Ũe tak powiem, r·ŨnicujŃcych ludzi, a jest 

narzňdziem transformacji kraju i korzyŜci dla obywateli. 

Michağ Dworczyk, szef kancelarii prezesa rady ministr·w, kandydat Prawa i 

SprawiedliwoŜci do sejmu: ï Platforma Obywatelska stanňğa w prawdzie i przyznağa tak 

otwarcie, Ũe uŨywa hejtu w spos·b systemowy w swojej kampanii wyborczej, ale niemniej budzi 

to zdumienie. 

Za kampaniň Ăsilni razemò odpowiada Krzysztof Brejza. Jak ujawnili dziennikarze portalu 

TVP-INFO, Brejza w przeszğoŜci kierowağ internetowymi akcjami oczerniania przeciwnik·w 

politycznych w ratuszu w Inowrocğawiu. Politykom Platformy to nie przeszkadza. Wobec Brejzy 

nie wyciŃgniňto Ũadnych konsekwencji. 

 

EL: ï W Teatrze Polskim w Warszawie trwa gala nagrody medi·w publicznych. Polskie 

Radio, Telewizja Polska i Polska Agencja Prasowa przyznaje wyr·Ũnienia w trzech kategoriach: 

obraz, muzyka i sğowo. 

W kategorii sğowo zwyciňŨyğ Jarosğaw Marek Rynkiewicz za nieustajŃce poszukiwanie 

ducha polskoŜci zar·wno w historii, jak i wsp·ğczeŜnie. 

W kategorii muzyka zwyciňzcŃ jest Jan Ptaszyn-Wr·blewski za niemal 60-letniŃ obecnoŜĺ 

na dŨezowej scenie. 



No i oczywiŜcie obraz nagroda dla WawrzyŒca Kostrzewskiego, miňdzy innymi za 

wybitne spektakle Teatru Telewizji. 

 

OpowieŜĺ o pokoleniu legionist·w, kt·re wywalczyğo Polsce niepodlegğoŜĺ, zostağa 

przeniesiona na ekran. ĂLegionyò to koprodukcja Telewizji Polskiej zrobiona z rozmachemé 

 

EL: ï JuŨ za kilkanaŜcie minut nasi siatkarze rozpocznŃ b·j w drodze po mistrzostwo 

Europy [Polska ï Czechy]. 

Tvn24bis ï Fakty ï Justyna Pochanke 

Leki w rňkach mafii, wywoŨone z Polski i sprzedawane z ogromnym zyskiem. 

 

Ğanda zaproponowağ wprowadzenie tak zwanego instrumentu dzielenia ryzyka. 

Krzysztof Ğanda, wiceminister zdrowia w latach 2015-2017: ï To nie tylko byğ to dobry 

pomysğ, ale byğ to jedyny pomysğ, kt·ry moŨe natychmiast wyeliminowaĺ skutecznie wyw·z, 

nielegalny wyw·z lek·w z Polski. 

Leki w Polsce sŃ kilkakrotnie taŒsze niŨ na przykğad w Dojczlandzie. Ğanda 

zaproponowağ, Ũeby kosztowağy u nas tyle co na Zachodzie. Wtedy oszustom nie opğacağoby siň 

ich wywoziĺ. Jednak firmy farmaceutyczne zwiŃzane umowami, zwracağyby potem 

Narodowemu Funduszowi Zdrowia nadwyŨkň pieniňdzy. Pacjent teŨ nie pğaciğby wiňcej [w jaki 

spos·b?] Jednak w ostatniej chwili projekt Krzysztofa Ğandy, wiceministra odpowiedzialnego za 

politykň lekowŃ w cağym kraju zostağ wycofany z obrad rzŃdué Marek Nowicki, Fakty. 

 

JP: ï Ile wyniesie skğadka na ZUS? ï Pyta p·ğtora miliona mağych przedsiňbiorc·w, to 

jedno z najwaŨniejszych pytaŒ w kampanii. SğyszŃ, o ile ma wzrosnŃĺ pğaca minimalna i 

zaczynajŃ liczyĺ, kto zapğaci wiňcej, a kto zyska: 

Arleta Zalewska: ï To tacy mali przedsiňbiorcy, a jest ich okoğo p·ğtora miliona. 

Mateusz Morawiecki: ï Idziemy w kierunku liczenia ZUS-u od dochodu. Nie bňdzie 

w og·le podniesiona zryczağtowana skğadka na ZUS. 

Krzysztof Brejza: ï Sğyszymy o pomysğach PiS na podniesienie pğacy minimalnej. 

AZ: ï Czerwona lampka zapaliğa siň wğaŜcicielom jednoosobowych biznes·w w tym 

momencie, gdy na stole wraz z projektem budŨetu: 

średnie wynagrodzenie: 2019 r. 4 765 zğ 2020 r. 5 227 zğ = +462 zğ wyŨsze Ŝrednie 

wynagrodzenie. To na jego podstawie przedsiňbiorcy muszŃ wyliczaĺ tak zwany ryczağtowy 

ZUS. Na konto ZUS 2019 r. 1 317 zğ. Od stycznia 2020 1 430 zğ. To jest o 113 zğ co miesiŃc 

przedsiňbiorcy bňdŃ musieli przelewaĺ 1 430 zğ. 

Gowin: ï Sprawa jest jednoznaczna. WiňkszoŜĺ firm bňdzie pğaciğa ryczağt w zaleŨnoŜci od 

wysokoŜci przeciňtnego wynagrodzeniaé 

 

O Kidawie-BğoŒskiejé 

 

JP: ï Sňdzia Dudzicz rezygnuje z funkcji zastňpcy rzecznika KRS. Do wpisu o parszywym 

narodzie prokuratura do oceny potrzebuje biegğych politolog·w i jňzykoznawc·wé 

 

JP: ï Ile za benzynň? Ile za ropň?... o 18%. 

 

Naprawa zniszczonych instalacji moŨe potrwaĺ nawet kilka miesiňcy. [Kt·rych?] 

 

JP: ï Noworodki na sprzedaŨ i kobiety, kt·re zachodzŃ w ciŃŨň na zam·wienie. Takich 

przypadk·w moŨe byĺ w Polsce tysiŃce. 

Michağ W·jcik, wiceminister sprawiedliwoŜci: ï Wiele tysiňcy takich przypadk·w rocznie 

to moŨe mieĺ skalň wrňcz przemysğowŃ. 

 

JP: ï Policjanci z lornetkami przeciw kierowcom z telefonami. ékt·rzy nie mogŃ oderwaĺ 

siň od telefonué W cağej Europie trwa policyjna akcja Ătelefonyò. Zakaz dotyczy takŨe 

rowerzyst·w. 



 

Renata Kijowska: ï Obawy babci-Ewy, czy doŨyje setki rozwiewa pani Danuta, 

opiekunka, kt·ra wğaŜnie zaczyna u babci pracowaĺ. 99-letnia pani Ewa jeszcze nie moŨe 

uwierzyĺ w to, Ũe juŨ nie musi siň martwiĺ ani o jedzenie, ani o nic. PieniŃdze zaczynajŃ byĺ 

uŨytkowane w najlepszy spos·b. Opieka lekarska, to jest pierwszy w kolejnoŜci. Mamy lekarza, 

kt·ry zajmie siň sğuchem pani Ewy, no i wszystkie takie potrzeby Ũyciowe juŨ ma zapewnione. 

Wszystko fundacja opğaca przelewami. Pieniňdzy juŨ w domu nie bňdzie. 

Ewelina KliŜ, fundacja Ăserce dla maluszkaò: ï Postağa taka idea, oczywiŜcie bňdzie to 

z paniŃ EwŃ konsultowane, Ũeby utworzyĺ fundusz imienia babci-Ewy, Ũeby takie osoby 

z cağego kraju w takiej ciňŨkiej sytuacji mogğy zwracaĺ siň o zapomogň. 

[Pomysğ z pozoru dobry, ale bez wyobraŦni. To zbyt mağe pieniŃdze na takie zağoŨenie. 

Twierdzň, Ũe w ciŃgu godziny zgğosi siň 600 os·b, z proŜbŃ o tysiŃc zğotych i juŨ po funduszu. A 

jeŨeli zgğosi siň 60 tysiňcy? Co w·wczas? Kto podejmie siň i za jakie pieniŃdze odpowiedzialnej 

weryfikacji, komu nie daĺ? PrzecieŨ aby zweryfikowaĺ, trzeba spotkaĺ siň z zainteresowanym, a 

i to nie wystarczy. Zdaĺ siň na proboszcz·w? KaŨda parafia uzna, Ũe ma najwiňksze prawo. A 

jeŨeli babcia-Ewa zechce mieĺ nagrobek za sto tysiňcy? Ma do tego prawo. RadoŜĺ szybko 

przerodzi siň w udrňkň. SŃdzň, Ũe o sprawie bňdzie jeszcze gğoŜno]. 

 

TVP-INFO ï GoŜĺ WiadomoŜci ï  

Edyta Lewandowska: ï Dlaczego wysokoŜĺ pğacy minimalnej jest tak waŨna? 

Piotr Duda, prezes NSZZ SolidarnoŜĺ: ï Bardzo waŨna dlatego, Ũe w naszym kraju okoğo 

p·ğtora miliona pracujŃcych pracuje wğaŜnie za minimalne wynagrodzenie, dlatego tak nam 

zaleŨağo, by to minimalne wynagrodzenie byğo jak najwyŨszeé 

ǃ 
2019-09-17 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3410 

TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Edyta Lewandowska 

OsiemdziesiŃt lat temu Sowieci napadli na Polskň. 

 

RzŃdowe wsparcie dla szpitali powiatowych. średnio kaŨdy ze szpitali dostanie prawie 

milion zğotych. 

Zbigniew Ziobro: ï RzŃd PO-PSL zlikwidowağ prawno-karnŃ odpowiedzialnoŜĺ za 

zachowania, kt·rymi parağa siň mafia lekowa. Byğo to kompletnie niezrozumiağe i mafia 

potraktowağa to jako prezent, gwarantujŃcy bezkarnoŜĺ. 

 

Kolejne ataki na koŜcioğy. 

 

TVP -Wilno juŨ nadaje. 

 

Czy podwyŨki cen ropy odbijŃ siň na kieszeniach kierowc·w? 

Warszawa: Pb95 = 4,99 zğ; Pb98 = 5,29 zğ; ON = 4,99 zğ. 

Rzesz·w: Pb95 = 4,98 zğ; Pb98 = 5,34 zğ; ON = 4,97 zğ. 

 

Hejt w kampanii wyborczej. Koalicja Obywatelska nie wycofuje siň z akcji Ăsilni razemò. 

Pod tymi sğowami internauci w ostatnich tygodniach zamieszczali wulgarne wpisy, atakujŃce 

polityk·w Prawa i SprawiedliwoŜci. Mimo to Koalicja Obywatelska postanowiğa uczyniĺ z tego 

wyraŨenia swojŃ oficjalnŃ akcjň kampanijnŃ. 

Dominik Cierpioğ, Kinga Bednarek: ï Problem w tym, Ũe Koalicja Obywatelska, chcŃc 

walczyĺ z hejtem, wykorzystuje hasğo, kt·re w ostatnich tygodniach byğo w internecie dodawane 

do peğnych nienawiŜci tekst·w obraŨajŃcych polityk·w innych ugrupowaŒ: 

Dr. Wojciech 

Kur*a jak ja kocham Polskň, a nienawidzň PiS-u!! Was *** nawet diabeğ do piekğa 

nie weŦmie, bo siň bňdzie wstydziğ!!!#SilniRazem *** PiS!!!!!! 



Piotr M¿ller, rzecznik prasowy rzŃdu, kandydat Prawa i SprawiedliwoŜci do sejmu: ï Nie 

rozumiem tego ruchu Platformy Obywatelskiej, szczere m·wiŃc, To jest kolejny prezent 

z punktu widzenia wyborczego, bo odsğania tak naprawdň, w jaki spos·b Platforma Obywatelska 

funkcjonuje. To pokazuje tŃ hipokryzjň, niekiedy wielokrotnie w ustach Platformy 

Obywatelskiej wystňpuje. 

Platforma Obywatelska 

Rusza najwiňksza akcja tej kampanii. PrzyğŃcz siň juŨ dziŜ, zawieŜ baner wyborczy 

#KoalicjaObywatelska na swoim ogrodzeniu, balkonie. 

#SilniRazem wygramy! 

Kliknij koalicjaobywatelska.pl/kampania 

 

M. Kidawa-BğoŒska 

Gdy brak merytorycznych argument·w, PiS-owi pozostajŃ juŨ tylko drwiny. Ja chcň 

przekonaĺ Polak·w do wsp·lnej realizacji pozytywnego programu, bez 

wyŜmiewania, a z wzajemnym szacunkiem. Wsp·ğpraca, a nie kğ·tnie. 

#KoalicjaObywatelska #SilniRazem 

DC: ï Do swoich wpis·w dodawali je politycy Platformy, w tym Mağgorzata Kidawa-

BğoŒska, kandydatka Koalicji Obywatelskiej na premiera, kt·ra twierdzi, Ũe chce walczyĺ 

z mowŃ nienawiŜci. 

MKB: ï Nikt nam nie wm·wi, Ũe nienawiŜĺ, to normalnoŜĺ. Odmienimy Polskň. 

DC: ï Nowe hasğo wyborcze podoba siň liderowi Platformy, nie przeszkadza mu, Ũe 

posğugujŃ siň nim wulgarni, anonimowi internetowi hejterzy. 

Schetyna: ï My robimy akcjň Koalicji Obywatelskiej, ten hasztak jest wykorzystany przez 

nas i umieszczony na banerze jako hasğo, kt·re, no, daje takŃ dobrŃ nowŃ treŜĺ w tej kampanii. 

DC: ï Na listy Koalicji Obywatelskiej Grzegorz Schetyna zaprosiğ blogerkň, kt·ra 

wielokrotnie w przeszğoŜci obraŨağa innych. Klaudia Jachira drwi z os·b chorych: 

Klaudia Jachira: ï Wiecie, ile jest os·b z zaburzeniami psychicznymi w Polsce? SzeŜĺ 

milion·w. Sporo, nie? A wiecie, ile os·b gğosowağo na PiS w ostatnich wyborach? Piňĺ 

milion·w siedemset jedenaŜcie tysiňcy szeŜĺset osiemdziesiŃt szeŜĺ os·b. Ja nic nie m·wiň. 

Jarosğaw Wydra, publicysta, Radio Warszawa: ï Nagle znalazğa szczeg·lne uznanie 

w oczach Grzegorza Schetyny. To nie byğ przypadek i myŜlň, Ũe Platforma Obywatelska, 

Koalicja Obywatelska bňdzie chciağa w ten spos·b prowadziĺ tň kampaniň wyborczŃ: w spos·b 

brudny, brutalny. 

Dominik Cierpioğ, WiadomoŜci. 

 

EL: ï Policja szuka sprawc·w ataku na koŜci·ğ NajŜwiňtszej Marii Panny Kr·lowej Polski 

w Olecku. W nocy ktoŜ namalowağ farbŃ napisy i rysunki na ogrodzeniu, elewacji koŜcioğa i 

drzwiach wejŜciowych. To kolejny w ciŃgu ostatnich dni atak na koŜci·ğ. W niedzielň grupa 

os·b z tňczowŃ flagŃ zakğ·ciğa mszň świňtŃ w świdnicy. A na poczŃtku wrzeŜnia ofiarŃ agresji 

stağ siň idŃcy do chorego ksiŃdz z Czňstochowy. 

[é] 

EL: ï Polscy siatkarze wygrali z Czarnog·rŃ 3:0. Dziňki temu zwyciňstwu biağo-czerwoni 

sŃ juŨ pewni awansu do 1/8 finağué 

 

Jacek Kaczmarski Mapa Polski (Ballada WrzeŜniowa): 

DğugoŜmy ba ten dzieŒ czekali 

Z nadziejŃ niecierpliwŃ w duszy 

Kiedy bez sğ·w Towarzysz Stalin 

Na mapie fajkŃ strzağki ruszy. 

 Krzyk jeden pomknŃğ wzdğuŨ granicy 

 I zanim zmilkğ zagrzmiağy dziağa 

 To w b·j z szybkoŜciŃ nawağnicy 

 Armia Czerwona wyruszyğa. 

A c·Ũ to za historia nowa? 

Zdumiona spyta Europa 



Jak to? To chğopcy Moğotowa 

I sojusznicy Ribentroppa. 

[é] 

 

Tvn24bis ï Fakty ï Justyna Pochanke 

Senat, podobnie jak Sejm, przerywa obrady, wznowi je po wyborach, mimo Ũe wybrany 

bňdzie juŨ nowy senat. W Faktach ciŃg dalszy tej tajemniczej decyzji politycznej. Pytanie: Po co 

PiSowi taki dwutakt? 

Jakub Sobieniowski: ï Dla telewizyjnego reportera to tortura, najgorszy moŨliwy kadr tej 

kampanii: czterech polityk·w i st·ğ. Ale tu w Czňstochowie padğa najwaŨniejsza deklaracja: 

Stanisğaw Karczewski, marszağek senatu, kandydat Prawa i SprawiedliwoŜci do senatu: ï 

Podobnie jak izba niŨsza, czyli sejm ogğosiğ przerwň i zbierzemy siň po posiedzeniu sejmu. 

JS: ï To Ũe senat Ŝladem sejmu chce przerwaĺ posiedzenie i wznowiĺ je po wyborach, 

tylko podsyca domysğy i obawy. 

Brejza: ï Rozdarcie posiedzenia na p·ğ to jest ubezpieczenie dla KaczyŒskiego i dla PiS. 

Ubezpieczenie, dlaczego? Na wszelki wypadek, gdyby coŜ poszğo nie tak, m·c wrzuciĺ 

specustawŃ rozwiŃzania, kt·re przeforsujŃ po przegranych wyborach. 

JS: ï Kandydat, kt·ry udzieliğ wywiadu w tym busie z internetowym hasğem hasztagiem 

Ăsilni razemò, juŨ teraz hasğem Koalicji Obywatelskiej, kt·ra w ten spos·b szuka chňtnych do 

pomocy w kampanii i miejsc na plakaty. Tu byğo czterech polityk·w i jeden plakat. 

Brejza: ï MoŨecie pom·c, dajŃc pğot, balkon na nasz plakat. 

[é] 

 

JP: ï Kolejni sňdziowie odmawiajŃ wsp·ğpracy z sňdziami tak zwanej dobrej zmiany. Nie 

chcŃ z nimi orzekaĺ, nie stawiajŃ siň na wezwania rzecznika dyscypliny. 

 

Dziecko nigdy nie miağo zostaĺ z matkŃ. Plan od poczŃtku byğ jasny. Dziecko po porodzie 

zostanie sprzedane. W Internecie znajdujemy setki ogğoszeŒ takiej treŜci: 

ĂZa urodzenie dziecka i nastňpnie zrzeczenie siň praw chcň 130 tysiňcy zğotychò 

Oliwia 

Kobieta po urodzeniu dziecka idzie do urzňdu stanu cywilnego i wskazuje ojca, czğowieka, 

kt·ry wpğaciğ jej pieniŃdze. Matka po kilku tygodniach zrzeka siň praw do dziecka, ojciec staje 

siň prawnym opiekunem, a jego partnerka wystňpuje o adopcjň dziecka, staje siň finalnie takŨe 

prawnym opiekunem ï tak to dziağa. 

Michağ W·jcik, wiceminister sprawiedliwoŜci: ï Ja mogň powiedzieĺ, Ũe to moŨe byĺ parň 

tysiňcy takich przypadk·w rocznie. To moŨe mieĺ skalň wrňcz przemysğowŃ. To jest 

nieprawdopodobne, co m·wiň, ale tak moŨe byĺ. 

Ministerstwo sprawiedliwoŜci zapowiada kary do 5 lat pozbawienia wolnoŜci za nielegalne 

lub przeprowadzone z obejŜciem prawa adopcjň dzieci. 

 

JP: ï AmerykaŒska ambasada ostrzega swych obywateli: uwaga na polskie nocne kluby. 

MoŨna w nich straciĺ wszystko. Klienci sŃ odurzani i okradani. Przebudzenie, proszň paŒstwa, z 

takiej zabawy jest bolesne. Bo jedna noc moŨe kosztowaĺ 300 tysiňcyé 

 

JP: ï Zginňğy dwa piňkne, chronione wilki, jeden osierociğ szczeniňta. 

 

TVP-INFO ï GoŜĺ WiadomoŜci ï  

Edyta Lewandowska: ï DziŜ m·wiliŜmy o kolejnych atakach na koŜcioğy, o kolejnej 

agresji na KoŜci·ğ, wobec kapğan·w i wobec wiary katolickiej. Jak to powstrzymaĺ? 

Jacek Sasin, wicepremier: ï To jest przede wszystkim Ũniwo tej polityki, kt·rŃ prowadzŃ 

nasi konkurencié 

ǃ 
2019-09-18 Ŝroda 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3410 



TVP-INFO ï WIADOMOśCI ï Danuta Holecka 

W Tatrach Ŝnieg, na Bağtyku sztorm, w dodatku wieje, ale juŨ w weekend wr·ci do nas 

lato. 

 

Profilaktyka najskuteczniejsza w walce z rakiem. 

 

Na co Polacy wydajŃ 500+. 

 

Koniec lata nie rozpieszcza. 

 

Premier i minister obrony w Bukareszcie. To byğy waŨne rozmowy o gospodarce 

i wsp·lnej polityce na forum unijnym. Polska i Rumunia bňdŃ ramiň w ramiň zabiegaĺ o Ŝrodki 

unijne dla naszego regionu. Wsp·lnych cel·w jest zresztŃ wiňcejé 

 

NSZZ SolidarnoŜĺ przedsiňbiorc·w i pracodawc·w domagajŃ siň lustracji czğonk·w 

dialogu spoğecznego. Nowy skğad instytucji, w kt·rym konsultowane sŃ projekty ustaw 

o podwyŨszenie pğacy minimalnej odbňdŃ siň w piŃteké 

Przewodnictwo w radzie dialogu spoğecznego przypadnie teraz przedsiňbiorcom. Mimo 

sprzeciwu zwiŃzku przedsiňbiorc·w i pracodawc·w, inne organizacje forsujŃ kandydaturň 

Andrzeja Malinowskiego wieloletniego szefa pracodawc·w RP. Publicysta Piotr Wojciechowski 

twierdzi, Ũe Andrzej Malinowski w latach 1983-1990 wsp·ğpracowağ z komunistycznym 

wywiadem wojskowym. BliŨej zwiŃzanym z MoskwŃ niŨ cywilne sğuŨby PRL. 

Piotr Wojciechowski ï Miağ czterech oficer·w prowadzŃcych, wszyscy zostali 

przeszkoleni w radzieckich sğuŨbach KGB i GRU, byğ dobrze wyszkolonym, przeszkolonym 

i doŜwiadczonym wsp·ğpracownikiem wywiadu, poniewaŨ wykonywağ tajne misje na terenie 

Republiki Federalnej Dojczlandu przeciwko paŒstwom NATO. 

[Tylko dlaczego takie odkrycia dokonağ jakiŜ dziennikarz, a gdzie byğ IPN, bo te rewelacje 

powinny pochodziĺ z IPN, a nawet z akt IPN jako oficjalne stwierdzenia]. 

OŜwiadczenie peğnomocnika A. Malinowskiego 

Ă(é) aktualnie IPN prowadzi postňpowanie w tej sprawie, w kt·rym Pan Andrzej 

Malinowski ma status pokrzywdzonego. (é) wszelkie publiczne insynuacje 

w stosunku do Jego osoby w tej sprawie (é) uznane bňdŃ za naruszenie prawa 

i spotkajŃ siň ze stosownŃ reakcjŃò. 

Krzysztof Czeszejko-Sochacki 

adwokat 

AutentycznoŜĺ dokumentu sprawdzajŃ teraz Ŝledczy z IPNé 

Rada dialogu spoğecznego zastŃpiğa komisjň tr·jstronnŃ, w kt·rej przez lata zasiadağo 

wiele os·b z komunistycznŃ przeszğoŜciŃ, byli przedstawicielami zar·wno zwiŃzk·w, jak 

i organizacji przedsiňbiorc·w. 

Jerzy Bielewicz, finansista, ĂGazeta Bankowaò: ï Wiele z tych instytucji zostağo 

stworzone po to, aby kultywowaĺ kryzys postkomuny w Polsce i dbağo wğaŜnie o to, Ũeby 

postkomuna siň uwğaszczağa na majŃtku narodowym. 

[é] 

 

DH: ï Konstytucja dla biznesu, obniŨka podatku CIT, uszczelnienie systemu podatkowego 

ï to rzŃdowe decyzje juŨ zrealizowane, kt·re majŃ uğatwiĺ prowadzenie biznesu w Polsce. 

Wsp·ğpraca rzŃdu z przedsiňbiorcami to cecha paŒstw, kt·re odniosğy sukces ï przekonuje na 

spotkaniach z przedsiňbiorcami premier, Mateusz Morawiecki. 

[é] 

 

DH: ï Trzy razy czňŜciej chorujŃ na nie mňŨczyŦni niŨ kobiety. Z powodu nowotwor·w 

gğowy i szyi w Polsce umiera 6 tysiňcy os·b. Na Ŝwiecie 300 tysiňcyé 

 

DH: ï To hipokryzja czy kr·tka pamiňĺé przeŜcigajŃ siň w pomysğach na uzdrowienie 

sğuŨby zdrowia i kto da na to wiňcej pieniňdzyé 



Miğosz Manasterski, redaktor naczelny [fundacji pod nazwŃ] agencji informacyjnej: ï 

Prawo i SprawiedliwoŜĺ zastağo sğuŨbň zdrowia w zapaŜci, w bardzo powaŨnym kryzysie, 

z kt·rego w tej chwili jŃ wyprowadziğo i pacjenci wiedzŃ, Ũe jest zdecydowanie lepiej niŨ za 

czas·w PO-PSL. 

[é] 

 

DH: ï Na co Polacy wydajŃ 500 plus? 

1. Edukacja = 30% 

2. Og·le potrzeby dziecka = 27% 

3. Ubrania/w·zek = 18% 

4. Oszczňdza = 15% 

 

#silnirazemé [dalej powt·rzenia] 

 

DH: ï 80 lat temu bitwa nad BzurŃé 

 




